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Uspehi JE Krško
JE Krško za desetino 

presegla načrt
KRŠKO — Medtem ko se celotno 

elektrogospodarstvo nikakor ne more 
Pohvaliti s svojimi proizvodnimi in pos
lovnimi rezultati, še manj seveda s svojo 
Priljubljenostjo v javnosti, to uspeva JE 
Krško. Naša prva in za nekaj časa edina 
Jedrska elektrarna je namreč lani dose
gla nekaj pomembnih uspehov, ki de
lavcem JE Krško pomenijo spodbudo 
?a nadaljnje delo.

Jedrska elektrarna je lani presegla 
svoj proizvodni plan za 10 odst. in 
proizvedla 4,28 milijarde kWh elek
trične energije. To pa je za 388 milijo
nov kWh električne energije več, kot so 
si zastavili z letnim načrtom in kolikor 
so je bili dolžni proizvesti po elektroe
nergetski bilanci. To je JE Krško uspelo 
predvsem zaradi dobrega vzdrževanja 
strojev in naprav, saj je elektrarna ne
prekinjeno delovala celih šest mesecev, 
vse do rednega letnega remonta. Resni
ci na ljubo je treba povedati, daje bil ta 
malo krajši, kot so računali, a je tudi to 
dodaten uspeh delavcev v JE Krško.

V JE Krško so lani proizvajali elek
trično energijo po 31 dinarja za kWh, 
Proizvedeni presežek električne energije 
Pa je elektrarno veljal samo še 6 dinar
jev. Na ta način so v JE Krško prihranili 
obema elektrogospodarstvoma 17,15 
milijarde dinarjev, družbi v celoti pa 
510.000 ton lignita, ki bi ga sioer pora
bili, če bi to količino električne energije 
proizvedli v termoelektrarnah.

T udi sicer je elektrarna dosegla med
narodno primerljive rezultate, saj je bila 
|ani razpoložljiva 83,2-odstotno, njen 
‘zkoristek pa je znašal 77,3 instalirane 
moči, kar jo  uvršča med boljše v svoji 
vrsti. Poleg tega pa se v JE Krško lahko 
lahko pohvalijo, da so v tem času veliko 
skrb posvečali varovanju okolja.

J. S.

L A B O D  D O B IL  
Z M A J A  

LJUBLJANA —  Na sejmu M o
da 88 so v ponedeljek podelili naj
višjo nagrado ljubljanski zmaj žen
ski konfekciji novomeškega Labo
da. Med tistimi, ki so dobili diplome 
ljubljanski zmaj, pa je bil tudi novo- 
teksov teens program.

S SLOVESNOSTI V POSAVSKEM 
MUZEJU — Posnetek je s podelitve 
Priznanj za gospodarske dosežke, za 
s°delovanje v regijskem gospodarst
vu in sodelovanje v organih medo
b č i n s k e  zbornice Posavja. S kultur
nim programom je sodeloval Boštanj- 
ski oktet. Na sliki: priznanje prejema 
Ivan Živič. (Foto: J. T.)

SPREJEM  Z A  
N O V IN A R JE

NOVO MESTO —  Občinska 
konferenca SZDL je v ponedel
jek priredila novoletni sprejem za 
novinarje, k i poročajo iz novo
meške občine. Ob tej priložnosti 
so udeleženci ugotovili, da je in
formativna dejavnost v lanskem 
letu napredovala, saj je Dolenjska 
dobila še regionalno radijsko 
postajo Studio D. Demokratizi
rale so se tudi družbene razmere, s 
tem pa je novinarstvo pridobilo, 
na svojem pomenu.

KJE  BO 
PO K O P A LIŠ Č E  

Z A  N O V O  MESTO?
NOVO MESTO — Novomeški 

občinski izvršni svet je v torek, 12. 
januaija, obravnaval tudi študijo 
možnih lokacij za osrednje novo
meško pokopališče. Študije ni spre
jel, menil pa je, da mora občinska 
kmetijska zemljiška skupnost v 
okviru sprememb kategorizacije za 
spremembe in dopolnitve občin
skih planskih dokumentov do kon
ca marca ponovno proučiti in po
vedati, kakšne so možnosti za 
ureditev pokopališča na Marofu. 
To bo potem podlaga za urbanis
tične zasnove Novega mesta, iz 
katerih bo razvidno, kje bi lahko bi
lo pokopališče. Stroka naj bi se o 
tem opredelila do konca letošnjega 
aprila.

Žužemberk za Sovjetsko zvezo
Iskrin tozd Keko iz Žužemberka bo do leta 1990 izvozil v Sovjetsko zvezo za 4,5 

milijona dolarjev opreme za proizvodnjo keramičnih kondenzatorjev
ŽUŽEMBERK — Iskrin tozd Keko že dobro desetletje uspešno izvaža svoje 

keramične kondenzatoije na tržišče Sovjetske zveze. Leta 1976 so tja prvič iz
vozili za 1,4 milijona klirinških dolarjev, v tem času pa izpolnjujejo pogodbo iz 
lanskega leta, po kateri so v tovarno Monolit v Vitebsku v Belorusiji poslali za 
4,2 milijona klirinških dolarjev tehnološke opreme za proizvodnjo keramičnih 
kondenzatorjev. Enajst strojev za proizvodnjo večplastnih kondenzatorjev so 
odposlali že v decembru, preostali del pogodbe pa bodo izpolnili do julija le
tošnjega leta.

Minuli petek je bila v Keku na obi
sku sovjetska delegacija na čelu z 
namestnikom ministra za elektroniko

•  Žužemberčani bodo s Sovjeti 
trgovali tudi po preteku te pogodbe. 
Že sedaj tečejo pogovori s tovarno 
Pskov v Ukrajini in z neko tovarno v 
Leningradu. Tudi pogodbo s Poljaki 
za 2,3 milijona klirinških dolarjev 
imajo že podpisano, za te najsodob
nejše stroje za proizvodnjo keramič
nih kondenzatorjev pa se zanimajo 
tudi v ZRN. Prav zaradi takšnih pro
dajnih možnosti v Keku že razmišlja
jo o načrtu Keko-3, s katerim bodo 
povečali kapaciteto strojne delavnice 
za proizvodnjo tehnološke opreme.

ZSSR Nečiporovičem. Ob tej prilož
nosti sta direktor tega Iskrinega tozda 
Dušan Lavrič in direktor sovjetskega 
uvoznega podjetja Inelma Tehnopro- 
mimport Valerij Petrovič Popov podpi-

TEHNOLOŠKA OPREMA ZA SOVJETSKO ZVEZO — Vodstveni delavci 
žužemberškega Keka in predstavniki sovjetskega ministrstva za elektroniko 
pri podpisu dolgoročne pogodbe, po kateri bo ta Iskrin tozd do leta 1990 na 
tržišče Sovjetske zveze dobavil 42 strojev kot tehnološko opremo pri izdelavi 
večplastnih keramičnih kondenzatorjev. (Foto: J. Pavlin)

sala novo pogodbo za opremo tamkajš- 
nih tovarn za proizvodnjo keramičnih

V IŠ JA  TU R IS T IČ N A  
T A K S A

RIBNICA — V letu 1989 bo za kra
je, med katere sodi tudi občina Ribnica, 
znašala turistična taksa za domače goste 
300 din, za tujce pa 500 din (za leto 
1988 je polovico manjša). Odlok o tem 
je bil sprejet tudi na zadnji seji občinske 
skupščine Ribnica. Neki delegat je 
vprašal, zakaj je potrebno sprejemati 
takso za več kot leto dni vnaprej. Od
govora ni dobil. Očitno pa je, daje to 
potrebno zaradi turističnega propagand
nega materiala in cenikov.

O B R T N IK I O 
A K T U A L N IH  
V P R A Š A N JIH

NOVO MESTO — V torek je bil v 
novomeškem domu JLA zbor obrt
nikov obrtnega združenja Novo mesto. 
Na dnevnem redu so obrtniki imeli sa
me vroče teme: gospodarske razmere v 
občini s poudarkom na obrtništvu, da
včno zakonodajo in druge predpise, ce
novno politiko, prispevke za interesne 
skupnosti, šušmarstvo, obrtno cono itd. 
Več prihodnjič.

D O M A Č I
F O T O K O P IR N I

STR O JI
KOSTANJEVICA — V Iskri-indu- 

strijski elektroniki so po letu dni dogo
varjanj pričeli sodelovati z japonsko to
varno Minolta. V tem času iz tovarne že 
prihajajo doma sestavljeni fotokopirni 
stroji te znane tovarne. Štiri tipe teh 
strojev bo sedaj mogoče za dinarje 
kupiti tudi doma. Za devize pa bo še 
vedno 'mogoče kupiti Minoltine fo
tokopirne stroje tudi pri Ferromotu v 
Mariboru.

Le redki hočejo več in bolje
Medobčinska gospodarska zbornica Posavja ne pozabi na najuspešnejše

BREŽICE — »Naj so časi še tako nespodbudni, vedno so bili možje, ki so 
znali in hoteli narediti več, kot jim je bilo naloženo s številnimi samoupravnimi
in nnioim i nra/lnicS u Ul floinl I?mn« Dinnn CAlrmJna- J . , ...... I. »a - « _in drugimi predpisi,« je dejal Franc Pipan, sekretar medobčinskega komiteja 
ZKS za Posavje ob letošnji podelitvi priznanj regionalne zbornice za gospodar
ske dosežke.

»Razviti svet nas je pustil zadaj zado
lžene in upehane, kar strokovnjaki 
razlagajo z omalovaževanjem odnosa 
do ustvaijalnega dela, do znanja, do 
tehniške inteligence in do družbene 
lastnine, pa tudi s tem, da se besede in 
dejanja ne ujemajo,« je še dodal. Go
vornik je omenil, daje položaj v Posav
ju  še zlasti kritičen in daje kvalifikacij
ska struktura zaposlenih porazna. Z 
dvema ali tremi odstotki tehniške inte
ligence med zaposlenimi ni mogoče iz-

Kmetje ugnali vlado
K er je  po stavki na km ečki način na vseh koncih države 

mleka začelo primanjkovati, je  bil Zvezni izvršni svet prisiljen 
milostno popustiti v svoji socialni, oprostite, kmetijski'politiki 
Od ponedeljka naprej dobi kmet za liter mleka s 3,6 odstotka 
tolšče 357 dinarjev, v trgovini pa stane tako mleko —  pasterizi
rano in v polivinilkloridni vrečki —  503 dinarje. Boljše vrste 
mleka in embalaže so seveda dražje. Tako se je  zaenkrat konča
la nepotrebna mlečna vojna, nepotrebna zaradi trmastega vztra
janja vlade pri nemogočem. Zvezni izvršni svet ne prizna ne trž
ne ekonomije ne stroškovnega principa, očitno stavlja vse upe v 
administrativno delitev »pravice« v deželi. Zdajje je  spet nekaj 
naklonil kmetom. Bodo zadovoljni? Kakor kje. Izkušnja nam 
pravi, da je  dolenjski kmet še kar pomirjen, če mu tržna cena 
priznava vsaj 80 odstotkov proizvodne cene, kakršno izračuna 
kmetijski inštitut Razliko pokrije s  svojo pridnostjo, varčnostjo, 
skromnostjo, pa tudi z odrekanjem. Šele če ta odstotek pade pod  
70, začne robantiti zoper oblast in njeno (sabotersko, kot pravi) 
kmetijsko politiko. No in če vemo, da je  Kmetijski inštitut Slove
nije za lanski november izračunal povprečno proizvodno ceno 
litra mleka v znesku 377 din, lahko upamo, da bo nekaj časa 
zdaj šlo —- do prihodnje nove zaostritve. K aj zato, čeje bila živi
noreji že narejena nepopravljiva škoda in če moramo uvoziti na 
leto 40 milijonov litrov mleka (devetina slovenskega)! Jugoslavi
ja, kmetijska dežela, ga uvaža že leta in leta — in sanja o svojih 
tako imenovanih resursih.

M. LEG AN

peljati prestrukturiranja gospodarstva. 
Posavje je siva lisa tudi glede inovacij. 
Vendar ne gre prezreti prizadevanj 
nekaterih organizacij združenega dela v 
Krškem za pomoč tehniški srednji šoli, 
naporov zbornice za računalniško opre
mljanje srednjih in osnovnih šol, vendar 
bi z združenimi močmi lahko naredili 
več zlasti v sevniški in brežiški občini, 
kjer najbolj manjka strokovnjakov.

Posavska gospodarska zbornica je 
pred dnevi za nadpovprečne gospodar
ske dosežke podelila veliko priznanje 
SOP Krško, kjer je v posameznem izde
lku le 50 odst. neposrednega proizvod
nega dela in 50 odst. znanja. SOP za
posluje 750 delavcev, od teg 15 odst. 
delavcev z višjo in visoko strokovno 
izobrazbo.

Mala priznanja zbornice so dobili tri
je posamezniki. Diplomiranemu ekono
mistu Štefanu Senici ga je podelila za 
organizacijsko in inovacijsko delo, pred
vsem za pionirsko vlogo na področju 
računalniške informatike v Posavju, za 
njegov delež pri prodoru Lisce na trg 
zahodne Evrope z lastno blagovno 
znamko Adria, za hitro normalizacijo 
proizvodnje po naravni nesreči v tozdu 
Zagorje, za uvajanje sodobnih organi
zacijskih metod v delovni organizaciji 
Lisca.

Inženir agronomije Franc Juvane je 
dobil priznanje, ker je kot direktor 
krškega Agrokombinata pripomogel, 
da se je ta razvil v sodobno kmetijsko

N A G R A JE N I
NOVO MESTO — OK ZSMS 

Novo mesto je pred časom podelila 
nagrade avtorjem najboljših spisov 
in plakatov na temo mirovništvo. 
Na natečaju, ki gaje mladinska or
ganizacija razpisala ob dnevu JLA 
za osnovnošolce in srednješolce, sta 
med pisci prejela_prvi nagradi Ale
nka Avsec iz OŠ Škocjan in Gregor 
Pavlin iz OŠ Baza 20, drugo nagra
do Tanja Burgar iz OŠ Grm, tretje 
mesto so zasedle Milka Dragovič, 
Staša Zupanc, Snježana Panijan, 
Pavla Peterle in Alja Klobčaver iz 
bršljinske osnovne šole. Za spis je 
prejela nagrado še Rebeka Koncilja 
iz OŠ Katja Rupena. Za tri najbol
jše plakate so podelili nagrade trem 
skupinam učenk iz OŠ Baza, 20, in 
sicer so bile nagrajene Tanja Šenica, 
Barbara Nuška, Petra Kotar in Ale
nka Hrovat; Barbara Barbič, Mate
ja Avguštin in Nataša Novina ter 
Katja Gril, Damjana Markovič in 
Alenka Markovič. Med srednješol
ci, je prejela Brigita Jakovec iz 
SŠTZU Boris Kidrič Novo mesto 
nagrado za plakat.

organizacijo, v največjega pridelovalca 
sadja v Sloveniji in s pomembnim de
ležem vina, mesa in mleka. Za dosežke 
na področju tehnološkega in organiza
cijskega dela je dobil malo priznanje 
zbornice Ivan Živič, direktor Slovina 
Bizeljsko Brežice. Veliko si je prizade
val za uveljavljanje posavskega vino
gradniškega rajona v Sloveniji ter 
spodbujal tehnološko prenovo delovne 
organizacije ter uspešno organiziral ob
novo vinogradov po naravnih nesrečah 
na Bizeljskem. S katero so vpeljali novo 
tehnologijo.

J. TEPPEY
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kondenzatorjev. Nova pogodba v vred
nosti 4,5 milijona klirinških dolarjev bo 
uresničena v obdobju 1988— 1990. V 
Žužemberku so podpisali le del te po
godbe, za 1,75 milijona dolarjev, preos
tali del za 2,75 milijona dolarjev pa bo- ■ 
do do julija meseca letošnjega leta pod
pisali v Sovjetski zvezi. V pogodbi se 
Keko iz Žužemberka obvezuje, da bo 
na sovjetsko tržišče poslal 42 strojev, z 
njimi vred pa bo tja prodal tudi svojo 
tehnologijo, k ije  v tem času ena najso
dobnejših v svetu. j  PAVLIN

NOVA STAVBA UNZ DOGRAJE
NA DO MAJA — Uprava za notran
je zadeve Krško bo v utesnjenih in 
neprimernih prostorih delala očitno 
samo do letošnjega 13. maja, ko or
gani za notranje zadeve praznujejo 
svoj praznik. Do takrat naj bi bila no
va upravna stavba UNZ Krško, ki jo 
sofinancira tudi krško združeno delo, 
že dograjena. Gradbinci sedaj pri 
gradnji nimajo težav tudi zaradi vre
mena, ki jim gre na roke. (Foto: J. S.)

P R IZ N A N JE  Z A  SOP
KRŠKO — SOP Krško šteje med 

večje delovne kolektive v krški občini 
in hkrati tudi med najbolj uspešne. Po
sebej velike uspehe so dosegli v zadn
jem času, ko so precej povečali izvoz in 
proizvodnjo tiste industrijske opreme, 
ki smo jo  doslej uvažali. Bogatejši raz
vojni in proizvodni program pa je tudi 
plod načrtne kadrovske politike, ki je 
zadnja leta pripeljala v delovno organi
zacijo vrsto visoko usposobljenih stro
kovnjakov. V skladu s takimi usmerit
vami narašča tudi delež znanja, ki ga 
vlagajo v svoje proizvode. Ža svoje 
proizvodne in poslovne uspehe je SOP 
Krško dobilo veliko priznanje medo
bčinske gospodarske zbornice za Posav
je-

Z E LE N A  LUČ ZA  
S P O R A ZU M

NOVO MESTO — Čeprav teče že 
tretje leto sedanjega srednjeročnega ob
dobja, medobčinska zdravstvena skup
nost za Dolenjsko še vedno nima sa
moupravnega sporazuma o temeljih 
plana za to obdobje. Obravnavanje bil 
že večkrat, a vedno so bile nanj številne 
pripombe, posebno iz zdravstvene skup
nosti Krško in predvsem glede investi
cij. Tudi nedavna seja koordinacijskega 
odbora za razvojne naloge medobčin
ske skupnosti, ki je na koncu vendarle 
zaključila s sklepom, da gre predlog 
sporazuma v sprejem v občinske zdrav
stvene skupnosti, ni minila brez raz
prav. Pripombe so še vedno iz Krškega 
in še vedno v zvezi z investicijami. V 
sporazumu so poleg investicij medo
bčinskega pomena, zavoda za socialno 
medicino in higieno, zdravstveno in
formacijskega sistema in priprav na iz
gradnjo poliklinike tudi dve občinski 
investiciji (novomeška lekarna in krški 
zdravstveni dom), ki pa sta glede finan
ciranja seveda le občinska obveznost. 
Še najhuje pri vsem je, da je veliko 
vprašanje, kaj od načrtovanega se bo 
sploh dalo uresničiti, saj je denarja pov
sod izredno malo ali ga sploh ni.

Nadaljevalo se bo suho in so
razmerno toplo vreme.

ČE N I PLENA, JE PA SPREH O D — Nenavadno topel in suh letošnji januar bo zagotovo posekal dosedanje 
vremenske rekorde. Tudi 63-letna Marija Strahar iz Suhadola nad Gabrjem še ne pomni takšnega januarja. V 
torek dopoldan seje oglasila v našem uredništvu in nam ponujala šopke teloha in cvetoče rese. Vse se že pripravlja 
na pomlad, čeprav seje zima takorekoč šele pričela. Nemirne postajajo tudi gozdne živali, pa tudi lovci pomladi ne 
sedijo na zapečku. V nedeljo so po gorjanskih gozdovih organizirali pogon na prašiča. Lovci lovske družine Gor
janci in Brusnice so s streli le preplašili divjad, padlo pa ni nič, zato pa je bil nekaj vreden tudi sprehod na svežem 
zraku. Na sliki: tako so se člani lovske družine Brusnice greli pri Krvavem kamnu. (Foto: Janez Pavlin)



Kočevje po 
neuspelem 

referendumu
Zakaj proti spornim ukrepom

Občutno so skrčili pro- 
gram razvoja šolstva

KOČEVJE — Referendum o samo
prispevku za gradnjo, obnovo in dogra
ditev osnovnih šol v občini Kočevje ni 
uspel. Zato je zdaj potrebno občutno 
skrčiti prvotni program razvoja šolstva. 
Komisija, ki je novi predlog programa 
pripravila, je pri tem upoštevala tudi, da 
je potrebno zagotoviti vse, da ne bo po
trebno v osnovnem šolstvu v Kočevju 
uvesti celo tretje izmene. Zdaj poteka 
pouk namreč v dveh izmenah, če bi re
ferendum uspel, pa bi postopno spet 
prešli na pouk v eni izmeni.

Dr, Anton Šuklje iz metliškega zdravstvenega doma o programu ukrepov, ki ga 
 delegati zdravstvene skupnosti niso sprejeli po hitrem postopku

M ETLIKA — Na zadnji seji skupščine republiške zdravstvene skupnosti de
legati niso sprejeli predloženega Programa ukrenov in aktivnosti za uskladitev 
programov zdravstvenega varstva z materialnimi možnostmi. Med tistimi, ki 
so glasovali proti sprejemu tega programa so v hitrem postopku, je bil tudi de
legat metliške in dolenjske zdravstvene skupnosti dr. Anton Suklje, zoboz
dravnik iz metliškega zdravstvenega doma.

»Na skupščini sem prebral sklep vem je tudi zahteva, da si mora pacient
izbrati svojega zdravnika, če gre k dru
gemu, pa mora storitve plačati v celoti, 
organizacijsko neizvedljiva.

»Uporabniki se morajo sami odločiti 
o krčenju pravic in o soudeležbi ter za

Novi predlog predvideva, da bo v 
Kočevju prenovljena Bračičeva šola, pri 
kateri bodo na podstrešju uredili še 
nekaj novih učilnic. Nadalje predlagajo 
prenovitev in dozidavo šole v Stari cerk
vi, s čimer bi pridobili toliko učilnic, da 
bi šola postala popolna osemletka, 
medtem ko je zdaj v njej le pouk do 4. 
razreda. To bi tudi pomenilo, da se 120
učencev višjih razredov ne bo več vozi
lo v šolo v Kočevje.

Komisija nadalje meni, da je n? ob
močju KS Rudnik—Salka vas nujno
zgraditi novo štirirazredno šolo. Sedan
ja, ki je v Željnah (v prostorih, kjer je 
bila včasih gostilna), sploh ne ustreza 
normalnemu šolskemu delu. V krajevni 
skupnosti »Ivan Omerza« Livold pa je 
treba zgraditi pri šoli še razred, s čimer 
bo omogočen pouk učencem od 1. do 4. 
razreda, medtem ko obiskujejo zdaj 
pouk tu le učenci od 1. do 3. razreda.

Ravnatelj OS Zbora odposlancev 
Kočevje, Peter Sobar, pravi, da sedanji
ukrepi Z1S zavirajo tudi razvoj osnov
nega šolstva, čeprav vedno poudarjamo 
potrebo po izobraževanju in znanju. V 
Kočevju in okolici bodo zdaj preizkuša
li urediti šole, kot je pač s strokovnimi 
sredstvi možno.

J. P.

koordinacijskega odbora medobčinske 
zdravstvene skupnosti, naj se ukrepi 
začasno odložijo, dokler jih  v zdravst
venih skupnostih ne bodo analizirali, 
kajti program smo dobili le nekaj dni 
pred sejo skupščine. T i ukrepi močno 
posegajo v pravice zavarovancev, pro
gram zdravstvenega varstva in organi
zacijo zdravstvenega varstva. Nekateri 
od predlaganih ukrepov so sprejemljivi 
in smotrni, na primer zmanjšanje hospi
talizacije, dosledno uveljavljanje 42- 
urnega delavnika v zdravstvu; precej pa 
je takih, za katere po hitrem postopku, 
brez strokovne analize nismo mogli gla
sovati. Eden takih je birokratsko zviše
vanje normativov od 10 do 40 odst., kar 
gotovo ni usklajeno z zaščitnimi ukrepi 
proti aidsu, v zobozdravstvu, hemodia- 
iizi, delu v laboratoriiih itd.,« nravi dr. 
Suklje.

Med drugim je bil v tem programu 
tudi predlog, da bi vsa protetična zo
bozdravstvena dela plačevali zavaro
vanci sami razen tistih, ki so že sedaj 
oproščeni participacije, to so mladi, 
borci in socialno ogroženi. »S tem bi 
nastale velike težave, kajti nekateri ljud
je si ne bi mogli privoščiti protetične re
habilitacije, saj generalna protetična re
habilitacija danes stane od 400 tisoč do 
1,6 milijona dinatjev,« trdi dr. Škulje. 
Po njegovem je sporna tudi zahteva za 
zmanjšanje predpisanih in izdanih zdra
vil na recept. »Ali naj pristanemo na 
manj in slabša zdravila in tako poveču
jemo hospitalizacijo?« se sprašuje. »Za
to je bila večina delegatov na tej seji 
proti sprejemu teh ukrepov po hitrem 
postopku, saj nismo mogli vedeti, kaj o 
tem misli delegatska baza.« Po njego-

sku in se od lanskega marca do začetka 
tega leta znesek ni valoriziral. Tu 
zdravstvo izgublja denar. Predlagam 
tudi, naj prometni davek od žganih pi
jač in cigaret preumerijo v zdravstvo. 
Zaradi alkoholizma, kajenja in drugih 
zdravju škodljivih navad in razvad gre v 
zdravstvu ogromno denarja, okoli četr
tino vsega, ki bi ga sicer lahko uporabili 
za zdravljenje res bolnih ljudi.«

•  Velik problem predstavljivo tis
te organizacije združenega dela, ki so 
v izgubi in jim ni treba plačevati za 
zdravstvo. »To pomeni razpad celot
nega sistema splošne porabe,« je pre
pričan dr. Šuklje. »Zdravstvene sto
ritve potrebujejo vsi, ne smo tisti de
lavci, katerih delovne in druge orga
nizacije poslujejo pozitivno! Po moje 
bi morali to vprašanje uvrstiti kot 
redno točko dnevnega reda, ne pa da 
čakamo, če se bo kdo spomnil in o 
tem nadvse resnem vprašanju kaj rek
el pod razno.«

Dr. Anton Šuklje: »O programu 
ukrepov bomo ponovno sklepali na 
seji skupščine republiške zdravstvene 
skupnosti 28. januaija, takrat bomo 
imeli delegati stališča svoje delegat
ske baze.«

katere storitve, mi izvajalci pa smo jih  
dolžni opozoriti, kakšne posledice bi 
imelo to krčenje zanje. Predlagal sem, 
da bi bili oproščeni participacije samo 
mladi in socialno ogroženi. Sem tudi za 
to, da se razširi obseg participacije, ta pa 
se naj določi v odstotku, ne pa tako kot 
sedaj, ko je določena v absolutnem zne-

Sprejemanje tako resnih ukrepov po 
hitrem postopku, brez natančne analize, 
je po mnenju dr. Šukljcta škodljivo. 
»Brez neposredne škode za pacienta la
hko črtamo potne stroške, zvišamo 
participacijo, nesprejemljivo pa je, da bi 
na primer uveljavili ukrepe v zoboz
dravstveni protetiki. Če bi to obveljalo, 
bi sc jaz bal priti v ordinacijo, saj bi se 
upravičeni srd pacientov znesel nad zo
bozdravniki, čeprav nič krivimi, poleg 
tega pa bi tak ukrep stroko potisnil za 
40 let nazaj.«

Nasploh pa bi morala biti Slovenija 
po mnenju dr. Šukljeta ena sama rizična 
skupnost z enotno prispevno stopnjo.

A. BARTEL)

P R IS P E V K I Z A  D R A G E  
IN S T R U M E N T E

Doma vedno tanjši kos kruha
Črnomaljski Belt se vedno bolj usmerja v izvoz, zadnje čase tudi na Zahod — 
_______ Prednost manjših enot je njihova prilagodljivost in okretnost

ČRNOMELJ — Zadnji mesec prejšnjega leta so v Beltovi livarni zaradi več
jih naročil iz tujine delali vse sobote in nedelje in tudi za dan republike so imeli 
samo en prost dan. Do konca leta je iz Belta odpeljalo njihove izdelke 42 dodat
nih priklopnikov. V lanskem letu je Belt izvolil 36 odst. svoje fizične 
prudukcjje. v izvozu dosegajo 72 odst. vrednostnega pokritja, na domačem 
trgu pa samo 28 odst., kar jasno govori, da na domačem trgu zanje ni pravega 
kruha.

»Poleg slabega vrednostnega pokrit
ja  se na domačem trgu srečujemo tudi z 
nelojalno konkurenco, zato je večji iz
voz za nas nuja, le tako lahko dobimo 
tudi nujno potrebne kakovostne suro
vine, kot so sivo surovo železo, koks,

kajti domače so slabe in iz njih ne mo
remo narediti kvalitetnih izdelkov ozi
roma zahtevajo veliko več časa in dela, 
izmet je veliko večji,« pravi direktor 
Belta Janko Gladek. Večino izvozijo na 
klirinško tržišče, njihov največji kupec

braževalne skupnosti v stroških 
prehrane pa znaša sramotnih 55 din 
na dan! Fantje in dekleta postavlja
jo  upravičeno načelno vprašanje: 
zakaj denarja pri nas vedno zman
jka tedaj, ko naj bi ljudem vsak ma
lo popravljali že tako nizek osebni

Študentom 
kruli v 

želodcu
Povabilo funkcionar
jem, prošnja mešča

nom

standard (čast in blagor izjemam!), 
in zakaj morajo prav mladi to še po
sebej čutiti na svoji koži? Se lahko 
družba svoje odgovornosti do šola
jočih znebi in s tem, da to odgovor
nost prevali na ramena že tako de
narno izmozganih staršev, se sklicu
je na že tako nizke štipendije ali 
zahteve po hitrem postopku odpra
vi z »ni denarja«? Na nedavni mari
borski javni tribuni mladih na to 
temo je predsednik republiškega 
komiteja za izobraževanje videl 
rešitev predvsem v zvišanju pris
pevne, stopnje za izobraževalni sis, 
toda študentje so pametni ugotovili, 
da bi s takšno rešitvijo samo podku
rili delavce, češ zdaj še več jemljejo

MARIBOR —  Ker v času, ko to 
pišem, še ne vem, ali bo predsednik 
mariborskega izvršnega sveta čez tri 
dni (v ponedeljek, 11. januarja) res 
jedel kosilo v študentski menzi, se 
bom izognil vsakršnih zlobnih ko- 
mentaijev na račun prvega moža 
mestne vlade, navsezadnje ga poz
nam kot marljivega in sposobnega 
funkcionarja. Ker pa so mariborski

•  Ali bo vse skupaj kaj poma
galo, je vprašljivo. Na že omenje
ni tribuni pa je predstavnik repu
bliške mladine ponudil zelo pre
prosto rešitev problema: JLA bi 
predlagali, naj del denaija nameni 
za študentsko in dijaško prehra
no, saj v vojski ugotavljajo, da so 
regruti nedohranjeni. Nov pris
pevek k razvoju »slovenskega 
sindroma«?

študentje na kosilo v svoj »lokal« 
povabili tudi še nekatere druge
predstavnike oblasti, je verjetno, da 
se bo komu po toliko letih študijske 
absistence kak grižljaj tudi zataknil. 
Povabilo namreč sploh ni vljud
nostno, temveč del študentskega 
protesta zaradi, kot pravijo, mizer- 
ne in predrage prehrane. Funkcio
narji naj se torej sami prepričajo, 
kako na zelju in krompirju raste 
nove generacije slovenske inteligen-

Študentje Maribora so šele v 
zadnjem času začeli glasno opozar
jati na svoj standard, zlasti hrano. 
Razlogov za nejevoljo imajo zares 
dovolj; študentsko kosilo ta čas sta
ne 2200 din, delež subvencije izo-

nam, da bi študentje imeli malo več.
Razen uvodoma omenjenega va

bila mestnih in republiških funk
cionarjev na kosilo so se mariborski 
študentje domislili še enega domi
selnega načina, kako pritegniti po
zornost širše javnostr: pozvali so 
Mariborčane, naj to nedeljo prine
sejo na mestno tržnico vso hrano, ki 
jo  lahko doma pogrešajo, in jo  po
darijo »lačnim študentom«. Seveda 
se je ob napovedani akciji moral 
zganiti tudi mestni izvršni svet, k ije  
obljubil, da bo v akciji »sodeloval« 
tudi sanitarni inšpektor; pregledal
bo namreč vso podarjeno hrano, da 

»lase ne bi akcija končala s kakšno no
vo mariborsko afero.

M ILAN PREDAN

je Vzhodna Nemčija, njihova avtomo
bilska industrija kupuje od Belta v glav
nem glave in bloke motorja. Zadnje 
čase se povečuje tudi izvoz na zahodna 
tržišča, Nemčijo in Francijo, odpirata se 
tudi Italija in Švedska. Na Zahod pa 
prodajajo predvsem zavorne bobne in 
vztrajnike.

»Kljub izredno težkim razmeram 
smo lani v Beltu dobro delali, naši de
lavci so spoznali, da lahko le z več in 
boljšim delom obstanemo in napredu
jemo. Le tako smo lahko premagali tudi 
zelo velike težave. Vsekakor pa bi mo
rali vsaj za leto naprej vedeti, kakšni 
bodo pogoji gospodarjenja, potem bi se 
mi že nekako naravnali.« Za letos so se 
v Beltu trdno odločili, da bodo delali 
samo tiste izdelke, katerih proizvodnja 
je ekonomsko upravičena, tudi če bodo 
zaradi tega morali prerazporejati delav
ce. Ukvarjajo se z zamislijo, da bi osno
vali več manjših enot, nekakšnih specia
liziranih obrtnih delavnic, ki bi jih  
vodili njihovi izkušeni delavci.

»Tako bi lahko naše bogate izkušnje 
in znanje prenesli na te majhne enote, ki 
bi seveida bile sestavni del Belta. V teh 
enotah bi izdelovali posamezne dele in 
sklope, ulitek in obdelava pa ostane v 
Beltu. S tem bi odpadlo tudi precej pre
vozov delavcev v Črnomelj, saj bi delali 
doma, v svojih delavnicah. Prevozi — 
od 1.200 zaposlenih se vsak dan na delo 
v Črnomelj vozi okoli 700 delavcev — 
so vse večji strošek za delovno organi
zacijo, poleg tega pa so manjše enote 
bolj prilagodljive in okretne.«

A. B.

I za drage
te pri OO RK Novo mesto so prispevali: 
dr. Željo Šribar, Slančeva 5, Novo mesto,
10.000 din kot honorar od predavanj; 
Temeljno sodišče Novo mesto 28.500 din 
namesto venca za pokojno Marijo Moro; 
Edo Trelc z Mestnih njiv v Novem mestu 
23.500 din kot honorar SSS Novo mesto; 
Pelar Ostojič, Partizanska 6, Novo mesto 
200.000; osnovna organizacija sindikata 
1MV-TOZD Commerce Novo mesto
25.000 din namesto venca očetu Barbka 
Novaka iz Črnomlja; osnovna organizaci
ja sindikata Razvojnoraziskovalncga cen
tra Novo mesto 35.000 din namesto venca 
ob smrti očeta sodelavke Andreje Tram
puša. Vsem darovalcem se občinski odbor 
Rdečega križa Novo mesto iskreno zahva
ljuje.

V IŠ JE  CENE
KRŠKO —  S 1 . januarjem je krška 

komunalna organizacija povečala cene 
svojih storitev, in sicer bo voda sedaj 
dražja za 45 odst., prečiščevanje in od
vajanje odplak za 25 odst. ter odlaganje 
in odvažanje odpadkov za 35 odst. Ce
ne bodo take: potrošniki, ki uporabljajo 
vodo iz vodovodov na črpalni sistem, 
bodo vodarino plačevali po 118 in 413 
dinatjev za kubik. Prva cena velja za 
gospodinjstva in društva, druga p  za 
gospodarstvo in obrtnike. Vodarina iz 
vodovoda na gravitacijski sistem bo za 
gospodinjstva po 111 dinatjev za kubik, 
za združeno delo pa 398 dinatjev. Gos
podinjstva brez vodomerov bodo v čr- 
palnem vodovodnem sistemu plačevala 
po 1.180 dinarjev na osebo, v gravita
cijskem pa 1.110 dinarjev na osebo.
Kmetje bodo plačevali mesečno še po 
512 dinarjev po glavi živine. Povečale
so se tudi cene kanalščine, in sicer za 
gospodinjstva na 51 dinatjev za kubik, 
za gospodarstvo in obrt p  na 144 di- 
natjev. Kjer nimajo vodomerov, bodo 
plačevali p  510 dinatjev na osebo. 
Odvoz smeti bo veljal gospodinjstva 34 
dinarjev kubik, za gospodarstvo in osta
le pa 82 dinatjev.

NOVI DEVIZNI TEČAJI Tečaju lista it. 6 
zdne 11. januarja 1988

tečaj
za devize, efektivo, čeke, kreditu | 

ia pačlae aakazaice
država valuta velja za aakapai •redaji prodajal

Avstralija a. dolar 1 897,70 899,05 900,40
Avstrija šiling 100 10939,76 10956,19 10972,62
Kanada dolar 1 983,98 985,46 986,94
Danska krona 100 19910,42 19940,33 19970,24
Finska marka 100 31348,42 31395,51 31442,60
Francija frank 100 22795,26 22829,50 22863,74
ZR Nemčija marka 100 76964,33 77079,95 77195,57
Grčjja drahma 100 962,27 963,72 965,17
Irska funt 1 2035,23 2038,29 2041,35
Italija lira 100 104,62 104,78 104,94
(Japonska
'Kuvajt

jen 1«0 984,13 985,61 987,09
kv. dinar 1 4612,75 4619,68 4626,61

Nizozemska gulden 100 68480,79 68583,67 68686,55
Norveška krona 100 19959,12 19989,10 20019,08
Portugalska escudo 100 928,38 929,77 931,16
švedska krona 100 21198,40 21230,25 21262,10
Švica frank 100 94206,36 94347,88 94489,40
V. Britanija runt 1 2295,81 2299,26 2302,71
ZDA dolar 1 1264,92 1266,82 1268,72

ECU 1 1591,00 1593,39 1595,78
Belgija franlt/F 100 3646,32 3651,80 3657,28
Belgija frank/C 100 3660,03 3665,53 3671,03
Španija peze ta 100 1123,86 1125,55 1127,24

Naša anketaC 51
Zdravje le za bogate?

Gospodarska kriza, še bolj pa vedno novi intervencijski ukrepi zvez
ne vlade o omejevanju porabe ter nesprejemljiva določila novega 
obračunskega zakona, so družbene dejavnosti že lani s p t  postavljale v 
zelo težak položaj. Letos bo še huje. Poraba mora biti manjša od lanske 
za 18 do 20 odstotkov, že lanska je  bila manjša od načrtovane tudi za
radi manjšega dotoka denarja. Republiška skupščina zdravstvene 
skupnosti je  zaradi tega sledila skupnosti pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja in pripravila program za uskladitev programa zdravstve
nega varstva z materialnimi možnostmi. Ta sprva v skupščini repu
bliške zdravstvene skupnosti ni b il sprejet, zgleda pa, da ga bo —  take
ga, kot je b il predlagan ali morda nekoliko spremenjenega —  le treba 
sprejeti. Zdravstvo tako postaja spet vse manj brezplačno in verjetno 
manj dosegljivo revnejšim, k i jih  je pri nas vse več.

LUDVIK JESIH, upokojenec iz Gradca: 
»Če bodo res naredili to, o čemer se govori, 
bo šel lahko k zdravniku samo še tisti, ki bo 
imel denar, revež pa bo moral kar umreti. 
Celo življenje sem plačeval za zdravstvo, 
sedaj bom dal pa celoletno pokojnino, če 
bom hotel dobiti zobno protezo. Pravijo, da 
bo treba vse zmanjšati, osebje v bolnicah in 
zdravstvenih domovih bo pa ostalo, zanje 
bo moral biti denar. Po vojni je bilo 
zdravstvo vse zastonj, sedaj bo pa kmalu 
treba vse plačati, kot v stari Jugoslaviji.«

VLADO GRDUN iz Balkovcev pri Vi
nici: »Kdor bo sedaj zbolel, bo dvakrat 
udarjen, najprej zaradi bolezni, potem pa še 
zaradi velikih stroškov. Marsikdo bo pre
mislil, če naj sploh gre k zravniku in to go
tovo ne bo pripomoglo k boljšemu zdravju 
ljudi. Precej denarja bi zdravstvo prihranilo, 
če bi bolniško dobili res samo bolni. S temu 
ukrepi bi bili najbolj prizadeti zlasti starejši, 
bolni ljudje in kmetje, pa tisti iz oddaljenih, 
bolj revnih in že tako zapostavljenih 
krajev.«

4

TONE ZORKO, direktor Zdravstvene
ga doma Brežice: »Od novega leta naprej je 
spremenjena samo participacija, ki se nor
malno povečuje trikrat letno, vendar je že 
tako visoka, da jo  nekateri težko plačajo. 
Bolj bodo ljudi prizadeli napovedani ukre
pi, kot je prispevek 3.000 din za recept pri 
akutnih boleznih, plačilo za prvi specialis
tični pregled, ukinitev povračila potnih 
stroškov do 100 km. Udarjeni bodo predv
sem delavci, v občini pa jih  je že tako veliko, 
ki imajo komaj za preživetje. Zdravstveni 
delavci teh ukrepov ne sprejemamo z 
odobravanjem.«

LILIJAN A ZAM ID A, glavna medicin
ska sestra v Zdravstvenem domu Ribnica: 
»Novi ukrepi so taki, da bi bilo potrebno 
pobirati od bolnikov še več participacije. 
Zdravstveni delavci smo proti pobiranju 
participacije, za to izgubi sestra debelo uro 
na dan, za ostala administrativna dela pa še 
štiri ure. Vse to naj bi naredili bolj pametno, 
da bi imele sestre več časa za bolnike.«

ANA ŠUBIC, kontrolorka poslovanja v 
tozdu Nama Kočevje: »Bolnik je prikrajšan 
že pri nadomestilu osebnega dohodka, zdaj 
bo udarjen še z višjo participacijo. Marsik
do je ne bo zmogel plačati in samo zaradi 
tega ne bo šel k zdravniku, posebno, če bi 
moral k večim specialistom. Posledica bodo 
še bolj bolni ljudje. Kočevje je že zdaj znano 
po nizkih osebnih dohodkih in veliki bol
niški, k čemur veijetno prispeva tudi nez
dravo okolje.«

DRAGO PETERLIN, nabavni referent 
vGIP Pionir Nevo mesto: > Do sedaj sem se 
malo posluževal uslug našega zdravstva, 
upam, da bo tako tudi naprej. Mislim, daje 
zdravstvo slabo organizirano, dolge so 
vrste, vstopi po vezah in s kuvertami, zo
bozdravstvena služba, k ije  za navadne ljudi 
slaba, pa tudi cene zdravil so občutno previ
soke. Zdaj se bodo prispevki menda še po
večali. Najbolje bi bilo, da bi prispevke iz 
dohodkov za zdravstvo ukinili, potem pa 
plačevali vse usluge. Bolniških bi bilo manj, 
usluge pa veijetno kakovostnejše.«

IVAN PIRC, poslovodja Novotehnine 
trgovine v Kostanjevici: »Sam ne hodim 
pogosto k zdravniku in participacije nisem 
občutil kot preveliko breme. Seveda so na
povedi o tem, kaj vse paj bi plačevali pri 
zdravniku, vse prej kot razveseljive. Mislim, 
da se bomo na novi način plačevanja stori
tev težko navadili. Prizadeti bodo tisti, ki so 
pogosto pri zdravniku. Kdor bo v resnici 
bolan, bodo ti stroški precejšnje dodatno 
breme, za namišljene pa bi bilo prav, da se 
jih  udari po žepu.«

JANEZ CVELBAR, mizar v Stillesu na 
Blanci: »Zdravje je zdravje, veijetno niko
mur ni žal denarja, ko gre zanj. Zadnji 
ukrepi me ne bodo prizadeli, sem v najbol
jših letih in zdrav. Kaj bo na stara leta, ne 
razmišljam. Za ukrepe, ki prinašajo po
dražitve v zdravstvu, sem, da bi bilo vendar 
dovolj denarja in da bi bile čakalnice manj 
polne.«

VLADO ŽABKAR, tehnični direktor 
Trima Trebnje: »Zdravstvo je bilo dolgo 
naš paradni konj. V zadnjem času je vse 
manj moč govoriti o brezplačnem zdravst
vu, kar je glede na krizo, v kakršni je naša 
družba in gospodarstvo, tudi razumljivo. 
Novi ukrepi pomenijo še večjo obremenitev 
porabnikov zdravstvenih storitev. V gospo
darstvu pa že zdaj dajemo precej za 
zdravstvo.«
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kmetijstvo

BREŽICE —  Na sobotnem 
sejmu so rejci prodajali 215 do 3 
mesece sstarih prašičev in 39 
starejših. Prvih so prodali 123, 
in to po 2.000 din kilogram žive 
teže, drugih 10, in sicer po 
1.800 din kilogram žive teže.

Težka obramba kmetijske zemlje
V krški občini so izvedli manj agromelioracijskih posegov, kot so načrtovali

V

KRŠKO — Kmetijske zemljiške skupnosti imajo v občinah veliko nalog, a 
malo moči. Varuhi kmetijskih zemljišč skorqj vedno trčijo ob take ali drugačne 
gospodarske interese, ki so ponavadi višji od interesov kmetijstva. Do sporov 
prihaja tudi zaradi tega ker zakonodaja ne zadovoljuje v celoti, težave so s pri
pravo ustrezne dokumentacije, v zadnjem času ovirajo delo teh skupnosti celo 
varstveniki narave.

Vse to, pa nemara še kaj, je prispeva
lo, da v krški občini, kjer so se sicer med 
prvimi v Sloveniji lo tili zložbe zemljišč

D V O JE  P R E D A V A N J 
Z A  Č EBELAR JE

KRŠKO —  V nedeljo, 17. januar
ja, bo z začetkom ob 8. uri v Domu 
Edvarda Kardelja v Krškem dvoje 
čebelarskih predavanj. Diplomirani 
veterinar Željko Krpan bo govoril o 
odpravljanju čebelje gnilobe z novim 
Krkinim zdravilom, njegov kolega 
Franc Zagorc pa bo predaval o zati
ranju varoze s prekinitvijo zaleganja 
matice.

l a n i  v e č  o d o j k o v
IN  P IT A N IH  
PRAŠIČ EV

BREŽICE — Kooperanti Agrarie so 
lani zredili 4.200 odojkov do 25 kg in 
spitali 1800 prašičev do 95 in 100 kg. V 
Primerjavi z letom dni nazaj je to velik 
uspeh, saj so TOK tedaj oddali tisoč 
odojkov in 300 prašičev manj. Tokrat 
bi bile lahko številke še večje, vendar si 
temeljna organizacija ni mogla pri
voščiti prevelikih stroškov zaradi po
višanja obresti in podražitve krmil. Pi
tanje od 10 kg teže naprej je namreč v 
njeni režiji, zato je obseg omejila, da ne 
bi zašla v izgubo.

DOMAČE TRNJE
•  Veliko bolj kol svobodno obliko
vanje cen je  pri nas razvito — svo
bodno oblikovanje inflacije.

•  Kmalu bodo pri nas imeli rožnato 
življenje le še cvetličarji.

•  Politik in pleskar sta si podobna 
—■ oba farbata.

•  Protiinflacijski program je  podo
ben gašenju požara z bencinom.

M. BRAD AČ

•  1'otiko hlapcev je  postalo gos
podarjev, da so polia neobdelana

IV A N  CIM ERM AN

JU T R I O D P IR A JO  
N O V O  TR G O V IN O
KRŠKO — Jutri, 15. januarja, 

ob 11. uri dopoldne bodo v Žado- 
vinku pri Krškem odprli novo 
Agrokombinatovo trgovino z re
produkcijskimi materiali za kmete, 
združeno delo in obrtnike. V novi 
trgovini bodo prodajali vse potre
bščine za kmetovalce; gnojila, sred
stva za zaščito rastlin ter semena in 
drugo. V trgovini pa bodo na voljo 
tudi vsi drugi materiali za gradnjo, 
instalacije, izolacije, lesni izdelki, 
orodja in stroji ter izdelki črne in 
barvne metalurgije.

in sploh agromelioracijskih posegov, 
sedaj nekoliko zaostajajo z uresničevan
jem srednjeročnega plana. Opravili bo
do manj komasacij, agromelioracij in 
drugih posegov, kot so načrtovali. Med 
drugim se z mrtve točke ne premakne 
tudi načrt za namakanje Krškega polja 
z gnojevko s prašičje farme v Pristavi. 
»Kljub vsem tem podatkom pa smo la
hko zadovoljni z našim delom v pretek
lem obdobju in seveda tudi v lanskem 
letu,« meni Andrej Kovačič, tajnik 
krške kmetijske zemljiške skupnosti. 
Lani so opravili hidromelioracije na 70 
hektarih na območju Velikovaškega 
potoka, tam se bodo v kratkem lotili še 
zložbe zemljišč, a pred tem bo treba 
opraviti agromelioracijska dela. H kon
cu se približuje tudi skupen projekt no
vomeške in krške občine na Sentjemej- 
skem polju, kjer bodo v zložbo vključili 
skupaj 1500 hektarov, od tega v krški 
občini 700 hektarov. Letos se bodo loti-

m

ZEMLJA POD VODO — Agro- oziroma hidromelioracije na Rakovniškem 
polju so kmetje z veseljem pričakali. Že med deli in še zlasti po tem, ko so delav
ci novomeškega Vodnogospodarskega podjetja zapustili prizorišče tega dra
gega posega, so nekateri kmetje odkrito izrazili pomisleke nad kakovostjo 
opravljene operacije za izboljšanje zemlje. Med nezadovoljnimi kmeti je 
vsekakor tudi kmet Alfonz Jaki iz Brinja, ki kaže, kako ostaja vse več zemlje 
pod vodo zaradi malomarnosti, kot je v tem primeru pomanjkanje propusta, da 
bi voda stekla. Polja zdaj ostajajo že po malo močnejšem dežju poplavljena, kaj 
bo šele spomladi, po letošnji zimi, si niti pomisliti ne upajo. (Foto: P. Perc)

Z N O V O M E Š K E  
T R ŽN IC E

Na srednje živahni ponedeljkovi 
tržnici so med drugim prodajali re
grat, in to po 500 din merico. K ilo 
gram jabolk je stal 800 do 900 din, 
hren v enaki količini je  veljal 3.000 
din, radič, lepo očiščen, 4.000 in fižol 
2.000. Čebulo so prodajali po 900, 
rdečo peso po 600, česen po 7.000 in 
krompir po 250 din. Kilogram krva
vic je stal 3.500 din, domačih ocvi
rkov 2.000, svinjske masti do 2.500 
in sira v kolačih 4.000 din. Posamez
no jajce je veljalo 150 ali 170 din, lo
nček domače smetane je b ilo moč 
dobiti za 1.500 do 1.700 din. K ilo 
gram orehovih jedrc je veljal 10.000 
din. Prodajalci zelenjave na stalnih 
stojnicah so imeli grozdje po 1.200, 
mandarine po 2.400 do 2.600 in sola
to po 1.400 din kilogram. Tudi tokrat 
so obiskali tržnico stalni prodajalci 
jopičev.

Kmetijski

0 žganju odloča surovina s
Kmečki sadovanjaki rodijo izmenično, le vsako drugo leto. Preobilne le

tine ni mogoče ne pojesti ne porabiti za sadno vino ali kis, tako da preostane 
le še žganjekuha. 7  nasprotju z mnogimi drugimi deželami je pri nas do
mača žganjekuha uradno dovoljena, Zal je zaradi neznanja velikokrat njen 
izdelek slab ali celo zdravju škodljiv, vsekakor pa daleč od uveljavljenih in 
zaščitenih naravnih žganj, kakršna so na primer kalvados, maraskino ali 
slivovka.

O kakovosti žganja odloča že priprava sadne surovine. Primerno je le 
zrelo, zdravo in obvezno oprano sadje. Če je le mogoče, naj vre iz tega sadja 
iztisnjen sok, ne pa drozga, kar pri nas običajno prakticirajo. Iz tropin se 
namreč izloča metilni alkohol, ki slabša kakovost žganja in je zdravju škodl
jiv. Z žganjekuho se vsekakor ne sme predolgo odlašati, saj se surovina la
hko v celoti pokvari.

Samo kuhanje žganja (destilacija) je zahtevno in natančno opravilo. Na 
kmetih uporabljajo istosmerno desetilacijo; dosežejo jo  z bakrenim kotlom, 
kapo in hladilnim sodom. V tem primeru je potrebno dvakratno kuhanje, 
saj prvi destilat, ki mu pravijo nanga, belka ali Žonta, še ni za pitje. Drugi 
destilat (cvet) je premočen m ga je treba razredčiti, za kar je uporabna le 
razmehčana, najbolje destilirana voda.

•  Med napakami žganja je najbolj razširjen vonj in okus po ocetni 
kislini. Prihaja od ocetnih bakterij v pokvarjeni surovini, kar lahko 
ugotovimo že pred začetkom kuhanja. Pokvarjeno drozgo se še da iz
boljšati; to se doseže s kalcijevim karbonatom ali hidroksidom, ki ga 
uporabljajo tudi za razkisavanje vina. Kot drugo nevtralizacijsko 
sredstvo je uporaben tudi 30-odstotni natrijev hidroksid.

So še druge napake, ki lahko poslabšajo žganje. Tako je hrenovo žganje, 
ki vsebuje akrolein. Te nevščenosti seje težko znebiti, včasih je zaradi nje 
treba žganje celo zavreči. Od pokvarjenih tropin ima žganje lahko tudi vonj 
in okus po žveplovodiku, po žaltavem maslu ipd. kar vse dokazuje, kako 
odločilna je za kuhanje žganja kakovost surovine.

Inž. M. L.
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Koruzni 
rekord 

še ni padel
Dosegel ga je ameriški 

farmar 1975. leta
Kljub temu da je pridelovanje 

koruze v zadnjih desetletjih skoraj 
povsod po svetu izjemno napredo
valo in daje ta poljščina postala po
glavitna enoletna 'krmna rastlina v 
Evropi (pa tudi v Jugoslaviji in Slo
veniji), še vedno velja pridelovalni 
rekord iz Združenih držav Amerike 
iz leta 1975.

Tega leta je namreč farmar Her
man Warsaw iz ameriške države Il
linois dosegel komaj verjeten sve
tovni rekord: 21,1 tone koruznega 
zrnja na hektar. Rekord je bil do
sežen na zemljišču, ki je bilo v iz
jemni pridelovalni kondiciji in v 
popolnosti oskrbljeno z organskimi 
in mineralnimi gnojili.

Na rekord seje farmar pripravl
jal že več let in zanj namenjeno par
celo obdeloval in gnojil po najzah
tevnejši agrotehniki. V letu 1975,
ko je na tej njivi zrasel svetovni rek
ord, je gnojil s 56 kg dušika, 260 kg 
fosfora in 326 kg kalija, temu pa je
dodal Je 50 ton prašičjega gnoja na 
hekater. Zemlja je imela rahlo kislo 
reakcijo (pH 6,2), sklop pa je znašal 
82.500 koruznih rastlin na hektar. 
Zemljo je tudi dodatno namakal.

Kot primerjavo naj navedemo, 
daje znašal predlani povprečni pri
delek koruze v Jugoslaviji 4,13 tone 
na hekater, v Sloveniji pa 4,72 ton, 
naši rekorderji pa so se— kljub zelo 
ugodnim rastnim razmeram pri nas 
— le približali 10 tonam povpreč
nega pridelka na hekatar.

li hitromelioracijskih del na območju 
potoka Senuša, v okolici vasi Kalce 
Naklo, Raški Tali. Vsega skupaj bodo 
dela opravljali na nekaj več kot 200 
hektarih. »Poleg teh, rekel bi kapitalnih 
del, je v naši pristojnosti še cela vrsta 
manjših, a zato nič manj pomembnih

Andrej Kovačič, tajnik kmetijske 
zemljiške skupnosti Krško
nalog. Kar se le da dosledno bi morali 
izvajati predpise glede posesti zemlje, 
pa jih  ne moremo. Prav tako ne more
mo spremljati določil zemljiškega mak
simuma. Med pomembne naloge pa la
hko prištejem tudi skrb za to, kako so 
zemljišča obdelana. Čeprav so kriteriji 
glede tega dokaj ohlapni, smo le ugoto-

•  Sicer pa v krški kmetijski zeml
jiški skupnosti menijo, da so pristoj
nosti občinskih upravnih organov ter 
projektantskih organizacij še vedno 
preveč široke. Zlasti jih moti, da re
publiški in občinski interesi niso ved
no najbolje usklajeni. Sploh se zdi, 
tako je bilo rečeno tudi na javni raz
pravi o stališčih CK ZK Slovenije o 
strateškem razvoju kmetijstva, da je 
skrb glede ohranjanja kmetijskih 
zemljišč več kot upravičena. Kljub 
zakonom, političnim stališčem in 
sploh ozračju v družbi, ki je vedno 
bolj naklonjena ohranjanju zemlje, še 
vedno prihaja do grobih kršitev 
zakonskih in splošnih pravil, kjer pa 
so kmetijske zemljiške skupnosti po
gosto brez moči.

vili, daje bilo izrecno slabo obdelanih le 
1,5 hektara zemljišč v naši občini, okoli 
12 hektarov samo slabo obdelanih, v 
celoti pa je bilo takih zemljišč 39 hekta
rov, kar je glede na skupne površine 
malo,« je povedal Andrej Kovačič.

J. S.

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL..
Ureja- Tit Doberšek

Izkoristimo 
znanje drugih
V nadaljevanju svojih opažanj 

potovanja po Južni Tirolski Lojze 
Pirc iz Krškega piše, da tamkajšnji 
kmetovalci kmetijskim strokovn
jakom zaupajo.

Zaradi sistematičnega dela in iz
menjave strokovnih izkušenj z gos
podarsko razvitim svetom je kako
vost strokovnega dela kmetijskih 
strokovnih služb zelo visoka. Gos
podarske ustanove cenijo njihovo 
delo. Opravljajo mnoge raziskave 
in pozitivne rezultate takoj posredu
jejo kmetom. Tako imajo povsem 
proučene dejavnike, ki vplivajo na 
uspevanje določenih sort trt na po
sameznih ožjih lokacijah in celo 
parcelah. Pri obnovi jih  vinograd
niki upoštevajo. Določeni so tudi 

' načini vzgoje in opore trtam, razdal
je med vrstami so 150 do 160 cm, v 
vrsti pa 100 do 120 cm. Za posa
mezne večje nagibe je določena 
medvrstna razdalja oz. širina teras v 
splošnem ozka, tako da uporabljajo 
delovne stroje s širino 80 cm. Na te
rasah z večjimi širinami kot 240 cm 
je obvezna naprava latnikov zaradi 
razprostiranja trt po večji površini 
in s tem boljšega izkoriščanja sve
tlobe in sonca. Gostota trt v vrstah 
je 80 do 100 cm.

Sekajo vinograde in spreminjajo 
sortiment

Na podlagi raziskav vinskega 
trga, okusa ali mode potrošnikov 
strokovno usmerjajo način prede
lave grozdja in nege vina. Skrbijo 
tudi za reklamo. Pričeli so stimuli
rati pridelovanje pravega grozdja 
predvsem za kakovostna bela vina. 
Vedo, da žanje uspeh tisti, ki prvi 
prisluhne novim željam trga.

Vinogradnikom dajejo za spre
membo sortimenta brezplačno sa
dike trt in dodatno 5 milijonov lir 
od hektara (leta 1985) kot prispe
vek k stroškom za oporo. Napravo 
novih vinogradov podpirajo tudi z 
ugodnimi krediti, 5-odstotno obrest
no mero, ki je za polovico nižja od 
običajnih obresti.

Zaradi takega odnosa do vino

gradništva izkoriščajo za pridelo
vanje grozdja tudi zemljišča z nagi
bom do 80 odst. Skoraj neverjetno! 
Tudi v takih vinogradih so opora 
trti latniki. Pridelki niso nič manjši 
kot v dolini, kakovost pa celo 
boljša.

Zaradi ugotovitve, da je samo v 
večjih kleteh mogoča in ekonomič
na sodobna priprava vina za potre
be domačega trga in za izvoz, spod
bujajo gradnjo kleti in opreme z 
velikimi deleži denarne pomoči in 
ugodnimi krediti. Za to gradnjo 
vlada interes med vinogradniki.

Letni pridelek grozdja cenijo na 
6.000 do 6.500 vagonov, ki ga 
spravljajo oz. predelajo 42 odst. v 
zasebnih, 52 odst. v zadružnih in 6 
odst. v trgovskih kleteh. Število za
družnih kleti se veča. Večji interes 
vlada med vinogradniki, ki imajo 
manj kot 1 ha vinograda. S prodajo 
vina iz svoje kleti dosegajo boljši fi
nančni uspeh.

Imajo sorte, podobne našim
Iz razpisa denarnih pomoči vi

nogradnikom za leto 1986 ugotavl
jamo, da imajo na Južnem Tirol
skem tudi naše sorte.

Za saditev v ravninah dolin na 
nadmorski višini okrog 250 m, po
dobni višinam vinogradov nižje od 
Maribora, so določene najbolj ra
zširjene njihove domače sorte, Fer- 
natsch (fernatš), rdeči in rumeni 
muškat. Na blagih vzpetinah naj bi 
sadili shardonnay (šardone, ki ga 
danes širimo pri nas), renski rizling, 
laški rizling, njihov lagrain in ca- 
bernet. Na prehodu iz nižinskih leg 
v lege; večjim nagibom sadijo beli 
burgundec, shardonnay (šardone), 
rizvanec, rulandec, sovinjon (mu
škatni silvanec) in modri burgun
dec. Za visoke lege, kakršnih ima
mo precej tudi pri nas, uporabljajo 
rizvanec, beli burgundec in silva
nec. Poleg omenjenih določenih 
sort za različne pogoje je dovoljeno 
v vseh področjih saditi do 15 odst. 
postranskih sort, in sicer v dolinah 
dišeči traminec, rizvanec in silva
nec, na višjih legah pa tudi lagrain, 
merlot in cabernet. Sladkorja dose
gajo 15 do 16 odst. (po klosterneu- 
burški teht.) in precej kisline.

(Drugič dalje)
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Prenos kmetijskega zemljišča
Kaj pravi zakon in kako je mogoče uveljaviti prednostno pravico kmeta

Vprašanje: Lastnik zaščitene kmetije 
je star okoli 70 let ter je prenesel v last 
del zemljišč svoji hčerki, ki živi v mestu 
in si namerava na pridobljenem zeml
jišču zgraditi vikend. Drugi otrok oz. sin 
sprašuje, ali je očetova pogodba v skladu 
z zakonom glede na to, da na tej kmetiji

PRAVNI NASVETI
živi, vlagavanj voje prihranke ter je tudi 
zavarovan kot kmet.

Odgovor: Za razpolaganje s kmetij
skimi zemljišči v sestavi zaščitene kme
tije veljajo posebni predpisi že od leta 
1973. Predvsem so za presojo tega 
vprašanja pomembne naslednje okoli
ščine: kdaj je bila sklenjena pogodba o 
prenosu kmetijskega zemljišča ter za 
kakšno pogodbo gre: ali za darilno, iz
ročilno oz. prodajno. Po zakonu o de
dovanju kmetijskih zemljišč in kmetij 
(velja od 24. 8. 1973) lahko lastnik s 
pogodbo o izročitvi in razdelitvi pre
moženja časa življenja, z darilno po
godbo za primer smrti ali s pogodbo o 
dosmrtnem preživljanju samo izjemo
ma in iz upravičenih razlogov nakloni 
del zaščitene kmetije tretji osebi s pogo
jem, da gre za kmetijsko neobdelovalno 
zemljišče, ki ni pomembno za kmetij
sko proizvodnjo in leži v območju, kjer 
se po zakonu lahko spremeni namemb
nost kmetijskih zemljišč.

Po zakonu o kmetijskih zemljiščih, in 
sicer po 31. členu tega zakona, lahko 
kmet lastnik zaščitene kmetije še za časa 
življenja podari svojemu potomcu oz.

drugim ožjim svojcem, ki se po zakonu 
o kmetijskih zemljiščih ne štejejo za 
kmete, samo takšna kmetijska zeml
jišča, ki niso pomembna za kmetijsko 
proizvodnjo. Vendar v razliko od pre
jšnjega zakona so s citiranim zakonom 
prepovedana darila boljših kmetijskih 
zemljišč nekmetom (tudi zakoncu po
tomca). Ta določba velja od 3.2.1979.

Po sedanjem določilu, in sicer 3. ods
tavku 22. člena zakona o kmetijskih 
zemljiščih (določba velja od 25. 1. 
1986) se zaščitena kmetija ne sme deliti, 
niti z drugimi pravnimi posli med živi
mi (na primer s prodajo), razen če se na 
ta način povečujejo oz. nastajajo druge 
zaščitene kmetije ali kompleksi zemljišč 
v družbeni lastnini.

Za presojo zakonitosti vaše pogodbe 
je torej pomemben datum sklenitve te 
pogodbe, ker je od tega odvisna upora
ba takrat veljavnega zakona. Treba je 
tudi upoštevati, da ima občan, ki se po 
zakonu o kmetijskih zemljiščih ne šteje 
za kmeta, lahko v lasti največ 1 ha, v 
hribovitih predelih pa največ 3 ha kme
tijskih zemljišč in gozda, skupaj od tega 
največ 1/2 ha gozda. V maksimum se

všteva površina zemljišč vseh članov 
ožje družinske skupnosti.

2. člen zakona o spremembah in do
polnitvah o dedovanju kmetijskih zeml
jišč (Ur. list SRS št. 1/86) tudi določa, 
da se samo dejstvo, da je neka kmetija 
zaščitena, lahko zaznamuje v zemljiški 
knjigi, in to na predlog lastnika zeml
jišča ali pa drugega pristojnega organa 
(kmetijske zemljiške skupnosti oz. ob
činskega upravnega organa).

Kadar pa gre za vprašanje dedovan
ja kmetijskih zemljišč po zakonu, ima 
prednost tisti dedič, ki je svoj namen 
obdelovati kmetijo z osebnim delom že 
izkazal. Če ta dedič ne deduje kmetije, 
ima poleg pravice do denarne pravice 
nujnega deleža tudi pravico do denarne 
vrednosti tistega dela premoženja, ki 
ustreza njegovemu prispevku k po
večanju vrednosti kmetije.

Če menite, da so bile v vašem prime
ru dejansko kršene zakonske določbe o 
razpolaganju z zaščiteno kmetijo in da 
spora ne morete rešiti po sporazumni 
poti, lahko tudi s tožbo predlagate so
dišču, da ugotovi ničnost pogodbe.

M ARTA JELAČIN, dipl. iur.

r

p o l it ik a
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Celo nadpovprečno leto
Kriza se v kmetijstvu še ni prikazala v tako ostri 

obliki, kot bi morda pričakovali

Kakšno oceno lahko zapišemo 
za kmetijstvo v letu 1987? V pride
lovalnem smislu kaže, da gre celo za 
nadpovprečno leto. Stopnja rasti 
obsega proizvodnje je blizu 1,5 do 2 
odst. V poljedelstvu je skupni pride
lek pri večini poljščin na ravni pre
jšnjega leta ali pa večji (strna žita). 
Mnogo manjši pa je bil pridelek 
sadja (dobro tretjino letine 1986). 
Odkup prašičev, goveda, perutnine, 
jajc in mleka je bil večji kot v letu 
1986. Te trditve izhajajo delno iz 
predpostavljenih gibanj v zadnjem 
četrtletju, vendar z veliko verjet
nostjo sklepamo, da jih  ne bo treba 
demantirati. Pri osnovni čredi priča
kujemo rahlo zmanjšanje števila 
krav in brejih telic ter rahlo zvečan
je števila prašičev oziroma plemen- 
skih svinj. Bistvenih premikov štetje

1.1.1988 ne bo pokazalo, čeprav bi 
jih  lahko pričakovali glede na pre
dolgo obdobje depresiranih cen.

Kaj je oz. bo prineslo protiinfla
cijski program kmetijstvu, bomo 
ocenjevali šele prihodnje leto. Vse
kakor ga splošne gospodarske teža
ve ne bodo obšle. Križaje, vsaj kar 
zadeva jugoslovansko kmetijstvo, 
prišla ob nepravem času. Stopnja 
rasti kmetijske pridelave znaša v 
Jugoslaviji v obdobju 1976 — 
1985 komaj pol odstotka. Več 
spodbud lahko nadomestimo le z 
višjimi cenami. Njihova raven je že 
zdaj dokaj visoka, če jih primerja
mo s cenami v drugih evropskih 
deželah. (Iz uvodnika Slavka Glihe, 
direktorja Kmetijskega inštituta Slo
venije, v zadnji številki Sodobnega 
kmetijstva)
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IZ NNŠIH OBČIN IZ NNŠIH OBČIN
Pomoč

krajevnim
skupnostim

NOVO MESTO — V letu 1986 je 
bil v novomeški občini sklenjen sa
moupravni sporazum o uresničevanju 
razvojnih nalog v krajevnih skupnostih 
v obdobju 1986— 1990. Po njem pod
pisniki združujejo 0,6 odstotka iz čiste
ga dohodka, in sicer 0,5 odstotka za ces
te, vodovode, kanalizacijske sisteme, ptt 
omrežje, avtobusna postajališča itd. v 
vseh krajevnih skupnostih, 0,1 odstotka 
pa za hitrejši razvoj manj razvitih kra
jevnih skupnosti v občini. Na tem sez
namu so Birčna vas, Dolž, Hinje, Pod
grad in Žužemberk.

V občinskem izvršnem svetu ugo
tavljajo, da se je lani sporazum ures
ničeval dokaj dobro, upoštevati je pač 
treba večje izpade čistega dohodka or
ganizacij združenega dela po zaključ
nem računu za leto 1986 in težave v 
gospodarjenju skozi vse leto 1987. Po 
sporazumu seje lani v celoti zbralo do
brih 173 milijonov din ali 72 odst. v 
začetku leta planiranih sredstev. Od te
ga so manj razvite krajevne skupnosti 
dobile slabih 39 milijonov, denar pa je 
po dogovoru šel za asfaltiranje ceste 
Jurna vas — Koroška vas in za začetek 
gradnje vodovoda Dol. Težka voda — 
Birčna vas. Za uresničevanje razvojnih 
programov vseh krajevnih skupnosti v 
občini pa so razdelili 133 milijonov din.

Letos bo združevanje sredstev po tem 
sporazumu gotovo slabše, kot je bilo la
ni. Že ob devetmesečju lani so delovne 
organizacije izkazale veliko manjši čisti 
dohodek kot leto pred tem, po sprejetju 
protiinflacijskega programa pa seje nji
hov položaj še poslabšal. Izvršni svet se 
bo trudil, da bi najprej zagotovili denar 
za poravnavo obveznosti za manj razvi
te krajevne skupnosti, upati pa je, da bo 
kljub težkim časom prišel kakšen dinar 
tudi za razvoj drugih krajevnih skupno
sti.

Z. L.-D.

O R A D IE S T E Z IJ I IN  
B IO  E N E R G IJI

NO VO  MESTO —  V petek, 15. 
januarja, bo ob 19. uri v prostorih 
Srednje šole za gostinstvo in turizem 
Novo mesto, Ulica talcev 3, predaval 
Jože Gal o radiesteziji in bioenergiji. 
Vstopnina (500 din) bo šla v dobro
delne namene.

SREČANJE S TAR EJŠ IH
SKOPICE — Krajevna organizacija 

RK Skopice je 19. decembra pripravila 
srečanje starejših krajanov. Prisotne je 
pozdravil predsednik K K SZDL, za 
njim sekretarka občinskega odbora RK 
Brežice, mladina pa je izvedla kulturni 
program. Po podpisu vseh v spominsko 
knjigo, ki se vodi posebej za te prilož
nosti, seje pričel veseli del srečanja. Ob 
pesmi, harmoniki in plesu je bilo prisrč
no in zares veselo in zaživeli so spomini 
na mladost. Udeleženci ob zaključku 
niso skrivali zadovoljstva in razšli so se 
hvaležni in z željo po ponovnem sniden
ju ob letu. Letošnjega srečanja seje ude
ležilo lepo število vabljenih, a je nekaj 
tudi takih, ki nočejo razumeti namena 
podo-nih prireditev. Aktivistkam, ki so 
organizirale tokratno srečanje, velja iz
reči priznanje.

TONE ŠKVARČ

K R V O D A JA L S K A  
A K C IJA  

V  M E T L IK I
M E T L IK A  —  V sredo, 20. ja 

nuarja, bo v metliškem zdravstve
nem domu redna krvodajalska ak
cija. Strokovna ekipa bo v domu od 
7. ure dalje, organizator pa poziva 
krvodajalce, naj se akcije udeležijo 
v čim večjem številu.

Za sedaj 
bo telefon, 
voda ne

PODGRAD — April 1988 uteg
ne pomeniti prelomnico za krajev
no skupnost Podgrad, vsaj kar za
deva telefon. V tem letošnjem 
mesecu bi mogoče že lahko prikl
jučili prvih 28 od 90 telefonskih 
številk, potem ko so septembra 
1986 začeli z delom. »V tem času 
smo skopali okrog 400 jam za dro
gove. Ti so zdaj v glavnem postavl
jeni, tako daje kabel napeljan že vse 
do hiš. 62 številk preostalih pa bodo 
priključili pozneje, ko bo v Sto
pičah razširjena telefonska centra-

i
la,« pravita Brane Turk, tajnik KS, 
in Marjan Erpe, predsednik sku
pščine KS Podgrad.

Čas od začetka gradnje do zdaj 
ne bi bil dosti krajši, čeprav se grad
benim odborom, ki so bili sicer us
tanovljeni v vseh vaseh krajevne 
skupnosti, ne bi bilo treba ubijati z 
vprašanji, kdo bo postavil nekatere 
drogove. Konec del je odmikal de
nar. Pritekal je iz krajevnega samo
prispevka in iz nakazil naročnikov, 
ki so leta 1986 prispevali za telefon 
150.000 din. Za ta denar bo prva 
skupina naročnikov dobila telefon 
v hišo, medtem ko bodo ostali še 
doplačali. »V krajevni skupnosti 
smo izvajalcem ael zdaj že vse 
plačali, samo lani 35 milijonov. Se
veda smo poravnavali račune tudi 
prejšnja leta, tako da zdaj nismo do
lžni PTT niti dinarja. Dosedanji 
stroški za material in delo so znašali 
okrog 50 milijonov,« pravi Turk. 
Kljub takemu precejšnjemu denar
nemu zalogaju krajanom očitno ni 
uplahnil delovni zagon. Že pred 
gradnjo so celo izpeljali skoraj iz
jemno akcijo.

V pravkar začetem letu namera
vajo v nerazviti KS Podgrad torej 
končati del napeljave telefona, ra
zen tega omenjajo v predlogu de
lovnega načrta še asfaltiranje ceste 
Podgrad—Pristava, ureditve na po
kopališču in dokončanje večna
menskega prizidka pri osnovni šoli 
v naselju Podgrad.

'M . LUZAR

li
Prišel je čas za krčenje pravic

Bojazen, kakšni bodo končni obračuni 1987 v novomeški zdravstveni skupnosti 
 _____________ in pri izvajalcih — Še veliko težje bo leto 1988

NOV O MESTO — Za občinsko zdravstveno skupnost in za zdravstvene de
lovne organizacije se leto 1987 ni končalo z 31. decembrom in pravzaprav niti 
sedaj še ni povsem zaključeno. Povsod si prizadevajo, da bi v zdravstvene bla
gajne kapnil še kakšen dinar, da končni obračun tako v zdravstveni skupnosti 
kot pri izvajalcih ne bi bil preveč negativen. V ta namen seje precej delovnih 
organizacij odzvalo pozivu zdravstvene skupnosti in so januarske obveznosti 
nakazale predčasno, da so se razmere vsaj nekoliko ublažile.

Vse družbene dejavnosti, pa tako tu- 430 milijonov (3,4 odst. več od plana), 
di zdravstvo, so imele že lani veliko 
težav. V novomeški zdravstveni skup
nosti je bil dotok denarja do konca sep
tembra za 15 odstotkov manjši od pla
niranega, manjši je bil tudi do konca 
leta. celoletni dovoljeni prihodki skup
nosti so znašali nekaj manj kot 12 m ili
jard dinarjev, kar je za 3,1 odstotka ali 
za 420 milijonov manj, kot je bilo pred
videno v finančnem načrtu skupnosti. 
Za denarne dajatve so morali nameniti

TU JC I V 
P IO N IR JE V E M  D O M U
GOSPODIČNA NA GORJAN

CIH — Oskrbnica te planinske posto
janke se pritožuje nad Pionirjevim do
mom, češ da se tam dogaja marsikaj. 
Čeprav je ta dom, ki stoji v neposredni 
bližini planinske postojanke Gospodič
na, namenjen le Pionirjevim delavcem 
in njihovim družinskim članom za poči
tek, se tam zbirajo tudi drugi. »Pionirjev 
dom je odprt za vse. Dobi se hrana in 
pijača, nemalo noči pa pod Pionirjevo 
streho prespijo tudi čisto tuji ljudje,« je 
povedala Darinka oskrbnica pri Gospo
dični.

O B O JI Z A D O V O L JN I
Instrumentalisti in recitatoiji naše 

šole smo nastopili pred časom v Ljubl
jani v Domu JLA na srečanju koroških 
borcev, s katerimi že več let uspešno so
delujemo. Z daljšim programom smo 
borce zelo navdušili in so nam dolgo 
ploskali. Na koncu so nas izdatno po
gostili. Z istim kulturnim programom 
smo se prestavili še gostom zdravilišča 
Šmarješke Toplice. Prislužili smo si 
okusne palačinke in kompot.

JANA PONIKVAR 
OŠ Škocjan

Z A H V A L A  V  IM E N U  
O T R O K

METLIKA — Metliška Zveza društev 
prijateljev mladine se zahvaljuje vsem po
sameznikom, delovnim in drugim organi
zacijam, šolam, vrtcu in vsem ostalim, ki 
so s svojim delom in prispevki pripomogli, 
da je bil ves lanski december namenjen 
otrokom. V prvi polovici meseca so bile 
po krajevnih skupnostih ure pravljic, iger 
in plesov, v drugi polovici pa je dedek 
Mraz s spremstvom obiskoval in obdaril 
otroke iz vse občine.

DES&0VA VAS

Več ko je dežja, manj je vode
Talno vodo iščejo v Berčicah in Rosalnicah — Povezava z ozeljskim vodovo
dom?— Edina trajna rešitev so čistilne naprave — Letos vodovod do Hrasta
M ETLIKA — Od sredine prejšnjega meseca v metliški občini ni več težav z 

vodo: dovolj je je in je primerne kakovosti. Težave pravzaprav niso nastale za
to, ker bi bilo vode premalo, ampak je je bilo preveč, in to preveč naenkrat. 
Hudo deževje v novembru je povzročilo, da seje osrednje zajetje občinskega 
vodovoda, metliški Obrh, močno skalilo, voda ni bila primerna za uporabo, 
premajhni filtri v rezervoarju na Veselici pa niso mogli sproti prečistiti zadostne 
količine vode. Voda seje sčistila po naravni poti, vendar sedaj ljudje in odgo
vorni z večjim strahom pričakujejo naslednje večje deževje in se boje težav, ki 
jim jih to prinese pri preskrbi občine s pitno vodo.

»Da bi zagotovili dodatne vire pit- vode na sekundo, to pa premalo, da
ne vode, smo naročili raziskavo v 
Berčicah in Rosalnicah,« je povedal 
direktor metliške Komunale Vid 
Kambič. »V Berčicah so delavci ljubl
janskega Geološkega zavoda že zvrsti
li vrtino do globine 100 m, vrtali pa 
bodo do 200 m, da bi prišli do talne 
vode. Rezultati bodo znani do konca 
tega meseca, potem pa se bodo prese
li l i v Rosalnice.« Lani so vrtali v D o l
janih in prišli do zelo kakovostne vo
de, vendar daje ta vrtina le liter in pol

bi se izplačala večja naložba. K ljub 
temu pa te možnosti še niso dokonč
no opustili. S sosednjo občino Ozalj 
se dogovarjajo, da bi se priključili na 
njihov vodovod pri -urovskem bro. 
Vode iz njihovega zajetja v Brezniku 
je dovolj, izvir se manj kali, pa tudi 
čistilne naprave imajo. Dogovarjajo 
se še glede količine in cene. Da bi se 
lahko priključili na ta vodovod, bi 
morali z metliške strani narediti še 
okoli 1.300 metrov vodovoda, kar so

za osnovno, bolnišnično in zdraviliško 
zdravstveno varstvo ter za zdravila in 
pripomočke je šlo oz. naj bi šlo 11,6 mi
lijarde din (2,6 odst. manj od plana), 
materialni in drugi odhodki skupnosti v 
znesku 904 milijone din pa so bili za 
12,2 odst. manjši od prvotnih predvi
devanj.

•  Leto 1988 se zdravstvu seveda 
kaže še bolj črno. Vsa poraba bo mo
rala biti za 18 do 20 odst. manjša od 
lanske. V novomeški zdravstveni 
skupnosti, ki je imela že lani manjši 
priliv od načrta, to pomeni okrog 2,5 
milijarde din manj. Toliko znašajo 
štiri mesečne akontacije skupnosti za 
vse zdravstveno varstvo. V letošnji 
program so seveda posegli tudi z lan
skimi obveznostmi. Zaradi tega bodo 
v skupnosti očitno morali podpreti 
republiške varčevalne ukrepe. Tako 
kot nedavno v medobčinski zdravst
veni skupnosti je tudi koordinacijski 
odbor za razvojne naloge občinske 
zdravstvene skupnosti podprl izdela
vo regijskih ukrepov, kjer bo moral 
biti zelo aktiven tudi zdravstveni cen
ter. V Novem mestu menijo, naj bi 
zmanjšanje porabe enako bremenilo 
izvsgalce, ki morajo še najti notranje 
rezerve, in pravice uporabnikov. Da 
je zdravstveni standard dolenjskega 
človeka po mnenju zdravstvenih de
lavcev že sedaj za desetino manjši od 
slovenskega, tu, žal, nič ne šteje.

Občinska zdravstvena skupnost se 
močno trudi, da bi poravnala obveznos
ti vsaj po prvotnih izhodiščih, za kar bo 
šel ves priliv do 15. januarja. Njen 
končni obračun za leto 1987 bo more
biti negativen, še večje vprašanje pa je, 
kako bo z njim v zdravstvenih delovnih 
organizacijah. Ta izhodišča namreč ne 
zagotavljajo plačila realnih materialnih 
stroškov, ne obračuna revalorizacije ali 
zalog. Dodatna bojazen je v zdravstve
nih organizacijah regijskega pomena 
glede nakazil zdravstvenih skupnosti, ki 
so v drugih občinah v še večjih težavah z 
denaijem, kot je novomeška. Težave še 
povečujejo izgubarski kolektivi, ki sme
jo  (po že mnogokrat napadenem brezs
ramnem zakonu z naravnost neveijetno

logiko, da slabim gospodarjem ni treba 
skrbeti in prispevati za zdravje, znanje 
itd.) zahtevati nazaj že plačane prispe
vke tudi za zdravstveno varstvo. V No
vem mestu lani na srečo večjih proble
mov ni bilo, celo Elektro je vrnilo tako 
vzete prispevke, le Iskrin tozd Tenel se 
ne zmeni za prošnje in pozive, naj bi 
vrnil okrog 100 milijonov din, ki si jih  je 
vzel nazaj.

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

Iz kurnice 
zrasel 
bistro

Novost v Straži
STRAŽA — Ivo Resnik, mož pri 

šestdesetih, ki se ga Novomeščani spo
minjajo kot poslovodje Varteksove 
trgovine v Novem mestu, je že dobrih 
deset let v pokoju. V tem času pa tudi že 
prej se je ukvarjal z mnogočim, predv
sem pa že 50 let gradi, podira, dozidava, 
olepšuje in podobno. Sam pravi, da je 
arhitekt, zidar in obrtnik s sto poklici. 
Vse to pa počenja doma, v svoji Straži, 
zadaj za Novolesovo tovarno. Tu je že 
pred vojno stala Resnikova hiša. Ivo j i  
je prizidal veliko kurnico. Pred petnajs
timi leti so s kokošmi prenehali in po
tem se je premislil in pričel kurnico 
spreminjati v stanovanjske in delovne 
prostore za sina in hčerko. Leto dni je 
odvažal zemljo in pričel z zidavo. Po šti
rih letih je zraslo poslopje, na katero je 
še posebej ponosen. V petek popoldan 
sta njegova hčerka Lavra in sin Janez, 
oba gostinca, slovesno odprla eden naj
lepših lokalov na Dolenjskem, Bistro 
»Laura«. Spodnji prostori so namenjeni 
gostinski dejavnosti. V dvanajst intim
nih kotičkih ima obiskovalec kaj videti, 
saj je vsak prostorček opremljen le z eno 
mizo v posebnem stilu z okrasno cpre- 
mo. Pri Resniku se pozna, da je velik 
ljubitelj starin. Te zbira že vse življenje, 
to pot pa je vsaki našel tudi svoj prostor.

liikrttsesiHB mm _____
KOMET V STAREM TRGU — Novembra je metliški Komet začel v Starem 
trgu graditi novo proizvodno dvorano. Gre za nadomestno gradnjo, saj sedanji 
prostori obrata v Starem trgu, kjer je zaposlenih 55 ljudi, ne ustrezajo več. 
Spomladi, ko bo gradnja končana, se bo proizvodnja preselila v nove prostore, 
v sedanjih pa bodo uredili skladišče in pomožne prostore. Seveda se bo pos
topno večalo tudi število zaposlenih v tem obratu, do leta 1995 naj bi v staro- 
trškem obratu delalo okoli 90 delavk. Celotna investicija, gradnja in oprema, 
bo veljala okoli 560 milijonov dinarjev, od tega je 60 odst. Kometovih sredstev, 
29 odst. kreditov tujih partnerjev in 11 odst. bančnih posojil. (Foto: A. Bartelj)

D EŽU R N E
P R O D A JA LN E

V soboto, 16. januarja, bodo 
odprte do 19. ure naslednje proda
jalne živil:

•  v Novem mestu: Potrošniški 
center Mercator, Zagrebška

•  v Šentjerneju: Market Dole
njka

•  v Dolenjskih Toplicah: pro
dajalna Rog

•  v Žužemberku: Mercator 
KZ

•  v Straži: Market Dolenjka 
Vse ostale prodajalne živil bodo

odprte do 13. ure.

IVO  JE NAREDIL OD A DO Ž —  
Ivo Resnik s hčerko Lavro in sinom 
Janezom za točilnim pultom novega 
bistroja »Lavra« v Straži. (Foto: J. 
P)

D O B IL I S M O  IG R AČ E
Učencem in učiteljem OŠ 

X II.  SNOUB Bršljin se najlepše 
zahvaljujemo za uspešno zbi
ralno akcijo, s katero so nam
omogočili nakup igrač za pedia- 

n oddelek.trični
Otroci in delavci 

pediatričnega oddelka 
bolnišnice Novo mesto

seveda tudi precejšnji stroški.
»Edina trajna rešitev so čistilne 

naprave na Veselici, kar bi po sedan
jih  cenah stalo okoli 100 milijonov 
dinarjev. Idejni načrti za čistilno na
pravo bodo narejeni do pomladi, do 
takrat bomo pa tudi vedeli, če je voda
v Berčicah in v Rosalnicah in kakšne 
kakovosti je.«

Lani so z veliko pomočjo JLA  in 
brigad popolnoma obnovili cevovod 
od zajetja pri Rajakovičih do Brezo
vice. JLA  jim  je tudi za letos obljubila 
pomoč, v načrtu je, da bodo letos 
prišli do rezervoarja na Hrastu, če bo 
vreme ugodno, pa do Dol. Od Hrasta 
do Ravnac je  cev že položena, tako 
da bodo Ravnace v tem letu vsekakor 
dobile vodo. Do leta 1990 pa naj bi 
vodovod zgradili do Jugorja.

A. B.

Še na delo čez Gorjance
Prodaja kopalniške opreme se popravlja, a se 

25 ljudi še vozi na delo v Stražo

M ETLIKA — Od 190 zaposle
nih v metliškem Novolesovem toz
du Tovarna kopalniške opreme — 
od tega jih  je 45 zaposlenih v obratu 
v Radatovičih — je zaradi manjše 
prodaje in s tem zmanjšane proiz
vodnje v Metliki na druga dela v 
Novolesu razporejenih še 25 delav
cev. Večina se jih  vozi na delo v 
Stražo, nekaj pa na Dvor. Te dni, 
ko bodo dokončno znana naročila 
za izvoz kuhinjskih pomivalnih 
korit iz kerakrila, bodo najbrž še 
kakšnih 5 delavcev prerazporedili 
na delo v Radatoviče.

Stanje se sicer malo popravlja, 
saj je bila prodaja izdelkov iz pro
grama kopalniške opreme v de
cembru že boljša kot v novembru, 
tudi za januar kaže, da bo šlo na bol
je, še vedno pa računajo, da bodo v 
tem mesecu prodali le kakih 70 
odst. planiranega za ta mesec.

Izkušnje kažejo, da tudi v februarju 
ne bo bistveno drugače, se pravi, da 
bodo tudi še prihodnji mesec ostali 
pri teh prerazporeditvah.

V glavnem so na druga dela pre
razporedili delavce iz oddelka za 
proizvodnjo kopalniških omaric, 
saj tu poteka proizvodnja s 30-odst. 
zmogljivostjo, normalno pa teče 
proizvodnja kopalnih kadi, kjer 
precej delajo tudi za izvoz. V odde
lku za proizvodnjo kabin za prhan
je, kjer dela okoli 10 ljudi, pa je priš
lo do zastoja zaradi pomanjkanja 
materiala, ki ga dobivajo iz Skopja. 
Gre za aluminijaste profile. S tem 
pa so imeli lani že večkrat težave pri 
preskrbi in tudi v januarju tega ma
teriala, kot kaže, ne bo. Da je nes
reča večja, pa je prav po tem proiz
vodu zelo veliko povpraševanje in 
bi teh kabin lahko prodali, kolikor 
bi jih  naredili.

A. B.

Novomeška kronika
DRSALNICA — V nekdanjem pos

lopju rehabilitacijskega oddelka novo
meške bolnišnice so uredili ginekološko 
ambulanto, kar je nedvomno velika pri
dobitev. Nekoliko nerodno je le, da mora
jo ženske na določene preiskave še vedno 
v bližnjo porodnišnico, pot do nje pa visi, 
kar je še posebej občutno ob poledici. Ker 
led, nosečnice in dolenjska nataliteta ne 
gredo najbolj skupaj, predlagamo primer
no ureditev nevarne poti. Prostovoljce bi 
gotovo našli med bodočimi očeti, strici in 
dedki, posebna mladinska delovna briga
da najbrž ne bo potrebna.

ŠČUREK — V znameniti restavraciji 
Pri vodnjaku je bil v četrtek zjutraj viden 
ščurek, ki seje od točilnega pulta odpravil 
do podboja vrat v sobo z akvariji, nato pa 
srečno odbrzel nazaj pod varni pult. Od 
osebja gostišča smo zvedeli, da so te zverce 
zaradi nenavadno tople zime nekoliko 
bolj dejavne kot običajno v tem času, na 
posebno vprašanje, ali ne gre morda za 
sčurke-zdomce oziroma trebanjske ščurke 
na začasnem delu v Novem mestu, pa 
nismo dobili odgovora.

S l

Ena gospa je rekla, da imajo v kan- 
dijski Ljubljanski banki nenavadne 
poslovne običaje. Ko deviz.e dviguješ, 
pretipajo potni list do obisti, ko pa tuji 
denar vlagaš, se za »pasoš« še zmeni
jo ne.

V času od 24. decembra 1987 do 6. ja
nuarju 1988 so v novomeški porodnišnici 
rodile: Marija Špehar iz Gor. Radencev
— Andrejo, Anica Brajar iz Dol. Kartel- 
jevega — Heleno, Marija Železnik s Štav- 
berka — Marjana, Marija Sovič z Male 
Loke — Dejana, Liljana Kozinc iz Gabija
— Niko, Zorko Matilda s Povšja — Kata
rino, Majda Grabnar iz Mokronoga — 
Simono, Marija Ivanetič iz Kašče — Ro
mana, Bojana Zupančič iz Dol. Maharov- 
ca — Ino, Stanislava Krajšek s Homa — 
Bojana, Marjana Matkovič iz Dragatuša
— Mitja, Antonija Skrbiš z Mirne — 
Grega, Amalija Polimac iz Črnomlja — 
Uroša, Karmen Papež iz Balkovcev — ( 
Matejo, Marija Udovč iz Gor. Radovlje
— Antona, Anica Peršič iz Balkovcev — 
Matejo, Renata Zajc iz Črnomlja — Nino, 
Marija Rihtaršič iz Klenovika — Marka, 
Milena Udovič iz Češnjeveka—  Katjo, 
Zdenka Turk iz Zaloga — Eriko, Sonja 
Kožar s Suhorja — Boštjana, Marjeta 
Ogulin iz Cerknega — Tjaša, Rozalija 
Kaferle iz Žabjeka pri Vel. Loki — Mihae
la, Milica Lalič iz Metlike — Nikolino, 
Stanka Bobič iz Kašče — Matejo, Jasna 
Mržljak iz Kanižarice — Dejana, Vera 
Mesojedec iz Dol. Mokrega Polja — Tan
jo, Martina Anželj iz Blata — Tanjo, Ma
rinka Strašek iz Podgore — Tjašo, Irena 
Zbašnik iz Rumanje vasi — Nino, Vero
nika Vovčak z Razteza — Benjamina, Ti
na Judnič iz Metlike — Jaka, Darja 
Žafran iz Krškega — Sama. Marija Pancž 
iz Hinj — Natašo, Tatjana Šprajcer iz Čr
nomlja — Mateja, Anica Vraničar iz 
Slamne vasi — Tino, Emilija Mikolič z 
Osredka pri Hubajnici — Matejo, Anica 
Janežič iz Škocjana — Blaža, Kristina 
Vrlinič iz Paunovičev — Niko, Andrejka 
Vučkovac iz Črnomlja — Gregorja, Joži
ca Gorenc iz Krškega — dečka, Simona 
Kukovec iz Trebnjega — Klavdijo, Zvo
nka Borse iz Dol. Mokrega Polja — Jas
no, Zdenka Kotar z Jordankala — Marti
no, Kodrič Jožica iz Gorice — deklico, 
Anica Nemanič iz Krivoglavice — dečka, 
Jožica Lavrič iz. Gor. Gradišča — dečka, 
Danica Ilar z Male Cikave — dečka, Mi
lena Hočevar iz Hudej — deklico, Metka 
Kržičnik iz Mrtvic — dve deklici, Jožica 
Gorenc iz Krškega — dečka, Nada Mikan 
iz Gornjega Loviča — deklico.

IZ NOVEGA MESTA: Mojca Kebelj z 
Mestnih njiv 6 — Mateja, Mateja Sotler, 
Na tratah 11 — Jasno, Zvonka Pekolj jz 
Ul. Slavka Gruma 18 — Rafaelo, Marija 
Kočar iz Maistrove ul. 9 — Žiga, Sabina 
Čulibrk z Zagrebške 8 — Marno, Milena 
Stojko iz Šmihela — deklico. Čestitamo!

Sprehod po Metliki
V SŠTU BETI BODO PONOVNO 

PRIPRAVILI, in sicer konec januarja, 60- 
urni tečaj krojenja in šivanja. Program ob
sega poleg obvladovanja šivalnega stroja 
in tehnike šivanja tudi risanje kroja, kro
jenje in šivanje pižame, puloverja in krila. 
Tečaj bo popoldne v učilnici za praktični 
pouk. Število tečajnikov je omejeno na 
petnajst, tečajnina pa je 83.000 dinarjev. 
Prijave za tečaj zbira do 20. januarja Mari
ja Roglič, vodja izobraževanja ob delu v 
SŠTU, vodila pa ga bo Milena Pavlovič. Z 
delom bodo pričeli predvidoma 23. tega 
meseca ob 9. uri.

V OKVIRU ZIMSKIH URIC še dve 
prireditvi: godba na pihala bo imela 6. fe
bruarja v Kulturnem domu Edvarda Kar
delja samostojen koncert, 13. februarja pa 
bo v hotelu Bela krajina pustovanje. Za 
zabavo bodo igrali po vsej verjetnosti fant
je iz La grande Britanye, najboljše maske 
bodo nagrajene, manjkal pa ne bo tudi 
bogat srečelov. Novico objavljamo tako 
zgodaj zato, da se bodo imeli norčij željni 
dovolj časa pripraviti. Našemljenim ne bo 
treba plačati vstopnine.
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IZ NbŠIH OBČIN
Črnomaljski drobir
HENČEK IN TONI — V nedeljo bo 

muzikant Henček s svojim ansamblom v 
Dragatušu in na Vinici predstavil svojo 
novo ploščo Lepa mora bit. V Dragatušu 
no predstava ob 16. uri, na Vinici pa ob 
sedmih zvečer. Pri predstavitvi mu bo 
Pomagal njegov redni spremljevalec Toni 
Gašperič, ki si bo prišel ogledati teren že 
gan prej. V soboto ob šestih zvečer bo v 
Zupančičevi hiši na Vinici predstavitev 
njegove zadnje knjige humoresk Kdo je 
lahko komunist.

OKTET — Slovenski oktet, najboljši 
slovenski zbor vseh časov, bo v nedeljo ob 
Pol treh popoldne nastopil v Črnomlju. 
Osem pevcev, ki sestavljajo ta vrhunski 
oktet, bo v črnomaljski cerkvi pelo božič
ne pesmi.
, LJUBITELJI TV — Včeraj so na Vini- 

01 ustanovili prvi klub prijateljev TV 
Ljubljana v Sloveniji. Očitno jih je pri tem 
godila svetopisemska misel, da moramo 
Unbiti svoje sovražnike. Prepričani so, da 
bodo preko kluba lahko vplivali na pro
dam m da se bo njihov kraj večkrat po
javljal na TV.

PRETVORNIK — Viničane pa bodo
Jahko pogosteje in bolj jasno gledali na 
Jnbljanski TV prebivalci Starega trga inI •-----. p r v o u u i v i  l i g «  III

okoliških vasi v Poljanski dolini. Staro- 
Srajci si v glavnem s svojim delom na hri
bu nad naseljem gradijo pretvornik za prvi 
'jubljanski program. V celi Poljanski doli
ni je sprejem ljubljanske TV zelo slab, bol
je pa lovijo zagrebški program.

Drobne iz Kočevja
POPUSTI IN UGODNOSTI — V 

kočevski Nami bodo začeli razprodajati s 
30 do 40-odstotnim popustom zimsko 
konfekcijo 18. januarja. Pod enakimi po
goji razprodajajo obutev že od 11 .januar
ja. Pod ugodnimi pogoji (odplačilo v treh 
oo 11 obrokih itd.) prodajajo tudi pohišt
vo, preproge, kolesa, belo in drugo teh- 
otko, akustiko in ročno orodje, razen tega 
Pa samo do razprodaje tudi tekstil.

ZDAJ NA SMUČANJE — Vodstvo 
kočevske osnovne šole seje že dogovorilo 
s smušarskim klubom Kočevje, da bodo 
organizirali za njihove učence med zim
skimi počitnicami, ki se začno v ponedel
jek, tečaje smučanja. Prepričani so tudi, da 
bo do takrat zapadel sneg. Sicer pa bo med 
Počitnicami za šolarje še rekreacija v telo
vadnici, razni krožki, ki jih bodo vodili 
roentorji iz delovnih organizacij, računal
niki krožek itd.

DONEST DO POUDNE — Pri De
lavski univerzi Jožeta Šeška v Kočevju 
jinto zvedeli, da se bo v kratkem spet zače- 
'a osnovna šola za odrasle in da imajo 16 
Pojavljencev za 7. in 8. razred. Pravijo, da 
bo osnovnošolsko izobraževanje za odras
le v Kočevju še gotovo potrebno, saj so 
Pfed kratkim prebrali na okencu ene iz- 
roed kočevskih prodajaln tudi tole obves- 
blo: DONEST DO POUDNE ZAPR
TO.

r ~

Ribniški zobotrebci
. KULTURNO USMERJANJE — V 

ribniški občini imajo veliko kulturnih, 
zgodovinskih, enotgrafskih, turističnih, 
planinskih in drugih zanimivosti, ugotavl
jajo pa, da te zanimivosti niso primerno 
označene ne s tablami in ne s kažipoti. 
Predsedstvo OK SZDL je zato sklenilo 
razpisati javni natečaj za table in kažipote 
do teh svojih občinskih zanimivosti. Na
tečaj bo trajal do aprila letos, za avtorje 
najboljših teh stvaritev in tudi za tiste, ki 
bodo posredovali le zamisli, so predvidene 
nagrade. Dela in zamisli bo ocenjevala 
Posebna strokovna komisija.
. NA IZLET V GLOBEL? — Ribničan-
je ugotavljajo, da imajo lep odlok, ki go- 
v°ri o čiščenju hodnikov za pešce, a so ti še 
vedno nastlani z raznoraznimi smetmi. 
Tudi za dedka Mraza je bila Ribnica lepo 
okrašena in razstavljena, pločniki pa uma
zani. Nekateri predlagajo, naj bi si Rib- 
ničanje ogledali Globel, kjer sicer nimajo 
pločnikov, je pa kljub temu vas čista in 
urejena. ,

ŠTRIJE BREZ ELEKTRIKE — Na 
območju občine Ribnica so samo še štiri 
hiše brez elektrike, vse v KS Velike Polja
ne in sicer v zaselku Sv. Tomaž. Krajani 
žele, da bi dobili elektriko letos, in to s 
pomočjo občine in delovnih organizacij, 
saj sami in tudi KS Velike Poljane te inves
ticije ne bi zmogli.

Trebanjske iveri
PRIKLJUČKI — Avtocesta Višnja go

ra —- Bič — Karteljevo naj bi imela le 
priključek za Trebnje (pri Pristavi). Na
stari Cesti bratstva in enotnosti zdaj niti 
trije priključki niso dovolj, temveč je še 
nekaj »črnih« priključkov, ki jim jih ne 
uspe sproti prekopati. Projektanti so 
predvideli tudi premajhno število preho
dov za pešce. Očitno jih načrtujejo preveč 
kabinetsko, ne pa glede na potrebe na 
terenu.

ENERGIJA — V ljudeh je veliko 
energije. V Ljubljani je veliko svežega 
zraka, a do Trebnjega ga ni prišlo kaj dos- 
h>« je na programsko-volilni seji občinske 
konference Socialistične zveze v Trebn
jem dejal obrtnik Darko Bartolj. O 
kakšnih atmosferskih pojavih vsekakor ni 
razpravljal, vsaj sapica bi bila dobrodošla, 
že že ne košava ali burja.

NESREČE — Sekretar občinskega 
komiteja zveze komunistov Milan Kranjc 
včasih poudarja, da ne kaže kriviti le 
Ljubljane in Beograda za vse nesreče. 
Tako verjetno ne razmišljajo nekateri čla
ni komiteja, ki največkrat ne najdejo pros
tega časa, da bi vsaj vsake kvatre enkrat 
prišli na sejo komiteja in mu omogočili 
količkaj normalno delo. Slikcatelji in od
govornejši člani zdaj prevečkrat trepetajo, 
kako se bo izšlo poročilo verifikacijske 
komisije. Časi so preresni za golo sesta
nkovanje in tudi za sprenevedanje.

IZ NtkŠIH OBČIN
Obrat, ki je zadržal življenje

Brez Uniorjevega obrata bi bila Poljanska dolina obsojena na izumiranje - 
Dobro delo in dobri odnosi — Večine proizvodnje prodajo na tuje — Načrti

STARI TRG — Pred petimi leti, ko so začeli delati v Unioijevem obratu v 
Starem trguje bilo sprva zaposlenih le 15 ljudi, potem seje to število večalo, 
lani je imelo delo v tem obratu 63 ljudi. »Za sedanje potrebe je to dovolj, čeprav 
je v obratu še prostora,« pravi Peter Madronič, vodja tega obrata, ki spada pod 
tozd Obdelova'ni obrati.

Starotrški obrat je specializiran za 
proizvodnjo vodnoinštalaterskega orod
ja in kar 70 odst. njihove proizvodnje 
Unior proda na zahodna tržišča, največ 
v Italijo, Nemčijo in Kanado. Na leto 
izvozijo 220.000 kosov različnega vod
noinštalaterskega orodja. »To ni bila 
povsem nova proizvodnja samo za te 
kraje, kjer je bil pred nami samo obrat 
metliškega Kometa, ampak tudi za 
Unior. Čeprav mi izdelujemo veliko

P R I U P O K O JE N C IH  
V  G R AD C U

GRADAC — Konec lanskega leta, 
29. decembra, je društvo upokojencev 
iz Gradca v Beli krajini priredilo lep 
družabni večer, povabili pa so tudi čla
ne iz sosednjih društev. Med temi pri
jaznimi in družabnimi ljudmi je zelo le
po, človek se počuti še enkrat mladega. 
Njihov zgled bi lahko posnemala tudi 
druga društva upokojencev, saj ni tre
ba— da upokojenec na deželi čaka sa
mo še na smrt. Tudi na njihovih prejšn
jih  srečanjih je bilo zelo lepo. Ljudje iz 
teh krajev so res pravi Belokranjci, ljud
je z zlatimi srci. S svojo dobro voljo in 
zdravim humorjem znajo pregnati še 
tako skrito tugo in srca in še dolgo po
tem je človek dobre volje. Ravno mi 
starejši pa smo imeli tako žalostno mla
dost, veliko hudega je šlo čez naša pleča, 
zato lahko vsaj sedaj malo nadomesti
mo tisto, kar je šlo takrat mimo nas. 

Tisoč sreč jim  želim v novem letu in 
da bi nas še kdaj povabili medse.

M ARIJA NEMANIČ.

Prižgana zelena 
luč za nov 

gasilski center
Na konferenci GD Trebn- 
e pomladili vodstvo — 
ov poveljnik J. Markovičis
TREBNJE — Zelena luč za gradnjo 

novega gasilskega centra v Trebnjem je 
prižgana. Samo še gradbeno dovoljenje 
pričakujejo trebanjski gasilci in ob obil
nem prostovoljnem delu in prispevkih 
naj bi še letos prišli do garaž.

S to razveseljivo novico so seznanili 
svoje člane na sobotni programsko-

volilni seji gasilskega društva v Trebn
jem. Že f
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različnih orodij v dokaj majhnih serijah, 
smo v teh letih precej skrajšali proiz
vodne čase in se približali evropskim 
normam,« je povedal Madronič. V kra
tkem se bodo v Uniorju morali odločiti, 
ali bodo program starotrškega obrata še 
razširili in tako izpopolnili ponudbo te
ga orodja na tržišču. Ukvarjajo se z 
načrtom, da bi začeli izdelovati še stroje 
za rezanje navojev, k ijih  sedaj tudi do
mači kupci v glavnem uvažajo. Seveda 
sam obrat v Starem trgu tega zalogaja 
ne bi zmogel, računajo pa na pomoč de
lovne organizacije, k ije  za to prav tako 
močno zainteresirana. »Tu vidimo tudi 
nadaljnji razvoj in bodočnost našega 
obrata in s tem Poljanske doline nas
ploh. Tako razširjen program bi zahte
val nove zaposlitve, edino tako lahko v 
domačih krajih zadržimo mlade stro
kovnjake s srednjo in višjo izobrazbo.«

Z odnosi v Uniorju so v Starem trgu 
zelo zadovoljni in nimajo nobene želje, 
da bi se osamosvojili kot tozd, saj so 
prepričani, da imajo v sedanji organizi

ranosti in pri tako korektnih in dobrih 
odnosih več možnosti za razvoj. Lani je 
prav zaradi velikega izvoza starotrški 
obrat posloval dokaj dobro, tako kot 
Unior v celoti. Unior je drugi neto kon
vertibilni izvoznik v Sloveniji, starotrški 
obrat pa je v okviru Uniorja po izvozu 
pri vrhu. Temu primerni so tudi osebni 
dohodki, za november je povprčeni 
OD v Starem trgu, k i je povsem 
proizvodni obrat, tako rekoč brez režije, 
znašal 300 tisočakov, 30 odst. zadnjega 
OD pa so dobili kot poračun.

A. BARTELJ

K R V O D A JA L S K A  
A K C IJA  V  V IN IC I 

IN  Č R N O M LJU
V IN IC A , ČRNO M ELJ —  V 

četrtek, 21. januarja, bo v Vinici 
krvodajalska akcija, in sicer od 7. 
do 12. ure v gasilskem domu. V pe
tek, 22. januarja, pa bo akcija v Čr
nomlju, in to od 7. do 13. ure v Cen
tru srednjih šol. Zavod za transfuzi
jo pričakuje, da se bodo krvodajalci 
iz črnomaljske občine tudi tokrat 
izkazali.

Milijarde za telefonijo
Seveda računano po lanskih cenah — V Ribnici 
VATC s 3.000 priključki, v Sodražici in Loškem po

toku pa po 400

RIBNICA — Telefonske zmoglji
vosti ne zadoščajo skokovitemu razvoju 
občine Ribnica. Študijska analiza Pod
jetja za PTT promet Ljubljana, ki deluje 
tudi za območje občine Ribnica, je 
pokazala, daje v Ribnici potrebno ure
diti vozliščno avtomatsko telefonsko 
centralo (VATC), kamor bodo vključe-

skupno veljalo 940 milijonov din). Iz
delana je tudi že tehnična rešitev za po
vezavo z Ljubljano in pridobljena po
nudba za opremo (kar bi skupaj veljalo 
510 milijonov din). Pridobljena je še 
ponudba za projektiranje krajevnega 
kabelskega omrežja po Ribnici (kar bo 
veljalo 600 milijonov).

•  Po osnutku načrt PTT Ljublja
na za letos bi ta denar zbrali tako: 
združeno delo občine Ribnica in kra
jani naj bi prispevali milijardo 870 mi
lijonov dinarjev, za 180 milijonov pa 
bi PTT najel posojilo pri banki in bi 
ga PTT Ljubljana tudi odplačevala. 
Rok dobave za VATC Ribnica je eno 
leto.

•  Predsednik Občinske gasilske zve
ze Trebnje Bert Škufca je pohvalil 
GD Trebnje za zelo dobro preventiv
no delo in uspehe na raznih tekmo
vanjih, kjer so Trebanjci bili največk
rat v samem vrhu. Na konferenci so 
srebrno plaketo »gasilec« izročili 
edinemu kmetu v Trebnjem, Josipu 
Zupančiču, ki je že 65 let gasilec. Za 
predsednika so ponovno izvolili 
Franca Gorenca, za podpredsednika 
Dušana Mežnaršiča, za novega po
veljnika pa Janeza Markoviča.

ne tudi vse končne ATC (Dolenja vas, 
Sodražica, Loški potok).

Doslej je izdelan idejni načrt za 
gradnjo VATC Ribnica v digitalni iz
vedbi in z zmogljivostjo 3.000 prikl
jučkov, zanjo pa je pridobljena tudi že 
ponudba za dobavo opreme (kar bi

Izgradnja VATC Ribnica pogojuje 
tudi uresničitev programa občine Rib
nica, ki načrtuje v sedanjem srednje
ročnem planu ureditev 400 novih tele
fonskih priključkov v Sodražici in prav 
toliko v Loškem potoku. V Sodražici je 
ob tem potrebno urediti še kabelsko 
omrežje po KS in prenosni sistem do 
Ribnice, podobno pa tudi v Loškem po
toku, kjer je potrebno zgraditi kabelsko 
povezavo do Sodražice.

J. P.

\

GLASOVALE ZA SAMOSTOJ
NOST — Velika večina od okoli 
100 žensk iz adlešičkega obrata 
Tonose se je na referendumu 
odločila za samostojen tozd. Pre
pričane so, da bodo samostojne
jše in uspešnejše. (Foto: A. Bar- 
lelj)

Tozd v Adlešičih
Na referendumu 83 
odst. za tozd — Po
moč iz rezervnih skla

dov
ADLEŠIČI — Konec lanskega 

leta so v obratu Tonose v Adlešičih, 
kjer je zaposlenih okoli 100 ljudi, v 
glavnem žensk, pripravili referen
dum, na katerem so se odločali, da 
bi ta obrat postal temeljna organi
zacija združenega dela v okviru 
ljubljanske delovne organizacije 
Tekstil. 83 odst. zaposlenih je bilo 
za ta predlog. Od začetka leta obrat 
v Adlešičih že vodijo posebej, vse 
zadeve pa naj bi bile urejene do 
začetka marca, do takrat bi morala 
biti narejena tudi delitvena bilanca 
in rešena kadrovska vprašanja.

Dogovorjeno je, da bodo z de
lom rezervnega sklada, ki bi ga sicer 
združevali na ravni občine in repu
blike, nekatere črnomaljske in dru
ge organizacije združenega dela 
pomagale novemu tozdu v Adle
šičih, da bo lahko začel delati s kva
litetnimi obratnimi sredstvi. V načr
tu je, da bodo v Adlešičih, kjer so do 
sedaj v okviru Tonose samo šivali, 
tehnološki proces zaokrožili od kro
jenja do končnega izdelka. Delali 
naj bi pretežno za izvoz.

0 ustavi še neuradno
Javna razprava o ustavnih spremembah že zamuja

doslej so gasilci z udarniškim 
delom veliko storili za izgradnjo težko 
pričakovanega in prepotrebnega centra. 
Potreben bo še bolj, ko bo zgrajena no
va avto cesta in bodo morali gasilci še 
večkrat preprečiti, da ne bi ob kakšnih 
nesrečah prišlo do izlitja zdravju nevar
nih tekočin v podtalnico, kot se je to 
primerilo že doslej. Pri gradnji centra 
imajo trebanjski gasilci podporo občin
skega izvršnega sveta in družbenopoli
tičnih organizacij. Vsi se zavedajo, daje 
v mestu že zdaj nekaj takih tovarn, kjer 
po oceni ogroženosti ne bi mogli uspeš
neje posredovati brez sodobne opreme.

Tudi gostje sobotne konference, po
brateno GD Velika Gorica iz te hrvaške 
občine, so trebanjskim gasilcem pobra
timom obljubili pomoč. Trebanjski ga
silci so se zahvalili prebivalcem KS 
Trebnje in KS Štefan za lepe prispevke 
ob novoletnih obdarovanjih s koledarji. 
Tudi ta denar bodo porabili za gradnjo 
centra.

P. P.

KO N C ER T 
K O M O R N E G A  ZB O R A  

IZ  TR EBNJEG A
TREBNJE — Komorni zbor iz 

Trebnjega, ki deluje v okviru KUD Pa
vel Golia, prireja v petek, 15. januarja, 
ob 19. uri v kulturnem domu svoj prvi 
samostojni koncert. Pevski zbor, ki ga 
vodi Igor Teršar, bo izvajal slovenske 
narodne in črnske duhovne pesmi, kot 
gostja večera in solistka pa bo nastopila 
priznana pevka Karmen Palajsa iz 
Ljubljane.

Strah pred osamo
Žalostna usoda mno
gih ostarelih ljudi — 

kaj kaže analiza
TREBNJE — V trebanjski obči

ni je 1.348 ljudi, ki so stari 70 in več 
let. V celotnem prebivalstvu občine 
to pomeni natanko 7,7 odstotka. 
Čeprav 80 odstotkov starejših obča
nov prejema pokojnino, nikakor ni 
moč govoriti o dobrih gmotnih 
razmerah, saj je med upokojenci 
kar četrtina takih, ki dobivajo 
varstveni dodatek.

Ti podatki so zajeti v analizi o 
starejših občanih v občini Trebnje, 
ki jo  je izdelal tamkajšnji Center za 
socialno delo. Z njo skušajo prika
zati predvsem, kako živijo starejši 
ljudje. Center za socialno delo sodi, 
da bi bilo potrebno v večjem znesku 
popraviti starostne pokojnine kme
tov, in v tej pobudi uživa vso pod
poro občinskega izvršnega sveta.

Občinska vlada predlaga, ker v 
občini ni doma za starejše občane, 
naj naloge gerontološkega centra 
opravlja Center za socialno delo 
dčžno 5 Rdečim križem, zdravstve- 
nimdomom in drugimi dejavniki. 
Vsekakor pa je vedno bolj pereča, 
naposled tudi v planskih listinah 
opredeljena gradnja doma starejših 
občanov v Trebnjem, za katerega 
ostaja rezervirana lokacija, le do
volj denarja zaenkrat še ni.

V vseh krajevnih skupnostih še 
niso ustanovili komisij za socialna 
vprašanja, ki so v pomoč Centru za 
socialno delo, predvsem pa je manj 
poskrbljeno za tiste, ki bi pomoč 
največ potrebovali. Med temi so 
zlasti ostareli in osameli občani, na 
katere ponekod, žal, na jesen živl
jenja, kratko malo pozabimo, tako 
da so mnogi osamljeni. Tega se tudi 
najbolj bojijo.

P. P.

RIBNICA — Uradno seje z novim 
letom začela tudi široka javna razprava 
o ustavnih spremembah. Na vprašanja, 
kako je z razpravo v ribniški občini in 
kakšna so njegova osebna razmišljanja 
o tem, je sekretar OK SZDL občine 

■ Ribnica Miran Košmrl najprej odgovo
ril, da se boji, da bo začetek javne raz
prave občutno kasnil, saj z »vrha« še ni
so dobili stališč in gradiva, za —otek
razprave pa se je najprej potrebno do
govoriti še na regijski ravni. Po njego
vem mnenju bo potrebno rok za raz
pravo v krajevnih konferencah SZDL 
podaljšati, da ne bo opravljeno vse na 
hitro in površno.

Osebno meni, da bo potrebno v raz-

Manjka za Rešeto
Lani izšlo le štirikrat
RIBNICA — Kritično in samokri

tično so spregovorili o obveščanju na 
zadnji programsko-volilni seji OK 
SZDL Ribnica. Ugotavljajo, da prihaja 
v občini na raznih področjih do velikih 
premikov, občani pa zanje ne zvedo 
pravočasno. Vse to se dogaja, kljub te
mu da so sklenili obveščanje izboljšati z 
ustanovitvijo občinskega glasila Rešeto.

Načrtovali so, da bo na leto izšlo 7 do 
8 številk, a so lani zaradi pomanjkanja 
denarja le štiri, in to tri v prvi polovici 
leta, zadnjo pa konec decembra (in v tej 
so zato objavljeni tudi nekateri »zelo 
aktualni« članki, ki se nanašajo še na 
prvo polovico leta 1987).

Sekretar OK SZDL Miran Košmrlj 
pravi, daje za Rešeto potrebno zagoto
viti bolj reden vir finansiranja. Potrebe 
po temeljitejšem obveščanju občanov 
so. Tako se v občini pripravljajo na 
uvedbo novega samoprispevka, nimajo 
pa še 2,5 milijona dinarjev, da bi izdali 
novo številko Rešeta, v kateri bi občane 
seznanili prav s tem. Meni, da zagotavl
janje denarja za Rešeto ni le stvar 
SZDL, ugotavlja pa tudi, da bi bilo s fi
nansiranjem manj težav, če bi v letu ob
javljali na poljuden način napisana gra
diva za seje skupščin raznih samouprav
nih organov.

O TR O C I Z A Ž G A L I
KOČEVJE — V Mozljuje 8. januar

ja popoldne zgorel senik, last Jureta Se
nekoviča. Hkrati je zgorelo še 15 ton 
sena in gumi voz. Škode je za okoli 5 
milijonov din. Zažgali so otroci, ki so se 
igrali z vžigalnikom.

JE Š E LN IK  K O M A N D IR
KOČEVJE —  Peter Ješelnik je 

imenovan za komandirja postaje mi
lice Kočevje. Doslej je to dolžnost
opravljal kot vršilec dolžnosti koman
dirja. Za rdirja. Za namestnika komandirja pos
taje milice pa je imenovan dosedanji 
pomočnik komandirja Jože Nose.

Kaj med počitnicami
Risanke, računalništvo, 

tenis, ples...

pravi dati poudarek družbenoekonom
skim odnosom ter zagotavljanju pravic 
in dolžnosti. Doseči bo treba, da se bo
do z gospodarstvom ukvarjali gospo 
darstveniki, s politiko politiki itd., se 
pravi, daje potrebno razmejiti pristoj-

RIBNICA — Komaj pred nekaj me
seci ustanovljeno Društvo prijateljev 
mladine Ribnica, ki ga vodi predsedni
ca Ana Bartol, seje že doslej izkazalo z 
delom, pripravilo pa je tudi program za 
delo z otroki med šolskimi počitnicami, 
ki se začno že ta ponedeljek, 18. 
januarja.

Že prvi dan počitnic bodo ob 9. uri 
predvajali v domu JLA risanke. Od 19. 
do 22. januarja bo v osnovni šoli Ribni
ca računalniški krožek, v domu TVD 
Partizan pa namizni tenis. Od 25. do 
29. januaija bo v šoli še en računalniški 
krožek. Za zaključek bo 29. januarja ob 
17. uri v Domu Partizana ples, ki ga bo 
vodil disk džokej Kokot.

V društvu načrtujejo še več drugih 
prireditev za otroke, med katerimi naj 
omenimo le bližnje: zimski in spomla
danski ŽIVŽAV ter pustno rajanje. Sek
retar OK SZDL Miran Košmrlj je po-

nosti, k ijih  imajo organi in organizacije 
v naši družbi. Zagotoviti je treba tudi

vedal, daje ribniško DPM organiziralo 
zelo uspelo novoletno proslavljanje za 
otroke, pohvalo pa zasiužita še komu-

resnično nagrajevanje po delu. Nadalje 
je poudaril, da se od samoupravljanja 
oddaljujemo. Boji se, da ne bi prevlada
le težnje, da bi se od samoupravne poti 
še bolj oddaljili, saj se nekateri zavze
majo za centralizacijo sredstev in s tem 
tudi oblasti.

nalna skupnost in zasebni obrtnik elek- 
tro stroke Avgust Miklošič, ki sta pri 
tem največ pomagala. Otroci so bili tu
di obdarjeni, za kar so prispevali delov
ni kolektivi po 3000 din na zaposlene
ga. Dodal je še, da v občini deluje doslej
le eno DPM, že do marca letos pa jih  

lih KS

J. P.

nameravajo ustanoviti tudi v ostalih 
v občini.

J. P

Na tujem ne cvetejo le rožice
T rimo bo letos izvozil za 7 milijone dolarjev izdelkov 

do naredili nič več kot lani
Za domače kupce ne bo- 

Spodbudnejši izvoz tudi v ZDA?
TREBNJE —  »Po velikem trumfu v letih 1979 —  1982, ko smo imeli 

celo vrsto ugodnih kupčij s programom jeklenih konstrukcij in lahkimi po
liuretanskimi sendvič ploščami, so se v zadnjih letih tržne razmere bistveno 
spremenile. Tem smo morali nujno slediti tudi mi, kar posebno intenzivno 
skušamo doseči v zadnjem letu, ko prihajamo na trg z novimi izdelki, za 
katerimi je večje povpraševanje,« pravi direktorica komerciale v Trimu 
Trebnje, Tatjana Fink.

lov. Proizvodnja za domači trg naj bi 
ostala na ravni leta 1987,« je poveda
la Finkova.

P. PERC

Jeklene konstruckije bodo očitno 
vse bolj tonile v ozadje, saj z n jim i ob 
velikem razkoraku med vhodnimi 
cenami ne bi bilo možno niti preživet
je. Še zlasti ne spričo nelojalne 
konkurence kovinsko-predelovalne 
industrije v drugih predelih Jugosla
vije, kjer marsikje sprejmejo posle 
samo, da imajo delavci kaj delati, o 
zaslužku pa niti ne razmišljajo dosti. 
V Trim u so odločni, da zavestno ne 
bodo delali z izgubo, zato so, kot re
čeno, razvili nove programe: v Do
bovi kurilne linije tudi v sodelovanju 
z avstrijskim partnerjem, protipožar
na vrata ter kemo-procesno opremo 
za prehrambno, kemično in tekstilno 
industrijo.

»Pomemben dosežek je nova plo

šča z mineralno volno iz Krke, za 
katero je  precejšnje zanimanje v sve
tu, tako v Sovjetski zvezi, kjer imajo 
posebne zahteve po ognjevarnosti, 
kot tudi v Zahodni Evropi, kjer imajo 
te plošče za petino višjo od klasičnih 
plošč. T  udi za Z D A  so te plošče tržno 
sprejemljive, le transportne stroške 
bomo skušali čimbolj zmanjšati, pred- 
no bi se odločili za večji skok čez 
lužo. Nestvarni tečaj dinarja še kako 
vpliva na našo izvozno usmerjenost. 
T ik  pred podpisom so pogodbe za 3 
milijone dolarjev, k i bi jih  morali 
uresničiti v letošnjem prvem polletju. 
Iščemo tudi nove oblike kooperacij s 
tujim i poslovnimi partnerji, s čimer 
želimo povečati naš čisti izvoz. Raču
namo tudi na vrsto dodelavnih pos-

Tatjana Fink: »Letos računamo na 7 
milijonov dolarjev izvoza. Prodor na 
najzahtevnejša tržišča bo lažji, ker 
smo pred kratkim dobili že prvi veliki 
atest od inštituta iz Miinchna, ki je 
pregledal celotno proizvodnjo Trima . 
in se prepričal o naši kakovosti.«
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IZ NKŠIH OBČIN IZ NKŠIH OBČIN
Gospodarstvu 

se obeta 
hudo leto

SZDL napoveduje odstra
njevanje ovir za hitrejši 
gospodarski napredek
BREŽICE — Gospodarjenje je na

jšibkejša točka brežiške občine, zato bo 
poslej tudi Socialistična zveza posvetila 
več energije pridobivanju dohodka in 
spodbujala uveljavljanje tržnega poslo
vanja. Nadejajo se, da bo prehod težak, 
predvsem tam, kjer nimajo niti kadrov 
niti programov. V bistvu to ni nikakrš
na nova zahteva.

Tokrat so socialisti med naloge prv;č 
zapisali, da bodo odpravljali ovire, ki 
preprečujejo boljšo kadrovsko politiko, 
štipendiranje in nagrajevanje strokovn
jakov. Spoprijeti se nameravajo z zavo
rami v odnosu do razvoja drobnega 
gospodarstva v družbenem in zasebnem 
sektorju. Dosedanja počasnost kaže, da 
predpisi in pogledi na obrt ne dovoljuje
jo  večje sprostitve ustvarjalnih teženj, 
in da tudi zdomci ne naletijo na razu
mevanje, ki jim  ga obljubljajo na vsako
letnih srečanjih.

Ena od trajnih nalog je skrb za 
enakomeren razvoj krajevnih skupnosti 
v občini in skrb za to, da bodo občani 
lahko uveljavili svoje zahteve glede 
šolstva, zdravstva, kulture in socialne 
problematike, saj so do zdaj pretežno 
lahko reševali le komunalne probleme, 
da so si izboljšali najosnovnejši stan
dard. Po potrebi bodo v organizaciji 
SZDL ocenili tudi možnosti za nov 
občinski samoprispevek, in to predv
sem z namenom, da bi z njim omogočili 
skladnejši, enakomernejši razvoj vseh 
krajevnih skupnosti.

J. T.

Ž IV O  PO K R A JE V N IH  
K O N F E R E N C A H  S Z D L
BREŽICE — Poročilo o štiriletnem 

delu, predvsem pa vsebino prednostnih 
nalog za tekoče leto, pretresajo odslej 
po krajevnih središčih, da bodo gradivo 
dopolnili s svojimi spoznanji in ocena
mi iz neposrednega življenja. Izmed 
evidentirancev za predsednika občinske 
konference so na zadnji seji predsedstva 
izbrali dva kandidata, Jožico Lapuh in 
Rudija Volčanška, za podpredsednika 
Ivana Pinteriča. Toneta Zorka, Slavka 
Vujasinoviča in Franca Packa, za sekre
tarja pa Srečka Zoreta. Tudi o tem bo
do razpravljali na krajevnih konferen
cah, preden se bo sestala občinska 
organizacija za programsko-volilni seji.

/z šole brez 
delovnih 
navad

BREŽICE — Zahtevnost prak
tičnih opravil, ki so sejih mladi ljud
je  po osnovni šoli včasih naučili kot 
vajenci, se dandanes ne ujema s tem, 
kar jim daje poklicna Sola. Frizerji 
ne znajo striči in oblikovati pričesk, 
šivilje ne obvladajo dela po naroči
lu, mehaniki ne poznajo motorjev. 
Lahko bi našteli še desetine pokli
cev, kijih za sedaj Se niso zamenjali 
stroji in je  zanje ročno delo nepogre
šljivo.

Po šoli čaka fante in dekleta tri
letno pripravništvo, ki pa ni enako
vredno vajeniški dobi Zamujeno je  
nekaj, česar ni mogoče več nadok
naditi, to so delovne navade. Šola je  
mlade ljudi izobrazila za opravljan
je  poklica, jim v marsičem razširila 
splošno obzorje, ni jim pa dala prak
tičnega znanja

Pa še na nekaj je  pozabila Na 
odnos do dela, na natančnost, na 
odnos do materiala do naročnika in 
do premoženja, ki jim  bo zaupano. 
Prej so jim  moralo vcepljali mojstri 
ob sprotnem delu, dokler so bili kot 
vajenci do vzetni za te stvari Ko ima

jo  spričevalo v žepu, želja do spre
jemanja splahni Formalno že imajo 
poklic, svoje znanje precenjujejo in 
za brezhibnost izdelka se ne trudijo 
več. So tudi brez občutka za 
poslovnost.

Toda nekdo bo moral na poprav
ni izpit, če bomo hoteli v korak s 
svetom.

J. TEPPEY

Promet jutri še ne bo obstal
BREŽICE — Nizki osebni dohodki v Integralovem tozdu Brebus vzbujajo 

nezadovoljstvo med delavci, in ko se ti primerjajo z zaposlenimi v drugih kolek
tivih, upravičeno negodujejo. V novembru je bil povprečni osebni dohodek 350 
tisočakov, in to z nedeljskim, prazničnim in nočnim delom vred. Za 180 efek
tivnih ur na vožnj' so vozniki in sprevodniki v medkrajevnem prometu zdoma 
tudi do 360 ur. Dodatek na odsotnost je tako skromen, da jim prav nič ne po
meni v primerjavi z izdatki, ki jih imajo s prehrano.

»V potniškem prometu ljudje ne vidi- •  Vaš tozd se že nekaj časa 
jo  več življenjskega cilja, zato naši de- vključuje v mednarodno delitev dela.

Brebus Brežice: S težavo do višjih plač, ker jim jih požirajo stroški
vanja, pri nas in v tujini. V notranjem 
prometu, kjer imamo avtobuse domače 
proizvodnje, pa nam podražuje vzdrže
vanje slaba kakovost vozil.«

•  Večkrat slišimo za administra
tivne ovire pri izvozu. Jih občutite 
tudi pri vas?

»Pa še kako! Devizni zakon nam 
povzroča veliko težav, ker ne moremo 
normalno zagotavljati niti dnevnic niti 
drugih sredstev za normalno poslovan
je, kljub temu da služimo devize vsak 
dan. Zbirokratiziranost nas ovira pri 
pridobivanju dovolilnic, saj dobivamo 
na primer dokumentacijo za prevoz 
zdomcev od zveznega komiteja za pre
voz in zveze. Najbolj nas moti, da ne 
moremo hitro reagirati ob raznih spre
membah, ker je od tega odvisno, če 
bomo posel zadržali ali izgubili.«

J. TEPPEY

lavci bežijo drugam,« je v razgovoru 
omenil vodja tozda Rudi Arnšek. »Za 
tako odgovorno in težko delo so presla
bo nagrajeni, vendar si ne moremo ve
liko pomagati, ker stroški poslovanja iz 
dneva v dan naraščajo in nam požirajo 
akumulacijo. V prlmetu tudi ne more
mo povečevati produktivnosti, ker nam 
število potnikov omejuje število se
dežev v avtobusih. Razen tega se mo
ramo podrejati zakonu o varnosti pro
meta in upoštevati deseturni počitek 
voznikov.«

•  Ali niso tudi pri vas napovedo
vali stavke?

»Zaradi vsesplošnega nezadovoljstva 
je izvršni odbor delavskega sveta sprejel 
stališče, da bo prekinitev dela 16. ja
nuarja, če dan prej v kuvertah ne bodo 
dobili dodatnega dinarja. Po razpravah 
v sindiktu in Zvezi komunistov so v 
imenu obeh organizacij predlagali de
lavskemu svetj drugačno, enako učin
kovito in hitro pot, in tako je ta sklenil 
povišati decembrske osebne dohodke 
za 20 odst. Tudi delavski svet meni, da 
težav ne kaže obešati na veliki zvon, ker 
od zunaj ni pričakovati pomoči, s 
»štrajkom« bi izgubili delovne ure in 
prizadeli potnike. Dogovorili so se, da 
bomo ob spremljanju poslovnih rezul
tatov sproti popravljali osebne doho
dke, kolikor nam to dovoljujejo norma
tivi.«

Kako se pri poslovanju odražajo de
vizne storitve?

»Celotni prihodek za minulo leto se 
je povzpel na 1,25 milijarde dinaijev in

Rudi Arnšek

od tega je četrtina devizne realizacije. Z 
linijskimi prevozi je dosežemo 60, s 
komercialnimi 40 odst. Našo akumula- 
tivnost slabijo predvsem povečani stro
ški pri inozemskih prevozih. Davčne 
olajšave zanje so malenkostne, stimula
cij za izvoz ni, stroške nam povečujejo 
visoke cestne takse in dvojna zavaro-

Pomagaj si in bog ti bo pomagal
 V kostanjeviški Iskri veliki izvozni načrti — Kooperacija z Minolto______

KOSTANJEVICA — »Kdor čaka, da ga bo rešila država ali sozd ali kakšen 
drug sistem, v gospodarstvu prav gotovo ne bo uspel. V Iskri imajo temeljne 
organizacije dokaj veliko samostojnost in ta nas priganja k iskanju vedno novih 
poti za delo in zaslužek,« pravi Peter Luštek, direktor Iskrinega tozda Indus
trijska elektronika v Kostanjevici.

Da tak način poslovanja in dela us
treza dolenjski miselnosti, med drugim 
dokazuje podatek, da sta v Iskrini de
lovni organizaciji IEZE med najboljši
mi tovarni v Mokronogu in Kostanjevici.
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PREJELI SO DRŽAVNA ODLIKOVANJA — Predsednik občinske sku
pščine Krško Zoran Šoln je preteklo sredo v salonu občinske stavbe podelil 
visoka državna odlikovanja, s katerimi je predsedstvo SFRJ odlikovalo: Alojza 
Bohorča, Franca Jelerja, Stanislava Štiglica, Vilija zorka, Štefanijo Colarič, 
Elizabeto Pogačar, Janeza Plestenjaka, Alojza Rihtterja in Petra Markoviča. 
Predsednik Šoln je na podelitvi med drugim dejal, da so odlikovanja le skromna 
oddolžitev za vse, kar so odlikovanci prispevali pri razvoju družbe. (Foto: J. 
Simčič)

In če to pot ostanemo samo pri Kostan
jeviški Iskri, potem lahko rečemo, da 
imajo tam še velike načrte.

Zdaj se o Iskrini tovarni v Kostanje
vici ne govori več kot o tovarni, k ije  v 
težavah, ampak kot o kolektivu, z 
drznimi, a zagotovo uresničjivimi načr
ti. »Lansko poslovno leto smo dobro 
zaključili, kar bodo seveda pokazali tu
di podatki iz zaključnega računa. Šte
vilk seveda ne bom navajal, ker ob taki 
inflaciji ne pomenijo dosti,« pravi Luš
tek, »zato pa lahko rečem, da smo v pre-

•  Pred kratkim so se v Iskri lotili 
še enega dodatnega posla. Z japon
sko Firmo Minolta so podpisali po
godbo o kooperacijskem sode-vanju 
pri proizvodnji elektronskih naprav 
za avtomatizacijo pisarniškega dela. 
V okviru te kooperacije so že sestavili 
134 kopirnih strojev, ki sojih že zače
li plasirati na jugoslovanski trg. Stroji 
stanejo od 6 do 20 milijonov dinaijev. 
Za sedaj pa lahko ponudijo štiri tipe 
teh strojev. Letos bodo izbiro strojev 
še razširili, trgu pa bodo ponudili 800 
do 1000 kopirnih strojev Minolta.

teklem letu izpolnili vse naše proizvod
ne načrte. Najbolj smo ponosni na to, 
da smo se dobro uveljavili na -unanjem 
trgu, kjer bo naš izvoz skoraj presegel

milijon dolarjev. Za letošnje leto, ki se 
je komaj začelo, pa že pripravljamo no
ve izvozne načrte. Vsega sicer nismo 
zapisali v plane, ker se nam lahko tudi 
kaj podre, vendar na tihem računamo, 
da bomo letos izvozili krepko več kot za 
milijon dinarjev. V našem delovnem 
kolektivu se zavedamo, da bo lahko

Resolucija naj ne bo pravljica
Osnutek te listine v sevniški občini predvideva, da bo razvoj v občini hitrejši kot 
__________ v republiki — Večji izvoz in novi programi — Melioracije

SEVNICA — Kaj storiti, da občinske resolucije ne bi bile le plani želja ali 
celo pravljice, kot v sevniški občini zadnja leta nekateri tudi javno poimenujejo 
to listino. Rekli bi, da gre za resen dokument, če bi v uresničitev njegovih napo
vedi verjeli, to pa bi se verjetno zgodilo že, če bi imeli v rokah količkaj čvrste 
pogoje gospodaijenja.

Oglejmo si pobliže, kaj se skriva za 
nekaterimi kazalci razvoja sevniške 
občine, kot jih  predvideva letošnji 
osnutek resolucije. Največji delež pri 3- 
odstotnem povečanju fizičnega obsega 
industrijske proizvodnje (mimogrede: 
ta in še šest kazalcev razvoja presegajo 
predvidene rasti v Sloveniji, proizvodne 
naložbe in akumulacija pa sta načrto
vani na isti ravni v republiki in občini!) 
naj bi imela tekstilna industrija, ki bo še 
več izdelkov izvozila. Lesno-predeloval- 
na industrija bo ob večji usmeritvi v iz
voz pri tem iskala nove proizvodne 
programe.

Kovinsko-predelovalna industrija bo 
nadaljevala namensko proizvodnjo, izo-

DOLENJSKI UST

gniti pa se ne bo mogla uvajanju novih 
proizvodnih programov. Ob teh mora 
industrija več narediti za kakovostnejšo 
proizvodnjo, boljšo organiziranost dela 
in vlaganja v sodobno tehnološko 
opremo. V gradbeništvu bodo doko
nčali posodobitev kamnoloma na Lo
gu, bolj pa se bodo vključili v gradnjo za 
trg.

Triodstotno rast v kmetijstvu naj bi 
dosegli z večjo intenzifikacijo in od
pravljanjem dosedanjih slabosti v orga
nizaciji proizvodnje in odkupa. Izgubl
jene kmetijske površine bodo v sevniški 
občini nadomestili z intenzivno kmetij
sko proizvodnjo na neobdelanih in sla
bše obdelanih površinah. V Mirenski

dolini bodo izvedli hidromelioracije na 
150 ha, na prav tolikšnih površinah pa

•  Ljudje morda še najbolj želijo, 
da ne bi ostalo le pri besedah, kar za
deva posodobitve kategoriziranih 
cest. Letos naj bi posodobili cestne 
odseke Blanca — Poklek, Marof —  
Podvrh — Zabukovje, Telče — Pri
mož — Impolje, Breg — Orehovo in 
Radeče — Loka. Zgradili naj bi tudi 
avtobusno postajališče v Sevnici. Z 
izgradnjo pasivnega pretvornika na 
Vetmiku bodo Posavci prišli do svoje 
omrežne skupine (0608), kar naj bi 
bistveno izboljšalo kakovost telefon
skih in telegrafskih povezav.

male melioracije. Agromelioracije bo
do letos zajele 150 ha hribovskih in 50 
ha nižinskih površin, zložbe na 30 hek
tarih pa bodo opravili v Podborštu.

P. PERC

V ID E M  BO VEČ 
IZ V A Ž A L

KRŠKO — Tovarna celuloze in pa
pirja Videm iz Krškega ima tudi v le
tošnjem letu v načrtu nadaljnje po
večanje izvoza, zlasti kvalitetnejših 
papirjev iz tovarne v Titovem Drvarju 
in pa seveda tudi ostale izdelke. Vsega 
skupaj naj bi letos izvozili za 60 milijo
nov dolarjev svojih izdelkov.

RAČUNALNIK PA 
POČIVA

KRŠKO — Ko so krški elektrikarji, 
zaposleni v elektrodistribuciji nazadnje 
stavkali, niso hoteli slišati osamljenega 
glasu enega svojih tovarišev, ki je  menil, 
da bi ne bilo čisto nič narobe, če bi kri
tično ošvrknili tudi svoje lastne slabosti 
Ta tovariš je  bil izžvižgan skoraj na 
odprti sceni Nič bolje se seveda ne bo 
godilo tejle bodički Pa vseeno: v tem 
tozdu imajo že nekaj časa kar dober 
računalnik, ki pa ga doslej še niso začeli 
uporabljati, ker enemu izmed medetaž- 
nih šefov menda ne ustreza preveč, da bi 
se na njem s svojim znanjem dokazovali 
mlajši kadri.

Peter Luštek, direktor Iskre v Kosta
njevici

obstal samo tisti, kdor se bo sposoben 
uveljavljati tudi na zunanjem trgu.«

J. SIMČIČ

M A N J SODIŠČ
BREŽICE — Konec minulega leta 

so v Celju ukinili sodišče združenega de
la pri medobčinski zdravstveni skup
nosti. Vse naloge, ki jih  je ta ustanova 
opravljala za brežiško zdravstveno skup
nost, za skupnost otroškega varstva in 
socialno skrbstvo, bo s 1. februarjem 
prevzelo Sodišče združenega dela v 
Brežicah. Število se zmanjšuje, tako da 
posebno sodišče ni več potrebno. Razen 
tega je to korak k varčevanju v interes
nih skupnostih.

PRIZNANJE ZA 
UPOKOJENCE?

POSAVJE — Ne bi hoteli omalo
važevati gospodarstih dosežkov, ki so 

jih dosegli letošnji dobitniki malih priz
nanj gospodarske zbornice za Posavje. 
Pa vendar se vsiljuje povsem drobna 
pomisel nad takim nagrajevanjem. Z  iz
jemo SOP, ki je  dobil veliko priznanje in 
sedaj še ni pred upokojitvijo, so ostala 
priznanja dobili direktorji, ki so že 
upokojeni ali pa vsak čas bodo. Zato se 
zdi, da bi lahko to nagrado preimenova
li v nagrado za direktorje, ki odhajajo v 
pokoj. Če smo malo zlobni, lahko na
pišemo tudi, da je  Slo vin Bizeljsko — 
Brežice bolj znan po čem drugem kot po 
dobrem gospodarjenju, saj je  prav v 
zadnjem času zabredel v izgube. Podob
no je  tudi z Agrokombinatom Krško, ki 
se otepa z dokaj velikimi težavami.

Kmalu delavnica
Mirko Kukec uspešen 

v vulkanizerstvu
TRŽIŠČE — Čeprav deluje 29- 

letni M irko Kukec iz Tržišča na 
prvi pogled mimo in zadovoljno, pa 
običajno nikoli ni povsem spokojen 
po opravljenem delu, najsi bo doma 
ali v službi. Kljub temu, daje med 
sodelavci v mokronoški Iskri, kjer 
je bil nastavljalec strojev, a tudi po
prej v novomeškem Cestnem pod: 
jetju, kjer seje izučil za mehanika, 
zmeraj velja za natančnega, dosled
nega delavca, je zmeraj hotel nare
diti kaj bolje, popolneje. Zato niti 
ne preseneča, daje v Iskri predlagal 
tudi inovacije, za katere so na ve
liko spodbujali in malo plačali.

»Nikoli nisem pričakoval, da mi 
bo kaj padlo kar izpod neba. Pri
pravljen sem trdo delati, za marljivo 
delo pa je pri nas še premalo pravih 
spodbud. V KmetijsRem gospo
darstvu Slovenska vas sem zadnje 
leto vodja izmene gradbene meha
nizacije. Prav toliko časa pa imam 
že popoldansko obrt — vulkanizer- 
stvo.

Ko so se na sevniški občini začeli 
pogovarjati o novi bencinski črpa
lki v Tržišču in mehanični delavnici 
ob njej, sem bil takoj za to, da bi 
odprl obratovalnico. Pričakoval 
sem kakšno pomoč, naposled bi vse 
ostalo na mojih plečih, čas je brzel 
naglo, ko so ugotovili, daje prema
lo prostora za delavnico ob Petro
lovem servisu. Dobro, da nisem 
čakal križemrok in sem začel vsaj s 
popoldansko obrtjo in nabavil po
trebno opremo. Ždaj bom očitno 
sam gradil delavnico nasproti črpa
lke v Tržišču. Že zbiram vse po
trebne papirje in upam, da bo me
hanična delavnica z vulkanizerst- 
vom še letos pod streho. Potem 
bom seveda začel 7. redno obrtjo,« 
pripoveduje Kukec.

P. P.

Mirko Kukec

Novo v Brežicah
NIČ VEČ ČEZ MEJO — Odkar so 

odkupne cene za teleta izenačili na obeh 
straneh Sotle, prodajo rejci več telet Agra- 
rii. Lani sojih od njih oddali 1640, leto dni 
nazaj komaj 1105. Če bo šlo tako naprej, 
bodo prekupčevalci ostali brez dela, toda 
lahko se zgodi, da ga bo zmanjkalo še 
komu drugemu. Večja oddaja telet pome
ni tudi, da jih kmetje nočejo rediti, ker ni
majo od pitanja nobene koristi. Kar pa 
zadeva prekupčevalce, so se ti že znašli in 
se postopno specializirajo na boljše sorte 
grozdja z bizeljskih goric.

MORDA BI POMAGALA LICITA
CIJA — Odkar so mladi tako vpadljivo 
rdeče pobarvali svoj klub v gostišču pri 
Uršiču, še bolj bije v oči zapuščena zgrad
ba s kopalniškimi kabinami na nasprotni 
strani ceste. Slišali smo že, da jo bodo po
pravili ali podrli, a se ni uresničilo ne prvo 
ne drugo in kot kaže, je zob časa edini 
gospodar nad to nekdaj lično in privlačno 
leseno zgradbo.

POSTAJALIŠČE KAR TAKO — 
Izogibališče za avtobuse v Šentlenartu je 
bilo prvo, kar so dokončali na cesti od 
Brežic do železniške postaje, vendar mest
ni in drugi avtobusi, ki vozijo v tej smeri, 
še vedno ne ustavljajo tam, ampak kar na 
cesti nasproti Grabneija. Vozniki in pot
niki so slabe volje, posebej takrat, ko dežu
je in izstopajo v blato, vendar se zanje ni
hče ne zmeni. Baje je razlog v tem, da sije 
Brebus omislil krpana, ta pa je predolg, da 
bi lahko obstal na določenem mestu. Toda 
krpan vozi veliko bolj poredko kot 
običajni avtobusi..
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Od 3. do 9. januarja so v brežiški po
rodnišnici rodile: Zdenka Kravelj iz 
Prušnje vasi — Alena, Anica Šekoranja iz 
Drameljšaka — Marino, Brigita Sokolo- 
vič iz Kostanjevice — Lea, Ivanka Varlec 
z Bizeljskega — Barbaro, Majda Drečnik 
iz G. Pirošice — dečka, Ana Kočnar iz 
Brežic — Jožeta, Lidija Žgalin iz Podgoija
— Klavdijo, Anita Petan iz Sromelj — 
Boruta, Bojana Volčanjšek iz Soteljskega
— Anito, Andrejka Bračun iz Brestanice
— Urško, Fanika Zorič iz Župeče vjtsi — 
Petro, Miljana Osojnik iz Brežic — Spelo, 
Mira Krneta iz Brežic — Anjo. Čestitamo!

Krške novice
ŠALA NE BI BILA NA MESTU — 

Lahko bi pravzaprav ponovili staro šalo o 
tem, da vodilnega človeka v Jedrski elek
trarni Krško ni več, proizvodnja pa teče 
normalno naprej. Pa tak vic zagotovo ne 
bi bil na mestu, saj je predsednik KPO JE 
Krško Janez Dular v preteklih trinajstih 
letih nedvomno opravil veliko nalogo. Bil 
je tako rekoč ves čas zraven, ko so elek
trarno gradili, jo spravili v pogon in jo us
posobili do te mere, da dosega v svoji 
kategoriji kar se le da dobre rezultate. Pa 
se kljub vsemu temu zastavlja vprašanje, 
kdaj bodo v JE Krško dobili drugega vo
dilnega človeka, ki pa naj bi bil, vsaj tako 
je slišati, človek iz domačih logov in 
dobrav.

O PICERIJI DOSLEJ NIČ SLABE
GA — O krški piceriji, kjer pečejo zelo 
dobre pice, doslej ni bilo take priložnosti, 
ki bi pripomogla, da bi picerija sodelovala 
v tej rubriki. To pot pa sc je le ponudila 
prilika. Picerija, ki stoji nasproti krškega 
Agrokombinata, je pretekli teden ostala 
brez mleka, smetane in sploh brez mlečnih 
izdelkov oziroma napitkov. Človek bi rek
el, kako slab sosedje tale Agrokombinat, 
pa bi se zmotil, saj pomanjkanju mleka ni
so krivi kmetijci, ampak politiki, čeprav 
so ti zadnji vse prej kot molzne krave.

DRUŽBENO IN ZASEBNO — Kakš
na je razlika med družbenim in zasebnim, 
je moč videti v pospravljenosti stanovanj
skega naselja, kjer prebivalci žive v blokih 
in zasebnih stanovanjskih hišah. Blokov
ska stanovanjska naselja so nastlana s 
smetmi, v delu Krškega, kjer večina živi v 
zasebnih stanovanjskih hišah, pa vlada na
ravnost vzorna čistoča. Zakaj je družbeno 
manj vredno od zasebnega, pa je seveda 
teoretično vprašanje, ob katerem se bodo 
kopja v naši družbi še lomila.

Sevniški paberki
RAZSVETLJAVA — Zvesti bralci s 

Planinske ceste v Sevnici so veseli nove 
javne razsvetljave, a so se vseeno obrnili 
na svoj časopis, da bi vsaj »Dolenjcu« kdo 
pojasnil, zakaj 7 velikih luči te nove pri
dobitve prižgejo prezgodaj, gorijo pa vse 
do jutra, čeprav ni nobene potrebe za to. 
Krajani s Planinske srčno privoščijo to 
odvečno svetlobo tistim Sevničanom, ki 
še ždijo v temi v tem mestu, a ne po svoji 
krivdi.

ČRPALKA — Medtem ko so v 
Tržišču ob občinskem prazniku v Tržišču 
odprli novo bencinsko črpalko in ta Petro
lov servis privablja vse več kupcev, tudi 
zastarela in neustrezna črpalka v Krmelju 
še kar veselo obratuje. Ni znano, ali Petro
lov bencin v Krmelju ne gre tako v promet 
ali pa ga bodo prodajali, dokler ne bodo 
črpalkarju našli druge zaposlitve.

»FEJST« FANTJE IN DEKLETA — 
Na sestanku, ki ga je nedavno ha pobudo 
M-Kmetijskega kombinata, (po vsej ver
jetnosti zaradi »nestrokovnega vtikanja« 
Dolenjskega lista v mlečno vojno Celjskih 
in Ljubljanskih mlekarn!), sklical pred
sednik OK SZDL Janko Rebernik in kije 
posebej poudaril, da ne bi smeli dobiti vti
sa, da je novinar DL na zatožni klopi, je 
bilo precej besed izrečenih o konceptu 
Dolenjskega lista, ki tudi po mnenju 
županje ni pravi. Podobno najbrž velja za 
radio Sevnica, kajti predsednica občine 
Breda Mijovič je izjavila, da niti ne pos
luša sevniškega radia niti ne bere Dolenj
skega lista. Ker oba medija »baza« dobro 
sprejema, je zdaj vrsta vprašanj, koga 
ukiniti, bazo ali oblast.
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Poguba kulture
V Sloveniji prispevki za kulturo še naprej iz 

osebnih dohodkov in ne iz dohodka tozdov

V Sloveniji bomo prispevke za 
kulturo vsaj še letos plačevali 
tako, kot smo jih  do sedaj, se pravi 
iz bruto osebnih dohodkov. Na
povedano je, da bo republiška 
skupščina sprejela zakon, k i bo to 
pravno ̂ uredil. Zakon bo sprejet 
po hitrem postopku in še pred 
koncem tega meseca, tako da 
nam bodo mogli prispevke za kul
turo odtegniti že od januarskih 
plač.

Zakon, ki bo omogočal plače
vanje prispevkov za kulturo po 
starem, so v naši republiki pripra
vili na podlagi sprememb zakona 
o celotnem prihodku in dohodku, 
kar je  zvezna skupščina izglaso
vala 30. decembra lani V tem 
zakonu je  namreč nakazana in 
tudi predlagana rešitev, da bi 
prispevke za kulturo do konca le
ta 1988plačevali tako kot za dru
ge sise, torej iz mesečnih preje
mkov zaposlenih in ne iz dohodka 
delovnih organizacij, kot je  sicer 
določeno na podlagi tako imeno
vanega obračunskega zakona. 
Kot je  znano, bi morali ta zakon 
začeti izvajati s 1. januarjem.

Vrnitev, vsaj začasna, na dose
danji način plačevanja prispe
vkov za tako pomembno družbe
no dejavnost, kot je  kultura, 
pomeni, da je  vendarle zmagala 
razsodnost nad prenagljenostjo 
oziroma nepremišljenostjo. Kajti 
delegati zvezne skupščine (in 
kasneje delegati republiške sku
pščine) tisti hip, ko so z dvigom 
rok glasovali za obračunski za
kon, gotovo niso niti pomislili, da 
nič krivo in dolžno kulturo obso

jajo na nič drugega kot dosmrtno 
hiranje. Če ne bi s  protesti in 
dokazovanjem, kako poguben je  
ta zakon za kulturo, dosegli, da bo 
vse še najmanj leto dni teklo po 
starem, bi se hiranje in odmiranje 
kulture začelo tako rekoč že z 
vstopom v leto 1988. Na konec 
kulture potem ne bi bilo treba 
dolgo čakati: prišel bi po hitrem 
postopku.

Konec pa bi prej ko slej zanesl
jivo prišel, če bi obveljalo, da bi se 
kultura preživljala s  tistim, kar bi 
dobila iz dohodka oziroma celo 
samo iz ostanka dohodka delov
nih organizacij. Vpogled v stanje, 
kakršno je, namreč pokaže, da je  
malo oziroma čedalje manj takš
nih delovnih organizacij, k i ne 
poslujejo z  rdečimi številkami 
Ocene pa kažejo, da bo v letu 
1988 še slabše in da bodo res sa
mo najtrdnejše delovne organiza
cije lahko prigospodarile kaj de
narja tudi za kulturo. In še to bi
postalo vprašljivo, ali bi spričo 
grmade potreb sploh še kaj ostalo 
za kulturo.

V naši republiki je  kultura, to 
lahko zapišemo, zaenkrat rešena. 
Rešena, vendar le do konca leta 
1988. Kaj bo potem, si zdaj nihče 
ne upa misliti, saj obračunski 
zakon še vedno ostaja v veljavi. 
Toda zdaj je  doseženo vsaj to, da 
bodo tako republiška kot tudi 
občinske kulturne skupnosti la
hko neovirano in brez bojazni za 
denar načrtovale dejavnost ter iz
računale in predpisale prispevne 
stopnje.

I. ZO RA N

Izobraževalno središče za likovnike
V Novem mestu bodo letos kar štiri likovne delavnice za ljubiteljske slikarje in 
 kiparje — Kiparji začetniki začenjajo delo že jutri — Tudi simpozij

NOVO MESTO — Novo mesto bo tudi letos središče za izobraževanje ljubi
teljskih slikarjev in kiparjev iz vse Slovenije. Kar štiri od petih oblik tega izo
braževanja, kijih že tradicionalno skupaj načrtujeta Zveza kulturnih organiza
cij Slovenije in Združenje likovnih skupin Slovenije, bodo izvedli v tem 
dolenjskem mestu. Izobraževanje pa bo steklo že ta teden.

Začeli bodo kiparji, ki se bodo že ju 
tri zbrali v Novem mestu, potem pa pod 
vodstvom mentorja vse do 23. januarja 
delali v tako imenovani kiparski delav
nici. To bo izobraževanje za kiparje

začetnike, povabljenih pa je deset. V de
lavnici bodo oblikovali glino, in sicer 
tako, da bodo proti koncu od preprostih 
oblik prešli na portret, hkrati pa se učili 
risanja na relief ter tako povezovali ri-

1

A N A L IZ A  TEGA, KAR JE N A STA LO  —  V Novem mestu seje zvrstilo 
že lepo število republiških izobraževalnih kolonij za likovnike. Bile so v 
hotelih Kandija in Metropol. Pričujoči posnetek je še iz let, ko so bile te 
kolonije —  v zadnjem času se jih je glede na metode izobraževanja prijelo 
ime likovna delavnica —  v Kandiji, kaže pa udeležence ene od kolonij med 
strokovno analizo njihovih del. Takrat je v strokovnem delu izobraževanja 
še sodeloval umetnostni zgodovinar in kritik dr. Cene Avguštin (na sliki: 
stoji pred udeleženci). (Foto: I. Z.)

sarske in plastične predstave.
Istega dne, ko se bo končala delavni

ca za kiparje začetnike, se bo začela na
daljevalna kiparska delavnica, ki bo tra
jala vse do 31. januarja. Na to obliko 
izobraževanja, ki bo tudi potekala pod 
mentorskim vodstvom, bodo povabili 
udeležence lanske kiparske delavnice.

Za slikarje pa bo izobraževanje v po
letnih mesecih. Od 1. do 10. julija bo 
(predvidoma v hotelu Metropol) po
tekala likovna delavnica. Ta oblika izo
braževanja pod mentorskim vodstvom 
je namenjena slikarjem, ki se sicer ne 
ubadajo več z začetniškimi težavami, 
potrebujejo pa pomoč pri razreševanju 
konkretnih likovnih pa tudi širših kul
turnih vprašanj. V študijskem delu se 
bodo udeleženci (okoli deset) tudi tok
rat ukvarjali z risbo, teorijo barv in 
kompozicijo.

Od 19. do 28. avgusta bo v Novem 
mestu potekala poletna likovna šola. V 
njej bo sodelovalo okoli 15 likovnikov, 
ki so ali še začetniki ali pa v domačem 
okolju nimajo možnosti napredovati.

V Novem mestu pa bo tudi fotograf
ski simpozij, in sicer od 6. do 9. oktobra. 
Simpozij, posvečen določeni zvrsti fo
tografije, bo vključeval tudi predavanja, 
pogovore, analtze, projekcije in razsta
ve, namenjen pa bo tako poklicnim kot 
ljubiteljskim fotografom, ki se s fotogra
fijo resneje ukvarjajo.

I. Z.

S LO V E N S K I O K T E T  
IN  O R G A N IS T  
H . BER G AN T 

N A S T O P A T A  V 
C E R K V A H

Slovenski oktet in organist 
Hubert Bergant prihajata konec 
tega tedna na krajšo koncertno 
turnejo v Posavje, na Dolenjsko 
in Belo krajino. V župnijskih cerk
vah bo oktet ob orgelski spreml
javi predstavil liturgična dela sta
rih skladateljev. Jutri ob 18. uri 
bo koncert v župnijski cerkvi v 
Sevnici. V nedeljo, 17. januarja, 
se bo mala turneja Slovenskega 
okteta in organista Huberta Ber
ganta nadaljevala v dolenjski re
giji. Ta dan bo ob 14.30 koncert 
naprej v župnijski cerkvi v Čr
nomlju, zvečer ob 18.30 pa v 
kapiteljski cerkvi v Novem me
stu.

R A Z S T A V L JA L  
BO N A  D U N A JU

NOVO MESTO — Novomeški fo
tograf Bojan Radovič, »fotograf notran
jih, intimnih razpoloženj in impresij«, 
kot so ga označili, ko je razstavljal v 
ljubljanski galeriji Are, bo imel v bližnji 
prihodnosti samostojno razstavo v du
najski galeriji Faber. Največja priredi
tev, na kateri seje do zdaj predstavil,je 
bila razstava v Cardiffu novembra in 
decembra lani. Pet fotografij je razstavl
jal skupaj z deli slovitih mojstrov foto
grafije, kot so Ralph Gibson, Diane Ar- 
bus m Bill Brandt.

Samorastniška beseda na novi poti
Revija, ki jo je do zda 

rasla v
i do zdaj izdajala kulturna skupnost v Trebnjem, naj bi že leto 
dolenjsko-pokrajinsko literarno in širše kulturno publikacijo

letos pre-

TREBNJE —  Za natis je pripravljena nova številka Samorastniške be-

f:de, literarno-likovne revije, ki jo izdaja tukajšnja kulturna skupnost, 
tevilka je zajetna, uredniškemu odboru je uspelo dobiti pesniške in proz

ne prispevke več deset avtorjev. Povabilu so se odzvali tudi tisti, ki so se 
medtem uveljavili tudi drugje ali pa so izdali samostojne knjige. Med sode
lavci niso le pišoči iz Dolenjske, Bele krajine in Posavja, ampak tudi iz dru
gih slovenskih območij. Kakor je bilo vsakokrat, je tudi v pričujoči številki, 
ki ji je končno vsebinsko podobo dal urednik Jože Zupan, nekaj avtorjev, 
ki v Samorastniški besedi prvič nastopajo.

Samorastniška beseda bo prišla na 
svetlo (predvidoma za kulturni praz-

vprašanju je b il posvečen tudi torkov 
sestanek kulturnih delavcev iz vseh 
štirih občin dolenjske regije v Novem 
mestu. Takih pogovorov pa bo po
trebno še več, ča naj bi bila nova pot 
Samorastniške besede trasirana tako, 
da bi bilo na njej kar najmanj zastojev 
in drugih težav. Dogovoriti se je po
trebno za troje: kakšno vsebinsko

USPEŠEN F IL M S K I 
M A R A T O N

ČRNOMELJ — Minuli petek so v 
tukajšnjem kulturnem domu izvedli 
filmski maraton in na njem od 17. ure 
do 1. ure v soboto neprekinjeno in iz
menjaje vrteli filme Maske, Mlada lady 
Chatterley in Platoon — vod smrti. 
Dvorana je bila ves čas zasedena, saj so 
razprodali tudi priklopne sedeže, obi
skovalce pa je najbolj navdušila uspeš
nica Platoon, ki so jo  zavrteli dvakrat.

T U D I V O JA K I POJEJO
RIBNICA — Mirko Rebolj, ravna

telj glasbene šole Ribnica, je na področ
ju  glasbe uvedel v Ribnici nekatere no
vosti. Več je koncertov, glasbeniki 
nastopajo po občini in izven nje itd. M i
rko Rebolj je požel veliko aplavza tudi 
za nastop z vojaškim zborom ob ne
davnem dnevu JLA. Ta zbor, ki goji 
pesmi vseh naših narodov in narodnos
ti, je ponovno zaživel prav zahvaljujoč 
Mirku Rebolju.

nik) po nekajletni prekinitvi izhajanja 
ali tudi krizi, kakršno pozna sleherna 
publikacija, porojena predvsem iz 
trenutnega navdušenja in vodena lju
biteljsko. Toda ta številka naj bi ne 
pomenila samo tega, da je krize

U P E H A N I
H U M O R IS T I?

RIBNICA — Razen javnih ob
vestil o letošnjem ribniškem nateča
ju  m  festival humorja, satire in 
karikature v Ribnici so organizator
j i  festivala (kulturna skupnost) raz
poslali humoristom še okoli 250 
osebnih vabil. Odziv avtorjev-hu- 
moristov pa je občutno slabši od tis
tega pred dvema letoma za prvi fes
tival humorja. Do minulega tedna 
so organizatorji prejeli le okoli 50 li
terarnih tekstov, rok za oddajo hu
morističnih besedil pa poteče jutri, 
15. januarja. Karikaturisti pa imajo 
še kar precej časa, saj poteče rok za 
oddajo šele 26. marca, ko občina 
Ribnica praznuje svoj praznik.

konec, temveč naj bi naznanila novo 
obdobje Samorastniške besede. Naj
pomembnejša prelomnica naj bi bhla 
v tem, da bo revija dobila novega iz
dajatelja, da bo postala tudi uradno 
medobčinska oziroma pokrajinska, 
da bo izhajala v novi obleki in z novo, 
razširjeno vsebino. Da torej ne bo nič 
več ozko lokalna, občinska publikaci
ja  in ne več v breme ene same kultur
ne skupnosti. Zamišljeno je, da bi 
Samorastniška beseda poslej sestavl
jala del dejavnosti založništva, k i je 
zaenkrat še pri Dolenjskem muzeju, 
da bi jo  urejal nov, medobčinsko ses
tavljen uredniški odbor, predvsem 
pa, da bi izhajala pogosteje, kot je 
mogla do zdaj v Trebnjem.

Prvi resnejši pogovori o nadaljnji 
usodi Samorastniške besede so se 
začeli kako leto po izidu literarnega 
zbornika Življenje ve za pot, k i seje 
pojavil kot posebna številka Samo
rastniške besede, z njim pa je  revija
nekako tudi počastila 10-letnico izha
janja. Toda pravi koraki za razrešitev 
problematike nadaljnjega izhajanja 
naj bi b ili narejeni letos. Temu

zasnovo naj ima poslej regijska revija, 
kdo jo  bo urejal in tiskal ter kako bo 
revija financirana. Če bodo kulturne 
skupnosti, Zveze kulturnih organiza
cij in kulturni delavci v črnomaljski, 
metliški, novomeški in trebanjski 
občini (za zdaj!) revijo sprejeli za svo
jo , bodo vsi drugi problemi rešljivi 
mimogrede. Do »posvojitve« pa je 
šele treba priti.

I. ZORAN

L IT E R A R N I VEČER
ČRNOMELJ -  V ljudski 

knjižnici v Črnomlju se bo ju tri, v 
petek, 15. januarja, ob 19. uri 
začel literarni večer, na katerem 
se bodo predstavili belokranjski 
avtorji, k i so lani izdali vsak svojo 
novo knjigo. Toni Gašperič bo 
bral iz nove knjige humoresk Kdo 
je lahko komunist?, Jani Bevk iz 
pesniške zbirke Izza upa in Ale
nka Mežnaršič iz pesniške zbirke 
(prvenca) Med žitom in pšenico. 
Nastopajoče bodo na kitarah 
spremljali učenci črnomaljske gla
sbene šole.

KONCERTANT GORIŠEK — Mladi pianist Bojan Gorišek, rojak iz 
sevniške občine, kije iz klavirske igre diplomiral pri znanem pianistu na 
ljubljanski akademiji za glasbo in se izpopolnjeval še v tujini, seje uvel
javil s številnimi nastopi in koncertiranjem doma in na tujih glasbenih 
odrih. V torek zvečer je nastopil tudi v novomeškem Domu kulture.

Dnevi slovenske glasbe
Potekali bodo aprila v Ljubljani in Kostanjevici

LJUBLJANA, KOSTANJEVICA 
— Festival Ljubljana pripravlja za 
pomlad slovenske glasbene dneve več
dnevno kulturno manifestacijo, ki bo 
posvečena slovenski glasbi v preteklosti 
in sedanjosti. Program, sestavljen iz 
strokovnega posvetovanja in koncer
tov, bo potekal od 12. do 16. aprila, in 
sicer prve tri dni v Ljubljani, zadnji dan 
pa na Dolenjskem — v Kostanjevici na

Na strokovno posvetovanje o slo
venski glasbi je programski odbor, ki ga 
vodi Primož Kuret, povabil kot preda-

Uspešno leto Glasbene 
mladine Bele krajine

Pripravila je vrsto prireditev, ki jih je obiskalo nad 
3.800 poslušalcev — Odmeven je bil Kulturni vrtiljak

ČRNOMELJ — Glasbena mladi
na Bele krajine, ki deluje pri tukajšnji 
glasbeni šoli, je lani kljub razmeroma 
skromnim sredstvom, ki jih je dobila 
od domače kulturne skupnosti, us
pešno delovala vse leto. Pripravila je 
več glasbenih manifestacij, na katerih 
so kot izvajalci nastopili tako poklicni 
glasbeniki kot ljubitelji. Prireditve je 
obiskalo prek 3.800 poslušalcev.

Program, ki gaje obiskovala Glasbe
na mladina, je začel teči februarja, ko je 
v črnomaljskem kulturnem domu nas
topil komorni orkester ljubljanske 
RTV. Marca so imeli v gosteh sovjet
skega pianista Rudolfa Kereija, ob 
koncu tega meseca pa izvedli še tradi
cionalno prireditev z naslovom Belok
ranjci Belokranjcem. Koncertno dejav
nost prvega polletja so zaključili z

nastopom New Svving Quarteta.
Avgusta so na črnomaljskem trgu 

(na prostem) izvedli tridnevni kulturni 
vrtiljak, na katerem seje zvrstilo devet 
skupin in posameznikov, predstavni
kov najrazličnejših glasbenih zvrsti., 
Vrtiljak je precej razgibal črnomaljsko 
kulturno življenje v času, ko sicer pre
vladuje mrtvilo oziroma zatišje. Sep
tembra so organizirali priložnostni kon
cert in likovno razstavo, izkupiček od 
prireditve pa namenili za obnovo cerk
ve sv. Duna. Oktobra je v kulturnem 
domu nastopilo osem belokranjskih an
samblov narodnozabavne, zabavne in 
rockovske glasbe. Novembra so imeli v 
okviru festivala Revolucija in glasba v 
gosteh Partizanski pevski zbor iz Ljubl
jane, decembra pa je Glasbena mladina 
zaključila leto 1987 z novoletnim kul
turnim maratonom.

1. festival lutk iz vsega sveta
Do zdaj največja lutkov- 
naprireditev pri nas se 
začenja jutri v Cankar
jevem domu v Ljubljani 
— Pomoč našemu lu
tkarstvu, da ne bo tako 

na obrobju
LJUBLJANA — V ljubljanskem 

Cankarjevem domu je že vse pri
pravljeno za izvedbo prvega med
narodnega lutkarskega festivala Lu
tke 88, ki se bo začel ju tr i in se 
končal prihodnji četrtek. Lutkarst
vo je pri nas v kulturi še vedno pre
cej na obrobju in mu samo poudar
janje, da ima velik vzgojni in 
estetski pomen, ne more pomagati. 
Ker ta umetnost ni deležna ustrezne 
pozornosti in materialne pomoči, 
lebdi v nekakšni drugi kategoriji in 
je, denimo, obravnavana približno 
tako ali pa še slabše kot mladinski 
film, knjige in gledališča.

Da bi republiška kulturna skup
nost spodbudila skladen razvoj lu
tkovne dejavnosti na svojem območ
ju  oziroma v Sloveniji, je podprla 
zamisel Mednarodne lutkovne zveze 
(UNIM A) in Lutkovnega gledališča 
iz Ljubljane ter je v sodelovanju s Ca
nkarjevim domom pripravila to ve
liko mednarodno prireditev. Program 
bo namenjen tako lutkarjem, da se iz
popolnijo, kot tudi občinstvu, ki naj 
bi lutke in lutkarstvo bolje spoznalo 
in mu priznalo višje, predvsem pa 
pravičnejše mesto med kulturno- 
umetniškimi dejavnostmi.

Najpomembnejša dela prireditve 
bosta prvi mednarodni festival lu

tkovnih šol in studiov z okoli desetimi 
predstavami in selektivni izbor, ki ga 
je pripravil Vladimir Kocjančič, v 
njem pa bodo predstave jugoslovan
skega lutkarstva. V okviru festivala je 
že na ogled reprezentativna razstava 
najpomembnejših jugoslovanskih ob
likovalcev lutk. Pripravljenih pa bo še 
več drugih razstav, med drugim razs
tava lutkovnega plakata in razstava,

ki bo prikazala razvoj našega lu
tkarstva do šestdesetih let.

Pri manifestacijah bodo poleg lu
tkarjev sodelovala strokovna društva 
in ustanove, v Ljubljani se bodo zbrali 
delegati Mednarodne lutkovne zveze, 
s svojim delom in programi pa se bo
do predstavili tudi razni lutkovni cen
tri in združenja.

I. Z.

L U T K O V N I O D R I O D  VSEPO VSO D
•  V Cankarjevem domu si bo moč v okviru 1. mednarodnega lutkovne

ga festivala ogledati te predstave: Zdravko Ostojič: Zlatorog (Lutkovno 
gledališče Mostar), Borislav Mrkšič: O zlatem jabolku (Zagrebško lutkov
no gledališče), Slike — dražba (Lutkovno fanatični team LUFT), Milan 
Klemenčič: Dr. Faust (Lutkovno gledališče Ljubljana), Enno Podehl: Her
man (Gledališče v vetru iz Braunschvveiga v ZRN), Ksenija Stojanovič: Mi- 
ši-ko in Mi-ši-san (otroško gledališče Subotica), Jean Anouilh: Skrjanček 
(Višja drž. gledališka šola iz \Vroclava, Poljska), Charles Perrault: Obuti 
maček (Lutkovna šola iz Mechelena, Belgija), Franz Walters: Zamujeno 
praznovanje rojstnega dne (Gledališče Gugalni konj iz Herzogenburga, 
Avstrija), H. C. Andersen: Deklica z vžigalicami (Gledališče Papilu, Anka
ran), Peter Jeršov: Konjiček grbavček (Gledališka šola iz Jaroslava, 
ZSSR), A. S. Puškin: Pravljica o carju Saltanu (Lutkovno gledališče Ljubl
jana), Lojze Kovačič: Mrtvaški ples (Pionirski dom Ljubljana), Ariano 
Suassuna: Testament psa (Višja drž. gledališka šola iz Bialystoka, Poljska), 
Tone Partljič: Flosaiji in dravske vodovnice (Lutkovno gledališče KUD  
Kobanci, Kamnica), Dora Ruskova: Let z rokavicami (Višja šola za gled. 
umetnost v Sofiji, Bolgarija), H. C. Andersen: Pogumni kositrni vojak (Lu
tkovno gledališče Zadar), N. V. Gogolj: Portret (Lutkarska katedra 
Akademije lepih umetnosti Praga, ČSSR), Teofrast: Opravljanja (Zagre
bško lutkovno gledališče), Jiirgen Becker: Hiše (Nemški inštitut za lu
tkarstvo iz Bochuna, ZRN), Frank Soehnle: Dežnik in Shakespeare (Vi
soka šola v Stuttgartu, ZRN), Jean Anouilh: Jeanne ali škijanček in Max 
Kommerell: Poboljšani Biribi (Visoka šola za gled. umetnost Ernst Busch iz 
Berlina, NDR), Aristofanes: Lizistrata (Lutkovno gledališče Ljubljana), 
Barbara Gregorič: Lesena raca (mladinska skupina Lutkovnega gledališča 
Jože Pengov v Ljubljani), Svetlana Makarovič: Mrtvec pride po ljubico 
(Lutkovno gledališče Ljubljana), Yangju Piolsandae (študentje Gyewono- 
ve umetniške šole iz Seula, Koreja), Jovan Jovanovič — Zmaj: Gledališče 
Ka-ri-ko (Malo gledališče duško Radovič, Beograd), Johanes doktor Faust 
(Popotno gledališče iz Gdanska, Poljska) in Skušnjave sv. Antona (Gleda
lišče Louis Richard iz Leersa, Franclja).

vatelje znane strokovnjake iz devetih 
držav, poleg Jugoslovanov (predvsem 
Slovencev) še strokovnjake iz Avstrije, 
Cehoslovaške, Japonske, Liechtenstei
na, Nemške demokratične republike, 
Zvezne republike Nemčije, Velike Bri
tanije in Sovjetske zveze. Udeleženci 
posvetovanje si bodo lahko ogledali tu
di razstavo notnih izdaj, gramofonskih 
plošč in kaset.

Za širšo javnost pa bodo zanimivi 
koncerti, na katerih bodo slovensko 
glasbo iz preteklosti in sedanjosti preds
tavili vrhunski domači izvajalci. V dvo
rani Slovenske filharmonije bo nastopil 
ansambel Consortium musieum, v Ope
ri SNG Ljubljana bo predstava Svarove 
opere Slovo od mladosti, v Cankarje
vem domu bosta simfonični koncert in 
koncert solistične glasbe, nato pa v Slo
venski filharmoniji še koncert tria Lo
renz in nastop Big banda RTV Ljublja
na. Kot rečeno, se bo program iztekel v 
Kostanjevici, in sicer z nastopom Slo
venskega okteta.

Z A N IM A N JE  Z A  
G O RŠETO VO  
R A ZS TA V O  

RASTE
LJUBLJANA - -  Retrospektivna 

razstava kiparskih del Franceta Goršeta 
bo v Moderni galeriji v Ljubljani, kjer 
sojo odprli 23. decembra lani, na ogled 
še do 31. januarja. Razstava je vzbudila 
veliko 'zanimanje obiskovalcev, saj je 
umetnikovo delo zdaj v domovini prvič 
predstavljeno tako, kot zasluži. Omeniti 
pa moramo, daje Gorše, sicer dolenjski 
rojak iz Zamosteca pri Sodražici, to 
priznanje dobil šele po smrti. Lahko pa 
bi ga še, ko je bil živ, vendar so razstavo, 
ki sojo pred leti pripravili v Kostanjevi
ci, postavili pa v Lamutovem likovnem 
salonu, morali razdreti in preklicati 
otvoritev. '

O G LE D  R A Č U N A LN IŠ K E  
O B D E LA V E  V 

K N J IŽ N IC I
NOVO MESTO — Pred dnevi so 

imeli člani sekcije za specialne knjižnice 
pri Društvu knjižničaijev Dolenjske 
strokovno-delovni sestanek v knjižnici 
GIP Pionir v Bršljinu. Ogledali so si 
računalniško obdelavo knjižničnega 
gradiva Pionirjeve knjižnice in se pogo
vorili o temah na letošnjem posvetu 
knjižničaijev specialnih knjižnic v Ljub
ljani. Za ta mesec načrtujejo še en sesta
nek, in sicer skupaj s knjižničarji šolskih 
knjižnic.
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pisma
in
odmevi
Vina je dovolj

Belokranjska vina iz dru
gega zornega kota
V prejšnji številki Dolenjskega lista je 

bil objavljen sestavek o posvetovanju 
gostincev in vinogradnikov Bele krajine 
glede prodaje oziroma odkupa do
mačih vin, ki naj bi jih  gostinci kupovali 
na tem področju. Vse lepo in prav, če ne 
bi pisalo, da na zadnji metliški razstavi 
vin in tudi po njej ni bilo mogoče dobiti 
prvonagrajenih vin za gostinske lokale, 
oziroma da jih  je bilo premalo. Vzrok 
za to ni pri vinogradnikih, ampak gos
tinci raje delajo po zakonu ekonomije 
in kupujejo vino drugod —  z drugim 
poreklom seveda. Tako je, čeprav ima
jo  na razpolago veliko kakovostnih vin 
na domačem področju. Navsezadnje 
bodo tudi gostinci morali pomisliti, saj 
živijo na račun domačih gostov, ti pa 
hočejo piti pravo domače vino.

Tudi sam sem imel med drugimi na 
metliški razstavi vino visoko ocenjeno, 
a ni noben gostilničar izrazil potrebe po 
vinu; naj dodam, da nisem vikendar. 
Zato spodbijam trditev, da gostinci v 
Beli krajini ne morejo dobiti kakovost
nih vin za svoje lokale. Tudi s takšnimi 
malenkostmi se da veliko pridobiti, še 
lažje pa izgubiti. Prosim, da se tudi na to 
temo nekaj napiše in osvetli tudi druga 
stran medalje. BOŽO

vinogradnik iz 
Bele krajine

C V E TO Č A  H IŠ A
Novomeška hiša uradov in ustanov 

cvete. Ta razcapana občinska stavba se 
človeku kar zasmili, saj so njeni zidovi 
polni zavihkov, ki napovedujejo, da se bo 
hiša v nekaj letih do »nagega« slekla. Po
razen vtis nekako zmanjšuje le steklo, ki 
gaje zadosti v stenah, ponekod več kot zi
du. človeku se zazdi, daje na tej »rožici« 
nekdo pred leti poskušal, kako se plastika 
prime na gladek beton, a se je za poizkus 
verjetno ogrel ob pogledu na kako novo 
tako polepšano stavbo, in ne, ko je gledal 
kakšno deset let staro hišo s takim pročel
jem. Tako pa občinska hiša cvete in bi po 
tej plati bolj pripadala Kompasu, saj si 
vedno želimo, da bi naš turizem cvetel.

FRAN VODNIK

VSAJ Z A  LU K N JO  
N A  STR E H I

24. decembra lani je bila objavljena v 
vašem tedniku vestička z zgornjim nas
lovom. Med drugimi sem tudi jaz last
nica stanovanja (ne etaže) v Brežicah od 
leta 1975. Vsako leto sem redno plače
vala stroške za vzdrževanje stanovanj
ske stavbe. Ko 1981. leta nisem prejela 
računa, sem se oglasila na Stanovanjski 
skupnosti v Brežicah. Niso mi znali prav 
razložiti, zakaj ne pošiljajo več računov 
ali pa jih  nisem razumela. No in sedaj 
naj bomo mi lastniki stanovanj tisti, ki 
se izmikamo plačilu za vzdrževanje 
stavb, ali kot v članku piše, »se skriva
mo v polžjih lupinah in se ne brigamo 
za svet okoli sebe.« Nihče pa ne ve, 
kako nam je bilo, ko smo s Stanovanj
sko skupnostjo sklepali pogodbe za 
nakup stanovanja, ko so jih  tik pred 
prevzemom podražili, kako smo si mo
rali pritrgovati od ust in s težko muko 
zbrali potrebni denar. Mnogo raje bi bili 
namreč dobili družbeno stanovanje, pa 
ga nam niso mogli ali niso hoteli dati.

Vsako zadevo je potrebno preveriti z 
obeh strani, zato mislim, da je tako pi
sanje obrekljivo in žaljivo.

ANA ZORKO, 
Brežice, Tomšičeva 1

Nastopajočih 
malo, gledalcev 

pa še manj
Navajeni smo, da je  za vsak 

državni praznik proslava, na kateri 
se spomnimo prednikov in njihove
ga dela Pra v je  tako, saj nam pretek
lost vendarle kroji prihodnost Or
ganizatorji proslav iičejo nadebud
ne recitatorje in druge nastopajoče. 
Mnogi se takim pobudam radi odzi
vajo. Za nastope se kar nekaj časa 
skrbno pripravljajo in želijo čim bol
je  nastopiti pred občinstvom. V zah
valo pa jim  zaploska nekaj gledal
cev! Skoraj prazne dvorane ob 
proslavah pri nas namreč že dolgo 
niso več redkost Tudi sama sem 
imela kot nastopajoča priložnost 
kar dvakrat videti take dvorane. Na 
proslavi za dan republike je  bilo v 
Semiču skoraj več nastopajočih kot 
gledalcev. Tudi na črnomaljski 
proslavi ob dnevu JLA 20. decem
bra je  napolnilo občinstvo komajda 
tretjino dvorane, a Se med temi obi- 
sko valci je  priSla večina po službeni 
dolžnosti »Prostovoljne« gledalce 
bi lahko naSteli na prste. Zato ni 
čudno, če nastopajočim usahne žel
ja  po nastopanju, tako da se organi
zatorji precej namučijo, preden jih 
najdejo. Ravno obratno je  na kakš
nih zabavnih prireditvah. Ena takš- 
nih je  bila pred kratkim v Črnomlju, 
in sicer je  v tukajšnjem disku nasto
pil 19. decembra Agropop. Očividci 
pra vijo, da prostor v Gradu že dolgo 
časa ni bil tako poln kot tisti večer.

Strinjam se, da so v življenju nuj
no potrebne tudi zabave in ponoče
vanja, na katerih se človek otrese 
vsakdanjih skrbi Vsekakor pa nam 
je  prva dolžnost, da ohranjamo tisto, 
kar nas veže s preteklostjo. — Se 
dovolj zavedamo te dolžnosti?

ALENKA MAVSAR  
SŠ  Edvarda Kardelja 

Črnomelj

Še: Kaj hočeta B. Kovačič in B. Zajc
Pripombe sindikalne organizacije Tovarne energetske elektronike iz Novega mesta na stališča OK ZK Novo

.....................  “ o l e .................. * .......mesto, objavljena v Dolenjskem listu 13. novembra 1987
Na zahtevo predsedstva OK ZKS No

vo mesto se je nedavno v vseh sredstvih 
javnega obveščanja ponovno pojavil čla
nek o gradbeni aferi v obliki izjave pod 
naslovom »Kaj hočeta B. Kovačič in B. 
Zajc?«, ki ga je podpisal njegov sekretar 
Jože Flotjančič.

V tem in ostalih člankih, ki so pisali o 
tej aferi, se nenehno omenja tudi ime de
lavcev Iskre, Energetske elektronike, na 
katere pada čudna senca te afere.

Pismo, s katerim novomeške družbe
nopolitične organizacije z objavo v javnih 
informacijskih sredstvih prvič na takšen 
način po svoje pojasnjujejo javnosti, kaj 
hočeta Boštjan Kovačič in Božidar Zajc, 
in v katerem se ne izbirajo besede, ne pove 
nič novega. Bralcu pa ostaja le pikantnost, 
ne pa bistvo, kije zapisano v izrazito nega
tivni luči.

Ne mislimo dlakocepiti z omenjeno iz
javo, saj bi se morali spustiti na njegovo 
raven, ker se je polemika z osrednjimi 
osebnostmi te afere že spustila na takšen 
nivo, ki ne vodi v avantgardnost teh druž
benopolitičnih organizacij. Menimo, da 
smo Člani IO OS Dolžni v imenu delavcev 
Energetske elektronike na takšna pisanja 
reagirati, da se z imena našega kolektiva 
odstrani negativni prizvok, ki ga pušča pi
sanje organizacij, ki bi morale biti avtori
tete v svojem okolju. Z željo, da je javnost 
objektivno obveščena o delu in delovnih 
uspehih našega kolektiva pod vodstvom 
ene ključnih oseb te afere Božidarja Zajca, 
j i  pišemo tudi to naše sporočilo, saj se 
bralcu prav lahko zazdi, če ostane samo 
pri objavljenem pismu, da je »model vo
denja OZD«, ki ga proklamira Božidar 
Zajc, farsa, v katero skuša obleči svojo 
hišo.

Zaradi javnosti moramo začeti z letom 
1984. V tem letu so namreč dozoreli vsi 
pogoji za združitev dveh temeljnih Iskri
nih organizacij v Novem mestu v nov 
kolektiv. Delavci obeh smo razčistili z 
vsemi odprtimi dilemami pred to odločit
vijo, tako daje referendum o združitvi us-

Spet brigadirsko Sarajevo
S srečanja ob 40-letnici proge Šamac-Sarajevo

Sedem brigadirjev veteranov se nas 
je lani udeležilo novembrske proslave v 
Sarajevu, ki so jo  tam organizirali ob 
40-letnici izgradnje proge Samac—Sa
rajevo. Na srečanje brigadirjev vetera
nov iz vse Jugoslavije smo se peljali z 
okrašenim vlakom.

Med potjo nas je pričakala v Bosan
skem Samcu velika množica delavcev, 
kmetov, šolarjev in vojakov ter drugih. 
Tam je bila tudi slovesnost, na kateri je 
govoril komandant štaba proge Šama- 
c—Sarajevo Batrič Jovanovič. Velik

SPET ANONIMNO 
PISMO

KOČEVJE  — Za kočevsko in 
tudi ribniško občino je  značilno, 
da od tam dobimo kar precej ano
nimnih (nepodpisanih) pisem in 
vprašanj. Pred kratkim smo dobili 
tako nepodpisano pismo o ne
zakonitem odloku o prispevku za 
komunalno vzdrževanje, k i ga je  
ustavno sodišče Slovenije razvel
javilo. Ko smo se o tem odloku 
pozanimali na več odgovornih 
mestih, smo zvedeli, da je  bil stari 
odlok res razveljavljen, da pa 
prispevki veljajo za vse podpis
nike ustreznega sporazuma, za 
nepodpisnike pa je  že sprejet 
odlok, k i bo te dni objavljen in bo 
veljal torej za vse OZD.

miting je bil tudi v Doboju, kjer nas je 
pričakala ogromna množica ljudi. Sve
čani vlak seje ustavil tudi na postaji Je
lena, ki nosi ime ponesrečen brigadirke 
Jelene. Ob tej priložnosti je delegacija 
brigaditjev veteranov položila cvetje in 
venec k spomeniku brigadirke. Naš 
praznični vlak seje za krajši čas ustavil 
še pred vhodom v predor Vranduk, kjer 
je brigadirska delegacija položila cvetje 
in venec k spomeniku vwh ponesreče
nih brigadirjev na progi Samac—Sara
jevo. Nadvse slovesno je bilo še v Zeni
ci. Naravnost enkraten je bil sprejem v 
Sarajevu. Tu so na železniški postaji 
odprli v počastitev obletnice razstavo 
slikovne in druge dokumentacije.

Proti domu smo se odpeljali srečni, 
veseli in polni nepozabnih vtisov pa z 
iskreno željo, da se ob 50-letnici spet 
srečamo.

FANI KOVAČIČ 
Novo mesto

pel in je kolektiv Energetske elektronike s 
1.1. 1985 zaživel kot nov gospodarski 
subjekt. V začetku pa stvari niso tekle 
povsem po programu, z resničnim zlitjem 
obeh kolektivov v novo kvaliteto seje za
vlačevalo, ker se nekatere manj pomemb
ne ovire enostavno niso dale odstraniti. 
Razmere so bile že takšne, da so same po 
sebi klicale k drugačnemu konceptu vo
denja. Ko smo razpisali naloge direktorja 
tozda, smo vedeli, da bo najprimernejši 
kandidat tisti, ki bo sposoben predstaviti 
takšen program, s katerim se bodo stvari 
lahko učinkovito premaknile naprej ob 
njegovih strokovnih in vodstvenih izkušn
jah. Po promenadi dolge vrste raznih kan
didatov za to mesto je edino Božidar Zajc 
podal svojo vlogo, hkrati tudi s tako ime
novanim »modelom vodenja OZD«, ozi
roma pravilneje, izhodiščnim programom 
vodenja. Ker je bil edini kandidat, ki je 
povrhu še izpolnjeval vse razpisne pogoje, 
obenem pa predstavil svoj program vo
denja. je bil sprejet, s tem da je bil v celoti 
sprejet tudi njegov program. Kljub izbiri 
brez konkurence po zaključnem razpisu 
vemo, da je konkurenca za to delovno 
mesto obstajala, in to huda, in da je v njej 
lahko uspel samo kandidat s programom 
in sposobnostjo združenemu kolektivu 
oblikovati novo osebnost. Porok za to pa 
je bil prav Božidar Zajc s svojim progra
mom, ki smo ga v kolektivu začeli takoj 
izvajati kljub različnim neuradnim komen
tarjem raznih oseb iz družbenopolitičnega 
vodstva Novega mesta. Program je nam
reč fotokopiran krožil, kakor smo slišali, 
po različnih forumih in bil deležen raznih 
opazk. Zato se nam ne zdi pošteno, da ti 
forumi sedaj javno zanikajo, da bi bili s 
tem programom seznanjeni, ne nazadnje 
tudi zato, ker kandidata za takšno mesto 
ocenjuje tudi posebna kadrovska komisija 
pri SZDL, kateri je bila predana komplet
na njegova vloga z vsemi dokazili o iz
polnjevanju pogojev in tudi samim izho
diščnim programom. V kolektivu se takrat 
s temi stvarmi nismo obremenjevali, vede
li smo, da nas čaka veliko dela, v Božidar
ja Zajca in njegov program pa smo zaupali 
in tako je šla »karavana dalje«.

Prvo leto združitve nam je kljub začet
nemu zaostanku uspelo poslovno ugodno 
zaključiti. Kolektiv Energetske elektro
nike je bil oblikovan, čeprav so bile nas
protne sile v njem že zelo možne. Očiščeni 
začetnih predsodkov, smo poslovno leto 
1986 začeli s polnimi močmi in ga tudi iz
redno uspešno zaključili. Po poslovnih re
zultatih smo se prebili v sam vrh gospo
darskih organizacij v Novem mestu. S tem 
sta Božidar Zajc in kolektiv Energetske 
elektronike dokazala, da je njegov in naš 
program vodenja stvarnost, nekaj, kar da
je boljše rezultate kot pa ostale stereotipne 
oblike vodenja, ki so običajno forumsko z 
vseh strani potrjene, rezultati poslovanja 
pa odvisni od neugodnih ali ugodnih 
ekonomskopolitičnih okoliščin. Prvič 
smo delavci Energetske elektronike dobili 
občutek, da svojo usodo sami krojimo, 
kljub zloveščemu poseganju državne ad
ministracije v gospodarstvo. Upravičeno 
smo od letošnjega leta pričakovali podob
ne rezultate, Čeprav nam je bilo jasno, da 
bodo nadaljnji administrativni posegi 
države v ekonomske razmere še bolj res
triktivni. Takšne eskalacije državnega eta
tizma se nismo bali, pripravljeni smo bili

Uboga krajevna skupnost
Leskovško pismo o spomenikih, pošti

Precej bi lahko storili za boljše počut
je v svojem Leskovcu. Mislim predv
sem na nekdanje zelo aktivno K D  Ivan 
Cankar, na dejavnost leskovškega Par
tizana, na prostore in skladišča naših 
trgovin in na strehe in vozne rede posta
jališč. V mislih imam še silvestrovanja

Jerebova naj pogleda v odlok
Po sledi očitkov s poslane kartice: — Meščani Jerebove ulice si morajo, kot do

loča občinski odlok, sami nabaviti posodo za odpadke

Pri prebiranju Dolenjskega lista z 
dne 24. 12. 1987 smo v rubriki Novo
meška kronika pod naslovom SMETI 
zasledili zanimiv prispevek. Na D L naj 
bi pisali kartico prebivalci 18-stanovanj- 
skega bloka iz Novega mesta, Jerebova 
8 ,8a, 8b, kjer jadikujejo, ker blok nima 
niti ene posode za odpadke. Članek je le 
povzetek kartice, zato domnevamo, da 
pisci krivdo očitno mečejo na vse druge 
in na svoje obveznosti pa so pozabili.

V občini Novo mesto je vprašanje 
odstranjevanja odpadkov pravno ure
jeno z odlokom o ravnanju z odpadki 
na območju občine Novo mesto (SDL, 
št. 19/87), katerega pa stanovalci tega 
bloka očitno ne poznajo ali pa nočejo 
zanj slišati. Vprašanje zbiranja in odvo
za odpadkov je pravno formulirano v 
členih 11 — 28 omenjenega oodloka.
12. člen še posebej pravi; »Posode za 
odpadke so tipizirane. Velikost in števi
lo posod za posamezno zbirno mesto 
določi Komunala. Povzročitelji si mo
rajo sami nabaviti posodo za odpadke, 
sicer to lahko stori Komunala na njiho
ve stroške. Povzročitelji odpadkov mo
rajo redno VZDRŽEVATI in OB
NAVLJATI posode za odpadke«. Za 
nespoštovanje 12. člena je v 48. členu

istega odloka predpisana tudi sankcija.
13. člen govori o zbirnem mestu in 14. 
člen o redu na takem zbirnem mestu in 
obveznostih povzročiteljev odpadkov. 
39. člen govori o stroških zbiranja in 
odvoza odpadkov po stroškovno do
ločeni ceni za kv. meter.

Glede na zgornja določila ne bo po
sebno pisanje v Dolenjskem listu nič 
bolj zaleglo, kot to upajo stanovalci Je
rebove 8 ,8a in 8b, kei je to vprašanje že 
lepo pravno rešeno v odloku, ki zavezu
je tako stanovalce kot tudi Komunalo 
Novo mesto, da opravljajo vsak svoj del 
nalog.

Dodatno pripominjamo, da je sani
tarna inšpekcija UIS Novo mesto na 
posebno prijavo omenjeni primer obra
vnavala dne 4.12.1987 ter je bila hiš
nemu svetu bloka izdana ureditvena 
odločba št. 53-160/87 z dne 7. 12. 
1987. V postopku je bilo ugotovljeno, 
da stavba nima posod za zbiranje odpa
dkov in da so stanovalci odpadke odla
gali v zabojnik, last Komunale, do ne
davnega postavljen ob TP v Jerebovi 
ulici. Zabojnik je bil namenjen uličnim 
odpadkom (nametenim odpadkom iz 
javnih prometnih površin), Komunala 
kot lastnik pa ga je nekaj dni pred 4.

decembrom prestavila na novo lokacijo 
glede na drugačno potrebo.

Na dan pregleda, 4.12.1987, je inš
pektor na platoju pred TP v Jerebovi 
(tam, kjer je prej stal zabojnik) našel 
kup raztresenih odapdkov v količini 
enega smetnjaka. Odpadki so bili pre
težno organskega izvora gospodinjske
ga porekla in so izhajali iz spornega 
bloka (kot seje to v postopku izkazalo). 
Tako početje stanovalcev je sprožilo 
javno kritiko in intervencijo pristojne 
inšpekcijsku službe. Zgoraj citirana 
odločba, k ije  bila 7. 12. 1987 osebno 
vročena predsedniku HS, stranki nala
ga, da mora takoj po prejemu očistiti z 
odpadki onesnaženo okolico TP in se 
dogovoriti s Komunalo Novo mesto o 
pogojih in odvozu odpadkov ter dogo
vor realizirati v 8 dneh po prejemu 
odločbe.

Toliko v pojasnilo in poziv povzroči
teljem odpadkov, da zadevo uredijo, si
cer bodo pristojne službe morale upo
rabiti kazenska določila predpisa, ki 
pravno ureja to področje komunalne 
dejavnosti.
UPRAVA INŠPEKCIJSKIH SLUŽB 

NOVO MESTO 
KOM UNALNA INŠPEKCIJA

in pustovanja, k i so bila davno, neasfal- 
tirano Wolfovo ulico in kanalizacijo, 
kulturnozgodovinske spomenike, 
1928. leta postavljeni in leta 1954 ob
novljeni spomenik borcem 1. svetovne 
vojne, napol obnovljeno farno cerkev, 
leskovški grad in Grunov mavzolej nad 
njim, čeprav se pri slednjem premika na 
boljše. Potem so tu še podrte zgradbe, 
lope, »šupe« in še bi se našlo kaj.

Tokrat o pošti. Koliko let je v nepri
merni stavbi, ne vem, vem pa, da se za
posleni že vrsto let stiskajo v dveh pros
torih. Šele nekaj let imamo javno 
telefonsko govorilnico, v kateri se ni 
možno pogovarjati kaj »posebnega«, 
ker bližnji vse z veseljem vlečejo na 
ušesa. Prostor za stranke je na pošti tako 
majhen, da je problem priti vanj, če je 
tam že pet ljudi. Pridobitev na pošti so 
nova dvojna vrata, ki so boljša od pre
jšnjih zato, ker lahko od daleč vidiš, če 
je še prostor ali lahko počakaš v sosedn
j i  okrepčevalnici. Toda zaposleni pis
monoše popravljajo mopede kar na 
prostem pred pošto in imajo WC danes 
tukaj, ju tri tam.

Kako to, da krajani ničesar ne ukre
nemo, ničesar ne predlagamo, ničesar 
ne vidimo? Kaj nas zadovoljuje ob taki 
revščini? Edini pošteni predlog je ome
nila Zdenka Lipovževa, namreč, da je 
potrebno v starem delu Leskovca za
držati trgovino, pošto in gostilno. Za 
nove lokale je bilo omenjenih nekaj 
lokacij in nekaj posameznikov seje za
nimalo za odkup starih podrtij in gradn
jo  novih stanovanjskih hiš. Toda vedno 
so zmagali interesi KS Leskovec, saj 
ima ta prednost pri razpolaganju s pros
torom. Kako dolgo se bo ta prednost še 
dopuščala in kako to, da PTT, Preskrba 
in KS Leskovec ne najdejo načina ne 
denarja za skupno akcijo?

LOJZE ŠRIBAR 
Leskovec

zadovoljiti zahteve družbe oziroma tre
nutne potrebe države za izhod iz krize, 
obenem pa tudi zadostiti svojim ciljem.

Toda leto 1987 se ni začelo tako, kot 
smo planirali, vmes je prišla ta afera in 
posredno z drugimi okoliščinami obrnila 
naš letni plan na glavo. Spremenjene raz
mere na zunanjih trgih so povzročile izpad 
za 5 milijonov klirinških dolarjev, kar je 
zahtevalo takojšnje drugačno ukrepanje. 
Toda kako? Direktorje v preiskovalnem 
zaporu, nad kolektivom pa visi utemeljen 
sum grabeža v avtoriteti TJT Novo mesto, 
ki mu družbenopolitične organizacije No
vega mesta s svojim molkom pritrjujejo in 
na ta način tudi izražajo svoj odnos do 
usode 800-članskega kolektiva. Podrob
neje niti ne bi opisovali, kakšen vpliv je 
imela ta afera z odvzemom svobode direk
torja na odprta poslovna pogajanja, 
predvsem z dolgoletnim partnerjem SZ, 
lahko samo omenimo, da so bili oni s tem 
seznanjeni prej kot delavci Energetske 
elektronike in nam takoj dali vedeti, da 
smo v teh pogajanjih zaradi tega v slabšem 
položaju. Prepričani smo, da predsedstvo 
OK ZKS Novo mesto, če bi se zavedalo 
svoje odgovornosti, ne bi moglo zavzeti 
takšnega stališča, kot je razvidno iz objavl
jene izjave. Če pa gaje že zavzelo do Boži
darja Žajca in njegovega »modela vodenja 
OZD«, potem bi tudi moralo vedeti, da 
prav zaradi njega in njegovega programa 
kolektiv Energetske elektronike ni klonil, 
saj nam je uspelo ta izpad nadomestiti na 
domačem trgu prav zaradi lastne organizi
ranosti, povzete po tem programu. Če se 
sedaj to predsedstvo javno omejuje od te
ga programa z obrazložitvijo, daje to stvar 
samih delavcev Energetske elektronike in 
da se njegove pozitivne in negativne last
nosti lahko pokažejo le v praktični izved
bi, ,»kar je bilo Zajcu ob obiskih in razgo
vorih tudi jasno povedano?!«, in če ta 
program sedaj vidijo samo kot njegovega 
trojanskega konja, s katerim si izmišlja 
nasprotnike, sovražnike, ki mu »mečejo 
polena pod noge« itd. (v nadaljevanju gl. 
samo pismo) zato, da bi se zavaroval pred 
morebitnim neuspehom svojega modela, 
potem smo mi prvi, ki bomo zagrabili za 
žugajoči prt predsedstva in zahtevali, da 
bomo vsi in ne samo predsedstvo, »napra
vili podrobno politično oceno udeležbe, 
obnašanja in odgovornosti slehernega 
komunista, vpletenega v to zadevo«. Pa 
pustimo to zadevo do končanja sodnega 
postopka, pri čemer ugotavljamo, da 
kljub vsej represivnosti svoje preiskave še 
ni utemeljil utemljenega suma, ne glede na 
to, koliko je ta okoliščina sama po sebi več 
kot jasen odgovor na to, kaj hočeta Bošt
jan Kovačič in Božidar Zajc. V nadalje
vanju želimo v kratkih povzetkih javnosti 
predstaviti program, ki je dal našemu 
kolektivu vitalnost, zaradi katere smo spo
sobni preživeti še kaj drugega kot neko 
afero, ki je bila novomeški ulici tako ra
dodarno ponujena.

Program sam gradi na kadru, ki mora 
izpolnjevati zahtevane pogoje za usjješno 
nastopanje kolektiva na zahtevnem trgu. 
Zato vgrajuje določene selektivne elemen
te od direktorja navzdol z:

1. vsakoletno tajno verifikacijo direk
torja po podanem zaključnem računu. Ta 
verifikacija se izvede podobno kot refe
rendum, z glasovnicami, na katerih se de
lavci Energetske elektronike tajno opre
deljujejo glede direktorja in doseženih 
rezultatov. Če direktor ne dobi večine gla
sov »za« vseh oddanih glasovnic, mora v 
roku 6 mesecev odstopiti;

2. z vsakoletnim preverjanjem uspeš
nosti delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi na predlog poslovodnega 
organa z odločanjem na delavskem svetu 
tozd;

3. z vsakoletnim preverjanjem uspeš
nosti dela ostalih vodilnih delavcev preko 
posebnih komisij, imenovanih od delav
skega sveta;

4. s tem, da so v organe upravljanja la
hko imenovani le delavci, ki dobro izpoln
jujejo svoje delovne obveznosti.

TURISTIČNO 
DRUŠTVO 

SE NE SPOZNA 
NA SEJEM

Turistično društvo-iz Sevnice je  
pripravilo novoletni sejem, vendar 
se prireditelji ne razumejo na to 
stvar. Res so postavili stojnice in jih 
tudi primemo okrasili, vendar to ni 
vse. Ljudi ne privabijo le obarvane 
žarnice, ampak tudi ponudba sejma. 
Obrtnikov je  bilo zelo malo, čeprav 
bi jih privabili tudi z drugih krajev, 
vendar so za ta sejem vedeli le Sev- 
ničani in bližnja okolica. Večina 
kupcev se je  drenjala pred stojnico 
zasebnega gostinca Nika, ki je  edini 
znal uspešno poslovati 

Kar pa se tiče zaba ve na sejmu, je  
bila ena sama žalost. Res je  igral 

' n ljudski g 
ndar to je  

bi lahko bilo. Pri nas imamo veliko

ts u
vsak dan ljudski godec na frajtona
rico, ven dar to je  le del tistega, kar

zabavnih in narodnih ansamblov, ki 
bi se odpovedali enournemu hono
rarju in tako razveselili staro in 
mlado. Vodja narodno-zabavnega 
ansambla Franci Ocvirk je  dejal: 
»Če bi me povabili, bi sodeloval« 
Upamo da se bodo znali v prihodnje 
bolje odrezati

JOŽICA AMERŠEK

Komentar k takšni kadrovski politiki 
verjetno ni potreben. Prepričani smo, da si 
delavci to v večini kolektivov samo želijo, 
praksa sama pa kaže, da se v tem delu ta 
program že povzema v Jugoslaviji.

V ostalem lahko omenimo še, da ta 
program omogoča uveljavitev vseh osta
lih pomembnih elementov rasti produk
tivnosti, kot so: kakovost izdelkov, pouda
rek izobraževanju, varčevanje z boljšim 
izkoriščanjem virov, debirokratizacija od
nosov v produkcijskem procesu, uvajanje 
računalništva v poslovanje in poudarek na 
inventivnosti kot najpomembnejšem pos
peševalcu poslovanja. Glede na to, da je 
bil ta program sprejet v našem kolektivu 
kot izhodišče, je s tem ohranil sposobnost 
nenehnega prilagajanja razmeram, zato ga 
je potrebno razlagati glede na njegove cilje 
in smotre, ne pa dobesedno, kot je bil pred 
več kot dvema letoma napisan, saj v 
nekem svojem delu izhaja tudi direktno iz 
takratnih razmer.

Takšni organiziranosti kolektiva gre 
pripisati tudi uspeh, da smo kljub hudim 
udarcem v letošnjem letu uspešno prodrli 
na zahtevno tuje konvertibilno tržišče v 
vseh ozirih, tako glede kvalitete in rokov, & 
povsem novim proizvodnim programom, 
s katerim smo vzpostavili perspektivno 
poslovno vezo s firmo IBM (za leto 1988 
približno 2 milijona dolarjev).

Stališče delavcev Energetske elektro
nike do te afere in vpletenosti našega direk
torja vanjo je javnosti poznano kot stališče 
IOOS, poslano ostalim IOOS v zvezi z 
razrešitvijo župana, za kar smo bili deležni 
resnega ukora, ker bi to svoje stališče mo
rali najprej poslati forumom. Sporočamo 
vsem, da za tem še danes v celoti stojimo 
ne glede na to, koliko škode smo utrpeli v 
poslovanju zaradi tako peljane afere, in ne 
glede na to, ali se to tiče Božidarja Zajca 
ali Boštjana Kovačiča ali odgovornih de
lavcev iz SGP Pionir.

Zaenkrat bi, dokler ne bo sodni posto
pek končan, zaključili s citatom iz članka 
prof. Bavcona, ki je izšel pod naslovom 
Pravna država ali nasilni primitivizem v 
Naših razgledih: »Pred meseci seje v No
vem mestu dogajalo nekaj povsem po
dobnega. Ko pa seje izpraznil napihnjeni 
balon, je ostalo zelo malo, če sploh kaj. A 
ostali so prizadeti ljudje, ki ne vedo prav 
dobro, v čigavem interesu in v imenu česa 
so postali žrtev, ki povečuje nezaupanje 
ljudstva v oblast.« Žal moramo to tako 
zaključiti prav na dan človekovih pravic, 
10.12.1987, ko Društvo slovenskih pisa
teljev v svojem odprtem pismu javnosti z 
dne 7. 12. 1987 ugotavlja, »da jih naša 
država še zmeraj krši z grobimi posegi v 
zasebni svet državljanov SFRJ, kakor tudi 
prepričanju državljanov SFRJ po njiho
vem prepričanju in svetovnonazorski pri
padnosti. Tako imenovani politični kri
minal je še zmeraj osrednja postavka v 
delovanju organov pregona, ki še kar na
prej brez sramu pred svetovno in domačo 
javnostjo s tem atavističnim stalinističnim 
.pravnim* izrazom označuje tiste, ki ne 
spadajo v skrajno ozkosrčno zarisane me
je, v katerih je dovoljeno državljanom te 
dežele misliti in delovati. V zadnjih časih 
hoče policija ljudem, ki niso po volji 
oblastnikom, podtakniti kriminalna de
janja...« (gl. Delo, 7.12.1987). Da ne bo 
nesporazuma; te citate na koncu povze
mamo zato, ker se čutimo prizadete, ne da 
bi vedeli, zakaj, izjava OK ZKS, kot jo la
hko zaznamo, pa hoče prav to.

IO OS Tovarne 
energetske elektronike

Drago Aupic
V Kočevju smo se v dneh pred novim 

letom za vedno poslovili od znanega 
družbenopolitičnega delavca Draga 
Aupiča. Rojenje bil leta 1929 v Rodi
nah v občini Črnomelj. V partizane je 
šel 1. septembra 1943, ko še ni bil star 
14 let. Bil je kurir pri intendantskem 
oddelku Glavnega štaba NOV in parti
zanskih odredov Slovenije. Bil je hra
ber, saj je dobil dve medalji za hrabrost 
in tudi medaljo zaslug za narod.

Po vojni se je izobraževal in doko
nčal tudi višjo upravno šolo. Najprej je 
bil zaposlen pri republiški kontrolni 
komisiji, nato je bil tajnik takratne 
občine Predgrad, potem pa do upoko
jitve pred štirimi leti tajnik občinske 
skupščine Kočevje.

Delal je tudi v mnogih družbenopoli
tičnih organizacijah in društvih, med 
drugim pri SZDL, Zvezi borcev, Zvezi 
rezervnih vojaških starešin (bil je re
zervni kapetan I. razreda), v lovski or
ganizaciji, bil pa je tudi predsednik sku
pščine samoupravne stanovanjske skup
nosti.

Kot lovec je bil velik ljubitelj narave. 
Tudi smrt gaje doletela prav na zadn
jem lovskem pogonu: med lovom mu je 
odpovedalo srce.

J. P.
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Novomeška pomlad 1920
20. januarja ob 21.30 bo na sporedu slo

venske televizije (Ljubljana) dokumentarni 
film meseca, Novomeška pomlad 1920, s 
podnaslovom Rojstvo neke avantgarde. 
Skoraj tričetrturna oddaja je posvečena 
Antonu Podbevšku, novomeškemu avant
gardističnemu pesniku, ki bi letos učakal 
svojo devetdesetletnico in ki je vse prema
lo znan tako novomeškemu kot širšemu 
kulturnemu občestvu v Sloveniji in Evropi, 
čeprav je bil nedvomno eden od najradikal
nejših ustvarjalcev tistega časa.

Kot je splošno znano, je naziv Novo
meška pomlad, prvi uporabil Marjan Mušič, 
ki je s svojo sijajno monografijo s prav 
takšnim naslovom zares temeljito obdelal 
obdobje duhovnega vretja in tvornosti 
mladih Novomeščanov že med prvo vojno 
zlasti pa po njej. Dogodki v daljnjem sep
tembru 1920 so tako kajpada že oteti poza
bi, vsaj če se omejimo na formalno' mono
grafsko plat. Film o teh dogodkih nima 
namena polemizirati z Mušicevo knjigo, 
marveč na živ in slikovit načjn približati te 
pomembne dogodke današnjemu rodu Do
lenjcev in Novomeščanov zlasti, za katere 
osebno mislim, da s svojo sodobno duhov- 
no-kulturno tvornostjo pristajajo na bist
veno manj zanimive in vznemirljive para
metre kot pred okroglo 70 leti, ko so s 
svojim početjem pretresli tako rekoč vso 
omikano slovensko javnost.

Lahko bi torej rekli, da gre v filmu za izziv  
novomeški in slovenski malomeščanski 
miselnosti, podobno, kot je še dolgo časa 
izzvenevala akcija dolenjskih visokošolcev 
jeseni 1920, ki je bila v marsičem prevratna, 
nedvomno vsaj v primeru Antona Podbe- 
vška in Marija Kogoja. Vendar je treba takoj 
pridati, da je ta izziv zagnal v svet napredni 
meščanski duh, inteligenca, gimnazijski in 
visokošolski študenti in profesorji, del na
predno usmerjene meščanske javnosti, 
katere pa danes, ko imamo občane in kraja
ne, meščane smo pa z nekaj uničujočimi in 
zaničujočimi potezami sodobne urbanis
tične politike in družbenega načrtovanja 
dobesedno ukinili in izgnali iz mesta, v No
vem mestu nimamo vec. Imamo pa trgovine 
in avtomobile na našem slavnem Glavnem  
trgu, kjer je nekdaj bučalo od človeške volje

in nejevolje, tegob in radosti, resnice in laži, 
danes pa le še od nenehnega avtomobil
skega tranzita. Mesto je imelo takrat še svoj 
obraz in svojega duha. In tega duha, te na
predne meščanske volje in dejavnosti nika
kor ne gre enačiti z malomeščanskim, 
čemur je med drugim veljal izziv mladih 
ustvarjalcev takrat in tudi^kot rečeno, v fil
mu. Če malo poenostavim, takrat je bilo v 
mestu in okolici 30 avtomobilov in tri tisoč 
kulturno razgledanih, hotečih, dejavnih 
ljudi, danes pa je ravno obratno.

Seveda ne gre v oddaji za to, da bi kovali v 
zvezde in nebesa vse tisto od nekdaj in se 
nostalgično ozirali za minulo mestno slavo, 
toda nekatera dejstva o takratnih gibanjih 
mladih so takšna, da se jim današnji mladi 
ali starejši Novomeščan-lahko samo poklo
ni. (Ko smo že pri tem, terjam, da se vsaj s 
spominsko ploščo oddolžimo tisti neo
bičajni pomladi 1920) Novo mesto je bilo. 
eden izmed otokov slovenske kulture, kot 
pravi Josip Vidmar, udeleženec Pomladi, 
kjer se je spočenjala močna in avtentična 
duhovna tvornost. V ozadju tega vretja sto
ji zlasti intelektualno močna gimnazija in 
njen razgledani, znalski in humanistično 
prosvetljeni profesorski kader. Markič, 
Amdt Škerlj, Kelemina, Seidl, Majcen, Vasič, 
itn.... krožki, glasila, debate, znanje, raz
gledovanje po svetu umetnosti in znanosti, 
visoka vrednost izobraženosti, večja stop
nja strpnosti, kot tudi miselnega, idejnega 
pa tudi političnega in nazorskega pluraliz
ma — vse to je z velikim pridom označevalo 
takratne vzgojno-izobraževalne procese. 
Nanje je kajpada delovalo tudi marsikaj 
mračnjaškega, malomeščanskega, gogajan- 
skega in duhomornega — toda do Pomladi 
je kljub temu prišlo, zmagala sta volja in 
duh, misel in ustvarjalna spodbuda.

Danes je to mesto, žal, omrtvičeno. Nikar 
mrtvo, kajti verjamem, da ga je moči znova 
animirati, kultivirati, omeščaniti in sociali
zirati. Omrtvičeno pa je do te mere, da ga je 
tako imenovana potrošniška in tehnokrat- 
sko-birokratska (nes)pamet spremenila v 
potrošniško-tranzitni zmazek tipa prišel- 
videl-kupil-šel, za menoj pa četudi vse hu
dič vzame. Za tem sodobnim motoriziranim  
barbarom ostane zgolj oljni madež in oblak

izpušnih plinov. Spričo te nenehne degra
dacije mesta in njegovega jedra še posebej 
je seveda pričakovati, da bodo tudi nekate
re znamenitosti iz zakladnice naše histo
rične in duhovne dediščine in materialne 
kulture šle prejkone v pozabo, če ne celo po 
zlu. Denimo, Narodni dom, za katerega le 
malokdo v Novem mestu ve, da je prvi na
rodni dom na Slovenskem, ki je imel že leta 
1887 — pred sto in enim letom — takšen 
oder, kakršnega še Ljubljana ni imela. Na 
tem odru, ki pa je danes, 1988, vandalsko 
razdrt, razodren in sramotno zapuščen z 
dvorano vred, je pred sto in enim letom  
odrsko pela slovenska beseda, 1920 pa je z 
njega prva slovenska umetniška avantgar
da s svojo novostjo pretresla dotedanji 
svet konvencionalne poezije, slike in glas
be. Mušičeva domačija, nekoč kulturno in 
umetniško utripajoči prostor, je danes 
skladišče za prte, mize, stole, straniščni 
papir, rjuhe in drugo hotelsko-gostinsko 
kramo, sadovnjak, vrt in dvorišče, kjer so 
nekdaj slikali, muzicirali in snovali mnogi 
mladi ustvarjalci, Skalicky, bratje Mušiči, 
Jakac, Podbevšek, Avsec, Herman, Jarc, 
Ančik pa tudi Julij Betetto, Slavko Grum, 
Vinko Berus, in drugi, je danes odlagališče 
vsakovrstnih modernih odpadkov, motor- 
skih delov, gum, olj in gradbenega mate
riala.

Film Novomeška pomlad 1920 se ne 
zgraža in ne tarna nad vsem tem topoum
nim in razdiralskim novobarbarskim počet
jem, zgolj odkriva ga slovenski javnosti. 
Morda se bo kot odmev na oddajo porodila 
misel, da je moči omenjene objekte vendar
le nameniti kulturni dejavnosti, Narodni in 
poznejši Sokolski dom bi lahko postal spet 
Talijin hram in (ki ga Novo mesto še kako 
potrebuje) Lamutova galerija, Mušičeva 
domačija morda hiša novomeške pomladi 
ali otroški likovni center. Ide[ ne manjka, 
najrevnejša pa novomeška občina tudi ni v 
slovenskih razmerah.

Skratka, Novomeška pomlad 1920 odpira 
tudi te in podobne vidike današnjega bivan
ja in nehanja v Novem mestu, mestu, ki je 
dalo vendarle veliko slovitih mož slovenski

kulturi in omiki. Obenem pa želi biti nekakš
no opozorilo, da bogatega in razvitega so
cializma brez globoke in temeljite duhovne 
in kulturne ozaveščenosti, brez avtohtone 
kulturne tvornosti ter lastnega snovanja in 
preseganja vrednot ni in ga ne more biti, 
kabelska televizija gor ali dol, kupovanje 
gledaliških predstav in drugih mičnih izde
lkov kulturne dejavnosti v drugih sloven
skih mestih gor ali dol. Tudi Novomeščani 
smo odgovorni za celovit razvoj slovenst
va, ki temelji na znanju, kulturi in delu. V 
tem, mislim, da je danes izziv Novomeške 
pomladi za novomeško, pa tudi za širšo 
slovensko in jugoslovansko, da ne rečem 
evropsko, zavest.

Pri realizaciji Novomeške pomladi 1920 so 
sodelovali in pomagali na razne načine mnogi 
Novomeščani in novomeške delovne organi
zacije. S svojim dragocenim pričevanjem in 
dokumentacijo nastopajo Jelica Grosova, 
prof. Janko Jarc in seveda Božidar Jakac, 
Karel Adam, domača pihalna godba, Marko 
Boh, Matjaž Berger, finančno pa so projekt 
podprli občinska kulturna skupnost, IMV, 
Krka — gostinstvo, Iskra Tenel in Cestno pod
jetje, pričakujemo pa še prispevek Laboda, 
Novoteksa in Strešnika.

FILIP ROBAR DORIN



sega na področje teh ustanov. 
Res pa je, da opravlja socialno delo 
v najširšem pomenu te besede, kaj
ti socialnega dela je veliko vrst m 
načinov. Ne izvajajo ga samo na 
centrih za socialno delo, ampak še 
v številnih drugih institucijah. Tudi 
tam, kjer morda sploh ne vedo, da 
to počnejo. Temeljna usmeritev 
naše svetovalnice pa je svetovanje 
za odločitev, kakšnega in katerega 
partnerja izmed naših vpisanih čla
nov na) stranka izbere za svojega 
bodočega življenjskega partnerja. 
Poroka seveda ni obvezna, kajti 
zakon predvideva tudi izvenzakon- 
sko skupnost. Veliko ljudi namreč 
niti tako zelo ne želi poroke, kakor 
pa da imajo nekoga za skupno pre
ganjanje samote.

Toda še vedno več kot 90 odsto
tkov strank želi »trdno zvezo«, tj., da 
se poročijo. Želja po prijateljstvu je 
najbolj značilna za ženske v tretjem 
starostnem obdobju, in ne za mo
ške, kot bi bilo morda moč misliti 
prvi hip. Skratka, v naši svetovalnici 
je vse prepuščeno željam stranke. 
Nikogar ne silimo, da bi se vezal s 
partnerjem, ki mu ni všeč. Vemo 
namreč, kako zelo malo so naše 
želje zavestne in plod razuma in 
kako močan vpliv imajo čustva in 
vse, kar je podzavestno.

Uspešnost našega dela je prece
jšnja, saj menimo, da nam uspe 
rešiti kar 30 do 40 odstotkov želja 
strank, ki so se vpisale v enem letu.
Nekateri pa so vpisani tudi več let. 
Težava je namreč v tem, da so zah
teve večkrat izredno neprilagojene 
starosti ali izobrazbi tistega, ki išče. 
Moški želi izredno mlado žensko ali 
ženska izredno izobraženega mo
ža, a ima sama morda le osemletko. 
Toda kot rečeno, upoštevamo želje 
stranke, in če ni mogoč kompromis, 
potem zadeva dlje traja. Vsekakor 
pa priporočamo, da se vsakdo, ki bi 
si želel urediti življenje, oglasi pri 
nas čimprej in da ne čaka leta in ce
lo desetletja. Večkrat bi lahko us
pešno pomagali, če bi stranka priš
la k nam veliko prej.

Za tokrat toliko. Svoja vprašanja 
s področja življenja med zakonce
ma, vzgoje in družine pošljite na 
uredništvo Dolenjskega lista. Po
trudili se bomo, da vam bomo čim
prej odgovorili.

Vse tiste pa, ki se žele temeljiteje 
seznaniti z našim delom, vabimo v 
Novo mesto, Glavni trg 7, vsak četr
tek med 15. in 17. uro. V pogovoru z 
našo sodelavko boste izvedeli več, 
predvsem pa tisto, kar je pomemb
no za vaš primer!

BORUT POGAČNIK

Z a  srečo sta potrebna dva

ŽIVA TUDI V 
NOVEM MESTU

vedati, kdo so tisti, ki mu mečejo 
polena pod noge. Kdo mu zapi
ra usta, koga se boji, ko vendar 
vemo, da je ravno njegova vla
da hrabro sprejemala odločitve, 
ki bi čez noč odnesle vsako 
vlado zahodno od Dunaja. Zdaj 
pa nenadoma zvemo, da je  mo
ra^ naš ubogi predsednik me
sece in mesece čakati na us
trežljivo delegatsko vprašanje, 
ki mu bo odprlo dušo in srce. 
Kar verjeti ne morem, da je to 
isti Mikulič, ki je še ne tako dol
go novinarjem Spiegla izjavljal, 
da si pri krotitvi sodržavljanov 
ne bi pomišljal poklicati na po
moč JLA, kar nam je v svetu sil
no povečalo ugled, predsed
niku ZIS pa utrdilo image demo-

Lojze D. iz Metlike sprašuje: 
Večkrat sem se že nameraval 
oglasiti, ker me zanima, zakaj sve
tovalnica Živa iz Ljubljane svojega 
dela na približa občanom Bele kra
jine oziroma Dolenjske. Slišim po 
radiu, da imajo kup podružnic po 
Štajerskem, le na naš konec ne pri
dejo. Prevoz do Ljubljane je vse 
dražji in prav bi bilo, da bi se nekaj 
takega ustvarilo ali v Beli krajini ali v 
Novem mestu...«

Odgovor: T o rubriko smo začeli z 
vašim pismom, ki pa ni prvo niti edi
no. Že več občank in občanov se je 
oglasilo po telefonu pa tudi po pošti, 
želeli bi, da se naše delo približa 
tudi temu delu Dolenjske. Na pobu
do občinske konference SZDL No
vo mesto bomo pričeli z rednim de
lom za to področje v Novem mestu, 
in sicer bomo delali vsak četrtek 
popoldne med 15. in 17. uro na 
Glavnem trgu 7 ,1. nadstropje, soba 
številka 26. Tam vas bo prijazno

sprejela naša sodelavka. Dobili 
boste vse informacije o našem delu 
kakor tudi o vseh pomembnih okoli
ščinah, ki so v povezavi z vašim 
primerom.

Ker pa vsi še ne poznajo dela 
Žive, svetovalnice za življenje v 
dvoje, ki bo zdaj vsakih štirinajst dni

gostovala tudi na straneh priloge 
lolenjskega lista, dovolite, da vam 

jo v nekaj potezah predstavimo.
Svetovalnica ŽIVA deluje že sko

raj 19 let. Sprva je imela naziv 
ženitne posredovalnice, ko pa se je 
spremenila zakonodaja na področ
ju družine in rodbinskega prava, se 
je svetovalnica preimenovala v 
Svetovalnico za življenje v dvoje. 
Na prvi pogled se zdi, kot da je 
takšne vrste svetovalnica nekakš
na konkurenca že obstoječim za
konskim svetovalnicam pri Centrih 
za socialno delo. To je povsem 
zmotno, ker prav v ničemer ne po

V neobvezen premislek

mlade generacije , ki se brez 
uspeha trudi, da bi našla sta l
no delo. Istega leta sta posne
la še drugo malo ploščo 
Young G uns (Go For It), s 
katero sta se povzpela na tret
je  mesto britanske top lestvi
ce. Z naslednjim i p loščam i j i
m a je naglo rastla popu lar
nost, toda na prva mesta top 
lestvic jim a je uspelo povzpeti 
se šele leta 1984 s hitom 
W ake Me Up (Before You Go 
Go), s katerim  sta se tudi prvič 
uvrstila na am eriške lestvice, 
in to  takoj na prvo mes*o. Že 
isto leto je  George M ichael 
dal slutiti, da so njegovi bo
doči načrti usmerjeni k sa 
mostojni karieri. Posnel je  C a- 
reless VVhisper in plošča prvič 
ni b ila podpisana z W ham, 
am pak z im enom  George M i
chael. S lovo je  bilo na obzor
ju. T isk je  vse pogosteje pisal 
o poslovilnem  koncertu, An- 
drew  R idgeley pa je  vse po

gosteje izjavljal, da ga bolj od 
g lasbe zanim ajo avtom obilis
tične dirke. Na koncu sta se 
res razšla, in to kot prijatelja 
te r z izjem nim  posloviln im  
koncertom.

Po tem se ni praktično nič 
sprem enilo, kar se tiče G eor
gea. Doživlja enake uspehe, 
snem a hite, snemal je tudi s 
prvo dam o soula Aretho Fran
klin. Na roko mu gredo celo 
razne aferice, kot na prim er 
tista s prepovedjo predvajan
ja  reklam nega spota za pe
sem I W ant Your Sex, m ed
tem ko je  b ila  pesem  na vseh 
evropskih top lestvicah. Proti 
koncu lanskega leta je  pop 
zvezda George M ichael spet 
prišel povsem v središče po
zornosti z novim albumom 
Faith, čigar prom ocija  obsega 
tudi veliko evropsko turnejo, ki 
pa, žal, ne vk ljuču je  niti enega 
nastopa v katerem od jugos
lovanskih mest.

krata. Neverjetno, koliko (ne) 
moči se lahko tako rekoč hkrati 
znajde v enem samem človeku!

S tem pa naša zgodba še ni 
končana. Doslej malo znani de
legat Zdravko Zabukovec je za
radi, kot pravijo, pogumnega 
nastopa čez noč postal medij
ska zvezda. Zanimiv pogovor z 
njim je objavila tudi Borba, rekel 
je to in ono, za nobeno ceno pa 
ni hotel povedati, v katerem de
lovnem kolektivu dela. Z ano
nimnostjo da je želel zmanjšati 
morebitne neugodne posledice 
za svoj delovni kolektiv.

Zabukovčev strah je razuml
jiv, vendar tudi otroško naiven. 
Vsaka (tudi naša) država ima 
namreč moč in sredstva, da zve 
prav vse, kaj se in kaj se ne do
gaja pod njenim lokalnim son
cem. Morda bo kak vzvod iz te
ga sistema uporabil tudi Branko 
Mikulič. Da bo laže in hitreje 
odgovoril na vprašanje, kdo mu 
nagaja pri vladanju.

MARJAN BAUER

Še leta 1933 ste lahko v pri
ročniku, imenovanem Knjiga 
navodil za ameriške priselje
niške oblasti, prebrali, da je, re
cimo Poljak, posebno bister, če 
lahko od nazaj izgovori imena 
mesecev. Navodila so uporabl
jali psihologi, ki so testirali pri
seljence v pristaniščih in na 
letališčih.

•
Na prehoda 17. v 18. stoletja 

je francoske plemiče napadla 
mrzlica dvobojevanja. Dvoboj 
»zaradi mazanja časti« je lahko 
povzročila vsaka, še tako neum
na malenkost. Današnji franco
ski zgodovinar je na temelju 
dokumentov iz tistega obdobja 
ugotovil, da je med letoma 1687 
in 1706 v dvobojih izgubilo živl
jenje več kot 4500 francoskih 
državljanov modre krvi.

Nemškemu ovčarju iz vasi 
Wilhelmsdorf v NDR je nekdo 
ukradel rezervni par ušes. Prav
zaprav so ušesa izginila gos
podarju, ki jih je nabavil za pri
mer, če bo njegovemu psu, kdo 
ukradel ušesa. Kot vidite, je 
možak imel prav.

V

V ameriškem mestu Cedar 
Lake je nemški ovčar Hans 
mirno opazoval, kako trije vlo
milci odnašajo stvari iz gospo
darjeve hiše. Ko so nepridipravi 
sprožili alarmno napravo in ko 
so pred hišo pridrveli policisti, je 
Hans jadrno napadel varuhe 
zakona. Dva policista sta konča
la v bolnišnici.

•
Margaret Gruman, hči ame

riškega predsednika Harryja 
Trumana, je imela o svojem 
glasu (sopranu) tako dobro 
mnenje, da je  v Beli hiši prireja
la solistične koncerte. Lynda 
Bird, hči ameriškega predsed
nika Johnsona, pa je nosila 
uhane v obliki majhnih kletk za 
ptiče. Seveda je bil v vsakem 
uhanu po en kolibri.

Dijaki nekaj londonskih sred
njih šol so za »človeka leta« 
proglasili Johna Dermotta. Gre 
za slovitega angleškega der
matologa, ki je v razpravi, ob
javljeni v medicinskem časopi
su The Lancet, zapisal, »da

prebivalci visoko civiliziranih 
držav pogosto obolevajo od 
kožnih bolezni, ki jih je povz
ročilo prepogosto umivanje in 
kopanje«.

•
Če bi Zemljo zmanjšali v gu

mijast balon s premerom enega 
metra, bi bila Zemljina skorja na 
tem modelu debela kot njegova 
opna.

•
Giulia Puccini, žena slavne

ga italijanskega opernega skla
datelja, je bila tako ljubosumna, 
da je svojega moža vsako jutro 
prisilila v pitje broma. Dodajala 
ga je v kavo. Brom je bil odmer
jen tako, da je živahnega umet
nika umirjal do večera, ko je 
moral biti doma.

Krmila današnjih tankerjev 
—orjakov so tako velika, da bi 
lahko v njihovo notranjost spra
vili 47 avtomobilov jugo. Na pa
lubi teh ladij je prostora za okoli 
80 teniških igrišč, tankerji pa so 
visoki kot 25-nadstropni nebo
tičnik.

Glasba

GEORGE 
MICHAEL

S prehodom med soliste je 
Goerge M ichael le potrdil že 
splošno utrjeno mnenje, da 
duet W ham  dejansko preds
tavlja le ena oseba, George 
M ichael. Še v času prave 
vvhamomanije, h isteričnih iz
livov navdušenja m ladoletnic 
in evforičnega vzdušja na 
koncertih dueta je bilo jasno, 
da večji del navdušenja velja 
Georgeu M ichealu. Drugi del 
dueta, kitarist Andrew  Ridge- 
ley, je  bil vedno le kulisa, kate
re edina funkcija  je bila č im 
bolj poudariti nastop pevca 
Georgea. N jegovo pravo ime 
je George M ichael Panos, kar 
kaže na njegovo grško porek
lo. Rodil se je  23. jun ija  1963 v 
Londonu. Leta 1982 je s prija 
teljem  iz otroštva ustanovil 
duet W ham, ki je  še istega leta 
posnel prvo m alo p loščo 
W ham! Rap (Enjoy W hat You 
Do).

P lošča je  vzbudila  veliko 
zanim anja in požela zelo po
hvalne kritike v glasbenem  ti
sku, navdušeni so bili tudi 
obiskovalci klubov, v katerih 
je nastopal duet W ham. P lo
šča pa ni bila uvrščena v no
ben radijski program, rečeno 
je bilo, da zaradi neprim erne
ga besedila. Dejansko je  duet 
le spregovoril o problem ih

PRAVO VPRAŠANJE 
ZA PREDSEDNIKA

Zdravko Zabukovec, sloven
ski delegat v zveznem zboru 
skupščine SFRJ, je zadnji torek 
v decembru zastavil delegat
sko vprašanje predsedniku ZIS 
Branku Mikuliču. Najprej je ori
sal nezavidljivo stanje, v kate
rem se je znašla država, nato 
pa poudaril, da v času, odkar 
govorimo o krizi, nismo dosegli 
omembe vrednih rezultatov. »Se 
več,« je dejal Zabukovec, »pred
sednik ZIS je dejal, da se kriza 
povečuje zaradi vse močne
jšega administrativnega centra
lizma, centralističnega načina 
odločanja, volontarizma, eks
perimentiranja, pomanjkanja 
odgovornosti.«

Nato je Zabukovec dosegel 
dramatični vrhunec, zahteval je 
namreč, naj predsednik ZIS 
javno, ne sicer že na omenjeni 
seji zveznega zbora, odgovori, 
katere so te sile, ki odločno 
zaustavljajo prizadevanja ZIS, 
da bi dosegel boljše rezultate. 
Slovenski delegat je zahteval 
konkretna imena in priimke po
sameznikov in inštitucij ter pre
dlagal, naj, če so to sodelavci 
ZIS, predsednik Mikulič sku
pščini predlaga zamenjavo vseh 
tistih članov, ki zaradi neznanja 
ali zaradi kakršnihkoli drugih in
teresov vodijo našo družbo v 
nepravilno smer.

Predsednik ZIS Branko Miku
lič je zaprosil, ali lahko na 
vprašanje odgovori na nasledn
ji seji, hkrati pa je poudaril, da 
se zahvaljuje za tako postavlje
no vprašanje, ker mu daje pri
ložnost, da odkrito spregovori o 
zadevah, s katerimi se vsak 
dan srečujemo.

Nezaslišano! č e  sem vse 
skupaj prav razumel, to namreč 
pomeni, da brez delegatskega 
vprašanja predsednik vlade su
verene države ne bi imel mož
nosti in priložnosti ljudstvu ozi
roma njegovim zastopnikom po-

priloga dolenjskega lista



Interesi

MLEČNA 
BITKA PRI 
SEVNICI

soduil
O l t l J I  0 > l l

; Nekaj dni pred novim letom je med kmeti kooperanti 
sevniškega M-Kmetijskega kombinata na Šmarčni in 
Kompolju završalo. O tem, da govorijo na Šmarčni celo o 
riekakšnem štrajku, so pri temeljni organizaciji kooperan
tov zvedeli dan pred Silvestrovim. Na zadnji dan starega 
leta smo pred zbiralnico mleka ob gospodarskem poslop
ju Milke Simončič prisluhnili, kje tiči temeljni vzrok za ne
zadovoljstvo. Vsak, ki je prinesel posodo z mlekom, se je 
čudil, večina pa je bila kar ogorčena, češ kako more kom
binat narediti to mimo nas? »To« naj bi pomenilo odločitev 
zadružnega sveta, da od 1. januarja 1988 prično mleko tu
di na levem bregu pobirati Ljubljanske mlekarne namesto 
Celjanov, Zgradili smo mlekarno v Arji vasi, zdaj pa bomo 
dajali spet Ljubljančanom, če bodo še oni gradili mlekarno 
(menda v Novem mestu). Brez vsake razlage kar nekaj 
ukrepajo, mi ne verjamemo nikomur več! Te in podobne 
jezne pripombe smo slišali, medtem ko smo pričakovali 
celjane, ki naj bi prišli s tovornjaki po svojo opremo v zbi
ralnicah. Kmete je posebej razburjal dogodek, ki se je pred 
kratkim pojavil tudi na straneh Dolenjskega lista, namreč o 
bivšem direktorju tozda Kooperacije, ki je osumljen, daje 
Omogočai nenamensko porabo posojii iz državnih rezerv 
za živino, ki je bila samo na papirju.

»Odpoved se je glasila nekako tako, da Mercator zaok
rožuje tokove v svoje predelovalne zmogljivosti in da 
proizvajalci niso bili zadovoljni z nami, češ da dajemo 
manj, kot dajejo Ljubljanske mlekarne. To je bilo pred več 
kot dvema mesecema. Sevniški kombinat nas je obvestil, 
da pojde mleko pridelovalcev na ono stran, se pravi na 
ljubljansko področje. Moram reči, da žal nikoli nismo mogli 
zvedeti, kaj nudijo Ljubljanske mlekarne, in smo v razgo
voru s kombinatom v sevnici povedali, da smo pripravljeni 
toliko kot Ljubljančani tudi mi vedno dati! Žal pa nismo 
mogli zvedeti, kaj in koliko so dajali. Ko smo bili 25. de
cembra v Sevnici, so nam povedali, da želijo z zadnjim 
dnem starega leta pretrgati sodelovanje z nami, zato naj 
poberemo opremo. Na tem področju smo okrog 20 let. To^ 
me nič preveč ne preseneča, ker sem podoben položaj ria-  
sevniškem področju doživel pred petimi leti, ko se je desni 
breg Save tudi samoupravno odločil, da gre v Ljubljano. 
Ko smo pobirali svoje stvari, so bili proizvajalci popolnoma 
drugače obveščeni, češ da smo jih mi predali Ljubljanča
nom, da mi ne potrebujemo mleka.«

POMEMBEN JE VSAK LITER
»Na tem območju sevniške občine odkupimo okrog 1,5 

milijona litrov mleka, ko smo imeli še desni breg Save, je 
bilo preko 3 milijone litrov. Sprva to ni bilo zanimivo ob
močje za odkup, bile so zelo majhne količine, danes so pa 
tudi te še kako pomembne. Zlasti za nas, ker imajo zgraje
no novo mlekarno v Arji vasi, ki lahko predela 150.000 li
trov mleka na dan. Pred dvema mesecema pa smo odprli 
novo sirarno v Šmarju pri Jelšah z zmogljivostjo 50.000 li
trov. Tako ima zdaj Hmezad izredno velike zmogljivosti in 
smo prisiljeni, da se borimo za vsak liter mleka, da mlekar
na deluje ceneje, z manjšimi stroški.

Doslej smo se borili z dokaj velikimi izgubami. Leto 1987 
bomo, kot kaže, zaključili brez izgube, zato bodo proizva
jalci poslej lažje pričakovali denar za razne naložbe. V letu 
1987 smo vložili okrog 200 milijonov dinarjev, ki jih namen

jamo za povečan stalež živine (za to dajemo 20 odstotkov 
nepovratnih sredstev), regresiramo Mlekovit, to je mlečni 
nadomestek za teleta, in sicer desetino osnovne cene. 
Priskrbimo dosti močnih krmil, zlasti v tem obdobju, z več
jim odstotkom beljakovin, predvsem proizvajalcem, ki ima
jo silose. To je po dokaj ugodnih cenah, po 300 din za kilo
gram na dom dostavljenih krmil. Medtem so klasična 
krmila s pol manj beljakovin v trgovinah po 400 din.

Ker precej poslujemo tudi z drugimi republikami, izkoris
timo tovornjake, da se ne vračajo prazni, pripravljeni smo 
proizvajalcem ceneje pripeljati koruzo. Vse te akcije načr
tujemo hkrati z zadrugo, na njihovo .komando'. Nekatere 
zadruge se teh ugodnosti bolj poslužujejo, določene pa 
ne. V Sevnici smo jih šele letos pripravili, da so začeli upo
rabljati Mlekovit, telic, ne vem, če so kaj plasirali... Za leto 
1988 pa planiramo milijardo dinarjev za doplačilo mleka. V 
to pa je zajeto tudi doplačilo mleka na podlagi štetja mik
roorganizmov. V to štetje želimo vključiti vse pridelovalce, 
ki oddajo nad 15.000 litrov mleka letno. S tem bistveno iz
boljšujemo kakovost mleka, proizvajalec pa dobi spod
budno. Večina dobi desetino osnovne cene.

Slovenske mlekarne se skupno borimo za višje cene 
mleka, za okrog 35 odstotkov, se pravi na 370 din. V letu 
1988 naj bi nam že januarja uspelo, da bi cene mleka 
oblikovali v republiki. Najbolj pametna rešitev je, da bi 
mleko bolje plačali v Sloveniji, kjer so ugodni pogoji za
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tako pridelavo. Pa ni pravega posluha, dostikrat uvažamo 
mleko v prahu, celo po dumpinških cenah, kar pa je zelo 
slabo za razvoj slovenske živinoreje,« je povedal vodja 
odkupa osnovne surovine hmezadove Mlekarne Arja vas, 
inž. Milan Mirnik.

DRUGA STRAN MEDALJE
Celjani odkrito priznavajo, da bi radi obdržali proizvajal

ce mleka na sevniškem območju. Prepričani so, da jim 
bodo lahko zanesljivo nudili toliko kot ostale slovenske 
mlekarne, ker so zdaj praktično zgrajeni in bodo ostanek 
dohodka poslej lahko namenjali proizvodnji; se pravi nazaj 
pridelovalcem. Le tako, pričakujejo, da si bodo lahko trajno 
zagotovili surovino.

Druga prizadeta stran, sevniški M-Kmetijski kombinat, 
ima povsem drugačno inačico o zagati. Direktor delovne 
organizacije inž. Albin Ješelnik meni, da brez medseboj
nega zaupanja in spoštovanja ni mogoče poglabljati med
sebojnih odnosov. Po njegovem Celjske mlekarne vodijo 
kavbojsko politiko in niso dorasle tem ekonomskim pogo
jem. Ješelnik očita Celjanom in novinarjem, da jih sramoti
jo po terenu in da je sploh čuden razmah vtikanja teh sivih 
sil v njihovo organizacijo. Pri tem pa da ne gre le za pisca
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tehle vrstic in novinarki sevniškega radia, temveč se 
»pojavljajo tudi drugi, ki skušajo nekako nadoknaditi svoje 
zgodovinske, zamujene in neuresničene cilje.« Zbran je 
ufeden avditorij v sestavi: predsednica občine Breda Mijo- 
vič, predsednica izvršnega sveta Marija Jazbec, omenjeni 
direktor in direktorica toka Kooperacija M-KK Sevnica 
Jožica Mlakar, ki ga skliče predsednik OK SZDL Janko 
Rebernik na željo užaljenih kmetijcev. Novinar skrbno be
leži skoraj sleherno besedo. Direktor prizadevno poduču- 
je, kako in o čem sme pisati novinar, pri tem pa se večkrat 
spusti v nevarne vode. »Ljudem govoriti na Šmarčni, da 
Ješelnik rabi denar, ker gradi hotel — to je rušenje neke 
celotne, širše občinske politike,« je eden takih pritlehnih 
očitkov kmetijskega strokovnjaka, ki ni pozabil večkrat 
poudariti »nestrokovnosti« sedme sile, ki poroča o zapletih 
v nenapovedani mlečni vojni.

SEDEM LET PRIKRAJŠANI
In kaj bi bilo tako slabega, če bi dolenjskim kmetom po

vedali, da so bili 7 let prikrajšani na račun štajerskih kme
tov, ki so delali celjsko mlekarno? Seveda pravočasno, da 
bi se morda že tedaj odločili za korak, ki zdaj buri duhove 
kmetov ravno zaradi neinformiranosti. Enkrat je po Ješel- 
nikovem mnenju treba presekati. Odločno poudari: »Ne bo 
več dotacij. Tudi za novinarske hiše ne. vse bo prišlo na 
svoj lastni račun. Taka informiranost ni nobena informira
nost, cilj so zdrahe, da bi se ljudje začeli med seboj prepi
rati, iskati corpnice itd.« Ješelnik skuša podkrepiti nes
trokovnost novinarjevega dela z vprašanjem direktorici 
toka, »ali je podpisal sklep o odpovedi Celjskim mlekarT 
nam predsednik zadružnega sveta.« Ješelnik se sprašuje, 
kaj pa je potem direktor, pozablja pa (namerno?) tisti del 
vprašanja direktorici, ko novinar pojasnjuje, da je od kme
tov slišal, da predsednik zadružnega sveta sploh ni podpi
sal te listine, ker ga tedaj sploh ni bilo blizu!

V sevniškem kombinatu poudarjajo, da imajo oni po
godbe s kooperanti in sporazume z mlekarno in da je nji
hova svobodna odločitev, komu bodo naročili, naj odpelje 
mleko, oziroma ga prodali. Res nima nihče pravice vtikati 
nos v njihove povsem poslovne odločitve. Pošteno do 
kmetov pa bi le bilo, da bi vsaj vedeli, zakaj odpoved Cel
janom in sporazum z Ljubljančani. Vodilni v kombinatu 
zatrjujejo, da so naredili vse za dobro obveščenost, kmetje 
pa niso enakega mnenja. Na Šmarčni in Kompolju so si 
menda sami krivi, ker ne obiskujejo niti strokovnih preda
vanj, kot da bi že vse vdeli. Okoli novega leta je inž. Mlakar
jeva obiskala vroči teren in tudi s pisnimi dokazi prepriče
vala nezaupljive kooperante. Te naj bi zmedli predstavniki 
Celjskih mlekarn, ki so kmete obiskovali skupaj z nekate
rimi Sevničani tudi v zelo poznih nočnih urah in jih pre
pričevali o svoji »ponudbi«. Kateri so ti Sevničani, nam ni 
uspelo zvedeti, res pa je, da so v tej občini pred mnogimi 
leti z nočno odbornisko akcijo spodnesli uradnega kandi
data za župana in ustoličili svojega izbranca.

SE BO KDO KAJ NAUČIL?
Direktorica toka Jožica Mlakar takole pojasnjuje: odpo

ved Celjanom in vzroke povezave z Ljubljanskimi mlekar
nami, ki so lani odkupile na desnem bregu Save sevniške 
občine že okrog 2,5 milijona litrov mleka.

»Ljubljanske mlekarne sofinancirajo obnovo in povečan 
stalež plemenske črede po skupnih programih brez ome
jitve, sofinanciranje urejanja in opremljanja zbiralnic na 
ljubljanskem področju teče v skladu s programi. Organi
zacija prevzema mleka je speljana tako, da so lokalni pre- 

| \  vozi čimkrajši. Gre tudi za regresiranje repromateriala,
opremljanje zbiralnic s čistili, sofinanciranje in kreditiranje 
nakupa vozil za prevoz mleka na lokalnih prevozih. Anali
ze vzorcev mleka v celjskih mlekarnah plačujemo v polni 
ceni in ob sovlaganju v instrumente, pri Ljubljančanih pa 
so brezplačne analize kakovosti mleka in štetje mikroor- 

‘1-*- 'ganizmov itd- Zelo pomembni so dobri poslovni odnosi v

J Ljubljanskih mlekarnah.«
»urar* *o.Geljane seznanili in spomladi lani zahtevali

izenačene pogoje z Ljubljančani. Toda kot že nekajkrat 
poprej so Celjske mlekarne snedle obljubo in 25. septem
bra je zadružni svet sklenil, da odpove sodelovanje s 
Hmezadovo mlekarno v Arji vasi in z novim letom obrne 
nov list v poslovnih stikih z Ljubljanskimi mlekarnami. S 
štrajkom nekaterih zbiralnic ni bilo nič in odkup mleka spet 
normalno poteka. Kmetje, ne le v sevniški občini, pa opo
zarjajo na cenovna neskladja v reproverigi, ki je zaradi 
administrativne zamrznitve cen mleka že pustila neizbri
sen pečat v slovenski živinoreji. Poklane krave pač ne da
jejo več mleka.

PAVEL PERC

Kmetovanje

TAM GORI 
ŽIVIJO OD 
TRAVNIKOV

Podoba bi bila lahko idilična: gospodar je pred hišo kalal 
drva, žena in mati pa sta se greli v kuhinji pri štedilniku. Pa 
sedanji čas za kmete ni čisto nič idiličen. Problemov ne 
manjka, a kmetje so že tako navajani nanje, da jih sploh ne 
dramatizirajo več. Očitno so sprejeli stanje, kakršno pač 
je, vendar hkrati priznavajo, da sedaj ne vidijo več perspek
tive... In prav o prihodnosti je tekel pogovor s kmetom 
Francem Gorjupom, ki v Mršeči vasi, na 600 metrih nad
morske višine, redi krave in prideluje mleko. Vsak dan ga 
odpelje po 100 litrov tri, štiri kilometre daleč do zbiralnice. 
To zimo na srečo, ker pač ni snega, nima težav, sicer pa si 
mora pot utirati skozi visoke zamete. Zato seveda ni čud
no, ko njegova žena Zinka pravi, da čisto nič ne pogreša 
snega.

Sicer pa se vsak pogovor s kmeti začenja po že ustalje
nem kalupu. Najprej izvemo, koliko hektarov zemlje meri 
kmetija, potem za število repov v hlevu in nazadnje seve
da še, koliko članov šteje družina. In tako izvemo, da kmeti
ja meri 14 hektarov, da družina šteje pet članov (Franc in 
Zinka s hčerko ter Franceva oče in mati). In kakor je že v 
navadi na kmetih, sta za delo samo dva para rok. Starši so 
že prestari za naporno delo, še posebej, ker mora oče trik
rat na teden na dializo v Novo mesto. Hči pa je zaposlena v 
krškem Agrokombinatu. V hlevu je 23 glav krav molznic, 
imajo pa tudi bika in vsako leto zrede tri ali štiri prašiče za 
lastne potrebe.

Kmetija je naravnost vzorno urejena in vodja kooperaci
je v krškem Agrokombinatu dr. Nace Kralj pove, da je le 
malo takih kmetov, na tako skromni zemlji ki bi toliko pride
lali. A do takih rezultatov tudi Gorjupovi niso prišli čez noč. 
Najprej so na kmetiji pridelali vsega po malem. Malo pol
jščin, redili so nekaj prašičev v hlevu pa sta bili ena ali dve 
kravi. Živeti se je sicer dalo na tak način, napredovati pa 
ne. Končno so spoznali, da je v hribovitem predelu mo
goča le živinoreja. Povezali so se z Agrokombinatom, se 
posvetovali s pospeševalci in se pred desetimi leti odločili

za rejo živine. Tedaj so zgradili tudi nov hlev za dvajset 
glav živine in mislili, da ne bo nikoli poln. Samo leto kasne
je so se odločili za pašno-košni sistem reje živine.

»Temu načinu reje živine smo na naši kmetiji podredili 
čisto vse. Njive, kolikor jih je sploh bilo tu gori, smo spre
menili v travnike, posekali smo vinograd in sedaj grozdje 
kupujemo. Spoznali smo namreč, da na njivah in v vino
gradu izgubljamo veliko časa in moči, rezultatov pa ni pra
vih. Zato smo obdržali samo še njivico 10 arov, na kateri 
pridelamo hrano za nas in za troje prašičev, kolikor jih po
trebujemo zase. Seveda ni šlo od vsega začetka gladko. 
Dokler ne spoznaš in ne vpelješ določenega reda, po 
kaierem paseš in kosiš travnike, traja kar nekaj časa. Pri 
tem nam je veliko pomagal tudi prof. Fajdiga, ki se je ukvar
jal s pašno-košnim načinom reje živine,« pripoveduje 
Gorjup.

Če kdo misli, da je reja živine na tak način lahko opravi
lo, se gotovo moti. Je pač izhod v sili, saj na taki nadmorski 
višini ni mogoče pridelovati nič drugega. Ker pa je večina 
zemlje na precej nagnjenem terenu, skoraj ni mogoče 
uporabljati strojev. Gorjup je povedal, da se je sicer dolgo 
časa mučil z voli, pa ni šlo. Kasneje je poskusil s traktorjem 
in z drugimi priključki, pa se je izkazalo, da mora, recimo, 
seno pograbiti na roke do poti, šele potem ga lahko naloži 
z nakladalko. Skratka, brez pridnih rok, ki so za sedaj še

vedno nenadomestljive, tudi ne bi bilo takega pridelka. Kaj
ti Gorjup mora najmanj petkrat na leto pognojiti vse trav
nike. Samo približno štiri hektare pa lahko pognoji s trosi- 
Iko, vse ostalo mora raznositi v vedru in gnojilo raztrese na 
roke. Koliko dela je šele, ko mora silirati krmo, pa skoraj ni 
da bi govoril. Tedaj potrebuje ža delo 15 do 20 ljudi, ki ima
jo za štiri dni dela. Težava je seveda v tem, da nihče noče 
delati za denar, ampak samo za protiusluge. Takšno delo 
pa lahko v dolini opravijo vsega trije ljudje v pol manj časa.

»V hribih imamo najmanj za tretjino več dela kot kmetje 
v dolini. Toda 22 din premije, kolikor je dobimo za liter 
mleka, eveda tega našega dodatnega truda zagotovo ne 
poplača. Seveda bi takoj šel na kmetijo v dolino, če bi za to 
bila možnost. Potem bi nabavil popolno linijo za rejo živi-e. 
Pa močno dvomim, da bo kdaj taka priložnost. Tu gori bi se 
seveda lahko tudi preusmeril, a v kaj? Navsezadnje je reja 
krav mlekaric inj prodaja mleka le najboljša. Nikoli ni težav 
s prodajo mleka, odvoz je urejen itd. Le cena 250 din (po
govor je bil opravljen pred dvigom cen za mleko, op. p.) 
seveda ni prava. Pri nas se niti ne upamo izračunati vsega, 
saj kar dvomimo, da bi nam kaj ostalo, potem ko bi odšteli 
vse stroške,« meni Gorjup.

V zadnjem času se razmere za živinorejo še poslabšu
jejo. Krmila so vse dražja, pri intenzivni reji pa so skoraj 
nujna. In ker jih Gorjup v zadnjem času manj poklada, je

sH fP i

r

tudi mleka nekoliko manj. Za lani so računali, da ga bodo 
namolzli okoli 60.000 litrov, pa so ga »le« 57.000 litrov. To 
je okoli 4000 litrov na kravo, kar je včasih veljalo kot slab 
dosežek. Vendar znese to 6000 litrov mleka na hektar, kar 
je izjemen dosežek za tako kvaliteto zemlje. Marsikateri 
kmet v dolini ne dosega takega pridelka.

»Na živinorejo pa je treba gledati še z drugega vidika,« 
pravi dr. Nace Kralj. »Živinorejec ima v primerjavi s sadjar
jem na desetkrat večjih površinah trikrat manjši prihodek 
kot sadjar. Poleg tega je ves čas vezan na dom, saj je treba 
živino dvakrat na dan pomolsti, nahraniti.«

In potem pogovor teče naprej. Omenimo zamisli, naj bi 
se na takih kmetijah ukvarjali z dopolnilno dejavnostjo. 
T oda dr. Kralj se ne strinja s tem. Meni, da vsaka dopolnil
na dejavnost pomeni za kmetijo samo motnjo. Ni tako ma
lo primerov, da zaradi kmečkega turizma propade kmetija. 
K temu Gorjup doda, da jim včasih zmanjka časa še za de
lo na njivi, kaj šele, da bi stregli ljudi ali se ukvarjali s klekl- 
janjem in pletenjem ali kakšno drugo podobno dejav
nostjo.

»Take zamisli so zrasle v glavah birokratov, ki ne vedo, 
kaj je kmetovanje,« pravi Gorjup. »Jaz bi z veseljem sprejel 
sem gor člana izvršnega sveta, da bi vsaj dva meseca ho
dil za mano. Nič mu ne bi bilo treba delati. In tedaj bi videl, 
kaj je naredil meni s ceno, ki jo je določil za pisalno mizo 
nekje v Ljubljani ali v Beogradu. Delamo in delamo načrte, 
plane, sprejemamo dogovore, pa se nič ne spremeni. 
Kmetje bomo preživeli, toliko bomo že pridelali. Perspekti
ve pa ne vidimo nobene. Meni se že zdi, da ne bom mogel 
napredovati, samo životrail bom še lahko. Če bi namreč 
hotel napredovati, potem bi moral kupovati plemensko 
živino, nove stroje in podobno. Iskati bi moral nove načine 
in poti, da bi na tej zemlji še več pridelal za trg. A v takih 
razmerah kaj takega ni mogoče.«

Vendar Gorjupovi seveda še niso čisto obupali. Za staro 
hišo že raste nova, ki bo bržkone še letos pod streho. 
Upanje je tudi, da bo nekoč s kmetovanjem nadaljevala 
hčerka, ki je sedaj zaposlena. T a kmetija je bila enkrat že 
zapisana propadu in bi tudi propadla, če se Francetov oče 
in mama ne bi vrnila s Senovega, kjer je bil oče rudar, in 
začela tako rekoč na novo. Leta 1953, ko sta se vrnila v 
Mrčna sela, je travnike in njive že zaraščalo grmovje, hlev 
je propadal in celo hiša je kazala rebra. Pa sta z veliko tru
da obdelala vso zemljo in v hlevu sta bili tedaj dve kravici. 
T edaj je bilo Francetu 12 let in takoj se je navdušil za kme
tovanje. Tudi France je potem dve leti delal v rudniku. Je 
mislil, da bo delal v jami, doma pa redil dve ali tri kravice. 
Pa je spoznal, da rudnik in kmetija ne gresta skupaj. In tako 
je ostal samo še kmet. Danes pravi, da bi sicer živel veliko 
bolj brezskrbno, ako bi bil ostal rudar, a tega vendarle ne 
misli povsem resno. Na kmetovanje in na kmetijo je moč
no navezan, zato bi zemljo težko pustil. Bilo pa bi mu veliko 
lažje, če bi bilo v naši družbi več razumevanja za kmeta in 
njegove tegobe.

J. SIMČIČ
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Aktualna tema

NI M IZE, ZA  
KATERO BI 
SEDLI 
TRGOVCI

Novomeška trgovina, ki je bila v zadnjem desetletju za
radi pomanjkljivosti, preslabe razvitosti, nezadovoljive po
nudbe, zaplotnišktva predmet že številnih razprav, o njej 
pa je bilo v zadnjih osmih letih narejenih tudi nič manj kot 
osem različnih študij in programov, ki SS seveda niso 
uresmčiii, bo to pomlad spet vroča tema novomeških raz
prav. Gradivo, ki so ga to pot o trgovini v novomeški občini, 
o uresničevanju programa razvoja iz leta 1984 s predlogi 
ukrepov in usmeritev pripravili v Razvojno raziskovalnem 
centru ter v občinskem komiteju za družbeni razvoj, bo šlo 
po obravnavi v izvršnem svetu in občinski skupščini Novo 
mesto na prvi seji v tem letu v dvomesečno široko javno 
razpravo, ki naj bi jo zaključili s ponovno obravnavo v 
občinski skupščini konec aprila.

S tem tokratno razpravljanje in sprejemanje sklepov o 
tem, kako novomeško trgovino vendarle spraviti na višjo 
raven, da bo vsaj približno opravljala svojo preskrbovalno 
funkcijo v regijskem središču, še ne bo zaključeno. V drugi 
polovici leta naj bi novomeški nosilci preskrbe, gre za štiri 
trgovske organizacije združenega dela: Emono Dolenjko, 
Mercator Standard, Mercator KZ Krka tozd Oskrbo in No- 
votehno, zborom novomeške občinske skupščine poroča
li o uresničevanju sklepov ter o svojih načrtih, ki pa bodo 
zajeti tudi že v zaključnem programu in sklepih ter usme
ritvah o trgovini.

Od leta 1977 naprej so bili premiki v novomeški trgovini 
tako malenkostni — direktor Emona Dolenjke Lojze Urba
nč pravi, da je trgovina še dosti napravila ob tako minimal
ni družbeni podpori — daje le-ta le še bolj zaostala, saj se 
je gospodarstvo razvijalo hitreje. V letu 1975 je bil delež 
trgovine v celotnem družbenem proizvodu novomeške 
občine še 16 odstotkov, do začetka tega desetletja je pa
del na 13,6 in v letu 1984 je znašal leše 13 odstotkov. V 
Sloveniji je bil delež trgovine v družbenem proizvodu v 
začetku desetletja 18,1, leta 1984 pa 18,4 odstotke. Trgo
vina pa v tem času v novomeški občini ni nazadovala le 
kot gospodarska panoga, ampak tudi absolutno in ni odi
grala ustrezne oskrbovalne funkcije. V Novem mestu kot 
središču regije, ki ustvari 13 odstotkov slovenskega izvo
za, na primer sploh ni zunanjetrgovinske dejavnosti, ki 
predstavlja v republiki 10 odstotkov družbenega proizvo
da trgovine. Najhujša razvojna cokla pa je seveda zelo 
slabo razvita novomeška trgovina na debelo. Ta je bila še 
v letu 1984 kar za 60 odstotkov slabše razvita kot v pov
prečju v Sloveniji, čeprav se je od leta 1980 dalje hitreje 
razvijala. Žal je začela praktično iz nič. Ocena je, da kar 90 
odstotkov družbenega proizvoda trgovine v novomeški 
oočini ustvari trgovina na drobno, medtem ko je v Sloveniji 
ta delež okrog 50 odstotkov. Dokler se to razmerje ne bo 
izboljšalo, je nerealno pričakovati porast gospodarske 
moči novomeške trgovine. Današnja trgovina na debelo v

novomeški občini dejansko opravlja le funKcijo oskrbe 
lastne drobnoprodajne mreže, oskrbe organizacij združe
nega dela in drobnega gospodarstva pa ne, zaradi česar 
se iz občine odliva letno okrog 50 milijard dinarjev, iz cele 
regije pa kar okrog 100 milijard. Trgovina na debelo v 
takem tudi nima možnosti nadaljnjega razvoja. Direktor 
Novotehne Niko Galeša sicer trdi, da Novotehna poskuša 
sodelovati in da je tudi vse bolj sposobna opravljati po
trebno preskrbovalno funkcijo, da pa organizacije združe
nega dela niso pripravljene na sodelovanje z njimi, ampak 
še naprej delajo po starem, menda tudi zato, da si s potmi v 
Ljubljano in drugam referenti nabirajo dnevnice. Ob tako 
slabi trgovini na debelo v občini ostaja le neakumulativna 
trgovina, posledica pa je celo čedalje bolj nezadovoljiva 
preskrba.

PO PROMETU NA REPU

Trgovina na drobno, ki je v novomeški občini glavna de
javnost trgovine kot celote, se je v zadnjem desetletju raz
vijala zelo hitro, najhitreje v primerjavi z drugimi sloven
skimi občinami, vendar je njen promet na prebivalca še 
vedno v spodnjem delu slovenske lestvice. V zadnjih 
dveh letih se je v občini povečalo število prodajaln za 5,2 
odstotka, število delavcev za 6 odstotkov, promet pa se je 
povečal približno za toliko kot v povprečju v vsej Sloveniji, 
kjer se je v enakem obdobju povečalo število prodajaln za 
0,8, število zaposlenih pa za 2,5 odstotka. Trgovina na 
drobno se v občini tudi sicer ni razvijala v skladu z opredel
jenim konceptom policentričnosti, zato so v vseh večjih 
središčih v občini razen samega centra Novega mesta še 
velike potrebe po trgovinskih kapacitetah, hkrati pa že se
danje trgovine ravno v teh krajih poslujejo z izgubo ali na 
meji rentabilnosti. Za to bi brez dvoma smeli iskati vzrok 
tudi v ponudbi, ki jo te trgovine imajo. V samem Novem 
mestu kapacitete trgovske mreže zadoščajo celo za regij
sko središče, seveda pa je neustrezna sodobnost pos
trežbe, prav tako specializacija trgovin. Tu bi se dalo kaj 
reči tudi o (ne)urejenosti in (nejčistoči trgovin, pa o odnosu 
trgovkih delavcev do kupcev. Vse to ima gotovo tesno 
zvezo z izobrazbeno strukturo trgovskih kadrov. V novo
meški trgovini ima le dober odstotek delavcev visoko ali 
višjo izobrazbo. Ni čudno, če se trgovina še vedno odvija 
na ravni prodajalca oz. poslovodje, namesto da bi bilo 
trgovanje podprto s sodobnimi informacijskimi sistemi, ra
ziskovanjem trga, kupne moči, potreb prebivalstva in 
združenega dela, hitrejšim posredovanjem in obračanjem 
zalog, s specializacijo in v okviru *e s popolnejšo ponudbo. 
V občinskem komiteju za družbeni razvoj ugotavljajo, da

novomeški nosilci preskrbe s svojimi kadri tej nalogi niti ne 
morejo biti kos.

VENDARLE BLAGOVNICA?
Seveda je razlogov za zaostajanje novomeške trgovine 

še več. V občini so v povprečju celo bolje kot v republiki 
zastopane visoko akumulativne trgovske dejavnosti, toda 
vse te prodajalne so enote ozdov, ki imajo sedež izven 
občine in republike in se akumulacija seveda odteka dru
gam. Dejavnost osnovne preskrbe, ki je nizko akumulativ
na, pa je v rokah domačih trgovcev in za to nobena zunan
jih trgovskih organizacij ali hiš do sedaj ni pokazala 
zanimanja. Vse bi, če bi se odločile za nastop v novomeški 
občini, rade le zgradile, sofinancirale ali dale ime blagov
nici, po kateri je v Novem mestu sicer res velika potreba. 
Sedaj naj bi jo končno zadovoljila Emona Dolenjka, ki pa 
zahteva takojšnjo dokončno odločitev glede lokacije, da 
ne bi spet vse (obljube in denar sozda Emona) splavalo po 
vodi, kot je leta 1981, ko so v republiki rekli, naj Novo- 
meščani raje rešujejo probleme v proizvodnji (IMV seve
da), kot pa gradijo blagovnice. Nadaljnja cokla večje moči 
in razvoja trgovine v občini je organzacijsko zelo razdrobl
jena trgovina. V občini so že bili številni poskusi od zunaj, 
da bi se nosilci preskrbe vendar začeli povezovati, organi
zacijsko in v financah, da bi vendar lahko kaj naredili, a je 
bilo doslej vse zaman. T udi za naprej slabo kaže, saj direk
torji trgovskih delovnih organizacij govorijo, da preprek za 
sodelovanje ni, hkrati pa Niko Galeša jasno in glasno po
ve, da ni mize, za katero bi trgovci sami sedli k takemu po
govoru, da jih mora — vse obremenjene s seboj, s pretek
lostjo v trgovini in s sistemi, v katere so povezani — nekdo 
za to mizo posaditi. A taki poskusi, kot rečeno, vse do se
daj niso rodili nikakršnega uspeha. Trgovske organizacije 
se komaj zmenijo med sabo o poslovnem času prodajaln, 
kje je šele dogovor o specializaciji tegovin v Novem mestu 
in drugih večjih krajih v občini (kjer so po tri, štiri trgovine, ki 
vse prodajajo vse, poslujejo z izgubo ali na robu nje, ljudje 
pa so povsem nezadovoljni s preskrbo), ali dogovor o po
vezovanju v organizaciji in financah, kar bi izboljšalo 
akumulativno sposobnost trgovine. Velja omeniti tudi, da 
ni razumljivo, da imamo v Novem mestu organizacije, ki so 
znane po svojih izdelkih po vsej Jugoslaviji in v svetu, pa 
so doma v trgovini veliko premalo znane in prisotne, če 
odmislimo prodajo v glavnem izdelkov z napako v trgovi
nicah ob delovnih organizacijah. Slaba je v občini 
preskrbljenost z mlekom in mlečnimi izdelki, mesom, sad
jem, več bi morala in bi lahko nudila na istem prostoru no
vomeška tržnica itd. Težave nastajajo pri oblikovanju re
zerv naftnih derivatov zaradi pomanjkanja skladišč in bi v 
izrednih razmerah sploh ne mogli delati.

OD 17 TOČK LE HLADILNICA

V uvodu je bil omenjen program razvoja trgovine iz leta 
1984. Dejstvo je, da se je od sedemnajstih točk iz njega 
uresničila le ena: postavitev večnamenske hladilnice. Kot 
rečeno ni uspelo združevanje in povezovanje trgovskih 
organizacij v občini. Vse preveč se poudarja odvisnost od 
sedanjih matičnih hiš, sozdov ali neodvisnost, s tem pa se 
zamegljuje osnovna prepreka, različnost interesov poslo
vodnih delavcev, ugotavlja študija Razvojno raziskoval
nega centra in tudi komite za družbeni razvoj v svojih zakl
jučkih. Tudi zadnji poskus v letu 1987, da se naprej 
združijo tri trgovske hiše v občini, neobremenjeno od soz
dov, v katerih so združeni, potem pa tako združeni in moč
nejši poiščejo nosilca, ki bo dal tej občini več kot sta dala 
oba sozda, je propadel, še predno se je prav začel. Večja 
pozornost izbiri in oblikovanju asortimana se je končala 
tako, da danes v vseh prodajalnah prodajajo vse, za po
trošnika pa je skoraj zmanjkalo prostora. Ponudba pa tudi 
ni nič boljša. Plani trgovskih organizacij se, kar se adapta
cij in novogradenj tiče, uresničujejo zelo počasi in so tudi 
zelo neusklajeni. Dolenjka, Mercator Standard in KZ tozd 
Oskrba načrtujejo na primer vsak svojo diskontno trgovino 
v Novem mestu, ko je jasno, da bi bila ena čisto dovolj. Nič 
ni z vlaganji v tehnični in tehnološki razvoj trgovine. Ni 
premika pri aktivnejši vlogi Novotehne v oskrbi zasebnih 
obrtnikov. Zastoji pri izvedbi zazidalnega načrta Češča 
vas so razlog, da BTC ne more zgraditi blagovno skla
dišče cone, v okviru katere naj bi tudi Mercator Standard 
razreševal problematiko osrednjega skladišča, sedanje 
ne ustreza temu namenu. Z odpiranjem občine zunanjim 
trgovskim organizacijam ali hišam kot rečeno ni nič, pri
pravljenost, da pomaga razreševati problematiko preskr
be v občini, je izrazila le ljubljanska Nama, vendar šele v 
naslednjem srednjeročnem obdobju. V programu je bilo 
zapisano, da bodo spodbujali tudi odpiranje zasebnih 
prodajaln, posebno v odročnejših krajih, kjer družbeni sek
tor nima interesa. Dejansko je za uresničitev te naloge le 
malo možnosti, saj so velike zahteve in pogoji za preskrbo 
z blagom dnevne oskrbe, marže pa nizke in ni možnosti 
kreditiranja zalog. Po dveh letih srednjeročnega obdobja 
je tudi že jasno, da ne bodo uresničene naloge iz družbe
nega plana občine o povečanju prodajnih površin na pre
bivalca za 0,50 m2, dograditvi 650 m2 skladišč za trgovino 
na drobno in grosističnih za 550 m2. Ne nazadnje je zelo 
majhna pripravljenost za investiranje ob novi avto cesti, od 
trgovskih organizacij se je odzval le Mercator.

VE SE, KAJ JE TREBA STORITI
Vse našteto seveda kot na dlani ponuja odgovore, kaj je 

treba nujno storiti. V komiteju za družbeni razvoj so tudi 
napisali predlog ukrepov in usmeritev. Pod prvo točko je 
spet zapisano povezovanje nosilcev preskrbe v občini, 
programska zasnova trgovine in njen razvoj, kar je naloga 
in odgovornost poslovodnih delavcev vseh štirih nosilcev 
preskrbe v občini. Treba bo določiti nosilca trgovine na 
debelo v občini, po merilih veljavnega družbenega dogo
vora nobena organizacija razen Novotehne ne izpolnjuje 
pogojev za to. Program zahteva, da trgovske organizacije 
v okviru programa povezovanja izdelajo program policen
tričnega razvoja preskrbovalne funkcije z dinamiko ures
ničitve vred. Nosilci preskrbe morajo zagotoviti osnovno 
preskrbo v vseh krajevnih skupnostih, ne glede na renta
bilnost trgovin izven občinskega središča. Organizacije 
združenega dela v občini, ki so registrirane tudi za prodajo 
svojih izdelkov, morajo zagotoviti ustreznejšo prisotnost s 
svojimi izdelki v občini. Do konca tega srednjeročnega 
obdobja naj bi vsaj začeli graditi blagovnico v Novem mes
tu z najmanj 6 tisoč m2 površine, razrešili problem preskr
be v novomeški krajevni skupnosti drska, skupaj z ureditvi
jo diskontne trgovine; za boljšo oskrbo z mlekom, mesom, 
sadjem naj bi uresničili investicijo za predelavo mesa, 
ugotovili možnost za višjo stopnjo predelave mleka v okvi
ru zbiralnice na Bajnofu in programsko usposobili tržnico. 
Prav tako naj bi določili še eno lokacijo za drugo blagovni
co v Novem mestu, ki naj bi jo zgradili do konca stoletja, 
naredili program za ob avto cesti, dorekli preskrbo z naft
nimi derivati, se dokončno dogovorili okrog zunanjetrgo
vinske dejavnosti v občini ter za staro mestno jedro Nove
ga mesta naredili program strogo specializirane trgovske 
dejavnosti, ki naj bi prispevala k prometni razbremenitvi 
jedra in visoki ponudbi.

O gradivu, programu in sami novomeški trgovini bodo 
brez dvoma imeli veliko povedati tudi udeleženci v javni 
razpravi in delegati v občinski skupščini, vse skupaj pa naj 
bi bila potem osnova za spremembe v novomeški trgovini. 
Upajmo, da tokrat ne bo vse ali večina dogovorjenega os
talo le zapisano v papirjih, ampak se bo uresničilo. Zaradi 
trgovine in trgovcev, predvsem pa zaradi potrošnikov bi bi
lo to nujno.

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

Zgledi

SE SAVA 
LAHKO UČI 
OD
NECKARJA?

Konec je odvisen od začetka. Zamujeno je težko nadok
naditi, zato ljudje v Posavju zahtevajo, naj se investitorji 
savskih elektrarn lotijo projekta stoletja z resnično odgo
vornostjo do okolja in prebivalcev, ki živijo v tem delu Slo
venije. Veliko še lahko popravijo, če bodo delali z roko v 
roki s prizadetimi. Pri Medobčinski gospodarski zbornici 
deluje zdaj četrto leto programski svet za Krško polje, ki so 
ga ustanovili z namenom, da bi zagotavljal tako sodelo
vanje in poskrbel za enoten nastop regije do investitorjev, 
da bi usklajeval sočasen razvoj vzporednih dejavnosti. 
Gre za varovanje kmetijskih površin in za intenzivnejši na
domestni razvoj kmetijstva zaradi izgubljenih zemljišč, za 
zaščito podtalnice, za smotrno izkoriščane in predelavo 
gramoza, za boljše izkoriščanje geotermalnih voda v tu
rizmu, za izgradnjo cest in druge programe, ki so povezani 
s tem projektom.

Iz razgovora s strokovnim sodelavcem zbornice Fran
cem Jeničem povzemam, da si v svetu za Krško polje na
birajo izkušnje z ogledi podobnih posegov v okolje pri nas 
in v tujini. Prvo strokovno ekskurzijo je zbornica organizira
la v Vipavsko dolino, drugo v Avstrijo na ogled hidroelek
trarn na Dravi, tretjo v Makedonijo, da so videli učinke in 
pomen namakalnih naprav za njihovo kmetijstvo, in zadn
jo v porakjino Baden—VVurttemberg v Zahodni Nemčiji. 
Delegacijo je tokrat vodil Franc Jenič, geodetski inženir in 
diplomirani ekonomist, ki se pri svojem delu v zbornici 
inženir in diplomirani ekonomist, ki se pri svojem delu v 
zbornici veliko posveča prihodnosti Krško-brežiškega pol
ja. Takole je začel svojo pripoved:

Breitenau lahko sprejme do 20 tisoč obiskovalcev, željnih 
oddiha v kampu, veslanja ali ribarjenja.

Prvi stik z vrhovi političnega in strokovnega odločanja 
namerava zbornica prek sveta za Krško polje še poglobiti 
in specializirati po strokah. Posavju bodo dobrodošle zlas
ti izkušnje pri načrtovanju in uresničevanju programov za 
čiščenje vode, za trajno izboljševanje njene kakovosti, 
izkušnje iz programov za varstvo krajine, organiziranosti 
vodnega gospodarstva, sanacije podeželja in skrbi za kul
turnozgodovinsko dediščino pokrajine. V Posavju menijo, 
da je prišel tudi čas za naročilo študije o prometnih tokovih, 
če naj bo Sava spet plovna ali ne.

Deželna vlada pokrajine Baden-Wiirttemberg je 1983 
po sprejetju razvojnega plana ustanovila popolnoma novo 
ministrstvo za družbenopolitično usklajevanje, strokovne 
posege v prostor pa je zaupala novi instituciji, ki zaposluje 
700 strokovnjakov različnih smeri. Eden najpomembne
jših ciljev njihovega razvojnega programa je zadržati ljudi 
na podeželju in jim z vsemi mogočimi ugodnostmi pre
prečiti izseljevanje v mesta. Zaradi tega posvečajo izred
no pozornost kulturni ravni bivanja ter jo izenačujejo z 
mestom. Izboljšujejo predvsem prometne povezave in 
skrbijo za sodoben prenos informacij, da nima nihče obču
tka, da živi na koncu sveta, stran od dogajanj.

Vse to vzbuja v posavskih ljudeh številne primerjave in 
jih prepričuje, da so tudi prebivalci v tej slovenski pokrajini 
upravičeni do večje pozornosti republike, ki v hidroelek
trarnah ne bi smela videti samo energetskih objektov. Če 
so v Bosni in Hercegovini proglasili ureditev 5 tisoč hekta
rov kmetijskih zemljišč za zvezni projekt, potem bi lahko 
ureditev 15 tisoč hektarov v Posavju postala vsaj repu
bliška zadeva.

Gre za to, da bi več naredili za okolje in za ljudi, saj se 
hribovski predeli nezadržno praznijo. Novi posegi v pros
tor pomenijo nevarnost za izseljevanje iz ravninskih kra
jev. T o velja posebej za brežiško občino, ki se vidno stara. 
Na vasi je več kot tri četrtine prebivalstva starega nad 50 
let, to pa pomeni, da obdelovanje zemlje mladim ne obeta 
nobene prihodnosti, nobenega udobja. Za vas se nihče ne 
zmeni, hiše se podirajo, a za nove pa kmetje ne dobivajo 
posojil. Sezidajo si jih lahko samo tam, kjer je eden ali več 
članov družine zaposlenih. Toda hiša še ni dovolj, saj je 
prijetno počutje odvisno tudi od splošne ureditve naselij, 
od kulturne prenove prostora, za kar smo danes našteli 
nekaj lepih zgledov. Pri nas nismo tako bogati, prenova bi 
trajala dlje, toda zato ne bi smeli dela Slovenije kar 
odpisati.

JOŽICA TEPPEV

»Naš namen je bil spoznati odnose med kmetijstvom, 
vodnim gospodarstvom, energetiko, rekretivno dejavnost
jo in razvojem naselij ob reki Neckar v rajonu Stuttgart — 
Mannheim, ker sta si reka Neckar in naša Sava zelo po
dobni. Tudi pokrajina ima veliko podobnosti s Slovenijo. 
Nas je predvsem zanimalo, kako poteka strokovno uskla
jevanje in vodenje velikih projektov, s kakršnimi doma še 
nimamo izkušenj. V delegaciji so bili strokovnjaki za raz
lična področja in pot do pravih ljudi sta nam utrla jugoslo
vanska konzula v Mannheimu in Stuttgartu.

Največji vtis je napravilo na nas celovito urejanje pros
tora ob finančnem sodelovanju zvezne in deželne vlade. 
Obe skupaj prispevata za take projekte približno dve tretji
ni potrebnega denarja. Tako na primer v Nemčiji za 200 
hektarov avtoceste uredijo 2 tisoč hektarov zemljišč 
vključno z namakanjem, osuševanjem in komasiranjem. 
Vzporedno s prenovo prostora se lotevajajirenove naselij.

Ob tem smo upravičeno začudeni, da se na primer za ces
to v Sevnici, ki jo morajo narediti zaradi hidroelektrarne, 
nihče ne čuti odgovornega, čeprav je neposredno pove
zana s posegom energetikov v prostor.«

Reko Neckar izkoriščajo Nemci za več namenov. 
Spremenili so jo v plovno pot, na kateri je 24 vodnih cen
tral. Rečno vodo uporabljajo za namakanje polj, za hlajen
je termocentral ter za turizem in šport. Tudi oni pravijo, da 
so v preteklosti delali napake, ki jih zdaj popravljajo z no
vimi sanacijskimi programi. Naše ljudi je med bivanjem v 
pokrajini Baden-Wurttemberg presenetil predvsem velik 
smisel za naravo, o čemer so se prepričali ob ogledu re
zervata za ptice na jezeru Breitenau.

Nemci so tudi jezero uredili za več namenov: da zadržu
je visoke vode in tako preprečuje poplave, da bogati vodo 
v sušnih obdobjih in da nudi rekreacijo prebivalstvu.
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razpisuje prosta dela in naloge

VODJA FINANČNO-RAČUNOVODSKE in HKS 
SLUŽBE
Kandidat mora izpolnjevati naslednje pogoje:
1. višješolska izobrazba in 3 leta delovnih izkušenj na vodilnih 

nalogah;
2. srednješolska izobrazba in 5 let delovnih izkušenj na vodil

nih nalogah;
3. prednost bodo imeli kandidati, ki so že delali na podobnih 

nalogah in ki poznajo poslovanje preko AOP;
4. rok za prijavo z dokazili o izpolnjevanju pogojev je treba dos

taviti v 8 dneh po objavi.
20/2-88

Prijateljstva

PRVI KORAK 
JE BIL 
POLKA

Najbrž ne bi bilo nič nenavadnega, če bi se dalo v 
letošnjem aprilu kupiti na hannovrskem letališču no
vomeško razglednico. Čemu takemu najbrž ne bi nas
protovala niti lastnica ene od hannovrskih turističnih 
agencij, ki ima med drugim prostore na mestnem leta
lišču, če gre soditi po dejstvu, da bo kot članica uradne 
delegacije Langenhagna predvidoma pripotovala sre
di januarja v Novo mesto.

Kajti tudi Landkreis-Zeitung Nord, časopis iz Lange
nhagna, ki torej poroča v nemškem jeziku, objavlja no
vice, ali vsaj enkrat se je zgodilo tako, v slovenščini. Na 
prvi strani je časopis namreč obveščal »drage rojake v 
okolici Hannovra«, da lahko slovenski otroci obiskujejo 
slovensko dopolnilno šolo, ki so ji na voljo brezplačni 
prostori. Sporočilo so bralcem ponudili tudi v nemškem 
prevodu in ne brez razloga: k rednemu tečaju v slove
nščini je vabilo tudi nemške otroke. Če ne za drugo, gre 
za iskreno parado dobre volje za sodelovanje.

Verjetno beseda sodelovanje pomeni pravo oznako 
za prepletanje številnih niti, ki že spletajo vez med 
Langenhagnom na Spodnjem Saškem in dolenjskim 
Novim mestom. »Po 20. januarju bodo prišli na uradni 
obisk v Novo mesto člani organizacijskega komiteja 
tedna nemško-slovenskega partnerstva. S predsedni
co komiteja gospo Karin VVietelmann-Korošec bodo 
še nekateri predstavniki Langenhagna in z delegacijo 
se bomo predstavniki novomeške občine podrobneje 
pogovarjali o sodelovanju, zlasti o našem nastopu v 
okviru aprilskega hannovrskega sejma. Naša stran 
predloge za pogovore še usklajuje. V glavnem ugotavl- 
|amo, da so nekateri, na primer Krka, Novoteks, Labod, 
Beti in nekateri obrtniki, pripravljeni sodelovati na sej
mu v Hannovru,« povzema sklepne priprave na sejem 
predsednik novomeškega občinskega izvršnega sve
ta Ivo Longar.

Torej je zdaj že jasno, da bo na hannovrskem sejmu

Popravilo grehov

Prelepa cerkvica sv. Andreja nad Starim trgom je opa
sana z zidarskimi odri. Ta kakih 300 let stara s kamnom 
zidana cerkvica oziroma to, kar je od nje še ostalo, govori o 
skladnem duhu in prečiščenem estetskem občutku pa tudi 
o obrtniškem mojstrstvu njenih davnih graditeljev. Se da
nes ji ljudje pravijo Kalvarija, to ime pa se je ohranilo iz 
časov, ko je kot štirinajsta postaja zaključevala križev pot 
Ostalih trinajst kapelic — postaj križevega pota, ki se je vil 
od Starega trga, so med vojno porušili Italijani, prinašalci 
»nove kulture«, in material porabili pri gradnji bunkerjev. Le 
zadnje, Kalvarije, se niso lotili. Česar niso storili okupatorji, 
bi se skoro posrečilo času, pri tem pa so mu nemalo po
magali ljudje, tudi tisti, ki bi morali v prvi vrsti skrbeti, da do 
tega ne bi prišlo. Pred kakimi 20 leti je neurje razkrilo del 
strehe, kar je bilo še uporabne kritine na celem delu stre
he, jo je pobral stari župnik, ljudje so raznesli angele in 
svetnike, tudi oltar je šel z njimi, le stari križ je za majhen 
denar kupil nekdanji direktor metliškega Kometa, ki ima v 
najbližji soseščini cerkvice svoj obrat, in je danes v Belok
ranjskem muzeju v Metliki.

Pred dobrima dvema letoma se je starotrški župnik Loj
ze Rajk obrnil na Zavod za varstvo naravne in kulturne de
diščine v Novem mestu s prošnjo, naj se strokovnjaki 
odločijo, ali lahko začne cerkvico obnavljati ali kaže ruše
vine dokončno odstraniti. Prej je svoje farane povprašal, 
če bi bili pripravljeni pri obnovi cerkvice sv. Andreja po
magati z materialom, delom in denarjem in veliko jih je to 
pomoč obljubilo. Poleti leta 1985 je od zavoda dobil so
glasje za vzdrževalna dela z določenimi pogoji. »Ko smo 
se lotili dela, smo morali najprej posekati drevje, ki je raslo 
v cerkvici in povsod okoli nje, celo tam, kjer je bila prej 
streha. Iz cerkvice smo odstranili za pet traktorskih prikolic

LJUBLJANSKA BANKA 
TEMELJNA DOLENJSKA BANKA 
NOVO MESTO

Komisija za odprodajo odpisanih 
osnovnih sredstev

objavlja 
javno licitacijo 
odpisanih osnovnih sredstev

Odproti nameravamo več računskih, pisalnih in knjižnih strojev, 
strojev za štetje kovancev, fotokopirni in razmnoževalni stroj ter 
leseno opremo.

Licitacija bo v ponedeljek, dne 18.1.1988, ob 13. uri v pros
torih poslovne stavbe v Novem mestu, Kettejev drevored 1.
Na licitaciji lahko sodelujejo pravne in fizične osebe.
Ogled je mogoč uro pred pričetkom licitacije.
Davčne obveznosti poravna kupec.
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hala številka 20 vsaj v čem spominjala tudi na Novo 
mesto. Na sejmu bo Jugoslavija nastopila kot 9. part
nerska dežela. Ob podpisu pogodbe o tem je preds
tavnik nemške strani poudaril, da Jugoslavija lahko 
pokaže bistveno več, celo v visoki tehnologiji, kot so o 
tej sredozemski državi vedeli na Spodnjem Saškem, 
doslej.

»Novomeško zastopstvo naj bi na sejmu in v okviru 
sejma predstavilo širšo Dolenjsko s kulturnimi priredit
vami. Nastopilo naj bi tudi s posebnostmi naše kuhinje

odpadnega materiala,« pripoveduje župnik Rajk. »Dela
mo, koliko nam dopušča čas in seveda denar. Tudi če ne 
gre tako hitro, kot bi radi, je bolje, da se naredi vsaj nekaj 
kot nič. Sedaj se še nismo odločili, za kakšne namene naj 
bi obnovliena cerkvica služila, ali naj naprej ostane sak
ralni objekt, ali bi v njej uredili lokalno muzejsko zbirko, 
prostor za kulturne prireditve, ali naj postane čisti arhiturni 
spomenik. Za to bo še čas, najprej je treba opraviti bolj 
nujno delo.«

Lojze Rajk, Belokranjec iz Bojanje vasi pri Metliki, je 
postal župnik v Starem trgu pred dobrim desetletjem. 
»Župnija je zelo obsežna, 40 kilometrov je z enega konca 
na drugi, na veliko soboto, ko žegnam, prevozim 70 km, 
fara se razprostira v štirih krajevnih skupnostih, v črno
maljski in kočevski občini, pokopujem pa še v Goršetih na 
hrvaški strani Kolpe. V celi fari pa ni niti tisoč ljudi.« Ko je 
Rajk prišel za župnika, se je seveda najprej razgledal po 
župniji. »V župniji je devet cerkev in razen farne v Starem 
trgu — mimogrede, ta je mlajša kot cerkvica sv. Andreja na 
Kalvariji — so bile vse ostale v zelo žalostnem stanju, pre
cej se jih je že podiralo,« pripoveduje. »Takrat so ljudje 
ravno obnavljali cerkev v Predgradu, ki že dvajset let ni 
služila svojemu namenu. Predgrajska cerkev je bila nam
reč krita s skodlami in ljudje so streho obnavljali, dokler so

belinka
kemična industrija, r. o .ljubljena

DO BELINKA 
TOZD JUGOTANIN
S E V N IC A  VAB,

k sodelovanju

ELEKTROTEHNIKA ZA ŠIBKI TOK
Pogoji:
elektrotehnik za šibki tok ali elektrotehnik merilnih in regulacij
skih sistemov oz. elektronik — V. stopnja, 3 — 4 leta delovnih 
izkušenj, pasivno znanje tujega jezika, izpit za vzdrževanje »S« 
naprav

Prijave pošljite v 15 dneh namaslov: DO BELINKA — TOZD 
JUGOTANIN SEVNICA, Hermanova 1, 68290 SEVNICA. Pri
javljene kandidate bomo povabili na razgovor.
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in pokazalo, kaj lahko ponudi Dolenjska turistom iz 
Langenhagna. Razen tega naj bi naši proizvajalci v 
času sejma prodajali v tamk jšnjih trgovinah svoje 
blago. Nekateri ocenjujejo, da bi na ta način naši zas
topniki lahko pokrili celo stroške svoje udeležbe na 
sejmu, ker naj bi se trgovine, ki bodo dale na voljo svoje 
prostore, odpovedale dobičku,« pravi Longar in doda
ja, da novomeška občina verjetno ne bi mogla s svojo 
ponudbo zapolniti vseh sedem sejemskih dni. »Nave
zali smo širše stike z nekaterimi delovnimi organizaci

jami v Sloveniji. Želimo, da bi z nami na sejmu nastopili 
še Radenska, Dom, Zlatarne Celje, steklarna iz Ro
gaške Slatine. Tako bi se predstavilo širše območje, 
republike in ne le ena pokrajina, in to ne bi bilo nič na
robe,« kaže Longar nove razsežnosti sodelovanja z 
Langenhagnom. Sicer je to sodelovanje širše zastavl
jeno že zdaj, saj skrbijo zanj tako v medobčinski gos
podarski zbornici, izvršnem svetu in koordinacijskem 
odboru za sodelovanje s pobratenimi občinami v okvi
ru OK SZDL Novo mesto kot v podobnih republiških 
telesih.

Vendar je nekako v ospredju Novo mesto, ki je vsaj 
nekaterim iz Langenhagna ostalo v lepem spominu. 
Vsaj če gre verjeti tamkajšnjim novinarjem, je tako. V 
Landkreis-Zeitung so zapisali, potem ko so uredili vtise 
z oktobrskega obiska v mestu ob Krki, da so Novo- 
meščani pripravili delegaciji iz Sppdnje Saške resnič
no gostoljuben sprejem. V utrinkih s p>oti po Novem 
mestu in okolici so v sliki in besedi skušali pojasniti, kaj 
so mislili z enim od naslovov Partnerstvo si utira pot. 
Izkazali so se z dobrim poznavanjem mestne zgodovi
ne, saj so v zapisu Mesto s staro kulturo zbrali vrsto 
podatkov, ki bi utegnili poučiti prenekaterega Novo- 
meščana o zgodovini njegovega mesta. Z vsemi kul
turnozgodovinskimi spomeniki in posebnostmi jim je 
mesto najbrž blizu, enako so zapisali za ljudi. 
»Slovenska miselnost se ne razlikuje posebno od ne
mške,« je ugotovil eden od piscev, ne glede na to, da je 
na tisti časopisni strani poleg fotografi) in znaka Nove
ga mesta grafičnim znakom dodanih precej peterok
rakih zvezd. Slednje bi utegnile koga pritegniti k raz
mišljanju o možnostih sodelovanja mest iz različnih 
družbenopolitičnih sistemov. Toda to skorajda ni ver
jetno. Novinar v langenhagenskem časopisu je dal po
ročilu o razgovorih med nemško delegacijo in novo
meškim občinskim političnim vodstvom naslov Različ
ni sistemi naj bi ne bili ovira pri sodelovanju. S takim 
sporočilom se nedvomno sestajajo delegacije obeh 
mest, ki navezujeta partnerstvo, ves čas od prvih za
misli o sodelovanju do danes.

Morebitnega začetnega strahu sta se obe strani 
otresli s kulturno izmenjavo. Z njo se je pravzaprav vse 
začelo, ko je kulturno-športno društvo Krka Hannover 
našlo zase pokrovitelja v Novem mestu. V goste h Krki 
šO odšii foikiorišii novomeškega Kresa, tam sia biia 
med drugim tudi Cof in dolenjska pesem pa »Ober- 
krainer« liudski napevi so šli na Nemškem v ušesa celo 
kot klic daljnih svetov. Ne le društvo Krka, dolenjske 
godce in plesalce vabijo tudi nemški poslušalci. Kot 
kaže, pa je vse več tudi tistih, ki bi si radi ogledali, kje so 
doma glasbeniki s tako vedrimi zvoki in plesalci urnih 
nog. Tudi za to najbrž ni čudna napoved o novomeški 
razglednici na mednarodnem letališču v Hannovru.

M. LUZAR

imeli vaški gozd, ko so jim to vzeli, je začela propadati. No, 
jaz sem prišel, ko se je obnova bližala koncu, oltar je ob
novil nekdanji župnik iz Hinj.« Rajk je videl, v kakšnem 
stanju so druge cerkve in se sam lotil dela. »Dekret mojih 
predstojnikov mi nalaga, da poleg duhovniškega pos
lanstva vestno upravljam tudi cerkveno premoženje, k 
čemer me zavezuje tudi zakonik cerkvenega prava, ki 
pravi, da moramo vsi upravitelji skrbeti, da premoženje, ki 
je zaupano naši skrbi, ne bo propadlo ali trpelo škode. 
Tako sem se postopoma lotil popravljanja raznih grehov. 
Ni toliko pomembno, čigavi so, če bi se nadaljevali, bi bili 
tistih, ki smo odgovorni za sedanjo stvarnost.«

Kot rečeno, so bile vse cerkve v starotrški župniji po
trebne manjše ali večje obnove. »Najprej sem se s pomoč
jo ljudi lotil popravila tlaka v cerkvi na Vidmu, potem je priš
la na vrsto cerkev v Čepljah, pa v Lazah in Radencih. 
Cerkev na Vidmu je bila neuporabna, v Radencih so po 
tleh rasle zelene alge, iz tlaka pa so štrlele za roko debele 
orehove korenine. Za vsako delo nisem mogel dobiti zidar
ja, pa sem si rekel, če se nauči zidati človek, ki ima samo 
nekaj razredov osnovne šole, se bom tudi jaz s fakulteto. 
Vendar je treba reči, da sem imel pri vseh delih, ki sem se 
jih lotil, vedno veliko podporo in pomoč ljudi in seveda tudi 
predpostavljenih. Ljubljanski nadškof si je vzel cel dan

časa in si z mano ogledal vse cerkve v naši fari. Tudi pri 
zbiranju denarja za obnovo nam je veliko pomagal. Po
nekod so mi v začetku rekli, da moram imeti najprej vse 
načrte in zagotovljen denar in vse ostalo, potem da se pa 
lahko lotim dela. Če bi tako delal, ne bi nikoli nič naredil. 
Tudi tisti, ki se loti zidati hiše, ne dela tako, saj jih večina ne 
bi mogla niti začeti. Jaz začnem, ljudje vidijo, da se resno 
dela, potem pa še sami priskočijo na pomoč z delom in 
denarjem.«

Cerkev v Zagozdcu je bila tudi obsojena na propad. 
Pred vojno je zgorela, ljudje so ravno pripravili novo os
trešje, ko so prišli Italijani in ga vzeli. Pred dobrimi petimi 
leti se je obnove ruševine lotil Rajk. »Začel sem brez dinar
ja. Ljudje so poprijeli, na pomoč pa so nam priskočili tudi 
fantje iz celjskega Ingrada, ki so takrat v Starem trgu gradili 
Uniorjev obrat. Ko smo betonirali venec, je prišlo 30 ljudi. 
Od šestih zvečer do dveh zjutraj so v vedrih nosili beton in 
prepevali zraven. Za veliki šmaren, 14. avgusta letos, bo
mo cerkev v Zagozdcu slovesno odprli « Cerkev na Vidmu 
nad Brezovico je stara okoli 700 let, freske v njej pa kakih 
400 let. Tudi ta cerkev je propadla. »Gozdni deiavci so ime
li konje notri. Pred 25 leti so v Ljubljani na spomeniškem 
varstvu rekli, da bodo cerkev oni obnovili, potem pa ni bilo 
nikogar več blizu. Ko sem se obnove lotil jaz, sem slišal, da 
delam škodo. Očitno bi bila manjša škoda oziroma večja 
korist, če bi cerkev dokončno propadla.« Doslej se Rajk ni 
lotil samo obnove ene cerkve v svoji fari, najstarejše, got
ske kapele sv. Antona nad Kovačjo vasjo, ki tudi močno 
propada.

Prva leta svojega župnikovanja se je Rajk resno ukvar
jal s kmetovanjem in je bil pomemben kooperant črno
maljske Kmetijske zadruge. »Nakupil sem vse potrebne 
stroje in se odločil za plantažno kmetijstvo. Pridelali smo 
po 8 ton zelja v glavah, kasneje do 3 tone kislega zelja, štiri 
tone in pol rdeče pese, 750 kg sladkih feferonov, v hlevu je 
bilo do 6 glav živine, spravili smo po 20 ton sena. Potem 
sem videl, da vsega ne zmorem in sem kmetijstvo opustil, 
njive in travnike sem dal v najem kmetom. Odločil sem se, 
da je pomembnejše, da se bolj posvetim obnovi cerkva. 
Nadškof me je nekoč vprašal, kako vse to zmorem. Odgo
vor je preprost: gledam, da ne zapravim nobenega
dneva.« , . . .

Z odnosi v Starem trgu je Rajk zelo zadovoljen. »Vsi 
smo spoznali, da lahko živimo v miru in suzuju«i da se de 
o vseh stvareh na pameten in strpen način dogovoriti. Zc 
nestrpnosti in ločevanje ni potrebe ne na eni ne na drut, 
strani. Če je potrebno, jaz prestavim mašo, če je v tem 
času sklican sestanek, ali prestavijo sestanek. Marsikdo bi 
šel rad tako na sestanek kot k maši, to velja tudi zame.« 
Med tednom Rajk mašuje zjutraj ali zvečer, čez dan pa ga 
ljudje dobijo na kakšnem od njegovih številnih gradbišč 
kjer »ordinira« v zidarskem kombinezonu. Pred časom je 
eden od izletnikov, ki so prišli v Stari trg, vprašal domačine 
kdo je možak, ki si pred župniščem kar naprej daje tolike 
opravka. »Kadar ni farovški hlapec ali zidar, je župnik!« se 
je glasil kratek odgovor. oartfi



Komisija za delovna razmerja 
DO ELEKTRO LJUBLJANA 
TOZD ELEKTRO NOVO MESTO
Ljubljanska 7, Novo mesto

objavlja prosta dela oz. naloge za nedoločen čas, s polnim de
lovnim časom:

1. bremenilec
Pogoji: a) V. stopnja strokovne izobrazbe — elektrikar energetik 
b) 3 leta delovnih izkušenj

2. geometer
Pogoji: a) V. stopnja strokovne izobrazbe — geodetska smer
b) opravljen pripravniški izpit
c) vozniški izpit B kategorije

3. delovodja večje skupine (investicijšKpi.vzdr- 
ževanje) ■■'■g 9j oT .im29® 
Pogoji: a) V. stopnja strokovne izobrazbe — elektrikar energetik
b) 5 let delovnih izkušenj
c) vozniški izpit B kategorije

4. 4 KV el. monterji za področje Novega mesta
5. 2 KV el. monterja za področje Metlike
6. 1 KV el. monter za področje Trebnjega
7. 1 KV el. monter za področje Šentjerneja
Pogoji od 4 do 7:
a) IV. stopnja strokovne izobrazbe elektrikar — energetik oz. III. 
stopnja strok, izobrazbe elektrikar — energetik
b) 6 mesecev oz. 4 leta delovnih izkušenj 
(lahko tudi pripravniki)

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 
dneh po objavi v časopisu na naslov: DO Elektro Ljubljana, 
TOZD ELEKTRO NOVO MESTO, Ljubljanska 7, Splošna 
služba.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh po končanem 
postopku. 15/2-88

SLOVENIJALES 
Lesna industrija Kočevje
I. Delavski svet delovne skupnosti skupnih del

razpisuje
prosta dela in naloge

direktorja finančno-računovodskega sektorja
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasledn
je pogoje:
— da ima končano visoko ali višjo izobrazbo in 3 leta delovnih 
izkušenj;
— da ima srednjo izobrazbo ustrezne smeri in 5 let delovnih 
izkušenj, ki so dokazane z delovnimi uspehi, doseženimi z več
letnim uspešnim opravljanjem del in nalog, ki se zahtevajo za 
razpisan delokrog;
— moralno-politične kvalitete in organizacijske sposobnosti 
ter pozitiven odnos do samoupravljanja. -ov jm n  ir.9.noq um

•ejleefinoarn.lote ' n amn •>bsirnoq« mi; ee
II. Delavski svet TOZD Blagovni promet

razpisuje prosta dela in naloge

direktorja temeljne organizacije
Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še nasledn
je pogoje:
— da ima visoko ali višjo izobrazbo ekonomske, komercialne 
ali tehnične smeri in 3 leta uspešnih delovnih izkušenj pri us
treznih vodilnih ali vodstvenih delih,
— da ima srednjo izobrazbo ekonomske ali komercialne smeri 
in 5 let uspešnih delovnih izkušenj pri ustreznih vodilnih ali 
vodstvenih delih,

■ — da ima moralno-politične kvalitete in da ima pozitiven odnos 
do samoupravljanja,
— da izpolnjuje pogoje v smislu 511. člena zakona o združe
nem delu.

III. Delavski svet TOZD Jelka Podpreska

razpisuje prosta dela in naloge

direktorja temeljne organizacije
Poleg splošnih mora kandidat izpolnjevati še naslednje pogoje:
— da ima visoko ali višjo izobrazbo lesne ali strojne smeri in 3 
leta delovnih izkušenj,
— da ima srednjo izobrazbo lesne ali strojne smeri in 5 let de
lovnih izkušenj,
— da je moralno-politično neoporečen in da ima pravilen od
nos do samoupravljanja,
— da izpolnjuje pogoje po 511. členu zakona o združenem 
delu.

Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o šolski izobrazbi 
in opisom dosedanjega dela v zaprti ovojnici za razpisno komi
sijo na naslov: Lesna industrija Kočevje, Novomeška 5, v 15 
dneh po objavi.
Kandidati bodo izbrani oziroma imenovani za mandatno dobo 4 
leta.
Vse prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili najpozneje v 
30 dnen po končanem razpisu.
Vse ostale informacije lahko kandidati dobijo v splošnem 
sektorju.

25/2-88

Gradbeni finalist Maribor,
TOZD PODI IN PODLOGE »GRADLES«,
Ljubljana, Podutiška 94,

objavlja prosta dela in naloge

VEČ POLAGALCEV -  PARKETARJEV
Pogoj: končana II. ali III. stopnja lesne smeri z delovno prakso 
na podobnih delih.
Možnost tudi priučitve.
Osebni dohodek od 250.000 do 300.000 din.
Prijave pošljite v 8 dneh po dnevu objave oz. do zasedbe del in 
nalog na naslov: Gradbeni finalist, TOZD Podi in podloge 
»Gradles« Ljubljana, Podutiška 9 4 .0  izbiri bodo kandidati pis
meno obveščeni.

17/2-88

KMETOVALCI -  

ZDRUŽENO DELO  -  

OBRTNIKI
Vabimo vas v novo SKLADIŠČE ZA ODKUP KMETIJSKIH 
PRIDELKOV IN TRGQVINO REPRODUKCIJSKEGA MATE
RIALA V KRŠKEM, C K Z143, (pri trgovini s kmetijskimi stroji 
in servisu v ŽADOVNIKU),
— ki bo pričela s poslovanjem

v PETEK, 15. januarja 1988, ob 11.00 uri.

P R O D A JN I P R O G R A M : ~  črna  ,n barvna m eta lu rg ija ,
— opečn i izdelki,

— gno jila , — keramika,
— sredstva za zašč ito  rastlin , — insta lac ije ,
—  sem ena in  d rugo, —  h id ro  in  te rm oizo laclje ,
—  g radben i m ate ria l:  —  les in  lesn i izdelki,
— cem ent In  cem en tn i Izdelki, — o rod je  in  s tro ji.

VSEM KOOPERANTOM, KUPCEM IN POSLOVNIM 
PARTNERJEM ŽELIMO V NOVEM LETU 1988 
MNOGO SREČE IN USPEHOV!

HVALA ZA ZAUPANJE!

Zakaj je Klub Mercator naložba, 
ki se pošteno obrestuje?!

m Mercator
Agrokombinat
PROIZVODNJA. TRGOVINA IN STORITVE, n. sub. o. 
TOK KMETIJSTVO, TRGOVINA, STORITVE

V nasl trgovini v Tovarni 
obutve, Bršljin 32 in v TOZD 
Bor v Dolenjskih Toplicah 
nudimo do 31. 1. 1988 v 
razprodaji

ZIMSKE
ŠKORNJE
izvoznega 
programa po 
izredno ugodnih 
cenah.

Cenjene kupce obveščamo 
da bo trgovina v Bršljinu 
odprta vsak dan od 6.00 do 
18.00 ure ob sobotah pa 
od 7.00 do 12.00 ure.

V TOZD Bor Dolenjske Toplice 
pa lahko čevlje kupite vsak dan 
od 6.00 do 14.00 ure.

Priporočamo se tudi za nakup ostalih naših izdelkov'

Čeprav ga niste vezali, ali se mu kakorkoli 
drugače začasno odpovedali, Vam zanj tečejo do 
1 leta 70-odstotne obresti, po 1 letu pa kar 
135-odStotne obresti, ki Vam jih pri Klubu Merca
tor obračunajo kar dvakrat letno. Če pa še obresti 
zamenjate v kupone, dobite še obresti na obresti 
(v praksi to pomeni: če v kupone spremenite 10.000 
din, boste imeli po 1 letu 23.500 din. Če pa po 
šestih mesecih še tistih 70 odstotkov, kar znese 
7.000 din, spremenite v kupone, boste imeli na 
koncu enega leta kar 27.000 din).

Pri tem pa Vam je Vaš denar ves čas na 
razpolago v obliki gotovinskih kuponov, bodisi 
kot gotovina, v katero lahko kupone kadarkoli 
spremenite pri matičnem klubu Mercator, bodisi 
kot plačij^o sredstvo v vseh Mercatorjevih poslo
valnicah!-') onfido slid ’

., .slan
Več kot pošteno, marine?!

Upamo, da Vam je zdaj že jasneje, zakaj 
pravimo: Denar v žepu, obresti pa tečejo!

KLUB MERCATOR 
naložba, ki se pošteno obrestuje

nov,8fir>hq iteonlfipe 
c.jn9m6n slibassd £ 

ocin n j mc

Radi bi Vam odgovorili na vprašanje, ki 
nam ga pogosto zastavljajo:

Kaj pomenijo besede: Klub Mercator -  na
ložba, ki se pošteno obrestuje

in še: Denar v žepu, obresti pa tečejo?

Zadeva je zelo preprosta: tisti trenutek, ko 
svoj denar spremenite v Klub Mercator kupone, 
ste ga zaščitili pred vsakodnevnim razvrednote
njem, ki ga prinaša inflacija.

Ifdsei

priloga dolenjskega lista



*
OB FRITZOVEM  
SLEHERNIKU

Ervin Fritz je pri Državni založbi 
Slovenije izdal nqvo zbirko svojih 
pesmi. To je povsim logično in ra
zumljivo, saj je pesnik vseskozi 
aktiven in ustvarjalen, pa tudi za 
naprej Se ne kaže, da bo kaj kmalu 
izčrpal svojo Hipokreno. In škoda bi 
bila, če bi mu pesniški vrelec prez
godaj usahnil, če se ne bi imel nje
gov Pegaz več kje napajati!

Seveda se prenapeti in v artistič
ne novotarije preveč zaljubljeni 
presojevalci s povedanim nikakor 
ne bodo strinjali, saj imajo ne samo 
poezo Fritzovo knjigo, ampak tudi 
vso njegovo tradicionalistično na
ravnano poezijo za hudo pregreho 
zoper vladajoči modernizem. Za 
nekaj, kar je po njihovi sodbi preži
velo in bi se navsazadnje tudi Fritz 
že lahko »spametdval« in pisal v od

v katerem živi, močno samozave- 
da. Vse je znano, razumljivo in 
pesmi se mu zapisujejo same, kot 
bi jih bral z dlani. In prav zato, ker jc 
tako, ker to življenje pozna do obis
ti, lahko počne z njim, kar hoče. Ua- 
hko ga opeva s sončne in senčne 
strani, kot humorist, ironik, satirik, 
sarkast, grotesknež — zajedljivec, 
a nikoli čez rob. Veliko jedkega se 
preliva skoz njegove verze, ne 

ga nikoli. Ostaja v pokonč
ni drži. V pesniški drži. Iz stisk se 
rešuje tako, da piše pesmi. In ker se 
zaveda, da je pri tem početju us
pešen, se ima za ljudskega glas
nika. Š tem izpolnjuje svoje pes
niško poslanstvo. Vseskozi razum
ljiv, je bralcem blizu in ga radi bero.

njih odobrenem 
šnjem« stogu.

i  edino »prav-

Ampak glej ga, zlomka, Fritz se 
ne da, ostaja neomajen in poko
nčen v svoji tradicionalno skrojeni
pesniški obleki. Tudi v Sleherniku, 
kakor je  naslovljena njegova naj
novejša pesniška zbirka. Tudi Sle
hernik je, kot rečeno, ves fritzovski: 
izpovedujoč življenje takšno, kot je. 
In to življenje, ki ga ne pestuje kot 
dobre vile nebogljenega dojenčka, 
mu ne prizanaša in sploh ni cvetoči 
travnik, se mu pretaka v rime, verze 
v kriticah, v pesmi z zgodbo. Rima 
mu pomeni nekaj več kot tistim, ki 
se jim »pomlad« rima na »imeti 
rad«. Rima je zanj, tako kot posa
mezen verz, kitica in cela pesem, 
simbol skladnosti, ker pač tako je, 
to pa je samoumevno, sa je tudi 
življenje (samoumevno) sestavlje
no iz žitja in gnitja (na koncu).

Motivno se Slehernik navezuje 
na prejšnje Fritzove pesniške knji
ge, le da je tu nekoliko širši, vključu
joč tudi nekatera nova spoznanja, 
ki človeku in pesniku pridejo z leti, 
novimi izkušnjami.' In vendar je tudi 
v pesmih te zbirke središčni motiv 
smrt, smrt kot danost, zoper katero 
lahko kaj storiš samo s tem, kar si 
trajno vrednega ustvaril v življenju. 
Zapustil vidno sled za seboj, pa 
čeprav si samo pesnik.

Pesnik se vsega, kar sprejema 
od življenja in kar temu življenju 
sam daje, ga osmišlja, se ga veseli, 
pa iz njega tudi ponorčuje, in sveta,

I. ZORAN

BELA KRAJINA 
V POZNEM 
SREDNJEM  
VEKU

Prejšnji mesec je belokranjsko 
muzejsko društvo organiziralo v 
Metliki predstavitev knjige Bela kra
jina v poznem srednjem veku mla
dega znanstvenika Dušana Kosa. 
Knjiga je izšla kot separatni odtis iz 
revije Zgodovinski časopis, izdala 
jo je Zveza zgodovinskih društev 
Slovenije, spodbudno spremno be
sedo pa ji je napisal nestor dolenj
skih zgodovinarjev prof. Janko 
Jarc.

Gre pravzaprav za del Kosove 
diplomske naloge z naslovom Sred
njeveška kolonizacija Bele krajine 
in problem meja jugovzhodne Kra
njske, ki je bila kot najboljše od 
predloženih del nagrajena s štu
dentsko Prešernovo nagrado. Vse
kakor ta in ostale razprave Dušana 
Kosa veliko pomenijo za zgodovi
no Bele krajine, saj ta pokrajina 
predstavlja v slovenskem zgodovi
nopisju belo liso, kar velja še pose
bej za srednjeveško obdobje, ko so 
se tu začeli naseljevati Slovenci. 
Kos je ugotovil, da se Slovenci pred 
prvo polovico 12. stol. niso naselje
vali v Beli krajini. Državna meja 
nemškega cesarstva na Kolpi je 
tako postala tudi slovenska narod
nostna meja. Kos pri svojem znan-. 
stvenem delu nikakor ni imel lahke 
naloge, saj je o srednjeveški zgo
dovini Bele krajine ohranjenih zelo 
malo virov. Kritično je ocenil že ob
javljene, našel pa tudi nekaj še 
neobjavljenih.

Vsekakor je Kosova knjiga po
memben prispevek k zgodovini Be
le krajine, ene redkih slovenskih 
pokrajin, ki take lokalne zgodovine 
oziroma osnov zanjo še nima. V 
načrtu Inštituta za zgodovino pri 
Slovenski akademiji znanosti in 
umetnosti je, da bi Dušan Kos še 
naprej delal pri raziskovanju zgo
dovine Bele krajine, ki naj bi tudi 
tako bolj zaživela v slovenski za
vesti. A. BARTELJ

ODKRIVANJE »POZABLJENEGA« JARCA
Bojan Stih, ki se je zavzeto boril 

zoper kulturno pozabo kot eno od 
najhujših duhovnih paraliz naroda, 
je o našem dolenjskem pesniku, 
pisatelju in dramatiku Miranu Jarcu 
zapisal, da »je eden izmed po krivi
ci zapostavljenih pesnikov in pisa
teljev iz dobe med obema vojna
ma«. Cas daje tej njegovi ugotovitvi 
vse bolj prav, saj se izkazuje, da je 
Jarc ustvarjalec, ki nam govori vse 
polneje in bliže, kot je govoril so
dobnikom. Strokovno potrdilo vse 
večje Jarčeve veljave predstavlja 
tudi ob koncu lanskega leta izdana 
knjiga Bojane Stojanovič Poetika 
Mirana Jarca, ki je zagledala dan v 
založništvu pri Dolenjskem muzeju 
v Novem mestu.

Knjiga je zasnova iz dveh enot, iz literarnoteoretične študije o poetiki 
Mirana Jarca v kontekstu književnosti med obema vojnama in iz izbora 
Jarčeve še neobjavljene in torej javnosti nepozabne poezije, proze, 
dramatike, esejistike in korespondence. Avtorica študije in izbora Bo
jana Stojanovič, ki d^la kot asistentka za slovensko književnost na Inš
titutu za jugoslovanske književnosti in svetovno književnost novosad
ske filozofske fakultete, se s slovensko literaturo ukvarja že vse od 
svojih študijskih let; diplomirala je z nalogo o modernizmu v Murnovi 
liriki, medtem ko je s študijo o Jarčevi poetiki magistrirala.

V poetiki Mirana Jarca odkriva prvine ekspresionizma in simboliz
ma, ki jih je Jarc ustvarjalno udejanil v vseh leposlovnih zvrsteh, od 
poezije do dramatike, najbolj ustvarjalno pa prav v pesmih. Na osnovi 
analize celotnega Jarčevega ustvarjalnega opusa avtorica ocenjuje, 
da je Jarc pomemben ustvarjalec in da njegovi umetniški prispevki, 
pesniški zbirki Človek in noč ter Lirika, drama Vergerij in roman Novo 
mesto ob nekaterih novelah in esejih »predstavljajo neprecenljivo 
vrednost v kontekstu slovenske in jugoslovanske književnosti med 
obema vojnama«.

Na nas je, da »pozabljenega« ustvarjalca obudimo z branjem njego
vih knjig. Morda bo prav najnovejša izdaja s študijo zbudila večje zani
manje in globlje poznavanje Jarčeve umetnosti. Obojega je vredna.

M MARKELJ

SLOVENSKA
MODROSLOVNA
PAMET

Med knjigami, ki so pred kratkim 
zagledale beli dan pri Prešernovi 
družbi, je gotovo posebne pozor
nosti vredna knjiga Franeta Jer
mana Slovenska modroslovna pa
met. Z njo se izpolnjuje pomembna 
vrzel, ki je zevala v širše doseglji
vem vedenju o slovenski filozofiji, 
tem najmanj poznanem področju 
naše duhovne kulture.

Le redki poznavalci in ljubitelji fi
lozofije namreč poznajo in vejo za 
tokove in dogajanja v slovenski 
modroslovni pameti, kot avtor lepo 
po naše pravi filozofiji. Povojna 
ideologizacija ni bila v prid spozna
vanju prejšnje duhovne tradicije, 
dandanes pa je zaradi širšega za
nimanja za duhovne korenine slo

venskega naroda potreba po tovrst
nem vedenju nedvomno večja tudi 
zunaj strokovnih krogov. Razisko
valci slovenske filozofije oziroma fi
lozofskih tokov na Slovenskem in 
posameznih filozofov, kot so bili 
Sodnikova, Urbančič, Pirjevec, 
Gantar, Verbinc, Simoniti in drugi, 
so razkrili marsikaj in odgrnili po
glede na to področje duhovne ust
varjalnosti pri nas, vendar so njiho
va besedila namenjena strokovnja
kom in niso povezana v celoto, ki bi 
jo lahko označili kot poljuden pre
gled slovenske fiozofije. Jermano
va knjiga pa nam daje prav to — 
poljuden, informativen, kronološko 
zasnovan pregled slovenske mo- 
droslovne pameti.

Avtor začenja pregled z opisom 
odmevov sholastike in renesanse 
na naših tleh, zatem govori o razs
vetljenstvu na Slovenskem in v po
sebnem poglavju o racionalizmu 
naših mislecev Gmeinerja, Likav- 
ca, Karpeja in drugih. Zaradi izjem
ne zanimivosti, ki je redkost tudi v 
'svetovnem merilu, je Jerman kar 
celo poglavje posvetil prikazu Mis- 
lejevega poskusa matematizacije 
filozofije. Slede poglavja o laični fi
lozofiji v 19. stoletju, o neotomizmu 
pri nas ter o cerkveni in laični filozo
fiji do zadnje vojne, pri čemer se
veda ustrezno pozornost posveča 
našemu najbolj poznanemu filozo
fu Vebru. Knjigo zaključuje z ori
som marksistične filozofije na Slo
venskem in povojne slovenske 
filozofije.

Gotovo je, da je snov knjige 
težavna, vendar pa je zaradi avtor-

OD LJUDI 
ZA LJUDI

Vrsta knjig, ki izhajajo pri ČZP Kmečki glas v 
Kmečki knjižni zbirki, je iz leta v leto daljša in 
lahko rečemo tudi bolj trdna, saj se je o svoji 
zasnovi zbika odmaknila od tako imenovanega 
večerništva in svojim bralcem ponudila sicer 
dostopne, vendar ne plehko leposlovje. Imena, 
ki se pojavljajo na naslovnicah teh knjig, niso 
zapisana na avantgardnem nebu slovenske li
terature niti jih ne srečujemo v najbolj uglednih 
revijah, kar pa ne pomeni, da pišejo knjige, ki bi 
jih ne bilo vredno prebrati. Avtorji teh knjig se 
lotevajo problemov, ki danes teže veliko naših 
ljudi, razgrinjajo tiste plasti življenja, ki se jih 
»ta zaresna« literatura ne loteva, če pa se jih, 
se jih na povsem drugačen način. Morda jih 
ljudje zaradi tega tudi radi prebirajo.

Novosti v Kmečki knjižni zbirki so tri: Sonje 
Grizile Dva modra zvezka, Ladislava Črnolo- 
garja Triinosemdeset stopnic in Ivanke Čadež 
Ajerjev Peter.

Grizilina knjiga Dva modra zvezka je njen 
knjižni prvenec, čeprav je avtorica že lep čas 
znano pero, predvsem seveda novinarsko, ki 
se uveljavlja na straneh revije Jana, napisala 
pa je tudi tri radijske igre. Kot pisateljica se 
predstavlja z zanimivo zasnovano pripovedjo 
o dveh dekletih, ki si v nekakšnih dnevniških 
zapiskih, ki si ju izmenjata, iskreno izpovesta, 
kar sta doživeli v razdobju zadnjih nekaj let. 
Dekliški dnevniki razkrivajo svet današnje 
mladine, ki živi med mestom in podeželjem, tu
di marsikaj y wkaga in težkega znaalteega
" » v i «  n o o l T l  p o tp r C H T ? l« T C W  i n  i r n r i n f r d  CrCK IISK B

spoznanja v dozorevanju.
Ladislav Črnologar je bralcem knjig Kmečke 

knjižne zbirke znano ime, saj je doslej izdal že

iz izložbe

tri knjige, Triinosemdeset stopnic je njegova 
četrta knjiga. Napeta in presenetljivih zasukov 
polna pripoved temelji v mestoma čmohumor- 
no izrisanem svetu, za katerega je značilen 
razpad tradicionalnih vrednot, ki ga je sprožilo 
odmiranje starovaškega sveta, in nastajanje 
novega »primestnega« sveta, v katerem cvetijo 
najrazličnejše družbene bolezni od alkoholiz
ma (od tu naslov romana; mlajši od obeh 
družinskih junakov je moral vsak dan večkrat 
prehoditi 83 stopnic, ko se je zdravil za alkoho
lizmom) do »švercarstva.«

Povest Ajerjev Peter je nastala, kot je pove
dala na predstavitvi knjig avtorica Ivanka 
Čadež, iz premisleka, da je v mnogih knjigah že 
toliko napisanega o najrazličnejših junaštvih, o 
tihem, trdem garanju, ki je morda največje ju
naštvo, pa tako malo. In lotila se je pisanja 
zgodbe o Ajerjevem Petru iz cerkljanskih hri
bov, ki mora, tako kot mnogi ljudje teh odmakn
jenih krajev, od otroštva naprej skozi težko 
kalvarijo vsakdanjega garania in skozi viharne 

"  - • Č etudiin sprememb. Četudi zgodbe ne 
piše izbrušeno pero, je prepričljiva in polna
podtonov, ki jih lahko rojeva le pristna življenj
ska izkušnja.

MiM

jeveaa prizadevanja po poljudnosti 
m zgledne jasnosti jezika primerna 
tudi za širši krog bralstva

M. MARKELJ

OČE EKSISTEN
CIALIZMA

Misel danskega filozofa Soerena 
Kierkegaarda ni tuja slovenskim 
mislecem in filozofiji, saj je bil svoj 
čas prav eksistencializem tisti, ki je 
kot svežina vdrl v sivo povprečnost 
povojnega slovenskega modros- 
lovja, znano pa je, da je Kierke- 
gaard nesporni oče te filozofske 
smeri oziroma, da je »danski Sok
rat« najradikalnejši med znotrajme- 
tafizičnimi prevratniki (Feuerbach, 
Nietzsche, Mare). Kot prvi je razbil 
stopničasto razlikovanje biti (»Mu
ha, ki je, ima ravno toliko biti kot 
Boa«) in znotraj metafizičnega raz
ločka, ki ga tvorita eksistenca in 
esenca, bit enačil z bivanjem in mu 
dal primat.

Ob tem zares čudi, da tako dol
go, vse do konca lanskega leta, 
nismo premogli v prevodni filozof
ski literaturi niti ene njegove knjige. 
Lani pa sta izšli kar dve Kierke- 
gaardovi knjigi v slovenščini, in si
cer je Mohorjeva družba izdala Bo
lezen za smrt, pri Slovenski matici 
pa je v Filozofski knjižnici kot 30. 
zvezek te bogate in pomembne 
zbirke izšel izbor dveh njegovih del. 
In ker se misleci, kot sta Sartre in 
Camus, ponovno vračajo v sre
dišče evropskega zanimanja, smo 
tokrat pri nas z izdajo obeh knjig 
aktualni, hkrati ko izpolnjujemo 
pomembno vrzel v predstavitvi ev
ropske miselne dediščine.

Za izdajo Slovenske matice je 
Valentin Kalan izbral dvoje Kierke- 
gaardovih det Ponovitev in Filo
zofske drobtinice ali drobec filozofi
je. Obe deli sta zaključeni celoti. V 
tem pogledu je ta izbor gotovo pri

mernejši, kot če bi prevedli katero 
od sicer zelo poznanih knjig Ali-ali 
(sestavni del te knjige je znameniti 
Dnevnik zapeljivca), Strah in trepet 
ali Tri spodbudne govore, saj so te 
knjige tesno povezane med seboj 
in jih imajo nekateri kljub samostoj
nim izidom kar zatri dele ene same 
knjige.

soren a.

g

Prevod je o p rav il F ranc 
Burgar, pri tem pa velja poudariti, 
da je prevod narejen po danskem 
izvirniku, kar v jugoslovanskih raz
merah ni ravno pogost pojav, saj so 
Kierkegaarda prevajali predvsem 
iz nemščine. Prevajalec je po 
mnenju poznavalcev delo odlično 
opravil in obogatil slovenski jezik z 
značilno filozofsko terminologijo. V 
tem pogledu so vsi dobri in skrbni 
prevodi velikih mislecev pomemb
na obogatitev slovenščine.

Izčrpen prikaz Kierkegaardove 
filozofije je v spremni besedi podal 
Tine Hribar.

M. MARKELJ

ANTROPOLOGIJA
Kot pravi prvi zvezek nove Encik

lopedije Slovenije, je antropologija 
veda o nastanku in razvoju člo
veka, o njegovem odnosu do okolja 
in o mestu osebnosti v družbi in 
svetu. T o je  široka, vendar ne vse 
obsegajoča definicija znanstvene

ga področja z najširšim obsegom, 
kar antropologija nedvomno je. 
Atropologija naj bi zajela tudi t. i. 
človeški fenomen, to je celovito raz
lago o človeku, ki je mnogo več kot 
zgolj fizično in biološko bitje. Seve
da obstaja vprašanje, če je splop 
možen tolikšen domet antropologi
je same, saj nebiološke plasti člo
veka segajo predvsem na družbos
lovno področje, ki si ga lastijo druge 
znanstvene discipline. Tudi te so 
postale ekspanzivne in komajda 
obvladljive.

Naj bo tako ali drugače; vseka
kor je antropologija veda, ki ni le i ia 
meji med biloškimi in družbenimi 
vedami, marveč jih med seboj po
vezuje v težnji, da bi dala celovite
jšo razlago o človeku. T a naloga je 

ila očitno osrednje vodilo dr. Sta
neta Južniča, profesorja na Fakul
teti za socialogijo, politične vede in 
novinarstvo v Ljubljani, pri pisanju 
visokošolskega učbenika z naslo
vom Antropologija, ki ga je skupaj s 
še osmimi znanstvenimi knjigami 
izdala Državna založba Slovenije 
(R. Kladnik: Visokošolska fizika, F. 
Lazarini in A. Šmalc: IUPAC — 
nomenklatura anorganske kemije, 
J. Koller: Struktura atomov in mo
lekul, R. Bertolini in G. Leutert: Ana
tomski atlas, A. Kocjančič: Endok 
rinologija, J. Kalinšek: Nujna medi
cinska pomoč, L. Milčinski idr.: 
Psihiatrija in B. Rebesko: Slikovni 
priročnik za anatomijo domačih 
živali).

Dr. Južnič je v svoji nalogi uspel: 
sestavil je obsežen in pregleden 
učbenik, ki ni le pridobitev ljubljan
ske univerze, marveč tudi širše 
javnosti, ki jo vse bolj zanimajo tudi 
antropološka vprašanja. Škoda, da 
pri nas izhajajo take knjige v tako 
majhnih nakladah in s tako pre
prosto grafično tehniko, ob tem ko 
se za toliko pogrošnega pisanja še 
vedno najde denar.

M. LEGAN

IVANOV NEZNANI 
OBRAZ
liko bolj neopazne. Mednje bi 
lahko uvrstili pesmi Ivana Škofi- 
janca, dolenjskega pesnika, ki 
ga bralci Dolenjskih razgledov 
najverjetneje poznajo, saj je ob
javil prenekatero svojo pesem  
na straneh te naše občasne pri-

Dandanes poezija ni kdove 
kako glasna in poslušana govo
rica; vse mani /e ljudi, ki jim  
pesniški jezik še kaj pove, vse 
manj je  takih, ki slede sodobni 
pesniški tvornosti. Morda je  za
to govorica nekaterih poetov 
tako glasna, tako 'vsiljiva in tako 
hrupna, da postaja za resnič
nega ljubitelja poezije že kar 
boleča. In iz enakega razloga 
so morda po naravi tišje in in
timnejše pesniške govorice to-

loge. Te dni stopa pred bralce s 
prvo pesniško zbirko Neznani 
obraz, ki so jo  natisnili v ljub l
janski Birografiki.

»Nikdar nisem posebej raz
mišljal o samostojni pesniški 
zbirki,« je  povedal Škofljanec 
med razgovorom v njegovem  
sedanjem domovanju v Ljubl
jani. »Pesmi so se m i nabirale, 
kar lep kup jih  je  že bil. Na le 
pem pa me je  spreletela misel; 
kaj, če bi jih  le zbral in izdal v 
knjigi? Dopolnil bom 44 let, to 
pa je starost, ko ne samo zara
d i dveh enakih številk, marveč 
sploh človeka sili k temu, da 
potegne pod črto dosedanjega 
dela kakšen račun. Poleg tega

bo letos minilo tudi 20 le t od  
moje prve natisnjene pesmi v 
Pisani njivi. In ker so me še 
spodbudili p rija te lji ter je  bila 
ocena mojih pesmi dobra, sem 
se odločil, da izdam prvo pes
niško zbirko v samozaložbi.«

Ob takšni odločitvi se seve
da vsak pesnik nekoliko celovi
teje povpraša o svojem počet
ju. Tudi Škofljanec je  p ri p ri
pravi zbirke razmišljal o svojem 
pesnjenju. Premeril je  pot, ki jo  
je  prehodil in jo  še hodi. Zato 
mu ni bilo težko povedati, kaj 
mu pomeni pesnikovanje.

»Ta zbirka je  kot sonce. Gre
je me,« je dejal. »Potrjuje mi vol
jo  do življenja, potrjuje, da 
imam prav, ko vidim čar življen
ja v drobnih stvareh. Bolezen 
me namreč že od leta 1975 tež
je ovira p ri gibanju. Marsikomu 
je  bolezen zvrnila življenje v 
mladošje in apatijo, mene pa ni 
potrla. Po letih mučenja z nio 
sem moralni zmagovalec. Ni

me strla, ni me posrkala vase in 
m i zaprla pogleda okoli. Neka
teri moji sodrugi v trpljenju ve
do le za svojo bolezen, izražajo 
le omagovanja in vzpone v boju 
z njo, jaz pa tako nočem. Živim  
in doživljam polno, ne pustim, 
da bi me opredelila.«

Škofljančeva zbirka ima nas
lov Neznani obraz. Naslov je  
večpomenski, saj se v pesmih 
izrisuje dvakrat neznan pes
niški obraz: neznan, ker v širši 
javnosti doslej ni b il pogost, 
hkrati pa je  neznan v primerjavi 
s sploš-o podobo današnjega 
človeka tudi po občutenju za 
drobne stvari,po svoji veri v 
moč in resnico besede, po lju
bezni do tihega tkanja življenja, 
po navezanosti na zemljo in 
prepojenosti z naravo. Vse te 
črte značaja so urbanizirane
mu in potrošniško usmerjene
mu sodobniku zares precej 
neznane; ne čas in ne razmee 
niso tak, da bi se ljudem odpira
le drobne stvari kot bogastvo 
življenja. Začutijo in doživijo jih  • 
le še redki posamezniki. V tem 
pogledu je Škofljančeva pe 
sem zares neznan obraz, ven
dar obraz, ki ga je  vredno 
spoznati.

M. MARKELJ
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lišal. Zato pa je naslednje jutro, ko se je  odpravl
jal v službo, sam opazil več sumljivih krvavih 
sledov in nemudoma obvestil miličnike. Ti so 
imeli kaj videti, tudi pred hišo je bilo najti sledove 
okrvavljenih čevljev, prav tako so bili krvavi sle
dovi v predsobi pa po stopnicah, kamor so jih 
verjetno odnesli večerni obiskovalci namestnika 
javnega tožilca. Ker je bila spalnica Medvedove 
zaklenjena, so vanjo vdrli. Zenička je v tistem 
času še dajala znake življenja, okrvavljena in iz
nakažena je hropla. Nemudoma so jo prepeljali 
v ambulanto, kjer pa je izdihnila.

Preiskava se je pričela takoj. V njej so poma
gali tudi kriminalisti iz Ljubljane. Krog osumljen
cev se je vse bolj ožil, in ko je bilo znano, da je  
bila tistega dne v kraju tudi Tončka, ki je jpila 
znana po svojem pohlepu do denarje, je  bd,lp,Či' 
tev padla. 11. januarja 1952 ob 13.30 uri so | ta -  
jerski miličniki prejeli iz Dolenjske depešo, naj . 
Tončko zaradi suma uboja aretirajo. Doma je ni
so našli, pač pa so zato opravili hišno preiskavo. 
Sumi so bili v celoti potrjeni. V omarah so našli 
izginile rjuhe, brisače in robčke, v postelji pa skri- •, 
to hranilno knjižico 75-letne Katje Medved. To- 
nčko so prijeli naslednje dne.

12. januarja ob 16. uri so jo prvič zaslišali.
Trmasto je zavračala kakršnekoli očitke v zvezi 
z ubojem. Kriminalistom je trdila, da je  rjuhe kupi
la, ko pa so jo ti opozorili na najdene krvave ma
deže na taisti posteljnini, je odvrnila, da so 
bržkone od paradižnika, saj je na njih odpirala 
konzervo, pa ji je paradižnik brizgnil po rjuhah.
T udi za knjižico, ki so jo našli v postelji, je zatrje
vala, da ne ve, kako je zašla tja. »Po nedolžnem 
ste me aretirali,« je vpila.

Še istega dne pa so ob drugem zaslišanju, ki 
se je pričelo ob 19.45, vse podrobnosti gnusne
ga zločina vendarle prišle na dan. »Mislila sem, 
da ima na knjižici vsaj 100.000 din, ki sem jih ho
tela zase. Nameravala sem si kupiti nekaj zemlje 
in pohištva ter se omožiti,« je kriminalistom pri
povedovala Tončka, o tistem usodnem trenutku, 
predno je umorila Medvedovo, pa: »V meni se je 
porodila nekakšna strast, nisem se mogla 
obvladati.«

Na obravnavo ni bilo treba dolgo čakati. So
jenje je bilo 12. marca 1952 v Kočevju. Pred
sednik senata novomeškega okrožnega so
dišča je Tončko obsodil na smrtno kazen, ker pa 
je zdravniško spričevalo kazalo, da je bila v tis
tem času v četrtem mesecu nosečnosti, so ji 
kazen spremenili v dosmrtni zapor, leta 1957 je 
takrat 26-letna Tončka vrhovno sodišče prosila 
za pomilostitev, vendar je njeno prošnjo zavrglo, 
leta 1960 pa je bila kazen dosmrtnega zapora 
usklajena s spremembami kazenskega zako
nika in spremenjena na 20 let zapora. Nekaj let 
kasneje je bila Tončka zaradi vzornega vedenja 
in kesanja pogojno izpuščena.

B. BUDJA

Dobrih petindvajset let je  delal pri novomeškem 
pogrebnem  zavodu in nešteto pokojnikom je v 
tem času pripravil zadnje počivališče ter dosto
jen poslednji obred.

Kako se č lovek počuti, ko je  imel to liko let 
opravka z m rliči in pokopališči? Albin zam ahne z 
roko in pravi: »Delo kot vsako drugo. Č lovek se 
navadi in ga poskuša opraviti čim  bolje in čim  bolj 
dostojno. Seveda pa je tako delo tudi naporno. 
Dostikrat, ko je bilo s časom  bolj na tesnem , sem 
moral kopati jam e tudi ponoči, da je bilo vse pra 
vočasno opravljeno. Marsikaj sem pri tem doži
vel, ve liko sem se naučil o ljudeh. Posledic pa ni, 
no, razen bolečin v križu.«

Kozlevčar je  novom eščanom  dobro znana po
java, tako s številn ih pogrebnih obredov, kot tudi 
z novom eških ulic. Novom eščan je postal pred 
kakim i trem i desetletji. T u je  srečal Lojzko s To ls
tega vrha, se z njo poročil in uredil skrom no sta
novanje. Od takrat se je večkra t selil, vendar je 
ostal vedno v središču mesta. Rodila sta se jim a 
dva otroka, sedaj pa imata že pet vnučkov.

Tisti, ki srečuje jo A lb ina in le na videz poznajo 
njegovo resno držo s pogrebnih slovesnosti ter 
vedro in šegavo brkato podobo z ulice ali lokalov, 
pa ne vedo, da je  po rodu in po srcu G abrčan in 
da im a za sabo vse prej kot lanko mladost. »Rodil 
sem se v skrom ni km ečki h išici v predelu, ki mu 
Gabrčani pravim o Kandija. H išica je  bila pol le
sena, pol zidana, okoli pa še nekaj zemlje, vsega 
skupaj z v inogradom  in njivo vred kakih osem de
set arov. Jaz sem bil najstarejši, za mano sta bila 
še dva brata in sestra, k e r  oče in mati nista bila 
zaposlena, je bilo s preživljanjem  silno težko. M a
ti je  hodila na dnino. Za en dan dela pri kmetu je  
dobila krožnik moke. T udi oče je hodil v vinogra
de kolit, kosit v G orjance in pom agat pri drugih 
delih. Prinesel je  nekaj hrane ali denarja, tako da

sm o imeli za golo preživetje. Obilice ni bilo nikoli, 
včasih pa huda lakota. Tedaj je  oče vzel vrečo in 
šel okoli prosit krompirja.«

Prišla {e vojna. Takrat je bil A lbin dvanajst let 
star fantič in je  moral že zase zaslužiti rezino kru
ha tako, da je  pasel krave. Stvari so se zasukale 
še na slabše. Gabrje so dobile pri okupatorju slo 
ves »rdeče vasi« in vse teže je bilo priti do mesta, 
da bi dobili vsaj najnujnejše za preživljanje. Ko se 
je A lbin odpravil skozi gozd v mesto, aa bi prodal 
ajca in kupil nekaj soli, k ijo  je  takrat prim anjkova
lo, so ga prijeli Italijani. Čez noč so ga zadržali v 
postojanki, ga pretepali in zahtevali, naj pove, kje 
so komunisti. »Kaj sem jaz takrat vedel, kaj so to 
komunisti,« pripoveduje Albin. »Vedel pa sem, 
česa ne sm em  povedati. Ko so me le kar naprej 
spraševali, če sem videl kakšne vojake, sem jim 
povedal, da sem, take s čopkam i. Pa sem dobil 
se eno zaušnico. Drugi dan so me spustili 
domov.«

Oče je kmalu odšel s partizani, Albin pa služit v 
Gaj na oni strani Gorjancev. Zum berak je bil tak
rat poln partizanov. Tam so imeli tudi bolnišnice 
in A lbin, ki je  dobro poznal pota na tej in oni strani 
G orjancev, je večkrat vodil kolone, ki so um ikale 
ranjence pred sovražnikovim i ofenzivami. Ko se 
je zopet vrnil na dom, je našel le razvaline. M ed
tem je  bilo Gabrje že drug ič bom bardirano in od 
Kozlevčarjeve dom ačije je  kolikor toliko ostal cel 
le tisti del, ki je  bil lesen, z idov i so bili povsem  po
rušeni. »Potem so se nad vasjo še večkrat pojavi
la sovražna letala,« se spom inja Albin. »Bila so 
m ajhna in odm etavala so po nekaj bomb, mi pa 
sm o jo  takrat jadrno popihali v bližnji gozd. Otroci 
naprej, za nami pa mati z najm lajšo, Jožico, ki se 
je rodila med vojno, v predpasniku.«

Vojna je minila, oče je  prišel iz hoste in pričelo 
se je zanosno obdobje povojne obnove. Več

revnih G abrčanov naj bi priče lo novo življenje. 
Pobrali so svoje skrom ne prem ičnine in se pre
selili v b ližino Gornje Radgone, kjer so bile za
puščene kmetije Nemcev, ki so jih prej izselili iz 
Jugoslavije. T  udi Kozlevčarjevi so dobili lepo po
sestvo in dom ačijo  s polnim  hlevom živine. Za
nosno so se vrgli na plodno zem ljo in uspevalo 
jim  je. Vendar sam o nekaj let. Pa so prišli kom i
sarji in pričeli siliti ljudi v zadruge. Ni slo. Prvič v 
življenju so lahko res delali na svojem in nekaj 
ustvarili, pa naj bi sedaj prepustili vse novi nego
tovosti. Dela za druge so imeli že vse življenje 
dovolj. Oče, stari partizan, bi še nekako, mati pa  
je bila odločna: »Tone, ti kar ostani, če hočeš v 
zadrugi,« mu je dejala, »mi pa grem o dom ov v 
Gabrje.« In so zopet spokali stvari in tudi oče se je 
vdal. Tud i drugi, ki so še ostali, so kmalu prišli za 
njimi. Na posestvu so pustili vse, tako kot so dobi
li, le zadnji pridelek, ki so si ga sami ustvarili, so 
odpeljali s seboj.

Za družino se je  priče lo  novo obdobje: obnova 
doma, borba za trdi kruh. Albin je  hodil poleti na 
Rog nabirat maline. Od tam ima kopico zanim ivih 
spom inov. Potem je delal pri gradnjah prvih 
blokov v Novem mestu, razvazal robo za trgovine 
in opravlja l še obilo drugih del, dokler ni prijel za 
grobarsko lopato. To je pred leti odložil, ko se je 
upokojil. Pogosto se se vrača v Gabrje, kjer je 
obnovil dom ačo hišo in jo  sedaj uporablja le pri
ložnostno. Tam najde m ir in zadovoljstvo v vino-

Eradu ob hiši ter uživa v pokoju. Ne skrbi ga, kdaj 
odo njegovi kolegi prijeli za lopato in odprli grob, 

ki bo namenjen njemu, saj ve, aa bodo to napravi
li prav tako dobro in dostojno, kot je  to četrt stolet
ja počel on. Če je imel človek toliko časa opraviti 
s smrtjo, mu ta postane pač čisto vsakdanja 
stvar.

TONE JAKŠE

Petnajstletna Tončka je bila odlična učenka. 
Ko je v Novi vasi na štajerskem z odliko končala 
štiri razrede ljudske šole, se je leta 1946 vpisala 
v gimnazijo. Takrat so se pričele težave. Že v 
prvem razredu je zašla v družbo slabih deklet, 
nalezla se je slabih navad, pričela celo krasti, 
dokler je iz gimnazije niso izključili. Tako je To- 

' nčka ostala doma, delo ji ni dišalo, brez denarja 
pa zanjo ni bilo življenja. Poskušala je z mar
sičim, med drugim se je odločila s prevaro pro
dati sposojeno dvokolo. A so jo pri tem zalotili. 
Vsa zadeva je prišla v roke miličnikov, ti so To
nčko tudi zaslišali in ji očitno vlili strah v kosti. Da 

>J bi se izognila razpisani sodni obravnavi, je 19- 
letno dekle odpotovalo v neznano. Najprej se je 
za nekaj časa ustavila v Bohinjski Bistrici, nato v 
Ljubljani, dokler je pot ni zanesla na Dolenjsko. 
Tu je tudi našla zaposlitev, najprej na nekem 
državnem posestvu, nato pa septembra 1951 le
ta pri okrajni ekonomiji.

Zase in za svoje življenje je imela Tončka za
gotovo dovolj denarja, a so ji kraje zlezle pod 
kožo. Tako je novembra 1951 iz nezaklenjene
ga predala pisalne mize v pisarni okrajnega po
sestva ukradla 1480 industrijskih bonov, iz 
kovčka v spalni sobi svoje sostanovalke pa
1.000 dih in 20 prehrambenih bonov. Pa ji tudi to 
ni bilo dovolj. V noči na 15. december 1951 je iz 
spalnice svojega prijatelja zmaknila moško 
obleko in dve obveznici prvega ljudskega posoji
la. Sum je padel nanjo, a je vsem, ki so ji na kaj 
takega namignili, resno zagrozila. Očitno pa ji je 
pod nogami pričelo vse bolj goreti in tistega 15. 
decembra je iz Dolenjske izginila neznano kam.

, »Odprta noč in dan so groba vrata...« je  zapisal 
r.nani slovenski pesnik, pred mano pa sedi č lo 
vek, ki je  četrt stoletja z lopato in kram pom odpiral 
ta vrata. To je A lbin Kozlevčar, grobar v pokoju.

Pričujoči zapisi tem eljijo na resničnih do
godkih, ki so pred trem i in več desetletji raz
burjali dolenjsko javnost, le osebe in kraji v 
njih so, ker so glavni junaki povečini že pošte
no odslužili svojo kazen, izmišljeni.

S SEKIRO 
UBILA 
PRIJATELJICO

SMRT JE 
ČISTO  
VSAKDANJA  
STVAR

Vrnila se je domov, kjer pa ni našla miru. Vse
skozi jo je preganjala neustavljiva želja po de
narju in kar na lepem se je spomnila na bivšo 
sodelavko, s katero se je spoznala na Dolenj
skem med službovanjem na okrajni ekonomiji. 
Šlo je za Katjo Medved, s katero sta se dodobra 
spoprijateljili. Slednja jo je tudi večkrat povabila 
na dom in ji med pogovori zaupala, da je svojčas 
živela v Ameriki. Tončki je povedala celo, da ima 
na hranilni knjižici naloženega precej denarja. 
Sedaj, doma, se je Tončka odločila, da mora 
hranilna knjižica priti v njene roke.

Bližal se je konec leta 1951. Gneča na vlakih 
je bila precejšnja, vendar je Tončki uspelo najti 
prostor na vlaku, ki je 30. decembra popoldne 
odpeljal proti Dolenjski. Najprej je zavila k svo
jemu znancu, nato pa proti večeru k Medvedovi. 
Slednja jo je lepo sprejela, kar dobri dve uri sta 
prijazno klepetali, nakar je Tončka gostiteljico 
prosila, če bi lahko pri njej prenočila. Njen načrt 
je bil jasen. Računala je, da bosta obe spali v eni 
sobi in da se bo tako lahko polastila hranilne 
knjižice, za katero je menila, da je Medvedova 
hrani v postelji.

Trda tema je bila že zunaj, ko se je Medvedo
va odpravljala v posteljo. Skozi predsobo je ho
tela v spalnico, pri tem pa je Tončki rekla, naj 
prespi kar v kuhinji. Ta je uvidela, da so bili njeni 
načrti račun brez krmčarja, zato je enostavno 
zagrozila Medvedovi, naj ji izroči hranilno knjiži
co. Ženica je bila osupla ter za kaj takega seve

Šele ko je potešila svojo slo po denarju, si je 
obrisala okrvavljene roke. Skušala je tudi počis
titi krvavi madež v predsobi, a se za to ni preveč 
zmenila. Zaklenila je spalnico in odšla iz hiše, 
ključ je pa med potjo odvrgla. Odpravila se je v 
gostišče na železniškem kolodvoru in tam pre
nočila, ob svitu pa je s prvim jutranjim vlakom 
odpotovala v Ljubljano. Z ukradeno hranilno 
knjižico je stopila v prostore Narodne banke in s 
pomočjo ponarejenega podpisa lastnice dvigni
la 40.000 din, nato pa odpotovala na svoj dom na 
Štajersko. Rjuha, brisače in robčke je izročila 
materi, rekoč, da jih je kupila nekje na Dolenj
skem, hranilno knjižico pa je skrila v posteljo.

Okrutni zločin ni ostal dolgo prikrit, še  isti 
večer je namestnik javnega tožilca, ki je kot po 
naključju stanoval v hiši umorjene, sprejel neke 
obiskovalce. Ti so ga opozorili na krvave ma
deže po stopnišču, a je možakar pripombe pres

da ni hotela slišati. Tončka je v besu odhitela v 
kuhinjo, kjer je našla sekiro, jo pograbila in z njo 
Medvedovo treščila po glavi. S pritajenim krikom 
se je ta zgrudila na tla, T ončka pa jo je pograbila 
in zavlekla v sobo, tam pa jo še sedemkrat s 
sekiro udarila po glavi. Ko je končala krvavo in 
gnusno dejanje, je prižgala luč v sobi in pričela 
stikati po omarah in postelji. V omari je našla 
tako željeno hranilno knjižico, na katero je bilo 
vloženih 64.638 din, s seboj pa je vzela še 1.200 
din gotovine, šest belih rjuh, šest brisač in pet 
robcev.



NAGRADA V 
DOLENJSKE TOPLICE
Žreb je tokrat izmed reševalcev 

naše male nagradne križanke izbral 
M IL E N O  ČIBEJ z Dolenjskih To
plic in ji dodelil za nagrado knjigo 
Janeza J. Švajncerja Vzpon in 
zmaga revolucije pri Sv. Tomažu. 
V nji je pisatelj zapisal vrsto liričnih 
Črtic, zasnovanih na spominih iz 
otroških let in iz časa, ko se je v 
nasprotjih oblikovala naša socialis
tična družba. Nagrada je tokrat 
nekoliko več vredna zaradi avtor
jevega avtograma na naslovni stra
ni. Upamo, da bo naša nagrajenka 
knjigo z veseljem prebrala.

^Rešite današnjo križanko in po
šljite rešitev najkasneje do 25. ja
nuarja na naslov: Uredništvo Do
lenjskega lista, Germova 3, 68000 
Novo mesto, s pripisom K R IŽA 
NKA 2.
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V javni besedi so bolj 
brezobzirni tisti, ki premo
rejo bolj skromno znanje.

A. KIRN
Zmage prinašajo tudi ne

potrebna maščevanja.
A. ISAKOVIC

Sovraštvo ne more biti 
ustvarjalno.

B. PAHOR
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Revolverasi v šolskih klopeh
Mladi imajo pri sebi vse pogosteje in vse raje strelno orožje — Krvave poravnave 
_______sporov — Pištolo lahko kupijo ali najamejo za vsakim vogalom

Zdi se, kot bi se vrnili časi starega 
Divjega zahoda, ko je po ulicah ame
riških mest govoril revolver in porav
naval vsakršne nesporazume. Le da 
se tokrat po ulicah sprehajajo obo
roženi mlečnozobci in se igrajo ne
varne igre z orožjem. Podatki ame
riškega pravnega ministrstva govore, 
da je od 1985. leta naprej vsako leto 
med otroki, starimi od 12 do 15 let, 
27.000 žrtev strelnega orožja. Stro
kovnjaki opažajo stalen porast ne
zakonite uporabe orožja med mladi
mi Američani.

Do pištole lahko pride, kdor hoče. 
Na ulicah velikih ameriških mest jo  je 
mogoče kupiti že za majhen denar, od 
25 dolarjev naprej. Nekateri ponuja
jo  orožje tudi samo v najem. Mestne 
najstniške tolpe imajo v svojih orožar
nah poleg pištol tudi avtomatske 
puške, ruske AK-47 in podobno vo
jaško orožje, ki se ga prav nič ne po
mišljajo tudi uporabiti v medsebojnih 
obračunih. In če smo pravični, potem 
je treba povedati, da otroci le slede 
svojim staršem. Mnogi odrasli Ame
ričani imajo doma strelno orožje. V 
Kaliforn iji ima strelno orožje kar 38 
odstotkov vseh gospodinjstev. In te 
domače orožarne so pogosto nabavni 
vir mladih, ki postopajo naokoli z 
očetovim magnumom pod jopičem, 
ne da bi starši to vedeli.

Najbolj se nošnja orožja razširja 
med dijaki in študenti mestnih šol. 
Lani je bila sodnica Ellen Heller tako 
šokirana nad številom mladih, obso
jenih zaradi kriminala, povezanega z 
orožjem, da je odredila raziskavo o 
razširjenosti orožja med študenti. 
Vanjo so zajeli 390 študentov balti
morskih šol. 64 odstotkov anketira
nih je izjavilo, da vedo za katerega od 
svojih kolegov, k i so nosili pištolo v 
zadnjem času, 60 odstotkov pozna 
koga, k i je  b il ustreljen, zastrašen ali 
oropan ob pomoči strelnega orožja, 
in skoraj polovica moških je izjavila,

Veliko je stvari, ki jih člo
vek ne more dojeti z razu
mom in čuti, a jih dojema s 
srcem.

V. KRŽAN

da so vsaj enkrat imeli pri sebi strelno 
orožje.

Že pred nekaj leti je veljalo, da je 
najbolj d iv ji študent nosil s seboj nož. 
Danes pa nekaj veljaš samo s pištolo 
za pasom. Strelno orožje je simbol 
ugleda in moči. Modo nošenja strel
nega orožja nekateri primerjajo s 
sneženo kepo, k i iz nedolžnega prgi
šča snega hitro postaja vse večja in 
vse težje zaustavljiva. K  temu gotovo 
pripomore tud vzdušje strahu, k i se 
ustvari med mladimi, ko se med njimi 
pojavi prvi »revolveraš«.

Kot odrasli tudi študentje navajajo 
med razlogi, zakaj so si nabavili strel
no orožje, samoobrambo. Toda orož
je v rokah nezrelega najstnika ne po
meni zanj varnosti, temveč prav 
obratno, ga izpostavlja nevarnostim. 
Statistične analize kažejo, da so obo
roženi mladeniči (in odrasli tudi) v 
večji nevarnosti, da bodo ustreljeni, 
kot so neoboroženi.

»Orožje lahko daje posamezniku 
občutek moči in varnosti, vendar le 
redko premisli, kaj bo z njim zares 
naredil, dokler ne pride do tragičnih 
dogodkov. Toda takrat je  že prepoz
no,« pravi psiholog Rion Hart. Spori 
in pretepi se ne končajo s hudimi be
sedami ali s pestmi, kot so se nekdaj, 
marveč s streljanjem in mrtveci.

Natanko tako se je končal sicer 
nedolžen spor v eni od chicaških šol. 
15-letni Dartagnan Young je obtožil 
svojega sošolca, da je oklufotal nje
govo dekle. Sošolec je potegnil pišto
lo in začel streljati. M ladi fant je 
obležal v krv i in čez nekaj časa v bol
nišnici izdihnil. Pogosto so, žal, do
volj celo manjša izzivanja, in že letijo 
krogle.

»Pripravljen moraš biti. Ustrelijo 
te za plašč, za prstan, za verižico, za 
karkoli,« je novinarjem Newsweeka 
izjavil nek drug petnajstletnik, ko je s 
ponosom pokazal svojo beretto.

Vse to seveda zbuja velike skrbi. 
Starši, prestrašeni nad dogodki, go
vore o novih izgubljenih generacijah, 
psihologi razmišljajo ponovno o tem, 
da poplava filmov in televizijskih se
rij vsiljuje mladim nasilje kot norma
len način življenja in jim  hkrati ne 
pove resnice o tem, kako je  strelno

orožje v resnici nevarno. Saj sami na 
domačih ekranih vidimo, kako ju 
naka (v njegovo kožo pa se mladi 
vedno postavijo) nikoli ne zadene 
nobena od stoterih krogel, medtem 
ko njegovi sovražniki, k i imajo zabri
sano človeško istovetnost, padajo kot 
pokošeni.

Sociologi povezujejo poplavo orož
ja med mladimi tudi vplivu mamil. V 
trgovini z mamili igra orožje veliko 
'vlogo. In ker mamiljaši prodirajo v 
šole, razpečevalci mamil so pogosto 
študenti, je  razumljivo, da pride v šol
ske klopi oborožen mladec. Če gre ob 
vsem tem še za otroka, k i je rasel v 
družini ločenih roditeljev, potem 
orožje toliko prej pride v mlade roke; 
v pištoli taki otroci, kot menijo socio
logi, v id ijo vstopnico do uspeha in 
sredstvo za samospoštovanje.

Je to problem samo ameriške 
družbe? Lepo bi bilo, a ne drži. Mar 
nismo v našem okolju vse pogosteje 
priče krvavih obračunov med mla
dimi. Naši prepotentni mladci sicer še 
obračunajo s pestmi in noži, a ju tri 
lahko pričakujemo tudi prve strele. 
Tudi ameriška mladina je posegla 
najprej po nožih, ko so se znašli pred 
popolno nesposobnostjo poravnati 
spore z razumevanjem, besedami. 
M ladi se odzovejo tako, kot jih  učijo 
pogrošni film i, stripi, pa žal nemalok
rat tudi resnično življenje —  z nestrp
nostjo in nasiljem. In če je za pasom 
pištola, nič ne preprečuje mlademu, 
da je ne bi uporabil, ne da bi se zares 
zavedal, kaj dela.

M iM

Ukročena nadloga
Sredstvo za uničevan

je pršic — Alergije

Nekateri ljudje so zelo občutl
j iv i na prah in imajo zaradi alergi
je nanj zelo zagrenjeno življenje. 
To še posebej velja za hišni prah, 
v katerem so pršice, s prostim 
očesom skoraj nevidne živalce. 
Pršice se naselijo v žimnice in 
vzmetnice, v preproge in druge 
take prostore, kjer se zadržuje 
prah. Poginjene živalice in njiho
vi izločki vsebujejo snovi, na 
katere so posamezniki alergični 
tako, da jim  povzroča močno 
kihanje, astmatične napade in 
druge alergijske odzive.

Edino pravo orožje zoper na
dlego je  bila snaga, toda tudi po
gosto čiščenje ni vedno pomaga
lo. Različna sredstva za zatiranje 
insektov pa so za ljudi, k i imajo 
alergije, že sama po sebi nepri
merna. In tako je na milijone ljudi 
po vsem svetu prisiljenih tiho 
trpeti to težavo.

Iz Avstralije pa je prišla novica, 
k i veliko obeta. Tamkaj naj bi 
namreč odkrili sredstvo za zati
ranje prašnih pršic. Kot so poka
zali prvi poskusi, je zelo učinkovi
to, saj ne samo da uniči živalce, 
marveč tudi razgradi alergene na 
take snovi, k i jih  človekov varo
valni sistem ne prepoznava kot 
tujke in zato ne povzročajo aler
gijskih odzivov.

Sredstvo bo prišlo na trg maja 
tega leta in ga bo mogoče dobiti 
povsod po svetu.

Grozi praprotna invazija
Na Britanskem otočju se praprot prekomerno širi - 

Uničujoča za rastline — Osumljena za raka
»To je zelo nasilna rastlina, k i se ne 

preda,« pravi Jim Taylor, botanik z 
univerze v Wellsu, ko razlaga čuden 
naravni pojav, s katerim so se srečali 
v Veliki Britaniji. Po tamkajšnjih 
pašnikih, travnikih in gmajnah se ne
zadržno širi praprot. Ta rastlina 
vsako leto zavzame na tisoče hekta
rov novih površin, tako da zdaj pra
prot pokriva ozemlje, večje od m ili
jon hektarov.

Taylor pravi, da je pojav toliko 
bolj nevaren, ker je  praprot prava 
morilska rastlina. Sčasoma zamori 
vse druge rastline na zemljišču, kjer se 
razširi, ker jim  jemlje sonce, vodo in 
hrano, poleg tega izloča nekatere 
strupene snovi, ki odganjajo žuželke, 
pomembne za življenje mnogih ras
tlinskih vrst. T i strupi pa tudi pre-

Praprot, rastlina, ki je je dosti tudi 
pri nas, je osumljena, da povzroča 
raka pri živini in ljudeh.

Izvažajo ljudi
Mladi Irci nimajo svetle 
 prihodnosti_____

Irci niso b ili nikoli prav srečen na
rod. Na domačih tleh, k ij ih  sicer zelo 
ljubijo, ni b ilo n ikoli prostora za vse. 
Trda in skopa zemlja ni rodila dovolj 
kruha za številna lačna usta, zato so 
domovino zapuščale cele generacije. 
Znano je, da več Ircev živi v Severni 
Ameriki kot v domovini.

Dandanes ni nič drugače. Irsko 
gospodarstvo ne more zagotoviti 
kruha za vse. Državaje prezadolžena, 
še huje kot Jugoslavija, saj njen dolg 
znaša 40 m ilijard dolarjev. Res je 
gospodarstvo trdno in se uspešno 
vključuje v mednarodno delitev dela 
s presežki v trgovinski menjavi, toda 
kljub vsemu je prešibko za hitro na
raščajoče prebivalstvo. Irci so mlad 
narod, saj je  40 odstotkov prebivalst
va mlajšega od 20 let. Da bi lahko za
poslili vse mlade, k i prihajajo iz šol, bi 
morali vsako leto odpreti 20.000 no
vih delovnih mest. Tega seveda ne 
zmorejo. In tako so mladi Irc i stalno 
pred vprašanjem: ostati v domovini 
ali se izseliti?

Kot govore podatki, se izseljevanje 
giblje v mejah od 25 do 40 tisoč ljudi 
na leto. To je za narod, k i šteje nekaj 
manj kot 3 milijone, seveda zelo hu
do. Tragedija pa je to, da se izseljujejo 
predvsem mladi. V nekaterih krajih 
manjkajo cele generacije. In da b i bila 
zadeva še hujša, se izseljujejo mladi 
strokovnjaki, šolani ljudje. Tako Ir
ska dolgoročno veliko izgublja.

»Proizvajamo ljudi za izvoz«, pravi 
po litik Des Geraghty, k i za stanje k r i
vi vlado, češ da ne zna ustvariti dovolj 
širokih gospodarskih osnov.

prečujejo zasaditev drugih rastlinskih 
vrst.

Nič manj škodljiva ni za večje živa
li in celo za človeka. Po ugotovitvah 
strokovnjakov je živina, k i se pase na 
zemljiščih s praprotjo, zelo podvrže
na rakastim obolenjem, prav tako pa 
vdihavanje praprotnih spor lahko 
sproži rakasta obolenja pri ljudeh. 
Medicinski raziskovalci povezujejo 
visoko stopnjo obolevnosti za rakom 
na želodcu v nekaterih predelih Ja
ponske in Amerike prav vplivu pra
protnih spor. Ta čas teče epidemio
loška raziskava, k i naj bi pokazala, ali 
so povezave med zelo visoko stopnjo 
obolevnosti za rakom na želodcu 
med otroki v Kostariki in tamkajšn
jim i navadami, da krave krm ijo s 
praprotjo.

In kako preprečiti prekomerno 
razraščanje te rastline? Naloga ni la
hka. Praproti ni mogoče zatreti z red
no košnjo. Celo preoranje zemljišča 
je ne uniči, kot j i  ne gre do živega 
požiganje. Učinkoviti so samo neka
teri herbicidi, toda ta sredstva so dra
ga in ekološko nesprejemljiva.

Morda bo prava rešitev južnoa
friška vrsta molja, k i se hrani s pra
protjo. Toda pred naselitvijo te živali 
svarijo nekateri strokovnjaki, k i se 
boje, da bi naselitev praprotjedega 
molja prinesla dodatno nesrečo. Po
leg praproti bi imeli še množico zdaj 
nepoznanih moljev. Namesto ene 
nadloge torej kar dve.

M iM
(Vir: Newsweek)
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M ED NAJBOLJ SREČNIMI je
bila lani 22-letna Rimljanka, nekdanja 
narkomanka, ki seje zdrJVila za zasvo
jenostjo z mamili. Zdravniški testi so 
pokazali, da je seropozitivna na virus 
aidsa, kar dandanes pomeni zelo veliku 
verjetnost, da se bp smrtna bolezen prej 
ali slej tudi razvila. Toda lani je vrsta 
testov pokazala, daje virus aidsa izginil 
iz telesa rimske mladenke. To je seveda 
razburilo strokovnjake, ki zdaj preuču
jejo, kaj naj bi bil razlog tega zares ne
navadnega pojava. Dekle pa se je kot 
prvo znano rešilo grozne bolezni in 
smrti.

NAJDRAŽJO GOVEDINO na
svetu so za minule praznike kupovali na 
Japonckem, kjer so morale gospodinje 
za kilogram najbolj kakovostne gove
dine odšteti 100.000 jenov, kar znaša 
nekaj več kot milijon dinarjev. Kljub as
tronomski ceni je bilo meso razgrablje
no. Povedati je treba, daje šlo za meso 
krav, ki jih  gojijo na vzhodu Japonske, 
posebnost njihove prehrane pa je pivo. 
Menda je meso teh krav čudovita pos
lastica, vredna vsakega denarja.

NAJSTAREJŠI LIKER na svetu 
so lani imeli v rokah — ne vemo pa, če 
so ga tudi zvrnili kakšno kapljico — 
kitajski arheologi, ki so v stari bronasti 
posodi izpred 3000 let našli nekaj liker
ja. Pijača seje ohranila skozi tisočletja le 
zato, ker je bila posoda neprodušno 
zaprta. Namerili so, da liker vsebuje 
8,24 miligrama etilnega alkohola.

Razkrita skrivnost spola
Raziskovalci so odkrili gen, ki določa spol zarodka — 

Odloča prisotnost gena

Že stoletja muči znanstvenike uga
nka, kaj natančno je  tisto, kar odredi, 
da se otrok rodi bodisi kot deček ali 
kot deklica. Pred kratkim pa je, kot je 
videti, znanost končno dobila odgo
vor in razkrila eno izmed najbolj za
pletenih skrivnosti biologije. Devetč
lanska raziskovalna skupina inštituta 
za biomedicinske raziskave v Cam
bridgeu je sporočila javnosti, da so po 
vsej verjetnosti odkrili gen v kromo
somu Y, ki določa otrokov spol.

Kot poročajo raziskovalci, pride 
do določitve spola v sedmem tednu 
zarodkovega razvoja. Odločilna je 
prisotnost gena TDF. Če je prisoten, 
se sproži proces, k i vodi do tvorbe 
mod in zorenja zarodka v dečka, če 
gena ni, pa se zarodek razvija v 
deklico.

Že pred zadnjo vojno so znanstve
niki odkrili tako imenovane spolne 
kromosome. V vsaki človekovi celici 
je  46 kromosomov, dva od njih sta 
spolna. Ženske imajo par x-kromo- 
somov, medtem ko imajo moški par 
xy. Leta 1959 so raziskovalci odkrili 
da spol zarodka določa činitelj, k i je 
skrit v y-kromosomu, niso pa mogli 
ugotoviti, ali o spolu določa več ge
nov ali morda le en sam. Dolgotrajne 
in zapletene analize v zadnjih letih so 
končno pripeljale do že omenjenega 
odkritja.

Odkritje bodo morali seveda še 
potrditi z novimi poskusi. In če drži, 
potem bo mogoče spreminjati spol 
zarodkov na dokaj enostaven način, 
kjer je to seveda sprejemljivo, denimo 
v živinoreji.

Tomaž je svet presojal s svojimi očmi. 
Prišel je do čudne ugotovitve, da vsi ti ljudje 
visijo v praznem, tal ne čutijo. Nekaj podob
nega je sam občutil, ko je bingljal visoko na 
češnjevi veji. Nad njim nebo, pod njim zemlja, 
on pa v praznem prostoru, brez opore. Takrat 
ga je bilo strah, prav v krvi ga je začutil.

Stric Freni je najbrž tudi v praznem prosto
ru. Freni! Čudno ime. Nihče ni vedel, zakaj se 
mu je prilepilo. Krstili so ga za Viktorja. Še bolj 
pa se ga je oprijel vzdevek: večni ženin. Z ma
terjo je živel na hribu; imel je še pet sester, pa 
so se kmalu po vojni odselile v mesto. Z vso 
zagrizenostjo se je mati oklenila sina, da je še 
on ne bi pustil na cedilu in odšel po svetu. 
Moža ji je že zgodaj pobrala pljučnica.

Freni je delal v tovarni; pod večer se je 
vračal v hribovski dom. Življenja v mestu ni 
prenesel, počutil se je tako praznega, po
tlačenega; kar dušilo ga je. Dom mu je veliko 
pomenil. Freni je bil nabit z zdravjem, z grčas
timi fantovskimi rokami je obdeloval njive, re
dčil gozd, varil v tovarni. Veselil se je življenja; 
pel je in žvižgal, igral na harmoniko.

»V tem fantu je pesem doma, utripa glas
ba,« je šel glas po vasici.

Freni je znal vleči meh, da je vse privzdigo
valo. Kam je šla zdaj njegova pesem?

Leta in leta je pestoval v sebi željo, da bi se 
poročil. Zato je bil ves mehak, pa tudi zbegan. 
Zbegan zaradi matere. Čudaška ženska je bi
la, vajeti je močno držala v svojih rokah, be
sedo je zastavila odločno in trdo, korak ji je pel 
po hribu, da so gledali za njo, z jezikom je 
švrkala kot z bičem.

»Nje se bo še smrt ognila,« so namignili 
vaščani.

Frenija je vzgajala po svoje: še pri dvajsetih 
mu jih je naložila z burklami, če se je pozno 
primajal domov, nalit s cvičkom. Razgreto sta 
se spopadala zaradi ženitve.

»Ne boš mi vsake vlačil pod streho. Doto 
mora imeti, znati mora kaj, pa na poštenje ne 
pozabi, pa boga mora imeti v mislih... pa...«

»Kje naj najdem tako? Drugačni časi so da
nes. Sem gor ne bo nobena pritekla!« je besno 
udrihal nazaj; kar na bruhanje mu je šlo.

»Boš pa brez nje! Slaba baba je nesreča. 
Kot huda ura je, vse gre rakavo pot. Tvoja mati 
sem, ubogai me boš! Le dobro hočem tebi in 
domačiji.« Divje je mahala z rokami, cepetala 
je. To je bilo vpitja. Vaščani so se navadili 
nanj, postalo je delček njihovega življenja, del 
hriba. Zasmehljivo so besedičili, da imata 
vroče vaje za nevesto.

»Ne gre mi v glavo, da si tako čudaška. Bom 
pa odšel, potlej pa pridigaj, komur hočeš.«

»Kar pojdi! Dovolj moči še imam...« Njen 
glas ni bil več tako prepričevalen; drobna, 
komaj zaznavna laž je bila v njem, pomešana 
s strahom.

Frenija je vsega prepojila misel na poroko. 
A deklet je bilo v hribovskem svetu vse manj, 
zato je krčevito iskal nevesto. Hrepenenje ga 
je stiskalo; zbujal seje sredi noči prepoten in z 
razdraženimi mislimi... Mati je švrkala z je
zikom, da se je kar kresalo.

»Vsake mi ne boš privlekel v hišo, biti mora 
nekaj posebnega, če ne, ti grešna duša...«

»Vem! Vem! Bomkpa šel!« je kričal, pograbil 
je harmoniko, igral in pel, s pesmijo je ublažil 
jezo. S pomladjo se je napetost še stopnjeva
la. Dopovedoval si je, da je ženitev nekaj čisto

preprostega, človeškega, lepega. In potrebne
ga.

Mati, močno nabrušena, je spet pričenjala: 
»Ni tako, bedak! Zavozljaš se za vse življenje. 
Z očmi moraš gledati in ne samo s srcem. Sa
tana lahko dobiš, pa imaš pekel.«

»Ja, ja, kjer so taki ljudje, je res pekel, taki 
kot...«

»Kaj momljaš?« Pograbila je burkle.
»Nič, mati, nič. Dobil bom tako z milim gla

som, s polnim teleščkom, s...«
»Bedak!«
Že so pele in plesale burkle po Frenijevem 

hrbtu.
Njegovo srce pa je bilo mlado in polno. Ra

zžarjen je bil in ves napolnjen s svojevrstnim 
vonjem pomladi.

V jutru, ko ga je obiskal Tomaž, je spet hodil 
po sebi, po starih poteh. Nadležno mu je bilo 
vse to; misli so tolkle po njem: sam je kriv, 
manjkalo mu je odločnosti. Primerjal se je s 
čebelnjakom, ob katerem sta sedela; le en 
panj čebel je še bil v njem, vse druge so že 
pred leti pobegnile; divji roji.

Tomaž je zmajeval z glavo, izpod čela je 
pogledoval Frenija. Dozdevalo se mu je, da 
ima v sebi zelo malo življenja. Ves čas je lomil 
prste, grčasti so bili in modrikasti. Z nogami je 
drezal v travo.

Nenadoma se je obrnil k dečku. Tomaž se 
je zdrznil, njegov obraz je bil izpit, s temnimi 
kolobarji pod očmi, oči pa rdeče obrobljene. 
Ves čas je mežikal.

Bolan je, ga je zbegalo. V sebi je ponovil z 
dedovimi besedami: »Prva sapa ga bo spravi
la pod rušo.«
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dežurni
poročajo

Zaradi slabe vesti ob milijone
Z namišljeno prometno nesrečo izsiljeval šušmarskega kleparja 

do 1,900.000 din — Zoper Tudijo vložen zahtevek za prt
NOVO MESTO — Prav neverjetno pot do zaslužka sije minule dni izmislil 

30-letni Mile Tudija-Cvetko iz Šmihela, kije z nekaj premetnimi besedami in 
grožnjami prišel v pičlem času do blizu dveh milijonov dinarjev. Kako? Primer, 
ki seje te dni znašel v rokah novomeškega temeljnega javnega tožilca, je dovolj

MožjeDOMA JE RAZGRAJAL 
postave so imeli 7. januarja okoli 15. ure 
opraviti z vinjenim 45-letnim Ludvikom 
Kutnarjem iz Pristavice. Možakarje doma 
razgrajal, dokler niso ponj prišli trebanjski 
miličniki, ki bodo napisali tudi prijavo 
sodniku za prekrške.

ODPELJAL MOTORNO KOLO IN 
ŽAGO — Neznan storilec je 6. januarja 
okoli 19. ure izpred gostilne Žlajpah v 
Mokronogu odpeljal motorno kolo, na 
krmilu katerega je bil obešen tudi nahrbt
nik, v njem pa motorna žaga husquarna. 
Neprevidni lastnik dveh motornih pripo- • 
močkov je bil 48-letni Janez Metelko iz 
Mokronoga, ime novega lastnika pa še ni 
znano. Skušajo ga ugotoviti miličniki.

UKRADEL STEKLO S TESNILOM 
— V noči na 8. januar je neznan storilec iz 
osebnega avtomobila Z 101 58-letnega 
Franca Trempusa iz Ogulina ukradel 
prednje steklo s tesnilom. Trempus je s 
predrzno tatvino ob najmanj 65 tisoča
kov, o tatu pa ni še nobenih otipljivejših 
podatkov.

POJASNILO — V zadnji številki smo 
pisali o požaru, do katerega je prišlo v sta
novanju 31-letne Novomeščanke Majde 
Medje. Dolžni smo še kratko pojasnilo k 
vzroku za nastanek ognja. Medjetova je 
tistega dne zakurila peč, pri tem pa je 
nekaj žerjavice padlo na tla. Medjetova jo 
je z mokro krpo prijela in vrgla v koš za 
smeti, ki pa seje kmalu zatem vžgal in zak
rivil požar.

PO G O R ELO
G O SPO D AR SKO

PO SLO PJE
SELA PRI DOBOVI — Na zadnji dan 

starega leta je okoli 13. ure prišlo do poža
ra na gospodarskem poslopju Franca Cve
tkoviča iz Sel pri Dobovi. Požarje izbruh
nil v delu, kjer je bilo spravljeno seno, nato 
pa se je ogenj razširil na celo poslopje. To 
je pogorelo, zraven pa še 80 kubikov sena, 
sejalnica za koruzo, lesen voz in več 
kmečkega orodja, tako da je škode'za 6 
milijonov dinarjev. Ogenj je najverjetneje 
povzročila otroška igra z vžigalicami.

V zahtevku za preiskavo, k i gaje mi
nuli teden vložil temeljni javni tožilec, 
stoji, da naj bi Mile Tudija-Cvetko izsil
jeval šušmarja, ki seje ukvarjal z avtok- 
leparstvom, Novomeščana Marjana P. 
Način je precej nenavaden. Marjan P. je 
pred časom Tudiji popravljal osebni av
tomobil in to je dalo slednjemu donos
no zamisel. Preprosto sije izmislil, daje 
imel v kandijskem križišču prometno 
nesrečo, katero da so zakrivila nes
trokovno in slabo izvedena dela Marja
na P. na njegovem avtomobilu. Klepar
ju  je zagrozil, da ga bo zaradi tega prija
vil miličnikom in da bo obsojen na

Žrtev najprej 
opili, nato 
pa oropali

Romska skupina oro
pala Dobovčana Duša- 

na Todoroviča
DOBOVA — Prejšnji teden, toč

neje 4. januarja ob 20.30, je prišlo v 
Dobovi do ropa, katerega žrtev je bil 
54-letni Dušan Todorovič.

Tistega ponedeljka so se popoldne 
okoli 16. ure do hiše Dušana Todoro
viča pripeljali trije Romi, v skupini so 
bili 21-letna RomanavBrajdič-Romija 
iz romskega naselja Žabjek, 18-letna 
Vojka Brajdič-Džekija in 29-letni 
Bogdan Hudorovac-Mario, oba iz 
romskega naselja v Šmihelu pri No
vem mestu. Romi so Todoroviču po
nujali v prodajo harmoniko, a do 
kupčije ni prišlo, zato so se domislili 
novega načrta, kako priti do denarja. 
Todoroviča so zvabili v gostilno v 
Dobovi in ga tam močno opili, okoli 
20.30 pa so se skupaj vrnili domov. 
Možakarja so vrgli na posteljo in mu 
tam nemočnemu na silo vzeli iz hlač
nega žepa denarnico, v kateri je imel 
200 tisočakov in 300 nemških mark. 
Denar so seveda obdržali, denarnico 
pa v Dobovi odvrgli, kjer so jo  nas
lednjega dne tudi našli, sami pa odpo
tovali proti Novemu mestu. Ob po
moči novomeških kriminalistov in 
miličnikov so bili Romi že naslednji 
dan prijeti, izročili so jih preiskoval
nemu sodniku novomeškega temljne- 
ga sodišča, ki je za vse tri odredil 
pripor, v

najmanj eno leto zapora. Ponudil mu je 
edini možni izhod: poravna naj škodo 
na njegovem in še drugem v namišljeni 
prometni nesreči udeleženem avtomo
bilu. Marjan P. je v strahu pred milič
niki in sodniki privolil v poravnavo.

Od avgusta lani pa do 6. januarja le
tos je Miletu Tudiji-Cvetku v več zne
skih — šlo je za obroke od 100.000 do
700.000 din — izročil skupaj kar
1.900.000 din. A  to še ni bilo vse. 6. ja
nuarja seje pri njem vnovič oglasil Tu- 
dija in zahteval plačilo še dodatnih
700.000 din. Marjanu P. je bilo takrat 
dovolj. Tudi za ceno tega, da bi moral v 
zapor, seje oglasil na novomeški UNZ. 
Tam so njegovo zgodbo seveda preveri
li tudi s pomočjo Tudije, ostala dejstva 
pa so bolj ali manj že tako znana.

Drago je Marjana P. stala lahkomi
selnost, na račun slabe vesti je bil ob

Z A V T O M  

PR ED  V L A K
KRŠKO — 45-letni Leopold Danko iz 

Ormoža se je 2. januarja ob 9.35 peljal z 
osebnim avtom čez zavarovani železniški 
prehod regionalne ceste med Krškim in 
Brežicami. Ko je pripeljal do spuščenih 
polzaprtih zapornic, je nekaj časa počakal, 
nato pa nestrpno zapeljal na tire prav tak
rat, ko je po njih pripeljal potniški vlak iz 
Krškega. Slednji je trčil v avtomobil in ga 
odbil na drugi tir, po čudnem naključju pa 
je Danko ostal nepoškodovan. Na ploče
vini je za 2 milijona dinarjev škode.

N A  P R E H O D U  
Z B IL  PEŠCA

NOVO MESTO — Prehod za 
pešce pri stavbi novomeške občinske 
skupščine postaja črna točka v novo
meškem prometu. 5. januarja ob 5.45 
je tam prišlo do nove hude nezgode. 
38-letnr Franc Kos iz Gornjih Laknic 
je peljal avtobus iz Bršljina proti cen
tru mesta. Zaradi prevelike hitrosti 
vozila ni mogel pravi čas ustaviti, ko 
je v blagem levem ovinku na prehodu 
za pešce zagledal 30-letnega Rada 
Goloba iz Novega mesta. Trčil je vanj 
in ga zbil po tleh, pri čemer je bil Go
lob hudo ranjen in so ga prepeljali na 
zdravljenje v novomeško bolnišnico.

S tatovi moral tudi pes čuvaj
Zaporne kazni za Marjana in Darjana Hudorovca ter Zdenka Brajdiča-Knausa 
 Z najdenim ključem v hjše — Poleg denarja ukradli še psa čuvaja

NOVO MESTO — Lanskega 27. septembra okoli 14.30 sta morala v prei
skovalni pripor novomeškega sodišča 36*letni Marjan Hudorovac iz romskega 
naselja pri Semiču in 29-letni Zdenko Brajdič-Knaus iz romskega naselja Rimš, 
14. oktobra nekaj pred 13. uro pa se jima je za zapahi pridružil še 19-letni Dar
jan Hudorovac. Preiskava je bila kmalu končana in pred dnevi so morali vsi 
trije sesti na zatožno klop novomeškega sodišča.

26. septembra popoldne je bilo, ko so 
se vsi trije dobili v romskem naselju v 
Rimšu, kamor je prišel na obisk Marjan 
Hudorovac. Slednji je bil z Zdenkom 
Brajdičem-Knausom prijatelj že dalj 
časa, tokrat pa seje spoznal še z materjo 
Darjana Hudorovca. Prijateljski pogo
vor je navrgel tudi kakšno idejo, med 
drugim tudi to, da obiščejo stanovanj
sko hišo Jožeta Suše v Zalokah. Zapre- 
gli so konja in se skupaj odpeljali do Za
lok, kjer so se ustavili pred omenjeno 
hišo. Med tem ko je Knaus stražil, sta 
Hudorovca stikala po hiši in v njej res 
našla 30 tisočakov gotovine, moško za
pestno uro in zlat prstan. S tem plenom 
sta bila očitno zadovoljna in sta stano
vanje zapustila, Zdenko Brajdič-Knaus 
pa je za nameček vrgel na voz še do- 
mačega psa čuvaja, ki se tokrat ni ravno 
izkazal. Del denarja so si vsi trije razde
lili in ga potem družno zapravili v gos
tilni »Ranč« ob avtocesti Ljublja
na—Zagreb.

Marjan Hudorovac pa se je pred 
sodniki zagovarjal še za eno kaznivo de- 
Hinje; 24. septembra ob 15.40 je v Straži 
pri Raki vstopil v stanovanje Jožefe 
Tomažin, tam po kuhinji odpiral preda
le in brskal, pri delu pa ga je zmotila 
lastnica in z vpitjem pregnala iz hiše. 
Povejmo ob tem, daje bil Marjan Hu
dorovac na isti obravnavi zaradi prema
lo dokazov oproščen obtožbe, daje 25. 
septembra okoli 2. ure ponoči v Podlipi 
skoz okno vlomil v klet hiše in iz nje 
odnesel 40-litrski sod hruškovca, prav 
tako na obravnavi pa je tožilec odstopil 
od obtožbe zoper Marjana Hudorovca; 
daje 24. septembra nekaj čez polnoč v

O B A V T O R A D IO
ČATEŽ — Med 2. in 3. januarjem je 

neznanec na parkirnem prostoru hotela 
Terme v Čatežu vlomil v osebni avtomobil 
Miroslava Suše iz Brežic. Slednjemu je 

- storilec ukradei avtoradio Blaupunkt, 
vreden okoli 500.000 din.

Selcah obiskal hišo Marije Kerin in v 
njej stikal za denarjem, dokler ga lastni
ca ni pregnala.

Senat sodišča je za dokazani dejanji 
Marjana Hudorovca obsodil na 1 leto 
zapora, Zdenka Brajdiča-Knausa na 8

in Darjana Hudorovca na 4 mesece za
pora. Le slednji je namreč dejanje 
odkritosrčno priznal, povedal, da so 
ključ Suševe hiše našli na okenski polici 
in si tako odklenili vhodna vrata. Ostala 
dva sta dejanje vztrajno zanikala, ven
dar so bili dokazi dovolj prepričljivi, ne 
nazadnje pa je tak način hišnih obiskov 
posebej značilen prav za Marjana Hu
dorovca, ki tokrat ni bil prvič pred sod
niki. Sodba še ni pravnomočna.

B. B.

Šele po premestitvi 
iskali razloge zanjo

Nezakonita prerazporeditev Marjana Cirerja v 
novomeški Iskri Tenel — Neupravičeno na 

slabše
NOVO MESTO —  Ne tako dolgo nazaj je bilo v novomeški Iskri, tozd 

Tenel, opravljenih nenavadno veliko premestitev delavcev na druga delov
na mesta. Vse pa kaže, daje bilo veliko premestitev nezakonitih — o tem 
priča tudi primer, ki ga imamo pred seboj — le da ozadja takšnega početja 
niso docela jasna.

Novomeščan Marjan Cirer je bil dolgo časa v Iskri Tenel zaposlen kot 
vodja študija dela in časa, lani pa gaje sredi dela presenetil sklep komisije za 
delovna razmerja, s katerim je bil premeščen na dela in naloge vodja arhiva. 
Nič nenavadnega, ako ne bi šlo za precej nižje ocenjeno delovno mesto z 
nižjim osebnim dohodkom, pa tudi delovno mesto, ki ne ustreza njegovi 
izobrazbi. Cirer se je zategadelj pritožil najprej na delavski svet, ko pa tudi 
tam ni uspel, se je obrnil na sodišče združenega dela.

V Iskri se za razpisano obravnavo niso zmenili, kar pa sodišča ni motilo, 
da ne bi ob kopici dokazov sprejelo odločitve. Daje premestitev nezakoni
ta, so rekli, utemeljitev Iskre, daje do prerazporeditve prišlo, ker je kadrov
ski kolegij ugotovil, da oddelek študija dela in časa ni zadovoljivo opravil 
svojih nalog, pa nezadostna in brez argumentov. Nihče v Iskri namreč ni 
ugotavljal, ali je Cirer res zmožen opravljati svoje delo ali ne, nikjer ni bilo 
ugotovljeno, da trajneje ne dosega določenih delovnih rezultatov, kar pa je 
po zakonu o delovnih razmerjih pogoj za takšno premestitev. Vse to bi mo
rala opraviti posebna komisija, ki bi jo  moral imenovati delavski svet, šele 
nato pa bi komisija za delovna razmerja lahko sklepala o kakršnikoli pre
mestitvi. V Iskri Tenel so si vse to predstavljali nekoliko drugače. Sele, ko so 
videli, da se Cirer s takšno odločitvijo ne bo strinjal, in ko seje pritožil tudi 
na delavski svet, so tam, namesto da bi obravnavali njegovo pritožbo, spre
je li sklep, naj se ustanovi posebna komisija in ugotovi, ali je Cirer sposoben 
uspešno opravljati svoje delo vodje študija dela in časa. Za sodišče so bili to 
zadostni razlogi, da premestitev označi kot nezakonito, Iskra pa je dolžna 
Cirerju izplačati razliko v osebnem dohodku.

B. B.

Z grožnjami 
 preiskavo_______

skoraj 200 starih milijonov. Težko, da 
jih  bo kmalu ali sploh kdaj dobil nazaj. 
Svoje bo vsekakor moralo reči sodišče.

B. BUDJA

Z ostrim 
delom sekire 
nad Romkinjo

Napadalca Jurkoviča pri- 
 |eHji ĵpo1_iire_____

KERINOV GRM PRI DRNOVEM 
— Vinjenost in objestnost sta bila 
glavna krivca krvavega obračuna, do 
katerega je prišlo 4. januarja okoli 20. 
ure v romskem naselju Kerinov grm pri 
Drnovem.

V naselju je prišlo tisti večer do prepira 
in pretepa, v katerem je bil najaktivnejši 
37-letni Edvard Jurkovič-Vene iz rom
skega naselja Brod na Kolpi. Bilje krepko 
nadelan in tako vinjen je med prepirom 
zgrabil sekiro ter z njenim ostrim delom 
napadel 24-letno Berto Brajdič, prebiva
lko naselja. Ob napadu jo  je hudo poško
doval, sam pa nato pobegnil iz naselja, a 
ne za dolgo. Po vsega tridesetih minutah 
organizirane akcije so ga krški miličniki 
odkrili in prijeli, naslednji dan pa pripelja
li pred preiskovalnega sodnika novo
meškega sodišča. Ta je za Edvarda 
Jurkoviča-Veneta odredil pripor.

N A  D E LU  
G O SPO DIN JA?

ČATEŽ PRI BREŽICAH — Med 3. in 
9. januarjem je bilo vlomljeno v vikend 
Petra Budiča, ki ima svoj počitniški objekt 
postavljen v Mladinah pri Prilipah. Nez
nanec, morda celo neznanka, mu je odne
sel dve volneni preprogi, tri preproge — 
tekače in sesalec za prah, po čemr bi bilo 
moč soditi, daje bila na delu kakšna gos
podinja. V kontekst takšnega razmišljanja 
ne gre edinole pretočna črpalka za vino, ki 
je bila prav tako ukradena.

Ogenj grozil celi vasi
V Kladju pri Krmelju samovžig listja upepelil 
hlev poln živine — Zbiranje pomoči uspesno

KLADJE PRI KRMELJU — 
Prvega novoletnega dne 1988 Kla- 
djani ne bodo zlepa pozabili, še po
sebej 70-letni Vinko Zupan ne.

»Za Silvestrovo smo žena, sin 
Vinko in jaz malo kramljali in gle
dali televizijski spored. Zena je za
dremala na kmečki peči sin je zas
pal na kavču in tudi sam sem se 
odpravil k počitku. Ko je bila ura 
okrog enih, sem zaslišal ženo: V i
nko, gori! Planil sem pokonci in 
ugledal hlev, k ije  le kakšne 4 metre 
od hiše, ves v ognju. Sinje stekel po 
pomoč, jaz pa sem šel v hlev in rešil 
eno kravo. Nisem dolgo zdržal, dim 
meje dušil in presneto vroče je bilo. 
Ker sem si pri gozdnem delu pones
rečil nogo, niti nisem več tako uren. 
Ko je sin pritekel domov, je iz hleva 
pripeljal še eno kravo in telico. 
Konja ni mogel rešiti, prav tako ne 
petih krav, štirih telet in dveh bikov.

Za živino mi je najhuje pri srcu. 
Saj štalo bi še nekako prebolel, 
čeprav smo pred približno 10 leti 
obnovili streho. Tudi za 2 puhal- 
nika, 2 elektromotorja, novo sušil
no napravo za seno mi ni tako hudo

Vinko Zupan: »Najhuje mi 
živino!«

kot za živino. Takih krav ni imel ni
hče,« s solzami v očeh pripoveduje 
70-letni Vinko Zupan iz Kladja. 
Gospodinji Mariji gre še težje bese
da iz ust in se raje zadržuje pred 
durmi domačije, medtem ko se z 
gospodarjem pogovarjava na pogo
rišču hleva z gospodarskim poslop
jem, v katerem je zgorelo tudi okrog 
3 tone sena, nekaj slame. Na podu 
so imeli v vrečah ajdo, da bi sc po
sušila. Lani soje 500 kg odpeljali v 
mlin v Bistrico pri Šentrupertu.

Izvedenci uNZ Krško so ugotovi
li, da je požar izbruhnil zaradi sa
movžiga listja, vso škodo pa so oce
nili na okrog 20 milijonov dinatjev. 
Zupanovim se zdi, da je škoda 
občutno večja in tudi sami se nismo 
mogli znebiti tega vtisa. Celotna 
kmetija, ki meri 30 ha (8,5 ha obde
lovalne) zemlje, je zavarovana le za 
10 milijonov.

Ni pomagalo niti to, da so mi 
vaščani, posebno Lado Zupan, zelo 
hitro priskočili na pomoč. Lado je 
pripeljal 5 cistern vode iz bližnjega 
potoka, in ker štali ni bilo pomoči, 
je ščitil kozolec. Če bi tega zajel 
požar, bi verjetno zagorela cela 
strnjena vas. Na pomoč so prišli ga
sila s Svibnega, iz radeške papirni
ce, Sevnice, Šentjanža, Krmelja, 
Kala, Gradca. 80 do 100 ljudi je 
bilo v akciji in ščitilo vas, do 7. ure 
so dežurali gasilci s Svibnega in iz 
Radeč, vaščani pa so pomagali čisti
ti pogorišče.

V krajevni skupnosti Šentjanž je 
takoj stekla akcija zbiranja pomoči. 
Prizadevni predsednik sveta KS 
Šentjanž Janez Šušteršič je 5. ja
nuarja izročil pogorelcem Zupano
vim 170 tisočakov prve pomoči, ki 
sojo zbrali vaščani Kija in Gabrske 
;ore, zaselkov vasi Osredek pri 
rmelju, pa je še več, zato pričaku

jejo, da bo iz tega koščka Dolenjske 
in od drugod še prispela pomoč.

P. PERC

gc
K:

V tuje zidanice po pijačo
Enajst mesecev zapora za 34-letnega Antona Solco 

iz Jablanice pri Boštanju — Vlamljal v zidanice

NOVO MESTO, BOŠTANJ — 
Sredi lanskega septembra je bilo na 
območju V etmika pri Boštanju odkri
tih več vlomov v zidanice, ki pa so bili 
izredno hitro pojasnjeni. Še dan ni 
potekel, odkar je bilo miličnikom pri
javljeno zadnje dejanje, že seje znašel 
za zapahi 34-letni Anton Solca iz Ja
blanice blizu Boštanja. Te dni je mo
ral zaradi omenjenih vlomov sesti na 
zatožno klop novomeškega sodišča.

Solca se je na območju Vetrnika za
drževal med 19. in 23. septembrom la
ni. Sam je sodnikom povedal, da je že 
dalj časa zasvojen z alkoholom in da ga 
je le potreba po pijači gnala v tuje zida
nice. Tako je v omenjenem času najprej 
s pomočjo krampa snel s tečajev vhod
na vrata zidanice Alojza Revinška. Po 
prostoru je brskal za pijačo, ko pa ni 
našel za svoje grlo nič primernega, seje 
zadovoljil s kilogramom svinine. Na 
podoben način je Solca prišel tudi v zi
danico Albina Novšaka. Preiskava je

S IN A  N A Š E L 
N EZAVESTN EG A

M ETLIKA — Malo je manjkalo, pa 
bi bil 17-letni Nijad Zulfičar iz Metlike 
prejšnji teden ob življenje. 5. decembra 
zvečer sije, ko seje vrnil iz službe, v sobi 
3 krat 5 metra prižgal plinsko peč, nato 
pa legel v posteljo in zaspal. Naslednje
ga dne, šele ob 14.30, ga je v postelji 
našel nezavestnega njegov oče. Hitro je 
prezračil sobo in poklical reševalce, ki 
so Nijada odpeljali v novomeško bol
nišnico, od tam pa so že sporočili, daje 
izven življenjske nevarnosti. Očitno se 
je Zulfičar zastrupil s plinom.

DOMAČE TRNJE
•  Zdra vljenje gospodarstva bo ze

lo težko — zaradi administrativnih 
kontraindikacij.

•  V politiki cen očitno vlada več
no poletje.

•  Čeprav vodilnim gori pod no
gami — bodo pogoreli delavci.

•  Mnogo se govori o zategovanju 
pasu, toda kot vse kaže, bomo na 
koncu ostali brez hlač.

M. BRADAČ

•  V političnih tovarnah zaposlimo 
politike na koncu vseh rotacij.

•  Vse bi dal za narod! je  vzklikal 
potem, ko mu je  narod že vse dal.

•  Cisto sam krade, vendar vedno 
v imenu družbe.

•  Čas ga je  povozil, pa se mu ne 
pozna, ker je  nesmrten.

•  Če vidiš predaleč, te pošljejo tja 
— v izgnanstvo.

•  Sistem-atično smo ponavljali 
napake, ljudje so postali sistem-apa- 
tičnL

IVAN CIMERMAN

pokazala, daje s kovinskim predmetom 
odprl vrata, zidanico pa zatem zapustil z 
litrom sadjevca v žepu. Žganje mu je 
očitno dobro delo, saj seje zanj odločil 
tudi med vlomom v vikend Franca 
Kržana. Najprej je odtrgal polkno, nato 
pa razbil še šipo na oknu. Kržanu je od
nesel dragocen liter pleterskega hruškov
ca s hruško v steklenici.

Sodnikom je Solca našteta dejanja 
priznal, zanikal je le vlom v Novšakovo 
zidanico, in trdi, da je bil v tistem času 
doma. Senat seje s pomočjo dokazov in 
prič prepričal o nasprotnem in ga tako 
za vse tri vlome obsodil na enotno 
kazen 11 mesecev zapora; pri tem mu je 
izrekel tudi ukrep obveznega zdravljen
ja zoper alkoholizem, v izrečeno kazen 
pa je vštel še pripor. Kot olajševalno 
okoliščino je senat upošteval, daje Sol
ca priznal dve dejanji in bil tudi pri
pravljen povrniti škodo, kot obtežilno 
pa, da je bil zaradi podobnih dejanj že 
štirikrat kaznovan z zaporom. Sodba še 
ni pravnomočna.

O D N ESEL LO V S K O  
PUŠKO

MRZLA PLANINA — Na Mrzli pla
nini pri Zabukovju je bilo med začetkom 
lanskega decembra in 8. januaija letos 
vlomljeno v vikend Leopolda Zeliča iz 
Sevnice. Možakar je ob obisku vikenda 
ugotovil, da mu je neznani storilec odnesel 
lovsko puško, obešeno na zid, z njo pa tudi 
nekaj nabojev. Škode je vsaj za 250 ti
sočakov.

K O LE S A R  V  A V T O
KOČEVJE — Do hude nesreče je priš

lo 30. decembra ob 13. uri v Kočevju, ko 
je kolesar Vinko Plot, 52 let, iz Kajuhove
ga naselja v Kočevju, zapeljal na pred
nostno Roško cesto. 29-letni voznik oseb
nega avta, Suljo Bidinljič, nesreče ni 
mogel preprečiti. Hudo poškodovanega 
kolesarja so odpeljali v ljubljansko bol
nišnico. Na avtomobilu je za okoli 
700.000 din škode.

IZ T IR IL A  STA SE 
D V A  V A G O N A

KRŠKO — Na železniški postaji v 
Krškem je prišlo 9. januarja ob 1.30 do 
nesreče pri premikanju kompozicije šes
tindvajsetih vagonov. Te je železniško 
osebje postaje pomikalo po zveznem tiru 
proti industrijskemu tiru za Tovarno celu
loze in papirja Djuro Salaj, pri tem pa je 
prišlo do naleta s skupino stoječih vago
nov. Dva vagona, naložena s premogom, 
sta se ob tem prevrnila, pet pa jih je bilo še 
poškodovanih. Škoda še ni ugotovljena, 
ocenjuje jo posebna železniška komisija, 
ki išče tudi vzroke nesreče. Že zdaj pa la
hko zapišemo, da bo škoda precejšnja, 
čeprav promet zaradi nezgode ni bil 
oviran.

Šele nož 
končal prepir 
pred gostilno

Srečko Travnikar z no
žem zabodel Mihaela 
______ Liparja______

PIŠECE — Prejšnji torek, 5. ja
nuarja zvečer so v brežiško bolnišnico 
pripeljali hudo poškodovanega 45- 
letnega Mihaela Liparja iz Dedne va
si. Slednji seje tisti večer okoli 20. ure 
skupaj s 26-letnim Srečkom Trav- 
nikarjem iz Podgorja pri Bizeljskem 
zadrževal v gostilni Rožman v Piše- 
cah, med njima pa je kmalu prišlo do 
prepira. Beseda je dala besedo, Likar 
je v jezi udaril Travnikarja, vendar pa 
sta se vročekvrneža kmalu vsaj začas
no pomirila. Do novega prepira med 
njima je prišlo dve uri kasneje, ko sta 
zapuščala lokal. Pred gostilno je Lipar 
vnovič udaril Travnikarja, slednji pa 
je takrat iz žepa potegnil nož ter z njim 
Liparja zabodel v desni predel prsi. Ta 
je obležal hudo ranjen in se zdravi v 
bolnišnici, zoper Travnikarja pa bo 
podana kazenska ovadba tožilca. 
Brez kazni je tudi Lipar ne bo odnesel, 
saj je s pretepom kršil javni red in mir.

PREHITRO JE VOZILA — 34-lctna 
Marija Zupan iz Škocjana seje 4. januarja 
ob 6.10 peljala z osebnim avtom iz Do- 
bruške vasi proti Novemu mestu. Zaradi 
prevelike hitrosti jo je pri Ruhni vasi v 
desnem in nepreglednem ovinku pričelo 
zanašati. Vozilo je obrnilo za 45 stopinj in 
ga zaneslo na levo stran ceste, po tej pa je 
prav takrat s tovornjakom pripeljal nas
proti 43-letni Anton Rešetič iz Petelinjka. 
Prišlo je do trčenja, pri katerem je osebni 
avto odbilo v zemeljski vsek, voznica pa se 
je v nezgodi hudo poškodovala. Prepeljali 
so jo na zdravljenje v novomeško bolniš
nico, materialno škodo pa so ocenili na 
4,5 milijona dinaijev.

IZSILJEVAL PREDNOST — 4. ja

nuarja ob 15.15 seje 31-letni Ivan Mežan 
iz Novega mesta peljal z avtom z Drske 
proti Brodu. Ko je prispel do križišča z 
Ulico Slavka Gruma, je zapeljal vanj, ne 
da bi se prepričal, ali je prednostna cesta 
prosta. Prav takrat pa je po njej z osebnim 
avtom pripeljal 36-letni Alojz Lesjak iz 
Šentjerneja. Slednji je opazil, da Mežan iz
siljuje prednost, pričel je močno zavirati, a 
trčenja ni mogel preprečiti. Silovito je 
treščil v prednja desna vrata Mežanovega 
vozila. V nesreči se je sopotnica, 31-letna 
Silva Mežan iz Šentjerneja, hudo poško
dovala in so jo odpeljali na zdravljenje v 
novomeško bolnišnico, škodo na zviti 
pločevini pa so ocenili na 1,2 milijona 
dinaijev.
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odbojka

košarka
I. SKL, moški, 12. KOLO: NO- 

VOLES — HELIOS preloženo
LESTVICA: 1. Maribor 23 točk...

11. Novoles (tekma manj) 14.
V 13. kolu potujejo Novomcščani 

k vodilni ekipi Maribora.
I. SKL, ženske, 12. KOLO: LA

BOD — JESENICE 66:80 (38:27)
Labod: Srebrnjak 18, D. Versto- • 

všek 7, Bratož 15, Čavlovič 2, Drag- 
man 5, Smrke 16, Šetina 3.

LESTVICA: 1. Slovan 24 ... 12., 
zadnji, Labod 13 točk.

V 13. kolu potujejo Novomešča- 
nke v Ljubljano k ekipi Slovana.

ŠPORTNI KOMENTAR

L ju b l ja n a  — v dvorani k d
Španskih borcev je bila minulo nedeljo 
popoldne slovesnost, na kateri so naj
boljšim posameznikom in ekipam v 
avto-moto športu za minulo leto podeli
li posebna priznanja in nagrade. Tudi 
tokrat je bilo med njimi precej dolenj
skih imen.

Najprej nekaj o dosežkih na republiških 
prvenstvih, ki pa se zaradi premoči slo
venskih tekmovalcev v tem športu bolj ali 
manj pokrivajo z rezultati merjenj moči 
najboljših v Jugoslaviji. V cestnohitrost-
nem motociklizmu je v razredu do 80 ccm 
lani naziv slovenskega prvaka osvojil 
Domžalčan Janez Pintar, drugi pa je bil 
član AMD Novo mesto Alojz Pavlič. Prav 
tako drugo mesto je v razredu do 250 cm 
zasedel Ribničan Zvonko Lavrič, drugi pa 
je bil v skupnem seštevku,delovnih orga
nizacij tudi ribniški Riko. Še več uspeha je 
bilo za Dolenjce po zaslugi odličnih 
Brežičanov v motokrosu. Marjan Avbelj 
je namreč osvojil naslov republiškega 
prvaka v kategoriji do 250 kubikov, drugi 
pa je bil njegov klubski tovariš Marjan 
Zdovc, oba iz AMD Brežice. To društvo

Ze trinajsti 
Trnovski maraton 

je vse bliže
Prireditev bo 7. febru
arja v Črnem vrhu nad 
_______ Idrijo_______

IDRIJA — V nedeljo, 7. februarja, 
bo v Črnem vrhu nad Idrijo že 13. 
tradicionalni Trnovski maraton, ena 
zagotovo najmnožičnejših in najod
mevnejših zimskih rekreativnih prire
ditev. Start maratona bo ob 9.30 iz
pred hotela Bor.

Udeleženci letošnje prireditve bo
do na startu maratona razdeljeni v pet 
kategorij: tekli bodo maraton na 42 
kilometrov, mali maraton na 21 
kilometrov, smučarski tek SLO na 7 
km, pionirski tek na enako dolgi progi 
in partizanski tek TV-15 prav tako na 
progi, dolgi 7 kilometrov. Organiza
tor daje udeležencem teka možnost, 
da se še med nastopom, glede na 
počutje pač, odločijo, ali bodo tekli 
42 ah 21 kilometrov. Prijave spreje
ma organizator na dan prireditve, 7. 
decembra, od 7. do 9. ure, startnina pa 
je 2 tisočaka, medtem ko je za ude
ležence teka TV-15 SLO in pionir
skega teka nastop brezplačen. Do
dajmo še,, da šteje maraton na 42 
kilometrov tudi v akciji »Brazde 
vzdržljivosti«, ki jo vsako leto organi
zira ljubljanska televizija.

Z muko narejen popravni izpit
Zmaga novomeških odbojkarjev v predzadnjem kolu jesenskega dela prvenstva 

v II. zvezni ligi — Kar dva seta na razliko ___
NOVO MESTO — Veliko teže, kot kaže rezultat 3:0, so novomeški odbojkarji v 

soboto zvečer v novomeški športni dvorani pod Marofom izbojevali svojo četrto 
zmago na prvenstvu in se tako kolo pred koncem prvega dela tekmovanja v II. 
zvezni ligi pomaknili na sedmo mesto. Čeprav so bili odigrani vsega trije seti, je tek
ma trajaia dobro poldrugo uro, prav nič nezasluženo pa ne bi bilo, ako bi kak niz v 
svojo korist odločili tudi gostje.

Brez negotovosti je potekal le prvi niz, 
za katerega so Novomeščani potrebovali 
vsega dobrih dvajset minut, zato pa je bilo 
nadaljevanje prava drama. Trener Babnik 
je drugi in tretji set začel s postavo Vernig,

PO P R V E M  
KR O G U  GOLEŠ

ČRNOMELJ — Na kegljišču Kaniža
rica seje končal prvi krog 10. jubilejnega 
odprtega prvenstva Metlike, na katerem 
so nastopili vsi najboljši tekmovalci Do
lenjske in Zasavja. Povedel je Trebanjec 
Niko Goleš s 867 podrtimi keglji, z 
enakim številom je bil Metličan Željko 
Goleš drugi, tretji pa Krčan Židanck.

Brulce, Kosmina, Peašinovič, Prah in Ber
ger, le daje slednjega kmalu zamenjal Po- 
všič, Praha pa Travižan. V drugem setu so 
Novomeščani vodili z 9:6 pa nato z 11:7, a 
so jih gostje ujeli in izenačili na 11:11, 
tukaj pa seje začela negotovost. Vsaj se
demkrat sta ekipi zamenjali servise, pred
rto je Novomeščanom uspelo dobiti točko 
prednosti. Pri rezultatu 14:13 so imeli dve 
set žogi, a so Metalčevi igralci izenačili, 
tudi pri izidu 15:14 so imeli zaključni žogi 
in izkoristili šele drugo. Še veliko bolj na
peto je bilo v končnici tretjega seta. Rezul
tat je bil vseskozi negotov, finiš pa vnovič 
dramatičen. Reči je treba ob tem, da sta k 
živčnosti v novomeški vrsti precej prispe
vala tudi sodnika z nekaj nerazumljivimi 
odločitvami na škodo gostiteljev, a so ime-

Drugi polčas pokopal upe
Novomeške košarkarice na pragu presenečenja v I. 

SKL proti Jesenicam — Vodile že s 13 točkami
Sobotni spored v novomeški športni 

dvorani je bil nekoliko okrnjen, saj je bi
la tekma I. republiške košarkarske lige 
med Novolesom in Heliosom prelože
na, zato pa so srečanje prvega kola na
daljevanja prvenstva odigrale Novo- 
nieščankc. Po pričakovanju so ostale 
Praznih rok, čeprav je v soboto že moč
no dišalo po presenečenju.

V  SO BO TO  
P L A N IN S K I IZ L E T

NOVO MESTO — Planinsko društvo 
Novo mesto obvešča ljubitelje planin, da 
organizira v soboto, 16. januarja, izlet v 
Višnjo goro, na Polževo in Muljavo. Vlak 
°dpelje ob 7.30 z železniške postaje Cen- 
ter v Novem mestu, ob 7.50 pa iz Bršljina. 
Hoje je za približno 5 ur, povratek pa je 
Predviden istega dne popoldne. Udeležen- 
?' naj si povratne karte sami kupijo. 
Vabljeni!

Mlade Labodove igralke so presenetile 
vse in proti favorizirani ekipi Jesenic v 
prvem polčasu odlično igrale. Srebrn- 
jakova, Bratoževa in Smrketova so z le
pimi akcijami polnile koš gostij in vodile 
že s 13 točkami prednosti, ob polčasu je 
bil izid 40:27 v korist gostiteljic. Vse je že 
kazalo na veliko presenečenje in drugo 
zmago Novomeščank v letošnjem prvenst
vu, a je v nadaljevanju žal prišlo do preo
brata. Gostje so spretno izkoristile nekaj
minutno krizo domače vrste, v 27. minuti 
rezultat izenačile, nato pa tudi povedle. 
Svojo prednost so nato iz minute iz minute 
v minuto večale — tudi psihična prednost 
je bila na njihovi strani — Novomešča- 
nkam pa se je popolnoma ustavilo. Raz
lika 14 košev ob zaključnem sodniškem 
žvižgu zagotovo ni prava podoba dogajanj 
na parketu, pač pa predvsem odraz, nei
zkušenosti domače vrste. Novomeščanke 
v soboto potujejo k vodilni ekipi Slovana, 
kjer so seveda brez vsakih možnosti za us
peh, priložnost za morebiten čudež bodo 
morale iskati v srečanjih z ekipami iz dru
ge polovice lestvice.

li ti na srečo le dovolj živcev, da ni prišlo 
do izgreda. V tretjem setu so gostje iz Siska 
vodili že s 15:14, a je Brulec, ki je bil ob 
Peašinoviču najboljši mož domače vrste, z 
dobrim mečem priboril menjavo servisa, 
to pa je pomenilo tudi rezultatski preo
brat. Z nekaj sreče so pionirjevci dobili tri 
točke zapored in dragocena zmaga je osta
la doma. Vsekakor dober obliž na rano, ki 
jo je prizadejal nenadejan poraz v pred
zadnjem kolu z Bledom, prav tako pa tudi 
dobra spodbuda pred gostovanjem v 
zadnjem kolu, ko novomeški odbojkarji
potujejo v Kakanj. Slednjim sicer gori pod 
nogami v boju za obstanek, vendar točki 
za Pionirja nista nedosegljivi. Uspeh pa bi 
pomenil tudi možnost Novomeščanov, da 
se v nadaljevanju prvenstva vključijo v boj 
za morebitno uvrstitev na tako željeno 
četrto mesto.

B. B.

Premočno Riko
Delavske športne igre 

ribniške občine
RIBNICA — Letne sindikalne igre 

so bile v ribniški občini praviloma sila 
redke, zato veseli pobuda občinskega 
sindikalnega sveta za organizacijo 
tovrstnih tekmovanj, ki so potekala 
konec minulega leta. Delavci so se 
pomerili v šestih disciplinah, daleč 
največ uspeha pa so imeli zaposleni iz 
Rika.

V ženskem kegljanju je zmagal 
Donit (409) pred Rikom (389), med 
moškimi pa so kegljači Rika podrli 
1640 kegljev, inlesovci 1461, Merca
tor KZ pa je bil s 1423 keglji tretji. 
Rezultati rokometnega turnirja: Inles 
— Donit 19:11, Riko — Inles 15:9, 
Riko — Donit 33:17. V srečanju na- 
miznotenisarjev za 1. mesto je Riko 
ugnal Donit s 3:0, v streljanju je prav 
tako zmagal Riko pred miličniki, tudi 
najboljši šahisti so zaposleni v Riku, 
medtem ko je v malem nogometu 
najboljši Inles, ki je v finalu ugnal 
Mercatorja KZ z 2:1. Poglejmo še 
skupni vrstni red: 1. Riko 97,2. Donit 
53,3. Inles 50,4. Mercator KZ 28 itd. 
Nastopilo je skupaj 10 ekip.

M. GLAVONJIČ

Osvežitev iz Trebnjega
Dobri rezultati trebanjskih košarkarjev

Bore malo ali celo nič ni slišati o 
nastopih tistih dolenjskih ligašev, ki 
se za prvenstvene točke borijo v ob- 
močih ali drugih republiških ligah. Ob 
pomanjkanju prostora pa tudi infor
macij zagleda beli dan le malokakšna 
novica iz teh klubov, kar pa seveda še 
zdaleč ne pomeni, da v njih ni dobrega 
in strokovnega dela, ne nazadnje tudi 
rezultatov. Ob hudi krizi, v kakršni se 
je  letošnjo sezono znašla dolenjska 
košarka, ki pa ima še zmeraj izredno 
veliko število privržencev — od vseh 
športov z žogo verjetno največ — je  
kot naročena prišla vest iz Trebnjega, 
kjer košarka doživlja pravi razcvet.

Po končanem prvem delu zahodne 
skupine II. slovenske košarkarske li
ge so igralci KK Unitehna Trebnje na 
odličnem drugem mestu z vsega dve
ma porazoma, oba so doživeli v 
srečanjih z Medvodami, in se tako 
uvrstili med tistih šest ekip, ki se bodo 
v play offu potegovale za eno prosto 
mesto v najboljši republiški ligi. Tre

banjski košarkarji so že s to uvrstitvijo 
krepko presegli zastavljene cilje, dru
gi del prvenstva s play offom pa starta 
7. februarja. Ob tem vsekakor mora
mo omeniti, da gre za mlado in izred
no obetavno vrsto, kije z novim trener
jem A ndrejem Š ventom veliko pridobi
la. Vedeti je  treba tudi, da sta dva 
najboljša igralca že dalj časa odsotna: 
Skobe, ki je  svojčas igral pri No volesu 
in je  najbolj izkušen v trebanjski vrsti, 
je  poškodovan, ter mladi Bunc, ki je 
služi vojaški rok. V JLA so ta čas še 
štirje mladi in obetavni igralci, tako da 
je  najboljše rezultate vrste moč priča
kovati šele naslednje leto. Ob tem, da 
imajo v Trebnjem zares dobre pogoje 
za delo, saj je  sodelovanje z Unitehno 
odlično, enako tudi z osnovno šolo, je 
kaj lahko pričakovati, da trebanjska 
košarka že čez leto ali dve stopi v 
korak z najboljšimi slovenskimi liga- 
ši

Trebanjčani so osvežitev, ki je  do
lenjski košarki še kako potrebna.

B. B.

S M U Č A R S K I PLES 
N A  OTOČCU

OTOČEC — Zelo aktivna smučar
ska sekcija SGP Pionir iz Novega 
mesta letos sicer nima sreče s snegom, 
organizira pa številne druge aktivnos
ti. Tako bo v soboto, 16. januarja, pri
redila skupaj s Hotelom grad Otočec 
beli ples s številnimi presenečenji. Eno 
lahko že izdamo: sodelovala bosta 
Tone Fornezzi-Tof s svojo skupino ter 
slovenska alpska smučarka Nuša 
Tome. Pričetek belega plesa, na kate
rem smučarska sekcija vabi čimveč 
občanov, bo ob 20. uri v restavraciji 
na Otočcu.

BO ŠTA N JS K I STR ELC I 
ŠE D R U G I

BOŠTANJ — Po dveh tretjinah tek
movanja v 2. republiški strelski ligi-vzhod 
so od posavskih moštev še vedno najboljši 
Boštanjčani, ki so na 2. mestu z 8 točkami, 
za Žalcem, ki jih je v šestih kolih zbral 12 . 
Boštanjčani so v zadnjem kolu gostovali v 
Titovem Velenju pri SD Mrož, ki je zas
luženo zmagala s 1451 — 1424 krogov. 
Še rezultata preostalih dveh moštev iz Po
savja: SOP Leskovec : Franc Steklič 
(Laško) 1420:1398 in Straža Rogatec: SD 
Heroj Marok Sevnica 1419:1417. Nas
lednje, 7. kolo je na sporedu 10. januarja.

N A JD A LJŠ A
V E LE M O JS T R O V A

S IM U L T A N K A
KOČEVJE — Šahovski velemojster in 

bivši svetovni mladinski šahovski prvak 
Bruno Parma je v petek, 8. januarja, odi
gral v Kočevju simultanko na 40 ploščah. 
Boj je bil hud, saj je trajal kar 7 ur in pol in 
je bila to po času najdaljša simultanka, ki 
jo je velemojster Parma doslej odigral. Ve
lemojster je izgubil le eno partijo, in sicer z 
Damirom Marinčem iz Kočevja, kar 17 
šahistov je z velemojstrom remiziralo, do  
bil pa jih je 22 in tako odločil izid v svojo 
korist s 30,5:9,5 točke.

KAR V DVEH SETIH NA RAZLIKO — Izredno izenačeno in negotovo je bilo 
sobotno srečanje predzadnjega kola jesenskega dela prvenstva v II. zvezni ligi med 
Pionirjem in Metalcem. Med najzaslužnejšimi za uspeh novomeške vrste je zagoto
vo Peašinovič (št. 11), ki ga vidimo med sobotno tekmo v bloku ob mreži skupaj s 
Prahom. (Foto: B. B.)

Z A  D R U Š TV E N I P O K A L
STARI TRG — TVD Partizan iz Sta

rega trga ob Kolpi je lani organiziralo 10 
mesečnih tekmovanj v streljanju, namiz
nem tenisu in hitropoteznem šahu za 
pokal društva. Štelo je osem najboljših 
mesečnih uvrstitev, rezultati pa so: strel
janje z zračno puško — člani: 1. Majerle,
2. U. Kobe, 3. Fric,; člani: 1. Majerle, 2.
Mesarič itd.; namizni tenis — člani: 1. U.
Kobe, 2. Kure, 3. Majerle; članice: 1.
Štulc, 2. Kolarič itd.,; hitropotezni šah — 
člani: 1. V. Kobe, 2. U. Kobe, 3. Kolarič; 
članice: 1. Kolarič, 2. Golobar itd. -ob

70 E K IP  N A  
T U R N IR JU

RIBNICA — Na tradicionalnem ma- 
lonogometnem turnirju je nastopilo kar 
70 ekip. V finalnem obračunu je moštvo 
Kleparstva Vukosavljevič premagala Set
nikarja z 1:0, v tekmi za tretje mesto pa 

' SGP Grosuplje Poljane s 3:0. Najboljši 
igralec turnirja je bil Starc, najboljši vratar 
Obšteter (oba Kleparstvo Vukosavljevič), 
najboljši strelec je bil Kaleč (Setnikar), 
pokal za fair play pa je pripadel mladin
cem NK Inlesa.

M. G-č.

BESEDA O G O R A H
Pred časom nam je predaval tovariš 

Ravnikar o nevarnostih v gorah, o pla
ninski opremi in o varstvu okolja. Opo 
zoril nas je, da moramo biti v gorah zelo 
previdni in pomagati tistemu, ki je po
treben pomoči. Tovarišu Ravnikarju 
smo se zahvalili za zanimivo in poučno 
predavanje. SILVA KASTELIC 

OŠ Mirna peč

Naslovi tudi na Dolenjsko
V Ljubljani je bila proglasitev najboljših v avto-moto 
 športu — Rokavec in Avbelj državna prvaka

V Stražišču pri Kranjuje bilo v soboto republiško prvenstvo v ciklokrosu — No
vomeščanom štiri, Krškemu ena medalja — Roman Judež prvak______

II. ZVEZNA LIGA, zahod, mo
ški, 10. KOLO: PIONIR — ME-
TALAC 3:0 (9, 14, 15)

Pionir: Vernig, Brulec, Kosmina, 
Peašinovič, Gregurek, Prah, Berger, 
Travižan, Povšič 

LESTVICA: 1. Jedinstvo Interplet 
20 ... 6. Pionir 8 točk itd. Pionirjevi 
odbojkarji gostujejo v prihodnjem 
kolu v Kaknju.

V vsakem nastopu do medalje
STRAŽIŠČE PRI KRANJU — Nenavadno zgodaj pa navzlic temu v pravem 

pomladanskem vremenu so organizatorji iz kranjske Save pripravili letošnje repu
bliško prvenstvo v ciklokrosu, ki je bilo zadnja leta rezervirano na progi med bloki 
na novomeški Drski. Nov sistem dela v novomeškem kolesarskem klubu Krka, ki 
zagotavlja polno formo in pripravljenost tekmovalcev šele kasneje, je tokrat prine
sel nekaj manj uspeha novomeškemu zastopstvu, ki je doslej na teh tekmovanjih 
pobralo domala vse medalje, tokrat pa so prednost domače proge najbolje izkoristili 
savčani.

V petih kategorijah je bilo v soboto do
poldne na progi ob velodromu v Stražišču 
122 kolesarjev iz vseh slovenskih klubov. 
Novomeščani niso imeli predstavnika le v 
kategoriji pionirjev B, v vseh ostalih, kjer 
so tekmovali, pa so prišli tudi do medalj. 
Med pionirji A je Gimpclj zasedel drugo 
mesto, z nekaj več sreče pa bi lahko tudi 
zmagal. Pravi drami so videli gledalci med 
mlajšimi in starejšimi mladinci. Pri mla-

O D P R TO  PR VEN STVO  
N O V E G A  M E S T A

NOVO MESTO — Tukajšnji šahovski 
klub razpisuje odprto člansko prvenstvo 
Novega mesta, ki se bo pričelo v torek, 19. 
januarja, ob 16.30 v domu športov na 
Loki. Pravico nastopa na prvenstvu imajo 
vsi šahisti z osvojeno najmanj tretjo kate
gorijo. Vabljeni!

Š A H  Z A  N O V O  LE T O
NOVO MESTO — Dvanajst šahistov 

seje pred dnevi udeležilo letošnjega novo
letnega turnirja, najboljšo formo pa je 
pokazal Kastelic, kije prvo mesto osvojil z 
9 točkami. Drugi je bil Pucelj (7,5), tretji 
Rozman (7), četrti Stokanovič (6), peti 
Janko (6), itd.

jših sta že po drugem krogu zaasledoval- 
cem pobegnila Poljanec iz Save in izredno 
obetavni Igor Kranjec iz Krškega in nihče 
ni takrat v boiu za medalje videl tudi 
Novomeščana Stanglja. Slednji je zaradi 
okvare na kolesu takoj po startu precej 
zaostal, nato pa se iz kroga v krog prebijal 
vse bliže vodilnim. Prav v zadnjem krogu,

V O J A K I N A JB O LJŠ I
KOČEVJE — V počastitev dneva JLA 

je bilo v Kočevju strelsko tekmovanje z. 
vojaško pištolo. Udeležilo se gaje 14 ekip 
in 44 strelcev. Pri ekipah so bili najboljši: 
1. Občinski štab teritorialne obrambe 
Kočevje, 187 krogov; 2. VP 1298. Ribni
ca, 157; 3. Tekstilana, 121; 4. Postaja mi
lice Kočevje, 102; 5. Melamin, 99, itd. 
Med posamezniki so bili najboljše 1. Sti- 
jepič 68 krogov, 2. Benčina 67,3. Čop 60, 
4. Zorko 60, 5. Fink 55 itd. Izven konku
rence pa je Praščevič nastreljal 63 krogov.

kakih 200 metrov pred ciljem, je z izredno 
tvegano in drzno vožnjo po blatnem klan
cu le ujel ubežnike in si prikolesaril bro
nasto medaljo. Nič manj ni bil zanimiv boj 
med savčanom Cvijetičaninom in Roma
nom Judežem pri starejših mladincih. 
Kranjčan je vodil domala vso tekmo, nje
gova prednost je bila še dva kroga pred cil
jem okoli 500 metrov. Nihče ni več dvo
mil o njegovem uspehu, kajti takšno pred
nost je bilo na izredno težki, blatni in tak
rat že močno razriti progi, težko nadokna
diti. A je Judežu uspelo prav to. Kot za 
šalo je v zadnjem krogu prehitel tekmeca 
in si prikolesaril zlato odličje. Kaj takega 
smo potihem v članski konkurenci priča
kovali tudi od Sandija Papeža, a seje mo
ral na koncu zadovoljiti z drugim mestom. 
Boril seje, vendar se na težki progi očitno 
ni najbolje znašel, s kolesom v roki je tekel 
tam, kjer je njegov tekmec, Kranjčan Pa
gon, vozil in si nabiral odločilno prednost. 
Brez dvoma je Papež tudi z drugim mes
tom lahko zadovoljen, še bolj pa lanski 
mladinec Bogdan Ravbar, ki je s 4. mes
tom dokazal, da bo že kmalu mešal štrene 
najboljšim članom. Za prihodnost dolenj
skega kolesarstva torej ni strahu, podobno 
kot Ravbar tokrat je svoj uspešen pohod v 
članski konkurenci prav v ciklokrosu 
predh leti napovedal Srečko Glivar. In tu
di uspel.

B. BUDJA

je tudi prepričljivo zmagalo v ekipnem 
seštevku, medtem ko je v uvrstitvi delov
nih organizacij prvo mesto pripadlo 
brežiškemu Petrolu, ki je pokrovitelj ta
mkajšnjih motokrosistov.

Priznanja so prejeli tudi najboljši slo
venski tekmovalci na državnih prvenstvih. 
Trebanjec Brane Rokavec za naslov naj
boljšega motociklista Jugoslavije v razre
du do 80 kubikov, v isti kategoriji je bil 
Novomeščan Alojz Pavlič drugi. V razre
du do 125 ccm je član AMD Novo mesto 
Robert Hmeljak zasedel drugo mesto, 
enako kot Zvonko Lavrič iz AMD Ribni
ca v razredu do 250 ccm. Še pogled med 
motokrosiste. V razredu do 80 kubikov je 
Ciril Zalar iz AMD Šentvid pri Stični za
sedel 3. mesto, enako njegov klub v ekip
nem seštevku, Alojz Fortuna iz Šentvida 
pa je bil v razredu do 125 ccm drugi. Naj
večje zmagoslavje je bilo seveda v katego
riji do 250 ccm. Zmagal je Simon Avbelj 
iz Brežic pred klubskim kolegom Jožetom 
Krištofom, AMD Brežice pa je pripadel 
tudi naziv najboljšega v državi.

PAPEŽU SREBRO, ROMANU JUDEŽU ZLATO — Posnetka sta s sobotnega ciklokrosa za republiške naslove v Stražišču 
prt Kranju. Na levem posnetku je tekma članov. Z blatno in razrito progo seje na enem od klancev spoprijel Sandi Papež, čeprav 
seje boril na vso moč, mu vodilnega Pagona iz Save ni uspelo ujeti. Na desni je proglasitev najboljših med starejšimi mladinci. 
Zmagovalcu Romanu J udežu (KD Krke) stiska roko tretjeuvrščeni Žumer iz kranjske Save. Judež je do zlate medalje prišel po 
ogorčeni borbi s Cvijetičaninom, katerega je prehitel prav v zadnjem krogu. (Foto: B. Budja)

K A S TE LC U  JA N U A R S K I 
T U R N IR

NOVO MESTO — Rednega meseč- 
pega hitropoteznega šahovskega turnirja 
ŠK Novo mesto seje pred dnevi udeležilo 
13 šahistov, zmagovalec prvega letošnjega 
turnirja pa ie Kastelic, k ije zbral 11 točk. 
Sledijo: T. Škerlj 10,5, Rozman 9, Pucelj 
8, Istenič 7,5, Picek 6, Janko 5,5, Hrovatič 
st. 4,5 itd.

SMUČARJI NA POHODU — Najbolj 
vneti člani smučarskega društva Gorjan- 
ci iz Gabrja se takole vsak teden odpra
vijo peš do Trdinovega vrha, kjer imajo 
svojo kočo. V nedeljo bi lahko imeli na 
ramah tudi smuči, saj je bilo na Trdi
novem vrhu dobrih dvajset centimetrov 
snega. (Foto: J. P.)
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TELEVIZIJSKI SPORED
V --------------------  j

PETEK, 1 5 .1.
9.45 — 12.40 in 16.05 — 00.40
TELETEKST
MOZAIK
10.00 TEDNIK
11.00 ČAROBNA GORA, ponovitev 
zadnjega dela nadaljevanke
16.20 VIDEO STRANI 16.35 
MOZAIK — TEDNIK, ponovitev

17.35 KRONIKA MEDNARODNEGA
LUTKOVNEGA FESTIVALA
17.50 SUPER STARA MAMA, 11. del
18 15 R. BOŠKOVIČ — DUBRO-
VČAN IN SVETOVLJAN
18.45 RISANKA
19.00 OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
19.55 ZRCALO TEDNA
20.15 SEVER IN JUG, 16. del nadalie-

vanke
21.05 ZMAGOSLAVJE ZAHODNE 
CIVILIZACIJE, 2. del dok. serije 
22.00 DNEVNIK
22.15 DIVJA TOLPA, ameriški film 

Zgodba pripoveduje o nekdanji vojaški 
tolpi, ki se hoče leta 1914 na zastarele 
gangstrske načine polastiti denarja držav
nih železnic.

SO BO TA, 1 6 .1.
7.55 — 00.50 TELETEKST 
8.10 VIDEO STRANI 
8.25 RADOVEDNI TAČEK 
8.40 PAMET JE BOLJŠA KOT ŽA
MET
8.45 OBLAČEK POHAJAČEK 
9.00 KRONIKA MEDNARODNEGA 
LUTKOVNEGA FESTIVALA 
9.15 SOBA 405. 2. del

9.45 STUDIO JE VAŠ 
10.50 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SUPERVE
LESLALOMOM)
13.15 OSTRŽEK, ponovitev 2. dela 
14.55 ROKOMET BELINKA OLIMPI
JA: DEBRECEN 
16.30 PISMA IZ TV KLOBUKA 
El 7.15 ODISEJA, češkoslovaški film

18.25 KRATEK FILM 
19.01 KNJIGA 
19.30 DNEVNIK 
19.55 UTRIP 
20.15 SOBOTNI VEČER
21.00 VRNITEV V PARADIŽ, 12. del 
nadaljevanke
22.45 DNEVNIK
23.00 OKOLI PO MESTU, ameriški film

N E D E LJA , 1 7 .1.
7.30 — 23.10 TELETEKST 
7.45 VIDEO STRANI 
8.00 ŽIV ŽAV
8.55 SUPER STARA MAMA, ponovi
tev 11. dela
9.25 SVETOVNI POKAL V ALPSKEM 
SMUČANJU — SLALOM (Ž), 1. tek

10.20 SVETOVNI POKAL V ALP
SKEM SMUČANJU — SLALOM (M)
I. tek
II.15 LJUDJE IN ZEMLJA
11.55 SLALOM (Ž), 2. tek
12.55 SLALOM (M), 2. tek
13.40 VRNITEV V PARADIŽ, ponovi
tev 12. dela
14.25 ANSAMBEL LOJZETA SLAKA

14.55 HIŠA, 9. del nadaljevanke
16.30 DONOVANOV GREBEN, ame
riški film
18.15 SLOVENCI V ZAMEJSTVU 
19.01 KRATKI FILM
19.30 DNEVNIK 20.05 VUK 
KARADŽIČ, 11. del nadaljevanke 
21.25 ZDRAVO 22.55 VIDEO 
STRANI

P O N E D E LJE K , IS. I.
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED 
J7.20 VIDEO STRANI 
I /.35 RADOVEDNI TAČEK 
17.50 SOBA 405, 3. del 
18.20 BOJ ZA OBSTANEK 
18.45 RISANKA

19.01 OBZORNIK 
19.30 DNEVNIK
20.05 MISTRALOVA HČI, 3. del nadalje
vanke
21.05 AKTUALNO: Sindikati in kriza 
22.35 DNEVNIK

D R U G A  T V  M R E Ž A
18.00 Beograjski TV program — 19.00 
Indirekt — 19.30 Dnevnik — 20.00 Me- 
ndtant (zunanjepolitična oddaja) — 20.50 
Cas podvigov — 21.40 Maupassantove 
novele -  22.40 Poezija -  23.10 Mali 
koncert

TO R E K , 1 9 .1.
«.45 — 14.35 in 15.45 — 23.25 
TELETEKST
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED 
9.55 SVETOVNI POKAL V ALPSKEM 
SMUČANJU — VELESLALOM (M),

I. tek
II.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED 
12.55 VELESLALOM (M), 2. tek 
13.45 ENAJSTA ŠOLA, 2. del
16.15 VELESLALOM (M), posnetek 
17.30 PAMET JE BOLJŠA KOT ŽA
MET

17.45 PERISKOP: Železarstvo 
19.01 OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
20.05 PARALELE, TV film
21.30 OSMI DAN, oddaja o kulturi 
22.10 DNEVNIK
22.25 VIDEO GODBA

SR ED A, 2 0 .1.
«.45* — 14.00 in 17.00 — 23.20 
TELETEKST
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED
17.15 VIDEOSTRANI
17.30 OBLAČEK POHAJAČEK 
17.45 OSTRŽEK, 3. del
18.15 NADARJENI OTROCI 
19.01 OBZORNIK
,19.30 DNEVNIK

20.05 FILM TEDNA: BOSTONČA- 
NKE, ameriški film 
22.00 MALI KONCERT 
22.10 DNEVNIK
22.25 DOKUMENTAREC MESECA: 
NOVOMEŠKA POMLAD 1920 — 
ROJSTVO NEKE AVANTGARDE 

Literarni zgodovinarji danes brez za
držkov menijo, da je bila »novomeška 
pomlad«, več prireditev v Novem mestu

od 26. do 30. septembra 1920, prva mani
festacija slovenske zgodovinske avantgar
de. Tvorci »novomeške pomladi« so bili: 
Podbevšek, Jakac, Puc, Šerko, Štukelj, 
Mušič, Skalicky, tudi Slavko Grum, iz 
Ljubljane so prišli: Josip Vidmar, Rihard 
Jakopič, Fran Tratnik, Marij Kogoj. 
Dokumentarec je režiral in zanj napisal 
scenarij novomeški filmski delavec Filip 
Robar-Dorin.

KJE LAHKO 
SLIŠITE STUDIO D '

RADIJSKA SKALA

88 90 92 94 96 98 100 

STUDIO

102 104 106 

D
UKV 100,6 MHz

OOOAJAMO VSAK DELOVNIK 
OD 16. -  1». URE 

OB NEDELJAH 
OD 9 . - 1 5 .  URE

Č E TR TE K , 2 1 .1.
8.45 — 14.15 in 17.00 — 00.35 
TELETEKST
9.00 ZIMSKI POČITNIŠKI SPORED 
17.30 PISMA IZ TV KLOBUKA 
18.15 NAŠA PESEM

19.01 OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
20.05 TEDNIK
21.05 NA ROBU TEME, 1. del angleške 
serije
22.10 DNEVNIK
22.25 JUBILEJNA TEVETEKA

D R U G A  T V  M R E Ž A
17.10 Dnevnik — 17.30 Otroška oddaja 
— 18.00 Družinski magazin— 18.30 Ri
sanka — 18.40 Številke in črke — 19.00 
TV koledar — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Košarka Partizan:Maccabi

Spored Studia D
ČETRTEK, 14. 1.
16.00 Začetek programa, Pesem tedna, 
16.30 Novice, Od A do Ž, 17.40 Čestitke 
našihiposlušalcev, 18.00 Kronika Dolenj
ske, Čestitke naših poslušalcev, Biba le
ze—biba gre, Studio D jutri, 19.00 Konec 
programa

PETEK, 15. 1.
16.00 Začetek programa, Pesem tedna,
16.30 Novice, Turizem, gostinstvo, trgo
vina, 18.00 Kronika Dolenjske, Biba leze 
— biba gre, Studio D jutri, 19.00 Konec 
programa

SOBOTA, 16. 1.
16.00 Začetek programa, izbor pesmi 
tedna, 16.30 Novice, Brez dnevnega reda,
18.00 Kronika Dolenjske, Nagradna uga
nka, Biba leze-biba gre, Studio D jutri,
19.00 Konec programa

NEDELJA, 17. 1.
9.00 Začetek programa, Pesem tedna, Iz 
vaše kuhinje, Lestvica zabavne glasbe,
10.00 Kronika Dolenjske, Repičeva dra
ga, 10.30 Kmetijska oddaja, 11.00 Mali 
oglasi 11.30 Čestitke naših poslušalcev, 
Studio D jutri, 15.00 Konec programa

PONEDELJEK, 18. 1. 1988
16.00 Začetek programa, Pesem tedna,
16.30 Novice, Tema dneva, 18.00 Kro
nika Dolenjske, biba leze-biba gre, Studio 
D jutri, 19.00 Konec programa

TOREK, 19. 1.
16.00 Začetek programa, Pesem tedna
16.30 Novice, Odgovarjamo na vprašanja 
poslušalcev, 17.40 Čestitke, 18.00 Kro
nika Dolenjske, Čestitke, Biba leze-biba 
gre, Studio D jutri, 19.00 Konec progra
ma

SREDA, 20. 1.
16.00 Začetek programa, Pesem tedna,
16.30 Novice, Tema dneva, 18.00 Kro
nika Dolenjske, Lestvica narodnozabavne 
glasbe, Biba leze-biba gre, Studio D jutri,
19.00 Konec programa

AVTO-MOTO DRUŠTVO KRŠKO

razpisuje po sklepu izvršnega odbora 

JAVNO LICITACIJO

za prodajo osebnega avtomobila zastava 101 confort, letnik 
1980.
Licitacija bo v soboto, 16.1.1988, ob 8.00 uri na stadionu Matije 
Gubca v Krškem.
Izklicna cena je 1.000.000 din.
Interesenti morajo pred pričetkom licitacije položiti 10% 
varščino.
Stroške v zvezi s prepisom nosi kupec.

27/2-88

GRADBENO INDUSTRIJSKO PODJETJE NOVO MESTO

30 % POPUS
KERAMIČNIH PE

GOZDNO GOSPODARSTVO NOVO MESTO, 
n.sub.o. 
TOZD Gozdarstvo Črmošnjice, n.sub.o. 

Delavski svet TOZD Gozdarstvo Črmošnjice

razpisuje

prosta dela oz. naloge:

— vodje TOZD Gozdarstvo Črmošnjice

Poleg zakonskih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še nas
lednje pogoje:
—_ da imajo strokovno izobrazbo diplomiranega gozdarskega 
inženirja in najmanj 5 let delovnih izkušenj v gozdarstvu ali 
strokovno izobrazbo gozdarskega tehnika in 10 let delovnih 
izkušenj v gozdarstvu;
— da imajo strokovne in organizacijske sposobnosti;
— da imajo sposobnost za razvijanje samoupravnih socialis
tičnih odnosov;
— da so družbenopolitično aktivni.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev z življenjepisom in 
kratkim opisom dosedanjih delovnih izkušenj naj kandidati pošl
jejo najkasneje v 15 dneh po objavi razpisa na naslov: 
Gozdno gospodarstvo Novo mesto 
TOZD Gozdarstvo Črmošnjice, Črmošnjice 1, 68333 Semič 
s pripisom »za razpisno komisijo«.
Kandidate bomo o izidu obvestili v 8 dneh po sklepu o izbiri.

28/2

B

do 31. januarja 1988
GIP PIONIR, TOZD KERAMIKA H c k ls tlin ilr
IN ZAKLJUČNA DELA KO CfA U V Id V r ilK
68000 Novo mesto, Slakova 5 
Jugoslavija
telefon: (068) 21-201, 24-298 
telex: 35710 yu pionir

in vsako soboto 
od 6. do 14. ure

L

v novoles
DS TOZD TES
razpisuje prosta dela in naloge
delavcev s posebnimi pooblastili in odgovornostmi:

1. vodje oddelka družbene prehrane
Pogoji: — končana višja šola ekonomske, gostinske ali druge 
ustrezne smeri
— nad 3 leta delovnih izkušenj
— organizacijske in vodstvene sposobnosti
— osebnostne lastnosti določene v družbenem dogovoru 
o izvajanju kadrovske politike

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev morajo kandidati od
dati v 8 dneh od objave na naslov: Novoles, kadrovsko socialna 
služba, z oznako »za razpisno komisijo TOZD TES«

22 / 2-88

Na podlagi 51. člena zakona o stavbnih zemljiščih (Uradni list 
SRS, št. 18/84) in 8. člena odloka o oddajanju stavbnega zeml
jišča na območju občine Novo mesto (Skupščinski dolenjski 
list, št. 6/86),

OBJAVLJA
Sklad stavbnih zemljišč občine Novo mesto po sklepu komisije 
za oddajo stavbnega zemljišča, sprejetem na seji dne 17.11. 
1987 in 23.12.1987,

JAVNI RAZPIS
I. za oddajo stavbnega zemljišča za gradnjo gostinskega objek
ta in 2 obrtnih delavnic v obrtno-stanovanjski coni v Selih pri Do
lenjskih Toplicah, in sicer:
— lokacija št. 7, na zemljišču pare. št. 2708/5, v izmeri 2818 m2,
— lokacija št. 8, na zemljišču pare. št. 2711, v izmeri 1821 m2,
— lokacija št. 9, na zemljišču pare. št. 2710/1, v izmeri 2045 m2, 
vse k. o. Podturen.

Gostinski objekt je predviden na lokaciji št. 7.
— odškodnina za zemljišče znaša 1.647 din za m2.
— Stroški priprave zemljišča znašajo 1153 din za m2 
zemljišča.

Akontacija na račun bodoče komunalne opreme znaša 
4,312.962 din, pri čemer bo sklad znesek 3,908.837 din preo- 
dkazal KS Dolenjske Toplice namensko za izgradnjo in preds
tavitev komunalnih naprav v soseski.

Investitor bo moral posebej financirati še: 
prispevek za spremembo kmetijskega zemljišča v stavbno, 
elektroenergetski prispevek v odvisnosti od moči vhodnih varo
valk, elektroenergetski prispevek za gradnjo javne razsvetljave, 
prispevek za priključitev na telefonsko omrežje; zgraditi in fi
nancirati priključek na elektriko, telefon, vodovod, cesto; na
mesto kanalizacije zgraditi v I. fazi lastno troprekatno nepro
pustno greznico, pridobiti projekte za objekt, zunanjo ureditev in 
priključke, gradbeno dovoljenje ter na lastne stroške zgraditi 
vse objekte; sofinancirati izgradnjo vseh komunalnih objektov 
in naprav, potrebnih v soseski: ceste z avtobusnim postaja
liščem in pločniki v asfaltni izvedbi, telefonsko omrežje, nizko
napetostno električno omrežje, javno razsvetljavo, vodovod in v 
končni fazi kanalizacijo, eventualne prestavitve komunalnih 
naprav, zgraditi objekt in urediti lokacijo v skladu z lokacijskim 
in gradbenim dovoljenjem.

Lokacijo lahko pridobijo ponudniki, ki že imajo ustrezno obrt
no dovoljenje, med njimi pa tisti, ki imajo delavnico v jedru Do
lenjskih Toplic in jih bo potrebno ob realizaciji predvidenega 
ureditvenega načrta preseliti.
II. za oddajo stavbnega zemljišča za gradnjo stanovanjske 
hiše in obrtne delavnice za šiviljstvo v zazidalni soeseski Cika
va — sprememba in razširitev obrtnoindustrijske cone, in sicer:
— lokacijo št. 20, ki leži na zemljišču pare. st. 2127/4, v izmeri 
1396 m2, k.o. Smolenja vas.
— Odškodnina za stavbno zemljišče znaša 2.195 din za m2 
stavbnega zemljišča, to je skupaj 3,064.220 din.
— Prispevek k stroškom priprave stavbnega zemljišča znaša 
2.362 din za m2 zemljišča, skupaj 3,297.352 din.
— Prispevek k strokom delne komunalne opreme znaša 
30.234 din za m2 uporabne površine, to je 13,091.322 din za 
lokacijo.

Odškodnina za stavbno zemljišče, stroški priprave in delne 
komunalne opreme znašajo skupaj 19,452.894 din za lokacijo.

Pod delno komunalno opremo je zajeta izgradnja vodovoda, 
kanalizacije, nizkonapetostnega električnega omrežja do trafo 
postaje brez javne razsvetljave, ceste (v asfaltni izvedbi brez 
pločnikov). Za lokacijo je že pridobljeno lokacijsko dovoljenje 
za gradnjo stanovanjske hiše in obrtne delavnice za šiviljstvo. 
Investitor bo moral še posebej financirati oziroma plačati: pris
pevek za spremembo namembnosti kmetijskega zemljišča v 
stavbno za lokacijo; elektroenergetski prispevek v odvisnosti 
od moči vhodnih varovalk; prispevek za priključitev na vodo
vod, kanalizacijo, telefon; na svoje stroške zgraditi priključke na 
komunalne naprave (vodovod, kanalizacijo, telefon, cesto, elek
triko od trafo postaje do objekta vključno z gradbiščnim prikl
jučkom); pridobiti tehnično dokumentacijo za lastni objekt, prikl
jučke in zunanjo ureditev ter gradbeno dovoljenje; zgraditi 
objekt, priključke in urediti okolico v skladu z lokacijskim in 
gradbenim dovoljenjem; sofinancirati izgradnjo manjkajočih 
Komunalnih naprav in objektov, ki so potrebni tej lokaciji v skla
du s sprejetim zazidalnim načrtom.

Prednost pri nakupu obrtne lokacije imajo obrtniki, ki se že 
ukvarjajo z obrtno dejavnostjo šiviljstvo, ali pa je v teku posto
pek za pridobitev tovrstnega obrtnega dovoljenja.

Stroški priprave in delne komunalne opreme pod I. in II. velja
jo na dan 31.12.1987 in se valorizirajo do sklenitve pogodbe v 
skladu z indeksom podražitev, ki veljajo za družbeno usmerje
no stanovanjsko gradnjo.
Ostali pogoji:

1. Rok za vložitev prijav je vključno 15. dan po objavi v Do
lenjskem listu.

2. Javni razpis za oddajo obrtnih lokacij v Selih pri Dolenjskih 
Toplicah je ponovljen in velja do oddaje lokacij.

3. Prijave morajo biti v zapečatenih ovojnicah z oznako 
»javni razpis — ZN Cikava« oziroma »javni razpis — Sela 
pri dolenjskih Toplicah«, naslovljene na naslov:
Sklad stavbnih zemljišč občine Novo mesto, Ljubljanska 
cesta 2, Novo mesto.

4. Varščina za lokacije pod I. znaša 500.000 din, za lokacijo 
pod II. pa 1,000.000 din. Udeleženec javnega razpisa mo
ra plačati na žiro račun Sklada stavbnih zemljišč občine 
Novo mesto, št. 52100-654-65118 in izkazilo o vplačilu pri
ložiti prijavi.

5. Prijavi je potrebno priložiti tudi potrdilo o višini osebnega 
dohodka oziroma drugih prejemkov za zadnjih šest mese
cev za vse zaposlene družinske člane.

6. Ob odpiranju prijav bo komisija za oddajo stavbnih zeml
jišč zahtevala od udeležencev dodatno dokumentacijo, če 
bo to potrebno za ugotovitev najugodnejšega interesenta 
po tem razpisu.

7. Najugodnejši udeleženec javnega razpisa mora najkasne
je v 15 dneh po prejemu obvestila, da najbolj izpolnjuje 
razpisne pogoje, skleniti pogodbo o oddaji in ureditvi 
stavbnega zemljišča. Varščina se všteje brezobrestno v 
kupnino in obračuna. Udeležencu, ki bo izbran, pa bo sam 
odstopil od sklenitve pogodbe, se varščina ne vrača. Ude
ležencu, ki ne bo izbran, se varščina brezobrestno vrne.

8. Odškodnino za zemljišča, stroške priprave in delne komu
nalne opreme zemljišča plača najugodnejši udeleženec v 
15 dneh po podpisu pogodbe o oddaji in ureditvi stavbne
ga zemljišča. V primeru zamude s plačilom pa tečejo 
zakonite zamudne obresti.

9. Najugodnejši udeleženec javnega razpisa mora zgraditi 
stanovanjsko hišo in obrtno delavnico do III. gradbene faze 
najkasneje v petih letih po sklenitvi pogodbe o oddaji in 
ureditvi stavbnega zemljišča, sicer se zaveže vrniti skladu 
zemljišče proti plačilu odškodnine za zemljišče, stroškov 
ureditve zemljišča in plačilu opravljenega koristnega dela.

10. Vsa dokumentacija in ostali pogoji razpisa in informacije 
so interesentom na razpolago pri Skladu stavbnih zemljišč 
občine Novo mesto, Ljubljanska cesta 2, Novo mesto.

Številka: S-351-011/86-9 
Datum: 23/12-1987

SKLAD STAVBNIH ZEMLJIŠČ 
OBČINE NOVO MESTO
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Ljubezen, delo, skrb, trpljenje, 
dragi oče,
tvoje je  bilo življenje.1 Z A H V A L A

V 79. letu nas je zapustil dragi oče, stari oče, brat, stric

JANEZ STRUNA
HR IB SKI ATA

iz Klečeta 1 pri Žužemberku

Iskreno se zahvaljujemo vaščanom in vsem sorodnikom, k i ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, izrekli 
sožalje, darovali pokojniku cvetje in vence ter ga pospremili na zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo osebju 
pljučnega oddelka novomeške bolnišnice, dr. Kocutarju iz Žužemberka, gospodu župniku za lepo ppravljen 
obred, gasilskemu društvu Šmihel pri Žužemberku, govornikom za poslovilne besede, pevcem iz Žužembe
rka in Črešnjevca pri Slovenski Bistrici. Še enkrat prisrčna hvala vsem, tebi, dragi oče, pa naj bo m il dom, kjer 
boš večno počival.

Žalujoči: vsi njegovi

Skrb. delo in trpljenje %  čas zaceli rane vse,
tvoje, mama, je  bilo življenje. tako tolažijo ljudje,
Bolečine in trpljenje si prestala, a tiste, k i ranilai naše je  srce,
Zdaj boš v grobu mirno spala. ne ceH ^  nihče.

Z A H V A L A

V 81. letu nas je po težki bolezni zapustila naša draga mama, babica, prababica,
sestra in teta

KATICA BAHOR
iz Kaščce 4 pri Semiču

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in znancem, k i ste obiskovali našo ma
mo, nam v težkih trenutkih pomagali, izrekli sožalje, darovali cvetje in vence ter pokojno tako številno spre
m ili na zadnji poti. Še posebej se zahvaljujemo govornikoma Antonu Marentiču in M artini Jakša za poslovil
ne besede, Domu starejših občanov Novo mesto za nego, ZB Semič, OOS GOK, godbi na pihala iz Metlike, 
zastavonošem in gospodu župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: hčerka Mimica in sin Jože v imenu vsega sorodstva

Trpel si,
nihče ti ni verjel, 
tih si bil 
in tiho si odšel

Z A H V A L A

V 58. letu starosti nas je nenadoma po težki bolezni zapustil naš dragi mož, oče, 
stari oče, brat, stric, tast in svak

ALOJZU MIHELČIČ
iz Malin 10 pri Semiču

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom ter znancem, k i ste nam v najtežjih trenu
tkih stali ob strani, kakorkoli pomagali, darovali cvetje in pokojnika v tako velikem številu spremili na njego
vi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo osebju žilnega oddelka splošne bolnišnice Novo mesto in govorniko
ma Petru Malenšku in Viktorju Mrviču. Zahvala tudi D O  Labod Trebnje, Novoteks Metlika, Beti Metlika in 
Iskra Semič.

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

V  75. letu starosti nas je zapustila naša draga žena in mama

IVANA PIRC
roj. Romih

Cesta 16 pri Krškem

Zahvaljujemo se sorodnikom, sosedom in vsem, k i so nam izrekli sožalje, darovali cvetje in vence in pokojno 
pospremili na zadnji poti. Hvala g. župniku za lepo opravljen obred.

Žalujoči: mož Franc, hčerke Mici, Majdi, Olgi in sin Darko z družinami 
Cesta —  Krško, dne 2 .1 .1988

j r

V tvojem domu je  praznina, 
v srcih naših bolečina, 
spomin na tebe naj živi, 
čeprav te več med nami n i

Z A H V A L A

Po težki in hudi bolezni nas je v 58. letu starosti zapustil naš dragi mož, ata in stari
ata

ALOJZ KIRM
z Gomile 15 pri M im i

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in znancem, k i ste nam v težkih trenu
tkih stali ob strani, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter ga v tako velikem številu pospremili na njegovo 
prezgodnjo zadnjo pot. Posebno se zahvaljujemo družini Zalar, delovnima kolektivoma Dana Mirna in 
Agraria Brežice za podarjene vence ter izrečeno sožalje. Hvala cerkvenemu pevskemu zboru za zapete žalos- 
tinske in gospodu dekanu za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Slavka, otroci Slavka in M irko z družinama, Lojze, Jože z Marijo

Tvoje življenje je  bilo skromno 
in pravično, učil si nas 
delavnosti in poštenosti
pozabili te ne bomo, ker smo ponosni, 
da si živel med nami.

V 64. letu nas je nenadoma zapustil naš dragi

ROMAN KOZOLC
borec Gubčeve brigade in I I I .  bataljona V D V

Iskreno se zahvaljujemo vsem, k i ste nam v najtežjih trenutkih pomagali, darovali cvetje in pospremili pokoj
nega na njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo izrekamo njegovim sotovarišem in borcem, članom društva 
upokojencev, KS Mirna, delegaciji borcev V D V , godbi iz Trebnjega, pevskemu zboru z Mirne, nosilcem 
praporov ter govornikom za poslovilne besede.

Žalujoči: sin Albert, žena Matilda, Marko in Vojko Borštnar z družinami in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V 54. letu starosti nas je nenadoma zapustil 
dragi mož, oče, stari oče, sin in brat

STEVO 
STIPANOVIČ

iz Preloke 5 pri Vinici

Iskreno se zahvaljujemo sosedom, sovaščanom, prijateljem, sodelav
cem in sorodnikom za nesebično pomoč v težkih trenutkih. Hvala vsem 
za darovano cvetje in izrečeno sožalje. Posebna zahvala D O  Integral- 
T O Z D  Promet in delavnice Črnomelj, gasilcem za organizacijo pogre
ba, govornikoma za poslovilne besede in duhovniku za lepo opravljeni 
obred. Vsem, k i ste ga v tako velikem številu pospremili na zadnji poti, 
še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena Frančiška, hčerka Verica, sin Vlado z družino in os
talo sorodstvo

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, dedka, brata, strica in botra

IVANA SOVDATA
se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, sorodnikom in prijateljem, ki 
so nam kakorkoli pomagali, darovali cvetje ter ga tako številno spremili 
do zadnjega doma. Posebej hvala družini Radej-Pavlič, Hermitu, Cvel
barjevim, M irtovim , Lojzki Češek, M K K  Sevnica, GD Blanca za orga
nizacijo pogreba, vsem trem govornikom, sodelavcem in TCP Djuro 
Salaj Krško, Zdraviliščem Rimske Toplice in g. kaplanu za opravljeni 
obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Trpel si, trpljenje si prestal, 
zdaj boš v grobu mirno spal.
V domu našem je  praznina, 
v srcih naših bolečina, 
le en up nas še krepi, 
da srečamo se v večnosti.

V S P O M I N

21. januarja bo m inilo žalostno leto, odkar 
nas je zapustil naš

VIKTOR 
VOVKO

Ratež 39 a

Hvala vsem, k i se ga še spominjate, mu prinašate cvetje in prižigate 
sveče na njegovem grobu.

Vsi njegovi

Z A H V A L A

V 54. letu starosti nas je po težki bolezni 
zapustil dragi mož, oče, stari oče, tast, brat, 

stric in svak

MARKO 
REBA

motorovodja v pokoju 
z Ljubljanske 20, Novo mesto

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, k i ste nam v težkih trenutkih nesebično stali ob 
strani, vsestransko pomagali, izrekli sožalje, darovali cvetje in vence ter 
pokojnika tako številno spremili na njegovi zadnji poti. Zahvala vašča
nom Drage, društvu »Zumberak« Novo mesto, T O Z D  za vleko 
vlakov, Krajevni skupnosti Bršljin, godbi Novo mesto in pevcem iz 
Šmihela za žalostinke ter govornikom za poslovilne besede.

Žalujoči: žena Marica, hčerki M arta in Vera z družinama in ostalo 
sorodstvo

Z A H V A L A

V 87. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga

NEŽKA 
ZUPANČIČ

iz Regerče vasi, Runkova 2

Zahvaljujemo se sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem za po
moč in tolažbo v težkih trenutkih, za izrečeno sožalje ter podarjene ven
ce in cvetje. Posebno se zahvaljujemo govornicama za poslovilne bese
de ob odprtem grobu, ZB Gotna vas, sekciji upokojencev Laboda, 
gasilskemu pevskemu zboru Šmihel za zapete žalostinke in vsem osta
lim , k i ste pokojno spremili na zadnji poti. Vsem še enkrat iskrena 
hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Trpel si,
nihče ti ni verjel 
tih si bil in tiho si odšel

Z A H V A L A

V 26. letu starosti nas je mnogo prezgodaj 
in nepričakovano zapustil sin, brat, stric in 

bratranec

STANKO 
SKOL

z Blata 3, Trebnje

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, bližnjim sosedom in 
ostalim vaščanom, k i ste nam stali ob strani in nam pomagali v težkih 
trenutkih, izrazili sožalje, darovali cvetje in pokojnika v tako velikem 
številu spremili na zadnji poti. Posebna zahvala članom GD Račje selo, 
govornikom KS, GD, OOZN, GG Trebnje ter pevcem in gospodu 
kaplanu za lep pogrebni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

St. 2 (2005) 14. januarja’ 1988 DOLENJSKI LIST 21



I I  T F M  T F n M I I  V  A Q  7 A M I M  A  TEDENSKI KOLEDAR -  KINO -  SLUŽBO ISCE -  SLUŽBO DOBI -  STANOVANJA -  MOTORNA VOZILA -  K M ETIJSK I STROJI -
W I LITI Ib U llU  ¥HO CHITIIVIH PRfinAM — KUPIM — PflSPST 7FMITMC DOMIinDC DA7MH nn\/CQTII 1  PRPIČI IPI PPSTITIČF 7 A H\f AI FPRODAM -  K UPIM  -  POSEST -  ŽENITNE PONUDBE -  RAZNO -  OBVESTILA -  PREKLICI -  ČESTITKE -  ZAHVALE

tedenski koledar

Četrtek, 14. januarja — Srečko 
Petek, 15. januarja — Pavel 
Sobota, 16. januarja — Marcel 
Nedelja, 17. januarja — Anton 
Ponedeljenk, 18. januarja — Suzana 
Torek, 19. januarja — Marij 
Sreda, 20. januarja — Boštjan 
Četrtek, 21. januarja — Neža

LUNINE MENE
19. januarja ob 6.26 — mlaj

kino
BREŽICE: 14. (ob 18. in 20. uri) in 

15. 1. (ob 20. uri) predpremiera — 
ameriški akcijski film James Bond 007 
— Od tarče do smrti. 16.1. (ob 20. uri) 
ameriški znan. fant. film Terminator. 
47. 1. (ob 18. in 20. uri) francoska 
akcijska komedija As med asi. 18. in 
19. 1. (ob 20. uri) ameriška komedija

Duh porno zvezde. 20. in 21.1. (ob 20. 
uri) predpremiera —  ameriški avantu
ristični film Alien — osmi potnik II. del.

KRŠKO: 14. 1. (20. uri) ameriški 
avanturistični film Vihravi fantje. 15.1. 
(21.30) ameriški erotični film Črna 
Afrodita. 16. 1. (ob 18. uri) ameriški 
avanturistični film Ogenj z ognjem. 17. 
1. (ob 18. uri) ameriški akcijski film 
Remo Williams — neoborožen in ne
varen. 19.1. (ob 17. uri) risanke in (ob 
20. uri) ameriška komedija Odtrgani. 
20.1. (ob 18. uri) ameriški glasbeni film 
Sladke sanje. 21. 1. (ob 20. uri) 
ameriško-kanadski triler Avtostopar.

NOVO MESTO — DOM  JLA: Od 
15. do 17.1. nemški erotični film Vroče 
noči Jožefine Muc.

TREBNJE: 16. in 17. 1. ameriška 
komedija Poslednja ameriška devica.

NOVO MESTO — DOM  KUL
TURE: 14.1. (ob 18. in 20. uri) filmsko 
gledališče Obraz z brazgotino. Od 15. 
do 18. 1. (ob 18. in 20. uri) ameriški 
fantastični film Highlander.

službo dobi
HONORARNO DELO nudimo ko

munikativnim osebam. Tel. (061) 784- 
013. Kličite od 17. do 21. ure. Lasten pre
voz ni obvezen. (Pl-8 MO) 

FRIZERSKO POMC CNICO sprej
me Frizerski salon Per, Muzejska 3, Novo 
mesto. (130-SL-2)
J  OKREPČEVALNICA v Krškem sprej
me v delovno razmerje pridno, mlado dek
le. Informacije na tel. (068) 72-224. 
(P2-35MO)

stanovanja
MLAD ZAKONSKI PAR nujno išče 

kakršnokoli stanovanje v Novem mestu, 
najboljše v bližini Mačkovca, vsaj za nekaj 
mesecev. Tel. (061) 877-491, Branko. 
(P2-15 MO)

m otorna vozila
Z 128, letnik 1986, prodam Ucman, 

Crmošnjice 48. (110-MV-2)
TORI TOMOS, star 6 mesecev, pro

dam ali zamenjam za glasbeni stolp ali 
večji kasetofon. Tel. 42-487. (148-MV-2) 

R 4, letnik 1977, v zelo dobrem stanju, 
prodam. Franc Hočevar, Mačkovec 2, 
Škocjan. (112-MV-2)

FIAT 132, karamboliran, prodam cel 
.•*’< po delih. Božič, Gor. Suhadol 23, 
Brusnice. (114-MV-2)

FIAT 126, letnik 1978, neregistriran, 
ugodno prodam. Jarc, Orklievec 3, Mirna 
peč. (125-MV-2)

ZASTAVO 750, letnik 1981, zelo 
ugodno prodam. Rodine 15, Trebnje. 
(129-MV-2)

POZOR! Prodam obnovljen kombi 
850, registriran do junija 1988. Možnost 
menjave za 126 P. Tel. (068) 84-112 ali 
Žužemberk 190. (132-MV-2)

GOLF diescl, S paket, letnik 85, 
prodam. Tel. 068 57-300.

AUSTIN MAXI prodam ali zamen
jam za manjši avto, garažo ali moped. No
vak Trivič, Bršljin 42, Novo mesto. 
(135-MV-2)

Z 750, dobro ohranjeno, letnik 1983, 
prodam. Marjan Ponikvar, Dol. Gradišče 
12 pri Šentjerneju. Ogled od 15. ure dalje. 
(145-MV-2)

KIPER M ILLER (5 1) in ročno maši- 
no za izdelavo strešne opeke s 1500 mode
li prodam. Tel. (068) 52-336. (P2-3 MO)

DVE Z 750, barvni televizor v okvari 
in kompresor prodam. Šiler, Golobinjek. 
(161-MV-2)

AVTOMATIK, letnik 81, prodam. 
Darko Kralj, Zalog 14, Škocjan (167- 
MV-2)

126 P, letnik 1977, in 126 P ter 101 po 
delih prodam. Tel. 24-140. (168-MV-2) 

FIČO 78, kadette, letnik 1973, po de
lih, in varilni aparat z polnilcem prodam. 
Štefan Hočevar, Šmalčja vas 40. Tel. 42- 
527. (202-MV-2)

Z 101, letnik 78 prodam. Cena po do
govoru. Darko Lekše, Dolga Raka 3. 
(204-MV-2)

R-4 TL, letnik 1977, reg. do oktobra, 
prodam. Tel. 20-501, popoldan. (163- 
MV-2)

R-4, letnik 77, karamboliran, prodam. 
Marjan Poglajen, Gorenja vas 5, Šmar
ješke Toplice. (201-MV-2)

MOSKWICH, letnik 72, registriran, 
prodam. Tel. 23-012. (212-MV-2)

126 P, letnik 1979, prodam. Avguštin, 
Hrib pri Stopičah 8. (21 l-MV-2)

GOLF 79, potreben popravila, registri
ran, diano, 850 šport, 127 po delih pro
dam. Dušan Žbogar, Semič 1, 68333. 
(210-MV-2)

UGODNO prodajam dele motorja za 
škodo. Tel. 25-645. (207-MV-2)

FIAT 128 šport, športno preurejen, 
prodam ali menjam. Toni Kopina, Podul- 
ce 7, Raka. (208-MV-2)

R-4 TL, letnik 77, karamobliran, v

Dragi bralci in naročniki!
Zadnjič smo napovedali skorajšnjo podražitev Dolenjskega lista — 

in ta je že tu! Na prodajnih mestih je treba za časopis odšteti 500 din, 
naročniki pa bodo morali za prvo polletje plačati 10.000 din, kar je za 
četrtino ceneje, kot ce bi Dolenjski list kupovali sproti. Naročnikom 
nudimo še eno veliko ugodnost: kmalu jih bodo obiskali poštarji s po
ložnico za plačilo polletne naročnine, in tisti, ki bodo ob tej priložnosti 
odšteli 20.000 din, bodo imeli naročnino plačano do konca leta, neglede 
na predvideno podražitev naročnine za drugo polletje. Kdor je lani 
izkoristil enako priložnost, je prihranil 3.000 din! Se z eno novostjo vas 
moramo seznaniti, dragi bralci: z novim letom smo prešli na računal
niško spremljanje naročnikov, zato lahko nove naročnike vpišemo sa
mo od prve številke Dolenjskega lista v tekočem mesecu, enako velja 
tudi za odpovedi. Torej, Dolenjski list lahko naročite ali odpoveste sa
mo s številko na začetku meseca. Ne zamerite, ta sprememba bo v vašo 
in našo korist, odslej bo manj nevšečnosti pri odpremi časopisa in izter
javi naročnine. Hvala za razumevanje!

Uredništvo DL

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto. 
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Krško, metlika, Novo mesto, Sevnica in Tnebnje.
SKUPŠČINA D o l i .....................

Pred 
CA

lista je organ upravljanja tozda.
sednik: Nace Stamcar.

ASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na program
sko zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton 
Štefanič. ,

UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 
Marjan Legan (odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan 
Bauer (urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakse, Bojan Budja, 
Anton Jakše (novinarski servis in EP), Zdenka Lindič-Dragaš, 
Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica 
Teppev in Ivan Zoran.

IZDAJA ob četrtkih. Posamezna številka 500 din, naročnina 
za 1. polletje 10.000 din; za delovne in družbene organizacije 
40.0000 din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(oziroma druga valuta v tej vrednosti) na leto.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. 
Devizni račun: 5 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB -  
Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 7.500 
din, na prvi ali zadnji strani 15.000 din; za razpise, licitacije 
ipd. 8.000 din. Mali oglas do deset besed 5.000 din, vsaka 
nadaljnja beseda 500 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p. 
130. Telefoni: uredništvo (068) 23-606 in 24-200, novinarski 
servis 23-610, ekonomska propaganda, mali oglasi in naročniški 
oddelek 24-006. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne 
vračamo. Na podlagi mnenja sekretariata za informacije IS 
skupščine SRS (št. 421-1/72 od 28. 3.1974) se za Dolenjski 
list ne plačuje davek od prometa proizvodov. Časopisni 
stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: 
Ljudska pravica, Ljubljana.

voznem stanju, nujno prodam. Barjam 
Kadribašič, Pot na Gorjance 26, popol
dan. (150-MV-2)

FICA, letnik 76, registriran do 31. no
vembra 88, prodam. Tel. 42-288. 
(149-MV-2)

R-4 GTL 82, dobro ohranjen, prodam. 
Kraus, Velika Cikava 18, tel. 20-311. 
(152-MV-2)

ŠKODO 105 L, letnik 81, prodam. 
Tel. 84-994. (160-MV-2)

TORI CR—S, star 8 mesecev, pro
dam. Slavko Gorišek, Dol. Brezovica 18, 
Šentjernej. (214-MV-2)

R-4, letnik 1976, dobro ohranjen, in 
hrastove deske debeline 7 in 3 cm pro
dam. Tel. 85-477. (171-MV-2)

GOLF diesel, letnik 1983, prodam. 
Tel. 79-107, od 7. do 14,30 ure. 
(P2-20MO)

Z 750, letnik 77, na novo registrirano, 
odlično ohranjeno, z avtoradiom, pro
dam. Marjetič, Segonje 3, Škocjan. 
(172-MV-2)

RENAULT — 5 GTL rdeče barve, s 
petimi vrati, letnik februar 1986, prodam. 
Tel. (068) 24-832, po 15. uri. (P2-22MO) 

ZAST AVO 750, letnik 74, zelo ohran
jeno, prodam za 65 SM. Sakib Ejup, 
Germova 4, Novo mesto. (180-MV-2) 

126 P, letnik 78, prodam. Murn, Cr
mošnjice pri Stopičah 41. Ogled popol
dan. (190-MV-2)

R-4, letnik 78, metalik, plavi, prodam. 
Mihalič, Potov vrh 12. (192-MV-2)

Z 750, letnik 1984, prodam. Martin 
Metelko, Zavratec 29, Studenec, tel. (068) 
89-184. (188-MV-2)

GOLF diesel, S paket, star 3 leta, pro
dam ali zamenjam za opel kadett, lahko 
starejši letnik. Belokranjska 54 /Gotna 
vas), Novo mesto. (189-MV-2)

Fiat 126 P, junij 1980, prodam. Ma
rkovič, Dol. Toplice 170, tel. 65-383. 
(195-MV-2)

VW 1300, letnik 71, potreben klepar
skih popravil, prodam. Tel. 27-646. 
(195-MV-2)

R-4, letnik 1976, obnovljen, poceni 
prodam. Kumer, Draga 34, Šentrupert. 
(P2-26MO)

OPEL KADETT, letnik 1976, pro
dam. Milka Pintar, Ul. Osvobodilne fron
te 15, Trebnje. (P-2-39 MO)

KADETT, letnik 1975, prodam. Tel. 
72-446. (P2-38 MO)

OPEL MANTA, letnik 1970,avtoma- 
tik, prodam za 2,1 M. Tel. (068) 72-915. 
(236-MV-2)

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1986, 
prodam. Božič, tel. 85-933. (234-MV-2) 

R 4/79 ugodno prodam. Ravnikar, 
Hrastje 4, Mirna peč. (235-MV-2)

Z 750, letnik 1976, v voznem stanju, 
neregistrirana, poceni prodam. Medved, 
Kotarjeva 5/15, Novo mesto. (230- 
MV-2)

PRODAM ali zamenjam za smrekove 
ali hrastove plohe poltovorni avtomobil 
IMV s ccrado in kasonom 200 x 375, re
gistriran do 7. 1. 1989. Mizarstvo Ivan 
Pustišek, Mali Kamen 42, Senovo, tel. 
(068) 79-768, popoldne ali zvečer. (P2-37 
MO)

CITROEN GS 1220 prodam po delih 
ali kompletno in koso za traktor kormik. 
Alojz Avsec, Drenovec 3, 68273 Lesko
vec, tel. 33-779. (P2-33MO)

GOLF DIESEL, december 1985, 
prodam. Slavica Arsenovič, Gornja Stra
ža 163. Ogled po 15. uri. (224-MV-2) 

MOTOR PONY EKSPRES prodam. 
Tel. 42-261. (227-MV-2)

BMW 1600, metalno moder, garaži- 
ran, v odličnem stanju, prevoženih 36 000 
km, prva registracija 17. 3.1982, prodam 
ali menjam za manj vredno vozilo. Edi 
Tomšc, Krška vas 32 c, Brežice. (P2-28 
MO)

126 P, september 1985, prodam. Zofija 
Lužar, Mačkovec 36. (222-MV-2) 

ZASTAVO 850, september 1984, 
prodam. Vene, Hrastulje 5 a, Škocjan. 
(22 l-MV-2)

Z 101, letnik 1979, prodam. Tel. 42- 
581. (P2-43 MO)

Z 101, letnik 1977, prodam. Tel. 23- 
976. (P2-42 MO)

FIAT 126, starejši letnik, registriran do 
decembra 1988, prodam. Tel. (068) 27- 
473, popoldne. (P2-41 MO)

Z 750, letnik 1975, prodam. Vel. Cika
va 11, tel. 27-842. (241-MV-2) 

PRODAM GOLFA, letnik 1980. Tel. 
26-669.

prodam

PRAŠIČA za zakol prodam. Tel. 20- 
232, popoldan. (166-PR-2)

PRODAM 3 prašiče od 110 do 120 
kg. Marjan Oberč, Osrečje 29, Škocjan. 
(170-PR-2)

NOVO ENOETAŽNO PEČ Emo 23 
ugodno prodam. Hrastar, Smolenja vas 
15. (178-PR-2)

NEMŠKI ROČNI STROJ za pletenje 
in avtoradio-kasetar znamke Blaupunkt 
prodam. Tel. 27-636, Hirkič. (206-PR-2) 

NOVO OSTREŠJE ,strešine8m, špi- 
rovci 5,5 m, prodam. Tel. 45-105, 
popoldan.

TRI BREJE KOZE prodam. Tel. 23- 
794. (184-PR-2)

PLETILNI STROJ EMPISAL (ja
ponski) in peč Kiippersbusch, prodam. 
Kastelic, Straža 160, Straža. (187-PR-2) 

VELIKO GLASBENO OMARO No- 
voles in hladilno skrinjo (410 1) prodam. 
Tel. 21-078 (198-PR-2)

NOVO KOTNO SEDEŽNO GAR
NITURO za dnevno sobo, otroški glo
boki voziček in hojico ugodno prodam. 
Tel. 27-930. (P2-24 MO)

BARVNI TELEVIZOR Gorenje se- 
lectomatic v dobrem stanju ugodno pro
dam. Marko Istenič, Cegelnica 74, Novo 
mesto. (215-PR-2)

DIATONIČNO HARMONIKO (c, f, 
b) prodam. Tel. (068) 23-587. (194- 
PR-2)

NOVO ROČNO tračno brusilko TV 
175 prodam za 22 SM. Kumer, Draga 34, 
Šentrupert. (Pz-26 MO)

ŠTEDILNIK, nov (4 plin, 2 elektrika), 
prodam. Tel. 42-375. (203-PR-2) 

UGODNO prodam dobro ohranjeno 
centralno peč na trdo in tekoče gorivo. 
Tel. (068) 21-089. (242-PR-2) 

PRODAM fotoaparat ZENIT TTL s 
flešem, povečevalnik, peč za sušenje, taj- 
ner ter ostali pribor. Informacije na tel. 42- 
136. (P2-43 MO)

PRODAM novo »entlarico« singer, 
star šivalni stroj bagat in trajnožarečo peč. 
Cena po dogovoru. Telefon (068) 82-269. 
(P2-36 MO)

PRODAM pralni stroj gorenje (70.000 
din) in žensko bundo (puhovko) številka 
42 (60.000 din). Telefon 27-775, zvečer. 
(217-PR-2)

KAVČ raztegljiv v posteljo prodam. 
Tel. 28-600. (228-PR-2)

4 GUME, 145 x 13, prodam. Tel. 25- 
890. (229-PR-2)

TV Ei Niš, črno beli, star sedem let, 
prodam za 10 SM. Tel. 26-329. (223- 
PR-2)

NOVO CISTERNO creina (2200 1) 
ugodno prodam. Tel. (061) 864-278. (P2- 
29 MO)

KRAVO v 8 mesecu brejosti ter 
obračalnik pajk VO 4 prodam. Brane 
Grubar, Polhovica, Šentjernej. (218- 
PR-2)

UGODNO prodam nov štedilnik iskra 
corona 2 +  2, staro spalnico, star gašpe- 
rček in plinsko peč. Tel. 21-632. 
(220-PR2)

PRODAM staro leseno kaščo (3x6), 
možnost prestavitve. Kličite zvečer na te
lefon 75-611. (P2-30 MO) 

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ 
AEG (4,5 KW) nujno prodam. Živkovič, 
Zagrebška 4, Novo mesto, tel. 23-080. 
(119-PR-2)

ŽAGO STHL 041 v dobrem stanju 
prodam. Vukčevič, Bojanci, tel. 55-392. 
(120-PR-2)

ZAMRZOVALNO SKRINJO (210 
1), raztegljiv kavč in štedilnik (električni, 4 
plošče) prodarp. Tel. 27-202. (123-PR-2) 

3 m3 SUHIH HRASTOVIH PLO
HOV debeline 5 cm prodam. Kocjan, Bu- 
toraj 1, Črnomelj. (P2-7 MO) 

TELEVIZOR COLOR in črno-beli 
prodam. Tel. 24-380. (137-PR-2) 

GOBELIN Zadnja večeija (120 x 60) 
prodam. Štefka Murn, Dol. Štraža, tel. 85- 
300, popoldne. (141-PR-2)

Zaradi spremembe programa prodam 
seno, hlevski gnoj, kosilnico sip 165, kos
tanjevo kolje, žlahtno vino pa zamenjam 
za smreke za ostrešje. Jablan 23. 
(140-PR-2)

PRODAM lisico za okoli vratu. Tel. 
24-987. (143-PR-2)

PRODAM suhe hrastove plohe. Tel. 
27-481.

PRODAM brunarico in 1000 m2 
zemlje na Gmajni št. 1. Voda in elektrika 
na parceli. Ogled možen v NEDELJO od 
10. do 11. ure ali informacije na telefon 
23-498 vsak dan od 15. do 16. ure. Cena 
900 starih milijonov. (P2-31MO) 

CALOREX 85, plamen, ugodno pro
dam. Franc Luzar, Gor. Brezovica 13 a, 
Šentjernej. (213-MV-2) 

ZAMRZOVALNO SKRINJO (210 
1) prodam. Slavka Pucelj, Ostrog 48, Šent
jernej, tel. 42-228. (213-PR-2) 

JADRNICO Koralle (4,1 m), jadra 
(1.0,5 m2) in OVERLOOK—Viktorija 
HA 00, gospodinjski prodam. Tel. (068) 
23-030, int. 278, dopoldan, vsak delavnik. 
(151PR-2)

RAZNO rabljeno pohištvo (omare, 
mize, stole, peči na trdo gorivo ter elek
trične števce, prodam. Marija Vončina, 
Ob Težki vodi 62, tel. 27-690. (153- 
PR-2)

MOTORNO ŽAGO Sachs Dolmar 
113 H (moč 2,3 KW), popolnoma novo, 
prodam za 15% ceneje. Tel. 23-717. 
(155-PR-2)

LITOŽELEZNO PEČ za centralno 
kurjavo s kapaciteto 35 Kcl prodam 50% 
ceneje. Tel. 84-325, po 20. uri. (162- 
PR-2)

SANSKE KOZE, breje, prodam. Zu
pančič, Bušeča vas 13, Cerklje ob Krki. 
(P2-17 MO)

GLASBENI CENTER TEC (2 x 30 
W) ter kompletno smučarsko opremo 
(185 cm), prodam. Andrej Dragoš, Ločka 
25, Črnomelj. (P2-18 MO)

dobrem stanju, prodam. Jože Planinšek, 
Hinje 17, Šentjanž na Dol. (209-KS-2) 

TRAKTOR steier 28 KM, starejši, 
prodam. Franc Jordan, Drnovo 57, 
68273 Leskovec pri Krškem. (237-KS-2) 

PRODAM dvobrazdni plug batuje, 
malo rabljen. Jože Cerar, Dobliče 9, Čr
nomelj. (P2-12 MO)

ZETOR 5911 prodam. Judež, Pra- 
preče 2, Šentjernej. 218-KS-2) 

TRAKTOR steier 18 KS, s koso, pro
dam. anton Ivec, Breg revolucije 15, Me
tlika, tel. 58-221. (219-KS-2) 

TRAKTOR steier 18 KM, s hidra
vliko, prodam. Ogled možen po 16. uri na 
naslov: Alojz Divjak, Mihovica 5,68210 
Šentjernej. (210-KS-2)

PRODAM rabljeno vinogradniško 
škropilnico za TV. Kličite zvečer na tele
fon 75-611. (P2-30 MO)

kupim
PLUG SLAVONAC (10 col) kupim. 

Miha Brulc, Stopiče 27. (122-KU-2) 
NAKLADALKO za seno (17 — 19 

m3) kupim. Tel. 60-031. (133-KU-2)

km etijski stroji
TRAKTOR STEYER 18 s koso, jer- 

menico in rezervnimi deli za generalno 
prodam. Tel. 89-269. (P1-2MQ) 

TRAKTORSKO KOSO prodam. Bo
jan Rebolj, Zagorica 13, 68233 Mirna. 
(P2-1MO)

ENOOSNI TRAKTOR Gorenje spe- 
cial (acme) s priključki (rotacijska kosa, 
plug in prikolica) prodam. Tel. (068) 23- 
030, int. 278, vsak delavnik dopoldan. 
(151-KS-2)

TRAKTOR Fergusson (35 KM) an- 
glež, s kabino, prodam. Tel. 33-267. 
(P2-16MO)

TRAKTOR 539, eno leto star, pro
dam. Tel. 79-107, od 7. ure do 14,30. 
(P2-19MO)

TRAKTOR torpedo Deutz 48, s kabi
no, star eno leto, prodam. Tel. 52-074. 
(P2-21MO)

ZETOR 5211, nov ali štore 404 pro
dam ali zamenjam za lažjega. Peter Mrgo
le, Klenovik 35, Škocjan. (193-KS-2) 

PLUG Slavonac prodam. Kostrevc, 
Ratež 31. (183-KS-2)

TRAKTOR 1MT 35 KS in plug IMT 
755 prodam. Oberč, Radovlja 16, Šmar
ješke Toplice. (186-KS-2)

KOSILNICO BCS 127 prodam ali 
zamenjam za govedo. Tel. 84-331. 
(205-KS-2)

TRAKTOR Ursus C 355 prodam. 
Tel. 25-112. (199-KS-2)

TRAKTOR Ursus C 335 prodam. 
Tel. 25-222. (199-KS-2)

BCS KOSILNICO, traktorsko škro
pilnico Atomizer (200 1), nahrbtno škro
pilnico Stihi in modele za izdelovanje be
tonskih cevi premera 10, 15, 20 cm 
ugodno prodam. Informacije. Šmihel 23, 
tel. 27-022. (196-KS-2)

TRAKTOR 539, skoraj nov, s kom
presorjem in kabino, ali univerzala 445, v

JOŽE RAUH, stanujoč na Slavka 
Gruma 28, Novo mesto, opozarjam sose
de v Straški gori, da prenehajo motiti 
uživanje moje posesti (vinograd, travnik, 
gozd), pare. št. 704 k.o. Gor. Straža, po
sebno, dokler se uradno ne določi razmeji
tev. Sicer jih bom sodno preganjal. 
(169-PRE-2)

ANTONIJA JARC, Škocjan 39, pre
povedujem vožnjo, hojo in kakršnokoli 
škodo po mojih parcelah v Zalogu 21 pri 
Škocjanu. Kdor tega ne bo upošteval, ga 
bom sodno preganjala. (186-PRE-2)

čestitke
Dragemu staremu očetu JOŽETU 

MIHALIČU iz Vel. Brusnic čestitamo za 
83. rojstni dan ter mu želimo vse najboljše, 
predvsem pa zdravja. Vnuka Dušan in 
Roman ter ostali. (144-ČS-2)

ANTONU TURKU z Vinjega vrha 2, 
Šmarješke Toplice, čestitamo za god in 
76. rojstni dan in mu želimo veliko zdrav
ja in družinskega zadovoljstva — hčerka 
Slavka, vnukinja vida in pravnuk Miran. 
(156-ČE-2)

posest
GOZD (1,25 ha) v Stari gori (ob glavni 

poti poleg vinogradov) pri Trebnjem pro
dam. Tel. (068) 44-433 od 19. do 20. ure. 
(124-PO-2)

ZAZIDLJIVO PARCELO v Gotni 
vasi prodam. Tel. (061) 772-769. (P2-8 
MO)

GOZD pri Semiču prodam ali zamen
jam za zemljišče v okolici Ptuja ali Mari
bora. Mencingerjeva 36, Maribor, tel. 
(062) 34-238. (142-PO-2)

Njivo, vinograd kupim v bližini Nove
ga mesta. Tel. 22-249. (158-PO-2) 

LESENI VIKEND z malo zemlje, nad 
Iskro v Semiču, prodam. Naslov v upravi 
lista. (2IO-PO-2)

VINOGRAD prodam. Kranjčič, Gor. 
Karteljevo 2, Novo mesto. (165-PO-2)

7 a vinograda v Straški gori, nad silo
som, dostop z avtom, elektrika na parceli, 
prodam. 'Naslov v upravi lista. (193- 
PO-2)

KUPIM zazidljivo parcelo v okolici (5 
km) Novega mesta. Tel. (068) 23-844. 
(200-PO-2)

GOZD v bližini Ortneka prodam. Tel. 
(061) 741-050, dopoldan. (P2-27 MO) 

VINOGRAD z zidanico na Ljubnu 
prodam ali zamenjam za gozd, vikend, itd. 
Ob Težki vodi 21, Šmihel, Novo mesto. 
(232-PO-2)

PRODAM del posestva s starejšo 
kmečko hišo in gospodarsko poslopje na 
lepi sončni legi, med Novim mesto in Sev
nico. Andrej Urbanč, Radulje 10, 68276 
Bučka. (23 l-PO-2) 

DVOSTANOVANJSKO HIŠO na 
Senovem prodam. Informacije na telefon 
79-519. (P2-32MO)

razno
ZAKONSKI PAR najame gostinski 

lokal na Dolenjskem ali v Beli krajini. Ši
fra: »GOSTINCI«. (159-RA-2)

NUJNO iščem varstvo za enajstmeseč- 
nega otroka. Hrastar, Slavka Gruma 32, 
tel. 26-879. (191-RA-2)

STE OSTALI sami, bolni, potrebni 
pomoči ter družbe, imate hišo in nekaj 
zemlje in nimate naslednika? Mlada 
družina vam je  pripravljena nuditi pomoč 
in družbo. Šifra: »POMOČ OSTARE
LIM«. (P2-34 MO)

obvestila
SPREJEMAM NAROČILA za nes- 

nice hisex-isabrow in bele, težke, ki bodo 
v prodaji 10. februarja in 9. marca 1988, 
vsak dan ali pismeno na naslov: Klan- 
jščak, Šmaijeta 15, Šmarieške Toplice. 
(128-OB-2)

SERVIS ZAMRZOVALNIKOV!
Popravljamo vse znamke zamrzoval
nikov, ki točijo, rosijo, puščajo led ali 
neprekinjeno delujejo. Naročila opra
vimo hitro in kvalitetno, s triletno ga
rancijo. Kilometrine ne zaračunava
mo. Tel. (062) 38-885. Se priporoča 
BOJAN ČEH, Biš 55, Trnovska vas 
pri Ptuju. (P2-14 MO)

FRIZERSKI SALON »DAROVEC«
iz Straže obvešča cenjene stranke, da bo 
lokal od 18. 1. 1988 dalje odprt ob pone
deljkih, torkih in petkih od 13. do 20. ure, 
ob sredah in četrtkih od 7.30 do 14.30, v 
soboto pa od 7. do 13. ure. Se priporoča
mo! (225-OB-2)

ALARMNE NAPRAVE za zašči
to stanovanjskih in poslovnih prosto
rov izdelujemo in montiramo. Tel. 
(068) 23-918. (P51-40MO)

OBVEŠČAM stranke, da bom proda
jal jarkice —- rjave, pasmehisex v začetku 
marca. Jože Jeršin, Račje selo, Trebnje, 
tel. 44-389. (179-OB-2)

ELEKTRIČNE OMARICE zu
nanje ter notranje, kompletno oprem
ljene, prodam za 30% ceneje. Tel. 
(061)213-244. (139-OB-2)

preklic i
ANTON PEPEL, Šmarješke Toplice 

16, se opravičujem IVANU ZORANU za 
žaljive besede, ki sem jih izrekel dne 2.10. 
1987. (109-PK-2)

ADOLF BUČAR, Ulica talcev 11, 
Kostanjevica, sc zahvaljujem IVANU 
KRŽIČNIKU in FANIKI, da sta odstopi
la od tožbe, ker sem jih obdolžil za dejan
je, ki pa ga nista storila. (136-PK-2) 

IVANKA PUTISCH NOSAN, Tolsti 
vrh 10, opozarjam TONETA TURKA s 
Tolstega vrha, naj preneha z lažnimi izja
vami o moji družini, sicer ga bom sodno 
preganjala. (147-PK-2)

VALILNICA na Senovem obvešča, da 
se dobijo enodnevni piščanci od 26. ja
nuarja dalje vsak torek in petek od 11. do 
16. ure po predhodnem naročilu. Valimo 
bele, težke, grahaste in rjave srednje težke. 
Se priporoča MIJO GUNJILAC, valilni
ca, 68281 Senovo, tel. (068) 79-375. 
(P2-25MO)

zahvale
ZAHVALJUJEMO se ANICI KRA

JNC iz Adamičeve ulice v Novem mestu 
za nesebično pomoč v času očetove smrti. 
HVALA! Družine ŠTUNF in STRUNA. 
(P2-23ZA)

Zahvaljujemo se vsem, ki ste v nesreči 
pristopili na pomoč. HVALA vsem, ki 
nam v naši stiski kakorkoli pomagate in 
ste v mislih z našo bolečino. Hvaležni 
KULOVČEVI, Vavta vas 54. (197-ZA-2)

»BOJANA«
Mestne njive 4 a 
ZARADI PRESELITVE
RAZPRODAJA 
do 60%
Odprto od 15. do 18. ure.

O novoles
Lesni kombinat
Novo mesto — Straža, n.sol.o.
Tozd Sigmat Brestanica

Komisija za delovna razmerja

objavlja
prosta pogodbena dela in naloge za 1988:

1. vratar — čuvaj (2 izvajalca)
— kov. obrat v Brestanici

2. čuvaj (1 izvajalec)
— obrat poliester v Vel. Podlogu

Pogoji:
— pogodbeno delo traja 60 dni oz. 480 ur letno za nado
meščanje izvajanja vratarske in čuvajske službe,
— kandidati morajo imeti opravljene ustrezne izpite za izvajan
je vratarsko-čuvajske službe.

Kandidati naj pošljejo pisne vloge z dokazili o izpolnjevanju po
gojev v 8 dneh po objavi na naslov: Novoles, Tozd Sigmat, Ces
ta prvih borcev 20, 68280 Brestanica.
Kandidate bomo obvestili o izbiri v roku 15 dni po izteku roka za 
prijavo.
Informacije na tel. 068-79-120 ali 79-126 (splošna služba)

26/2-88
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Manica, trpela si, trpljenje si 
prestala, zdaj boš v grobu mirno 
spala. V domu našem je  praznina, 
v srcih naših bolečina, en up nas 
še krepi, da srečamo se v večnosti.

Z A H V A L A
Po dolgi in težki bolezni, nas je v 46. letu zapustila dobra in skrbna žena, mamica, 

sestra, hčerka in teta

MARIJA KELVIŠAR
iz Podgozda 1 pri Dvoru

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, vaščanom, sorodnikom, znancem in prijateljem, ki 
so nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam kakorkoli pomagali, izrekli sožalje,, darovali vence in cvetje. 
Zahvaljujemo se kolektivom T O Z D  TG D  Novoles Dvor in Straža, TO Z D  Iskra Žužemberk in IGO L jub l
jana za vence in denarno pomoč, Zdravstvenemu domu Žužemberk, župniku za lepo opravljeni obred, pev
cem za zapete žalostinke in govornici za poslovilne besede ob odprtem grobu. Se enkrat najlepša hvala vsem, 
ki ste našo ženo in mamico tako lepo spremili k večnemu počitku.

Žalujoči: mož Miro, hčerki Anica in Alenka, sin Jože in ostalo sorodstvo

Naš dom je  prazen, dom je  tih, 
a v naših srcih še živiš, 
ljubezen naša v srcih še gori, 
a tebe, draga mama, od nikoder n i

Z A H V A L A

V 81. letu starosti nas je  za vedno zapustila naša skrbna in dobra mama, stara
mama in babica

MARIJA SLAK
Čužnja vas 29

Vsem sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem, ki so nam pomagali v težkih trenutkih, darovali vence 
in cvetje, se najlepše zahvaljujemo. Posebna zahvala tudi medicinskemu osebju pljučnega oddelka bolnice, ki 
je  naši mami lajšalo bolečine v zadnjih urah. Zahvala velja tudi gospodu župniku za lepo opravljeni obred. 
Vsem, k i ste nam kakorkoli pomagali in pokojno mamo pospremili na njeni zadnji poti, še enkrat iskrena 
hvala! /

Žalujoči: hčerki Ani in Pavla z družinama

Ljubil si rože, 
ljubil si dom, 
v tihem zimskem dnevu 
odšel si v večni dom.

Z A H V A L A

V 60. letu starosti nas je po težki bolezni zapustil naš dragi mož, oči, brat, stric, zet
in bratranec

VLADIMIR ZUPIN
z Mestnih njiv 5, Novo mesto

Ob boleči izgubi dragega moža in očka se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, vsestransko pomagali, ustno ali pismeno izrazili sožalje, pokojniku 
darovali cvetje in vence ter ga tako številno pospremili na njegovi zadnji poti. Zahvaljujemo se zdravstvene
mu osebju interne bolnice Novo mesto, Cestnemu podjetju Novo mesto, tov. Francu Goletu za poslovilne 
besede, A K  Novo mesto, učencem 3. c razreda elektro šole, hišnemu svetu, pevcem in gospodu župniku za 
lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: žena Ljudmila, sinova Vladimir in Darko ter ostalo sorodstvo

Če bi koga solza obudila,
Tebe, draga mama, ne bi črna zemlja krila.

Z A H V A L A

V 74. letu starosti nas je nenadoma zapustila naša draga mama, babica, prababi
ca, teta in tašča

ANA KRISTAN
Češča vas 18

Ob boleči in nenadni izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, vaščanom, prijateljem in znan
cem, k i ste v bolečih trenutkih z nami sočustvovali, nam pomagali, darovali vence in cvetje, se poklonili 
njenemu spominu in jo  v tako velikem številu spremili k zadnjemu počitku. Zahvaljujemo st tudi DO  Novo- 
teks— Priprava, Tovarni zdravil Krka-obrat družbena prehrana, osebju Zdravstvenega doma Novo mesto, 
govornikoma Francu Mesojedcu pred domačo hišo in Ivanu Dergancu za poslovilne besede pri odprtem 
grobu ter gospodu župniku za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Z A H V A L A

V* 85. letu starosti nas je po dolgi bolezni 
zapustil naš dragi mož, ata, dedek, prade

dek, brat, stric in tast

IVAN 
PODKRAJŠEK

z Okroga pri Šentrupertu

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem, 
k i so kakorkoli pomagali, podarili vence in cvetje, izrekli sožalje ter 
pokojnika pospremili na zadnji poti. Zahvala velja tudi DO  Agrostroj 
M. M. Šentrupert, OŠ Josip Broz-Tito Trbovlje in VVO Sonje Vidmar 
I I  Ljubljana za podarjene vence in sveče, gospodu župniku za lepo 
opravljeni obred in pevcem za zapete žalostinke. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

V 81. letu starosti nas je zapustila draga 
mama, stara mama in teta

MARIJA 
CESAR
iz Rodin 8, Trebnje

Vsem, k i ste nam karkoli pomagali, sočustvovali z nami, prinašali vence 
in cvetje, nam pa izrekli sožalje, velja naša iskrena zahvala. Hvala dr. 
Humarju, pljučnemu oddelku Novo mesto, D O  Trimo, D O  Kanaliza
cija ljubljana ter župnikoma gospodu Klančarju in Gerčarju za lepo 
opravljen obred. Zahvala pevcem za zapete žalostinke. Vsem, k i ste 
našo mamo tako številno spremili k zadnjemu počitku, še enkrat iskre
na zahvala.

Žalujoči: Polde, Jože in M iro z družinami

Z A H V A L A

V 78. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče in brat

MARTIN OBERČ
iz Dolge Rake 8

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem za 
izrečeno sožalje, darovane vence, cvetje in ostale namene ter za 
spremstvo na zadnji poti. Hvala sosedu Ivanu za pomoč, podjetju INA 
Laško, Temeljnemu sodišču v Novem mestu in gospodu župniku za 
opravljeni obred.

Vsi njegovi

Z A H V A L A

V 60. letu starosti je  za vedno prenehalo bi
ti srce našemu dragemu očetu

JOŽETU 
SLAKU

iz Rodin 18

Ob boleči izgubi'našega dragega očeta se lepo zahvaljujemo vsem 
vaščanom, znancem in prijateljem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob 
strani, nam pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter vsem, 
ki ste pokojnega spremili na njegovi zadnji poti. Posebno pa se zahval
jujemo družinam Godnjavec, Ratajc, Uhanovim, Franciju Slaku, pev
cem ter župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoča hči Justi z Jožetom

Srce je  dalo vse, kar je  imelo, 
nobene bilke zase ni poželo.

Z A H V A L A
Po težki bolezni nas je  v 86. letu starosti zapustila draga mama, babica 

in sestra

FRANČIŠKA KOBE
roj. Ucman

s Pristave 7

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, sosedom in prija
teljem, ki ste nam pomagali, z nami sočustvovali, darovali vence in cvet
je ter pospremili pokojno k zadnjemu počitku. Posebna zahvala kolek
tivoma Zmaga in Iskra ter župniku za lepo opravljeni obred. Vsem še 
enkrat prisrčna hvala!
Žalujoči: sinovi Anton, Jože, France, .Martin in Alojz z družinami 

ter ostalo sorodstvo
Pristava 14. decembra 1987

Z A H V A L A

V 82. letu starosti nas je zapustila draga 
mama in teta

ANICA 
VOLČJAK

iz Dol. Suhadola 24

Zahvaljujemo se zdravstvenemu osebju pljučnega oddelka bolnice No
vo mesto, k i j i  je lajšalo bolečine v hudi bolezni, vsem sorodnikom, 
vaščanom za pomoč in podarjeni venec, znancem, gospodu župniku za 
lepo opravljeni obred, pevkam ter vsem, k i so pokojno pospremili na 
njeni zadnji poti.

Vsi njeni

Z A H V A L A

V 74. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga sestra in teta

ANČKA 
VIPAVEC

Tribuče 35

Zahvaljujemo se sosedom, posebno Prijanovičevim, za nesebično po
moč v najtežjih trenutkih in vsem, k i ste nam izrekli sožalje in jo  v tako 
velikem številu spremili na njeni zadnji poti. Hvala gospodu župniku za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: sestre Malka, Micka, Angela, brat Jure ter ostalo so
rodstvo

Z A H V A L A
Nenadoma in za vedno nas je v 84. letu za
pustila naša ljuba mama, babica, prababica 

in tašča

MARJETA 
VOKAČ

roj. Hrovat
Zagrebška 18, Novo mesto

Ob boleči izgubi se najlepše zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijatel
jem, sosedom in znancem, k i ste nam v teh težkih trenutnih stali ob stra
ni, nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter kakorkoli pomagali, 
pevcem za zapete žalostinke in gospodu duhovniku za lepo opravljeni 
obred. Vsem še enkrat hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Z A H V A L A

V 88. letu starosti je umrla zadnja prebivalka na Planini pri Črnomlju

REZKA ŽNIDARŠIČ

Najlepše se zahvaljujemo vsem, k i ste pokojno pospremili na zadnji poti 
in j i  napravili zares veličasten pogreb.

Njeni dragi
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VILI G
»Dosti ljudi mi očita, da sem 

preresen. Toda če čutiš odgovor
nost za 2100-članski kolektiv v 
takih časih, te lahko skrbi, kaj bo. 
Vsak mesec mora biti samo za 
plače na voljo 80 starih milijard,« 
ob koncu debelo uro dolgega po
govora pove novi direktor sev- 
niške Konfekcije Lisca, 41-letni 
ekonomist Vili Glas.

Z Lisco živi Glas že odtistih- 
mal, ko mu je  dodelila štipendijo 
za študij zunanjetrgovinske smeri 
na Vekšu, in še trdneje od 15. ja 
nuarja 1969, ko so v njegovo de
lovno knjižnico zapisali ime de
lovne organizacije, k i daje kruh 
številnim ustom v Posavju in Za
savju, v Babušnici in še kje. Lisca 
je  že tedaj navezala poslovne stike 
s tujimi partnerji, zato je  potrebo
vala več strokovnjakov za zunan

jo  trgovino, zlasti še, ker je  hotela 
pridobiti lastno zunanjetrgovin
sko registracijo. Mladeniču Viliju 
je  bilo tudi prav, da je  razbremenil 
proračun delavske družine Gla
sovih, kajti za njim je  prihajal 
ukaželjni mlajši brat Miroslav, 
danes docent na ljubljanski Eko
nomski fakulteti

Vili Glas je  do obisti spoznal 
delo v komerciali se nenehno iz
popolnjeval, strokovno uspešno 
delo je  imelo za posledico, da je  
napredoval tudi v delovni organi
zaciji Pred tremi leti je  postal po
močnik glavnega direktorja oz. 
direktorja delovne organizacije, 
kot že vrsto let imenujejo to na
jodgovornejšo funkcijo v Konfek
ciji Lisca. Glas meni da je  vodil
nim delavcem v Jugoslaviji veliko 
težje, da so v slabšem položaju kot 
vodilni gospodarstveniki na Za
hodu, saj p ri nas podjetja še zda
leč niso tako samostojna in se ne 
morejo tržno obnašati »Naši fant
je  na vrhu se premalo zavedajo, 
da v Jugoslaviji najboljši strokov
njaki izgubljajo moči s prouče
vanjem zakonodaje in s tem, kako 
ustaliti svoj položaj v nenehno 
spreminjajočih se razmerah. Zelo 
malo pa se lahko naši gospo
darstveniki posvečajo podjetniški 
tržni funkciji Dostikrat več po
meni, če imaš dobre veze in poz
nanstva in če poznaš to našo silno 
zakonodajo, kot pa, če povečaš 
storilnost za nekaj odstotkov!«

Glas razmišlja, da je  strokovno 
izobraževanje vodilnih delavcev v 
preteklih letih malo zamujalo in 
kar malo strah ga je, da v Jugos
laviji vse preveč razmišljamo od 
danes do jutri, kaj bo po letu 
2000, pa bogvedi Največ si Glas, 
podobno kot večina naših gospo
darstvenikov, želi stabilnih pogo
jev gospodarjenja, za Lisco bi bila 
velika razbremenitev, če bi admi
nistracija zmanjšala vse večje 
uvozne dajatve itd  »Sem pa tudi 
proti sedenju na dveh stolčkih, 
ker se tako člo vek ne more z dušo 
in telesom posvetiti svoji firm i. 
Seveda Evropejca ni moč poisto
vetiti z Japoncem in njegovo pris
lovično predanostjo kolektivu. 
Mogoče sem včasih preveč k ri
tičen do sodelavcev. Toda ljudje 
zvečine opazijo, da, če sam dosti 
delaš, lahko tudi od njih več 
zahtevaš.«

PA VEL PERC
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V stanovanje 
teklo iz 
stranišč

Pozabljen opaž kriv za 
nenavadno nevšečnost

NOVO MESTO — Nevsakdanja nes
reča seje minulo sredo popoldan dogodila 
v bloku na Cesti herojev 68, v kletnem 
stanovanju invalidke Irene Torkar. Nekaj 
po 16. uri je iz siforna v kopalnici pričelo 
vreti kot iz gejzirja. Očitno seje zamašila 
glavna kanalizacijska cev. Torkarjeva je 
lahko le opazovala, kako se njeno stano
vanje spreminja v greznico. Vse, kar so v 
31 stanovanjih tega bloka imeli preveč, 
tudi vsebina iz straniščnih školjk, se je 
stekalo v to stanovanje.

Ker je bila Torkarjeva pri pobiranju 
smrdeče tekočine nemočna, je najprej pok- 
!icala„na pomoč družinskega prijatelja Bo
jana Sepetavca iz Bršljina, prišel pa je tudi 
predsednik hišnega sveta Vlado Jerele. 
Torkarjeva je poklicala na pomoč še 
Komunalce, vendar tam dežurne službe za 
takšne primere nimajo. Brisanja ni bilo ne 
konca ne kraja, zato so se odločili da po
lovico strankam v bloku vodo zaprejo. To 
so tudi storili, potem pa poklicali na po
moč člane poklicne gasilske enote. Prišla 
sta Jože Hočevar in Marjan Fišter in do 
poznih večernih ur so se skupaj trudili 
odkriti napako. Vsi kanalizacijski jaški so 
bili pretočni, nazadnje pa so pogledali tudi 
pod pokrov, ki je označeval električno 
razdelilno postajo. V jašku ni bilo elek
tričnih vodov, temveč kompletni opaž, ki 
so ga pionirjevi gradbinci pozabili odstra
niti. Tako so opažne deske same odstopile 
in zamašile odtok. Ko sojih odstranili, je 
ugasnil tudi gejzir v Torkarjevi kopalnici.

J. PAVLIN

Rešil je že štiri življenja
Učitelj Vito Savič iz Kočevja in njegova človekoljubna dejanja

KOČEVJE — Vito Savič, učitelj iz 
Kočevja, je pred kratkim spet rešil živl
jenje. Zgodilo pa seje to na nedavnem 
posvetu republiške Zveze prijateljev 
mladine v Žalcu. V odmoru je en izmed 
udeležencev posveta nenadoma padel 
na tla in se začel dušiti. Prisotni so bili 
tako presenečeni, da mu nihče ni pri
skočil na pomoč.

Vito Savič pa je povedal o tem: 
»Pričakoval sem, da mu bo kdo izmed 
znancev ali tistih, ki so bili bliže, poma-

Natečaj 
za plakat - 

o razorožitvi
Razpis Združenih na
rodov — Rok: marec 
1988 — 2.500 dolarjev 

nagrade
BEOGRAD — V okviru Združe

nih narodov poteka mednarodni na
tečaj za plakat na temo razoroževanja. 
Natečaj je odprt akademskim slikar
jem in širši javnosti. Avtor najboljšega 
plakata bo prejel nagrado 2.500 ame
riških dolarjev.

Idejno izhodišče plakata je del be
sedila deklaracije s srečanja znameni
tih svetovnih osebnosti leta 1986, ko 
so razpravljale o razorožitvi in razvo- 
jiC Našemu malemu planetu grozi ne
varnost, da ga dvignejo v zrak skla
dišča orožja, da ga izčrpajo vojaški 
izdatki, in to v času, ko dve tretjini 
njenega prebivalstva ne moreta zado
voljiti niti osnovnih življenjskih po
treb. Pripadamo skoraj prevladujoči 
večini, ki je prepričana, da si sposo
jamo Zemljina bogastva od svojih 
otrok tako, kot smo jih dobili od 
prednikov. Toda nosilnost Zemlje ni 
brezkončna, enako velja za njena bo
gastva. Ali moramo biti res le nemoč
ni opazovalci toka, ki nas nese ob več
jih stroških v rastočo negotovost?

Najboljša dela z natečaja bodo iz
brali v New Yorku aprila 1988, s tem 
da bodo natečaji po posameznih 
državah zaključeni do 10. marca 
1988. Podrobnejše informacije o na
tečaju, ki ga v Jugoslaviji razpisujejo 
Jugoslovanska liga za mir, Zveza 
likovnih umetnikov Jugoslavije in 
Zveza združenj likovnih umetnikov 
uporabne umetnosti in oblikovalcev 
'ugoslavije, daje Informacijski center 
Združenih narodov v Beogradu, Sve- 
tozara Markoviča 58, tel. št. 642-655.

gal. Vzroka za padec nisem vedel, 
domneval pa sem, da je šlo za infarkt. 
Hitro sem mu šel pomagat tako, da sem 
mu začel masirati srce in prsni koš. Ma
saža mu je pomagala in kmalu si je 
opomogel. Izkazalo seje, da ni šlo za in
farkt, pač pa da mu je pijača zašla v 
sapnik in pljuča, zaradi česar seje dušil. 
Masaža pa mu je pomagala, da si je 
opomogel.«

To je bil že četrti primer, ko je Vito 
Savič rešil življenje. Dve življenji je rešil 
v morju. Takrat je bil še kot študent 
vzgojitelj v koloniji otrok iz Šiške v Po
reču. Pravi, da so se prav tisto jutro po
govarjali, da ni zdravo takoj po zaužitju 
obroka v vodo. Malo kasneje, po zaj
trku, ko seje vračal iz mesta, pa je zas
lišal iz morja klice na pomoč. Klicala je 
učiteljica, kije skušala pomagati utapla- 
jajoči se učenki. Vito je oblečen hitro 
skočil v morje in rešil učenko. Komaj je 
odložil šolarko na obali, že je zaslišal 
spet klice na pomoč in videl, da se zdaj 
utaplja učiteljica, ki je prej skušala po
magati učenki. Spet je skočil v vodo in 
rešil še učiteljico.

Učitelj Savič, ki ga v Kočevju pozna
jo  kot družbenopolitičnega delavca, je 
povedal še za četrti primer, ko je rešil 
življenje. Pravzaprav je bil to prvi pri
mer, zgodil pa seje, ko je bil Vito še di
jak učiteljišča in je prišel domov v

uprave šišenskega počitniškega doma 
sem dobil le potrdilo, da senr vojaško 
knjižico in še nekatere druge dokumen
te, ki sem jih  imel v žepu hlač, res uničil, 
ko sem skočil v vodo, da sem rešil utapl
jajoče se. V Šekovičih pa so me starši 
rešenega tisti večer pogostili. Otrok je 
bil namreč edini sin takratnega koman
dirja postaje milice v Šekovičih.«

J. PRIMC

NOVOLETNA
POTEGAVŠČINA

RIBNICA — Že pred novim letom so 
se po Ribnici in okolici razširile govori
ce, da je  pred nekaj dnevi pri vasi Lipo
vec ob 17. uri vlak, ki pelje iz Kočevja, 
povozil do smrti 200 kg težkega medve
da. Lakomni železničarji naj bi poi
zkušali medveda spraviti v vagon, da bi 
si tako pripravili posebno novoletno 
gostijo. Pri tem pa jim je  spodletelo, ker 
jim je  neka 80 let stara ženska grozila, 
da bo njihovo namero prijavila milič
nikom. Zato je  vlak odpeljal brez med
veda. Te govorice so krožile nekaj dni, 
nato pa je  le prišla na dan resnica. Neki 
gostilničar sije pri voščil skupino gosto v, 
ki mu prihaja v goste preveč redko. Zato 
jim je, ko je  bil pod vplivom žlahtne 
kapljice, »serviral« tudi že omenjeno 
zgodbo. Gostje so jo  sprejeli za čisto 
resnico in senzacija se je  hitro razvede
la. Kmalu je  prišlo na dan, da je  gostil
ničar goste le potegnil To vRibniškido- 
lini niti ni kaj posebnega, saj so podobne 
potega vščine tukaj že stoletja pra vi ljud
ski šport in po njih Ribničanje slove da
leč po svetu.

M. GLA VONJIČ

Šekoviče v Bosni na počitnice. Rešil 
je otroka, ki seje utapljal v apneni jami.

Na vprašanje, če je bil za storjena de
janja deležen kakšne zahvale ali je 
morda dobil celo uradno priznanje, je 
Vito Savič odgovoril:

»Rešeni v Žalcu se mi ni takoj zahva
lil, kar je tudi razumljivo, saj je bil v 
šoku. Zahvalil pa se mi je kasneje. 
Rešena punčka je prosila, naj o njenem 
utapljanju ne povem staršem, ker bodo 
hudi, tovarišica — ki je bila gotovo v 
šoku — pa tudi hvala ni rekla. Od

■kozerija■

Absorber kupljen, zdaj blazine
Po letu dni smo Dolenjci za absorber zbrali natanko 10 milijonov — Sedaj zbira-l 
____________ mo za vakumske blazine za prevoz poškodovancev

NOVO MESTO — Na zavodu za 
socialno medicino in higieno je bila v 
petek dopoldan manjša slovesnost, na 
kateri so člani medobčinskega sklada za 
nabavo dragih medicinskih instrumen-

TUKAJ JE BILA NAPAKA — Bo
jan Šepetave pri jašku, v katerem so 
Pionirjevi delavci ob gradnji pozabili 
odstraniti opažne deske. (Foto: J. P.)

*  Člani Medobčinskega sklada za 
drage medicinske instrumente pri 
OO RK Novo mesto so se odločili, da 
bodo Dolenjcem sedaj ponudili zbi
ranje prispevka za nabavo vakuum
skih biazin za imobilizacijo poškodo
vancev med prevozom v bolnišnico. 
Z njimi naj bi opremili po eno reše
valno vozilo v vsaki občini. Vakuum
ska blazina omogoča, da se poškodo
vanca pripelje v bolnišnico brez 
dodatnih poškodb in nevarnosti.

bremena ne bodo sami zmogli, zato so 
poklicali na pomoč tudi Vodnogospo
darsko skupnost, ki je primaknila 10 
milijonov dinarjev.

Atomski absorber je na Dolenjsko 
prišel res v pravem času, saj onesnaže
nost okolja tudi pri nas ni tui pojav. 
Spomnimo se samo Krupice. Naš ab
sorber je v tem času najsodobnejša na
prava za odkrivanje prisotnosti težkih 
kovin v površinskih vbdah, podtalni
cah, pitni vodi, na. izcedkih deponij, v 
živilih, človeškem organizmu in dru
god. Je izdelek nemške firme Perki- 
n—Elmer. Po besedah inž. Dušana 
Fortune atomski absorber ne bo le ola
jšal delo pri odkrivanju prisotnosti

težkih kovin, temveč nas bo zaradi sva 
je natančnosti še pravi čas opozoril ni 
bližajočo se katastrofo. »Zaradi zaosta 
rele in dolgotrajne dosedanje metodt 
odkrivanja težkih kovin smo odkrili kaj 
malo onasnaževalcev. Sedaj nam bo ti 
veliko lažje,« je zadovoljen poveda 
vodja sanitarno-kemičnega laboratorija]' 
inž. Fortuna.

Na koncu zapišimo, da so se v zbiral-j, 
ni akciji najbolje odrezali v novomeški 
občini, kjer so zbrali 4,5 milijona, pre
senetljivo veliko so do danes zbrali tudi 
Črnomaljci 2,8 milijona, Trebanjci so 
se slabše odrezali le s 164.000 din, še 
slabše pa Metličani z 105.000 din.

J. PAVLIN

tov pri OO RK prisostvovali predsta
vitvi atomskega absorberja, za katerega 
so 10 milijonov dinarjev prispevali tudi 
delovni ljudje in organizacije vseh štirih 
dolenjskih občin. Natanko pred letom 
dni smo zapisali, da bo ta sodobna na
prava veljala 10 milijonov dinarjev, 
prav toliko, kot smo zbrali. Zaradi zna
nih težav z našim dinarjem v odnosu do 
marke se je v tem času absorber po
dražil kar za sedemkrat. Na zavodu tega

•  V dvanajstih letih, odkar deluje 
sklad za nabavo dragih medicinskih 
instrumentov, so bili nabavljeni nas
lednji aparati: kryostat za hitro zamr
zovanje tkiva, aparat za zdravljenje 
akutne odpovedi ledvic, plinski steri
lizator, aparat za štetje krvnih celic, 
pepitorji za jemanje vzorcev, ultraz
vočni aparat za preiskavo možganov, 
dve posteljni tehtnici za dializo, na
pravo za oživljanje dojenčkov, kar- 
diotokrograf za posnemanje srčne 
akcije ploda PH meter za merjenje ni
zkih enot PH, inhalatorji za zdravl
jenje dihal, leparaskop za pregled 
trebušne votline, ultrazvočna napra
va za ginekološki oddelek, plamenski 
fotometer, centrifuga za transfuzijski 
oddelek in atomski absorber.

O DKRIVAL BO ONESNAŽEVALCE — Dušan Fortuna iz Zavoda za so- “  
cialno medicino in higeno kaže predsedniku sklada za drage medicinske ins
trumente Vinku Kocjančiču in Silvu Golobu iz Vodnogospodarske skupnosti, 
kako deluje atomski absorber. (Foto: J. Pavlin)

Orioni odšli z Otočca
Po dvajsetih letih prenehali z rednim igranjem

OTOČEC — Priljubljeni fantje an
sambla Orioni so se po letošnjem novo
letnem plesu dokončno odločili, da po 
dvajsetih letih igranja v hotelski resta
vraciji na Otočcu prekinejo pogodbo in

prenehajo z rednim igranjem. Nad to ho 
odločitVijo so bili presenečeni ljubitelji ha 
dobre glasbe in predvsem dobri plesalci, toi 
ki so prav zaradi njih sleherno soboto in let 
ob večjih praznikih polnili restavracijo.

Cel svet na enem mestu
Radioklub YU 3 DJR ima že 67 članov

NOVO MESTO — Najbolj delavni 
člani Radiokluba Novo mesto so imeli 
minulo nedeljo na Trdinovem vrhu de
lovno akcijo. Njihov kontejner, ki ga 
uporabljajo za postavljanje zvez z ra
dioamaterji po vsem svetu, so zaščitili 
pred prihajajočo zimo.

Novomeški radioklub s pozivnim 
znakom YU-3 DJR bo čez dve leti sla

vil že 30-letnico delovanja pod okriljem 
Zveze organizacij za tehnično kulturo, 
radioamaterstvo pa v Novem mestu živi 
že vse od prvih povojnih let. V klubu je 
67 članov, med katerimi so tudi ra
dioamaterji iz Šentjerneja in Rumanje 
vasi. Klubski prostori v nekdanjem in
ternatu v Šmihelu oživijo vsak četrtek 
zvečer, ko se tam zbirajo člani, izmenju
jejo izkušnje in se pripravljajo na akcije. 
Lahko se pohvalijo, da so v vseh teh le
tih postavili zveze s sleherno točko na 
Zemlji. Med njihovimi zanimivimi so
govorniki je bil tudi cesar Haille Selasie, 
nekajkrat pa tudi egiptovski predsednik 
Sadat, Marlon Brando in še nekateri.

Novomeški radioamaterji so s svoji
mi UKV sprejemnimi in oddajnimi pos
tajami velikokrat v pomoč gasilcem, 
sodelujejo tudi na akcijah SLO in DS, 
pomagajo pri organizaciji velikih šport
nih tekmovanj, kot so mirnopeški teki; 
ter kolesarska in smučarska tekmova
nja.

J. P.

Njihova odločitev je nepreklicna, saj so 
pospravili vso opremo, seveda pa bodo 
kot ansambel še vedno obstajali. Po be
sedah sedanjega vodje ansambla To- hb 
maža Zorka si bodo sedaj poizkušali to: 
ustvariti ime, posneti želijo svojo kase-1 
to, nastopali pa bodo tam, kamor jih 
bodo povabili.

V dvajsetih letih je ansambel zapusti
lo natanko trideset glasbenikov, le Dra
go Gradišek iz Krškega je vztrajal vsa 
leta. Začeli so kot Fantje vseh vetrov, je 
Poleg Draga so takrat v ansamblu igrali £  
še Zdravko Hribar, Dušan Urbajs, ;|j 
Franc Kramer in Darko Abram. Kar (jr 
šestnajst let je ansambel uspešno vodil 
glasbeni učitelj Tomaž Zorko, ki bo to 
mesto v ansamblu zadržal tudi naprej.

J. P.

V K A N D IJ I 
Z N O V A  G LA S B A  J

NOVO MESTO -  Krkin hotel 
Kandija v Novem mestu obvešča svoje j 
goste, da se lahko ob sobotah med 19. i 
in 23. uro zavrtijo ob zvokih žive glasbe.
V sako soboto je namreč gost hotela no
vomeški ansambel Spomin.

DISKOTEKA OTOCEC mil Inn
I H

t

PRIPRAVA NA Z IM O  — Takole je 
bilo minulo nedeljo v prvem zimskem 
januarskem vzdušju na Trdinovem 
vrhu. Člani novomeškega radiokluba 
so sneli s svojega kontejnerja antene 
in hišico pripravili za zimske razme
re. (Foto: J. P.)

B IG  BEN V 
Č R N O M LJU

ČRNOMELJ — S 15. januarjem 
pričenja sezono nastopov za leto 1988 
diskoteka v Črnomlju. V petek se bo v 
njej predstavila novogoriška skupina 
Big Ben, ki je  zaslovela s hitom Čao, 
Mateja, prek radijskih valov pa se te dni 
sliši tudi njihova »Moja Mary«.

tr‘ ////////////////////// ///////r' *

Majico z znakom Diskoteke Otočec bo ta teden prejel BOŠTJAN HERIČ iz 
Novega mesta kot nagrado za sodelovanje pri oblikovanju naše in vaše lestvice. 
Žreb ga je namreč izbral izmed tistih, ki so poslali enega ali več predlogov za top 
lestvico. Lestvica je ta teden le malo spremenjena, novosti ni, Bee Geesi vztrajajo 
na prvem mestu, Los Lobosi pa se še držijo zadnjega klina. Ta teden je torej 
lestvica videti tako:

1. You win again — BEE GEES
2. VVhenever you need somebody — RICK ASTLEY
3. Money money — BILY IDOL
4. Unchain my heart — JOE COCKER
5. Dance little lady — T. CHARLES
6. Little lies — FLETVVOOD MAC
7. Never gonna give you up — RICK ASTLEY
8. Faith — G. MICHAEL
9. Bad — M. JACKSON

10. La Bamba — LOS LOBOS 
Predloge za lestvico pošiljajte na naslov: KRKA — Zdravilišča, Diskoteka 

Otočec, 68222 Otočec, s pripisom LESTVICA.

ZATEGNIMO PASOVE,
Prvi je  zategnil pas neposrednik 

Jožič Repič. Tako so mu velevali z 
najvišjega repiškega vrha.

—  Stanje ni rožnato, vsi mora
mo zategniti pasove, vsi od pastirja 
do predsednika, je o lj vsaki prilož
nosti govoril tovariš Župan.

Pas je zategnil za dve lukn ji tudi 
kmet Plugič.

—  Nikakor ne smem več pora
biti, kot pridelam, je  povedal ob 
tem.

—  Čeprav imam že skoraj do 
konca zategnjenega, ga bom še, se 
je  odločil študent Cvekar.

—  Nizko pokojnino dobivam. 
Komaj rinem iz meseca v mesec, 
toda če ne gre drugače, bom pas še 
zategnil za centimeter ali dva. Saj 
ne gre, da bi upokojenci pahnili to 
državo v še večje brezno, je bil ra
zumevajoč tovariš Penzič.

—  Zmeraj sem bil za skupno 
stvar. Če sem imel jaz, niso slabo 
živeli tudi drugi, če niso imeli drugi, 
nisem zahteval tudi jaz, je  zafilozo- 
firal tovariš Rovar.

Pasove so zategnili tudi prosvetni 
delavci.

—  Res nam družba nalaga ved
no več nalog, plačani pa smo slabše

kot snažilke v delovnih organizaci
jah. Toda če ne gre drugače, bomo 
zategnili pasove. Navajeni smo vse
ga slabega, je b ilo slišati po Rcpiče- 
vini.

—  Učitelji so že vrsto let primer
ja jo  z nami, kot da nič ne delamo, 
kot da tudi mi ne zategujemo pa
sov, so bile užaljene tovarniške 
vzdrževalke prostorov.

—  Če se bomo tako izvlekli iz 
krize, bomo zategnili pasove do 
konca, so sklenili kuharji, dim
nikarji, šoferji službenih avtomobi
lov, frizerke, m iličniki, železničarji,

akrobati, peki, tajnice, poklicni ga
silci, trgovci, čevljarji, šivilje, stru
garji in drugi.

Ob repiškem občinskem praz
niku je  govoril tovariš Župan kra- 
janstvu na Trgu zategnjenih pasov. 
Podčrtal je  svoj ponos nad naro
dom, k i še hodi za svojimi voditelji, 
med govorom seje tako razvnel, da 
je pri vzkliku: »Zategnimo pasove!« 
slekel suknjič.

Izbuljenevrepiške oči so videle, 
da držijo Županove hlače lepe 
rdeče naramnice.

TO N I GAŠPERIČ


